
يادداشت
حميد عمادي ؛ عضو كميته علمي كشوري كنترل و مقابله با كرونا

تداوم زندگي با كرونا، ضرورت اجراي طرح هاي متفاوت 
از قرنطينه هاي ســختگيرانه و تعطيلي هاي سراسري را 
دو چندان كرده اســت. بر اين اساس طرح هوشمند رفع 
محدوديت هاي كرونايي در كشــورمان رقم خورد و احتمالا در روزهاي آينده به صورت 
سراسري در كشور اجرايي مي شود. اما نكته قابل تامل در اجراي مديريت هوشمند همان 
ضعفي است كه همواره با آن مواجه بوده ايم؛ بافت فرهنگي جامعه ايراني ممكن است همسو 
و همراه با اجراي كامل اين طرح نباشد و مانند ديگر طرح هاي مديريت هوشمند نقصان هايي 
در آن به وجود بيايد. در اين سامانه كه از سوي وزارت كشور طراحي شده، اطلاعات بيماران 
كرونايي و نتايج آزمايشگاه ها براي تست هاي پي سي آر از سوي وزارت بهداشت بارگذاري 
مي شود و براي عموم قابل بهره برداري است. با استفاده از اين اطلاعات، افرادي كه واكسن 
كرونا نزده  يا بيمار باشند، شناسايي شده و هوشمندانه جلوي تردد مبتلايان به كرونا و 
واكسن نزده ها گرفته مي شود. نكته مهم اما اينجاست كه موفقيت اين طرح نيازمند افزايش 
مشاركت مردم در خوداظهاري ابتلا به كروناست و از آن مهم تر اينكه افراد آلوده به ويروس 
بايد از تردد در اماكن تجمعي خودداري كنند. اما براساس آنچه از گذشته تاكنون رقم خورده، 
در مديريت هوشمند، اصول استانداردي براي اجرا وجود ندارد و اين مسئله مي تواند درباره 
مديريت كرونا هم رخ دهد. در اين باره مي توان به مديريت هوشمند طرح ترافيك اشاره كرد 
كه دوربين هاي كنترل ترافيك را در محدوده هاي تعيين شده نصب كردند، اما پس از سال ها 
همچنان كساني را مي بينيم كه به روش  هاي مختلف پلاك خودروهايشان را مخدوش 
مي كنند و وارد محدوده طرح ترافيك مي شــوند، آيا توانسته  ايم در اين باره به موفقيت 
صددرصدي برسيم؟ از اين دست مثال ها براي اجرا نشدن كامل مديريت هوشمند در جامعه 
ما بسيار است، اين درحالي است  كه درباره كرونا حتي قبل از اجراي طرح هوشمند، شاهد 
برخي تخلفات اين چنيني بوده ايم؛ همان اتفاقي كه در فرودگاه تركيه رقم خورد و پي سي آر 
منفي را بدون انجام تست به مسافران مي فروختند، يا افرادي كه در ازاي پرداخت پول، كارت 
واكسن بدون تزريق دريافت مي كردند. از سوي ديگر آيا با اجراي سراسري طرح مي توان 
اين اطمينان را داشت كه افراد با آزمايش هاي مثبت خودشان را از تردد در سطح جامعه منع 
 كنند؟ حتي اين احتمال هم وجود دارد كه بسياري از مردم با اعمال چنين شرايطي، اقدام 
به انجام آزمايش نخواهند كرد و زير بار ثبت شدن تست مثبت كرونايشان در سامانه ها نروند. 
قطعا طرح كنترل هوشمند، اقدام خوبي است كه بايد اجرا شود اما نبايد تا جمع آوري نهايي 
دستاوردهاي اجراي پايلوت آن در شهرهاي مختلف، سرمايه گذاري بزرگی در اين باره رخ 
دهد؛ چرا كه تا مردم نخواهند و پاي كار نباشند، اجراي اين طرح هم با موفقيت همراه نخواهد 
شد. بيش از هر چيزي در اجراي مديريت هوشمند مردم بايد به اين نتيجه برسند كه اين 
كار درستي است و باور و ايمان قوي نسبت به نفع همه جانبه آن براي خودشان و جامعه 
داشته باشند. آن هم درحالي كه ما با فضاي مجازي و رسانه اي مواجه هستيم كه تبليغات 
غيرواقعي نسبت به واكسن ها و داروهاي درماني كرونا دارند؛ همان هايي كه تا پيش از ورود 
واكسن ها، مسئولان را متهم به كم كاري مي كردند و حالا با در دسترس قرار گرفتن 
انواع واكسن، شكل اتهاماتشان را عليه واكسن ها تغيير داده اند و درباره عوارض آن 
شايعه پراكني مي كنند و هدفي جز دلســرد كردن مردم ندارند. نااميدي مردم هم 
مساوي با همكاري نكردن آنها با اجراي همين سيســتم  هوشمند مديريت كرونا 
خواهد بود. از ســوي ديگر، ايران هم مانند بسياري از كشــورهاي اروپايي قادر به 
اجراي سفت و سخت مقررات نيست و نمي توان مانند چين انتظار برخورد شديد 
با متخلفان را داشت. مديريت هوشمند نيازمند تنبيه و جريمه است، اما در كشور 
ما به دليل شرايط جامعه، همچنين فشار اقتصادي، اقدامات تنبيهي چنداني انجام 
نمي شود. چطور مي توان جلوي فردي را كه واكسن نزده و خواهان ورود به رستوران 
يا يك اداره است، با زور گرفت؟ چه تدبيري براي اين شرايط وجود خواهد داشت؟ به 
همين دليل ضرورت دارد تمام اين موارد مدنظر قرار بگيرد تا اگر مديريت هوشمند 
محدوديت هاي كرونايي به صورت كامل اجرا نشــد و همراهــي مردم را به صورت 

صد درصدي نداشت، منجر به طغيان دوباره بيماري در سراسر كشور نشود.

 اجراي قرنطينه هوشمند
در گرو همراهي مردم
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اگر درخت قطع يا خشك شــود، جريمه 5برابري دارد، علاوه بر جريمه هاي 
سنگين نقدي بايد 3برابر بن درخت، دقت كنيد بن درخت، نه تعداد درخت، در 
همان محل يا در جايي ديگر اقدام به كاشت درخت كنند يا درخت ها را تهيه و 

به فضاي سبز دهند تا آنان بتوانند بكارند
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از ۱۸سالگی 
نقاشی می كردم 

شهادت؛ آخرين 
مأموريت سرباز 

وظيفه شناس

 بعد از برپايي نمايشگاه 
 عكس هاي فيلم هاي كيميايي

 آثار نقاشي كارگردان سينماي ايران
 به نمايش در مي  آيد

كيميايي : آنها كه نقاشي ها را 
ديده اند، مثل خانم گلستان، 
مي گويند عين فيلم هايم است

راننده قاچاقچي براي فرار از دست 
مأموران، سرباز جوان را زير گرفت

سرباز وظيفه شناس تابلوي ايست 
را بالا گرفت و با هشــدار از راننده 
قاچاقچي خواســت توقف كند، اما 
راننــده بي رحم كه قصد تســليم 
شدن نداشت با ســرعت به سوي او 
حركت كرد و لحظاتي بعد حادثه اي 
هولناك رقم خــورد؛ حادثه اي كه 
جان سرباز وظيفه شناس را گرفت و 
راننده قاچاقچي به اتهام قتل عمد 
بازداشت شد.  صفحه21 را بخوانيد.

مسعود كيميايي 
در گفت وگو با همشهري:

رئيس شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره 
به اينكه قانون فعلي باغ هــا نياز به اصلاح شهر

دارد، گفت: »هــدف ما از اصــلاح قانون 
مربوط به اين حوزه، برگشت به قوانين قبلي نيست، بلكه 
با توجه به تجربيات قوانين فعلي و گذشته و آسيب هاي 
ناشي از آن به دنبال راه ســومي براي حفظ توامان منافع 

شهر و حقوق شهروندان در بحث باغ ها هستيم.«
به گزارش همشــهري، مهدي چمران درخصوص بحث 
باغ ها و قانون جاري، گفت: »بحث باغ ها و فضاي ســبز 
خيلي بحث پيچيده اي شده است؛ چراكه قانوني كه قبلا 
در شوراي هاي دوره دوم، ســوم و چهارم اجرا مي شد در 
دوره پنجم تغيير كرد؛ هرچند بــه قانون قبلي حملات 
زيادي هم شــد كه اين قانون باغ ها را از بين برده است، 
اما مشــاهده كرديم بعد از تصويب قانون جديد در دوره 
پنجم عملا ساختمان ســازي ها در اين املاك قفل شد و 
تنها يكي، دو پرونده براي خانه هاي مسكوني  كه فضاي 

سبز دارد، صادر شد.«
چمــران ادامــه داد: »البتــه درخصوص خــود باغ ها و 
زمين هايي كه 2 يا 3هزار مترمربع وســعت دارند، هيچ 
بحثي نيســت و اينها باغ است و شــهرداري بايد آنها را 
خريداري و به باغ و فضاي ســبز عمومــي تبديل كند؛ 
به ويژه در مناطقي كه سرانه فضاي ســبز آنها كم است. 
اما آنچه اكنون اتفاق افتاده انســدادي اســت كه در اين 
زمينه به وجود آمده و خانه هايي كه داراي فضاي ســبز و 
درخت هستند، ساخت وساز نمي كنند؛ چراكه براساس 
قانون، خانه مسكوني بايد در 15درصد زمين و در 2طبقه 
ساخته شود و اين امر ســبب شده ساختمان سازي ها در 

اين املاك قفل شود.«
رئيس شــوراي اســلامي شــهر تهران با بيان اينكه ما 
مجبوريم به شــكايت هاي صاحبان ايــن املاك مطابق 
قانون فعلي رســيدگي كنيم، افزود: »اين قانون مصوبه 
مجلس شوراي اسلامي، مجمع تشخيص مصلحت نظام، 
هيأت دولت و مصوبه شوراي عالي استان ها را دارد و بايد 
براســاس قانون موجود رأي دهيم. البته مــا اميدواريم 
بتوانيم به گونه اي اقدام كنيم تا كساني كه باغ دارند يا در 
زمين شان درخت و فضاي سبز وجود دارد، متضرر نشوند 
كه نتوانند ساختمان ســازي كنند، بلكه بايد وجود اين 
درختان و فضاي ســبز امتيازي براي آنها باشد. در عين 
حال در اجراي اين قوانين هم نبايد درختي قطع شــود 

و اين موضوع بايد در مراجع خود مورد رســيدگي قرار 
گيرد؛ يعني در شوراي عالي شهر سازي  و معماري مطرح و 
اصلاح شود، ولي اكنون ما نمي توانيم پرونده هاي مربوط 
به باغ ها را متوقف كنيم تا قانون اصلاح شــود، بلكه بايد 
به صورت موازي اصلاح قانون موجود پيگيري شود تا به 

سرانجام برسد.«
چمران ادامه داد: »مــا بايد بتوانيم شــرايطي به وجود 
بياوريم تا افرادي كه فضاي ســبز دارنــد يا مي خواهند 
فضاي سبز ايجاد كنند، ضرري نبينند و اگر مي خواهند 
ساختمان ســازي كنند به شــرطي كــه درختي قطع 
نشود و فضاي سبز حفظ شــود، اين كار را انجام دهند و 
ساختمان سازي و نوسازي متوقف نشود؛ زيرا توقف كار 
ساختماني با گستردگي كه دارد موجب توقف اقتصاد شهر 
و كشور مي شود و با اين روش فعلي نيز فضاي سبزي هم 
اضافه نمي شود و منافع مادي افراد، خشكاندن درختان و 

از بين رفتن آنها را در پي خواهد داشت.«
چمران در ادامه و در پاســخ به اين ســؤال كه در قانون 
قبلي ســاخت پاركينگ ها موجب قطع درختان مي شد، 
گفت: »من نمي گويم به مصوبه قبلــي برگرديم؛ چراكه 

آن مصوبه كه طي دوره هاي قبلي مديريت شــهري اجرا 
مي شد، قطعا نياز به اصلاح دارد؛ البته اصلاحش اين است 
كه جلوي تخلفات گرفته شود. در آن مصوبه اگر سازنده 
در ساخت پاركينگ فضا كم مي آورد از فضاي زيرسطحي 
حياط اســتفاده مي كرد كه اين موجب ضرر رسيدن به 
ريشــه درختان مي شــد و ما جلويش را گرفتيم. اينكه 
ممكن است در زميني درخت قطع شــود يا نه، بستگي 
به نوع ساخت دارد كه صاحب ملك مي خواهد درخت را 
حفظ كند يا نه، اگر درخت قطع يا خشك شود، جريمه 
5برابري دارد؛ بنابراين مالكان ســعي مي كنند از خشك 
شــدن و قطع درختان جلوگيري كنند، اما اگر درختان 
از بين بروند، بايد جريمه هــاي آن را بپردازند و علاوه بر 
جريمه هاي ســنگين نقدي بايد 3برابر بن درخت، دقت 
كنيد بن درخت، نه تعداد درخــت، در همان محل يا در 
جايي ديگر اقدام به كاشــت درخت كنند يا درخت ها را 
تهيه و به فضاي سبز دهند تا آنان بتوانند بكارند؛ بنابراين 
مالكان سعي مي كنند درخت خشك نشود يا از بين نرود، 
اما اگر هم بر اثر حوادثي درخت از بين رفت، براي آن هم 

پيش بيني هاي لازم شده است.«

رئيس شوراي اسلامي شهر تهران در گفت وگو با همشهري:

دنبال احياي قوانين قبلي باغ ها نيستيم

وزيرخارجه ايران:  »توافق خوب« مستلزم لغو موثر 
تحريم ها و بازگشت به تعهدات كامل است

معاون وزير خارجه : موضوع راستی آزمايی 
لغو تحريم های آمريكا هنوز حل نشده است

 مذاكره كننده ارشد ايران  با  معاون دبيركل 
سياست خارجی اتحاديه اروپا رايزنی كرد

تغییرمسیریارانههارمزگشایی ازمطالبات ایران در وین
بهسمتمردم

 يك كمدي تكراري
كپی كارت هوشمند

خطر افزايش تك سرپرست
 در 8سال گذشته، تعداد زنان سرپرست خانوار 

حدود 2۶/8درصد افزايش داشته است

نرخ بيــكاري زنان، در مســير افزايش قرار گرفته و مشــاركت اقتصــادي آنها به 
واسطه شــرايط اقتصاد تحريمي و كرونازده كمتر شده اســت. سعيدرضا عاملي، 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي، سه شنبه 18آبان گفته است بيش از 8۷درصد 
خانواده هاي تك سرپرســت توسط مادر و 13درصد توســط پدر اداره مي شود. به 
عقيده او، اين آمار و ارقام زنگ خطري براي جامعه ايران است. به خصوص كه طبق 
اعلام مركز آمار ايران، ۷درصد خانوارها تك سرپرست هســتند و اين روند به نظر 

مي رسد همچنان ادامه دارد. صفحه13 را بخوانيد.

با وجود پيشرفت فناوري در كشور و حتي مرسوم شدن 
احرازهويت آنلاين، هنوز مردم در بيشتر ادارات درگير كپي گرفتن 

مدارك ازجمله كارت ملي هوشمند هستند

 سقف بودجه ارزی يارانه  كالاهای اساسی و دارو از 8ميليارد دلار 
به 12.۶ميليارد دلار افزايش خواهد يافت

معاون پارلمانی وزير اقتصاد: ارز 4200توماني حذف نمی شود 
اما شكل پرداخت آن قرار است تغيير كند

 در پی افزايش قيمت جهانی نفت، رقم يارانه های پنهان
از ۶0ميليارد دلار به 85ميليارد دلار افزايش يافته است

نگاه
سعيد مدني ؛ كارشناس صنعت خودرو و مديرعامل پيشين سايپا

اقدامات اخير دولت و وزارت صمــت را مي توان گامي به 
سمت آزادسازي قيمت خودرو قلمداد كرد؛ با وجود تداوم 
قيمت گذاري دستوري خودرو به شيوه جديد، خروج شوراي 
رقابت با كاركردي متفاوت از تعيين ضوابط قيمت خودرو گام مؤثري در اين چارچوب بوده 
است. با وجود اين اگر قرار است تا با آزادسازي قيمت ها بازاري رقابتي در توليد و عرضه خودرو 
ايجاد شود نيز بايد سازوكارهاي مناسبي براي تعيين قيمت و عرضه خودرو در بازار آزاد 
اتخاذ شود چراكه در صورت تداوم قيمت هاي دستوري بالا يا حتي پايين خودرو، نمي توان 
انتظار بازاري رقابتي و رفع مشكلات كنوني ناشي از قيمت گذاري دستوري را داشت. با اين 
روند به نظر مي رسد كه در شرايط كنوني بهترين مكانيسم تعيين نرخ براي ساماندهي بازار 
خودرو همان تعيين قيمت خودرو بر مبناي نرخ حاشيه بازار است؛ با تعيين قيمت خودرو بر 
مبناي نرخ حاشيه بازار و در صورتي كه نتايج مثبت مذاكرات سياسي منجر به بهبود تعامل 
خودروسازان ايراني با شركاي خارجي شده و برنامه هاي آزادسازي واردات خودرو محقق 
شود، مي توان  به نتايج مثبت اين اقدامات براي صنايع خودروسازي و مشتريان خودرو اميدوار 
بود. به جرأت مي توان گفت با سرمايه گذاري هاي انجام شده اكنون كشورمان صاحب صنعت 
خودرو است اما لازمه رشد و بالندگي اين صنعت شكل گيري فضاي رقابتي در بازار داخلي 
و بازارهاي هدف خارجي است. آزادســازي قيمت و رقابتي شدن بازار خودرو همچنين 
منجر به كسب سود بيشتر براي سهامداران شركت هاي خودرو سازي  خواهد شد كه طي 
سال هاي گذشته به دليل قيمت گذاري دستوري با زيان مواجه شده اند. اين در حالي است 
كه تا كنون براي فروش خودروهاي داخلي سالانه حدود 40تا 50هزار ميليارد تومان رانت 
توزيع شده و بديهي است كه در چنين شرايطي مردم عادي نيز براي حفظ ارزش سرمايه 
خود نسبت به سرمايه گذاري براي خريد خودرو اقدام كنند؛ چراكه خودرو داراي سود آني 
است و 90درصد متقاضيان خريد خودرو به دليل سود آني و سهل الوصول بودن اين سود 
نسبت به ساير محصولات صنعتي براي خريد و نگهداري خودرو اقدام كردند. در چنين 
فضايي مصرف كننده و خودروساز از قيمت عرضه خودرو راضي نبوده و شرايط بازار خودرو 
دولت هاي مختلف را با تنگناهايي مواجه كردند. اگرچه مي توان انتظار رفع مشكلات توليد و 
عرضه خودرو با شكل گيري فضاي رقابتي توليد و عرضه و آزادسازي واردات را داشت اما بايد 
سياستگذاران از دخالت و دستكاري بنگاه هاي توليد و بازار خودرو با صدور دستورالعمل هاي 
مختلف خودداري كنند. علاوه بر آن يكي از بسترهاي رقابت پذيري خودرو آن است كه 
دولت دست از سر خودروسازان برداشته و حضور دولت در صنايع خودروسازي صرفا به 
ارائه و رصد و پايش برنامه هاي توليد و بهبود كيفيت خودرو در اين صنايع محدود شود. بر 
اين اساس بايد نه تنها دولت دست از بنگاهداري در صنعت خودرو بردارد بلكه با آزادسازي 
قيمت ها، مشكل شكل گيري معاملات سهام تودرتو در صنايع خودروسازي را مرتفع كند. 
بايد سهام 30تا 40درصدي تودرتوي شركت هاي زيرمجموعه خودروسازان از طريق بورس 
به متقاضيان عرضه شده و علاوه بر آن در بستري مناسب، باقيمانده سهام 1۶درصدي 
دولت به  خودروسازان خصوصي داراي اهليت منتقل شود. به طور كلي براي رقابتي شدن 
بازار خودرو از طريق اصلاح قيمت ها 3راهكار وجود دارد؛ روش نخست تعيين نرخ خودرو 
بر مبناي قيمت تمام شده به علاوه حاشيه سودي است كه 5تا 10درصد بالاتر از نرخ سود 
بانكي باشد تا انگيزه لازم براي رشد توليد و بهبود كيفيت محصولات خودروسازان فراهم 
شود. روش ديگر آن است كه اگر دولت بر تعيين قيمت هاي تكليفي در بازار خودرو اصرار 
دارد، براساس قانون بايد مابه التفاوت هزينه تمام شده و قيمت تكليفي تعيين شده خودرو را 
پرداخت كند. روش سوم كه بهترين شيوه تعيين قيمت خودرو محسوب مي شود نيز عرضه 
خودرو بر مبناي قيمت هاي حاشيه بازار است. كاري كه در بهمن و اسفند92 انجام شد و 
با وجود 2برابر شدن قيمت ها مردم از وضعيت بازار خودرو راضي بودند. با تعيين قيمت ها 
بر مبناي حاشيه بازار خودرو، شكاف قيمت درب كارخانه و بازار آزاد خودرو به نفع مردم 
و خودروسازان مرتفع و شرايط براي رقابتي شدن بازار خودرو فراهم مي شود. با اين روند 
مي توان گفت كه آزادسازي قيمت و سوددهي مناسب خودروسازان به عنوان بنگاه هاي 

اقتصادي، پيش شرط رقابتي شدن صنعت و بازار خودروست.

آزادسازي قيمت پيش شرط 
رقابت پذيري صنعت خودرو 
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وداع با نخستين بانوي شهيد مفقودالاثر
پيكر بانوي شهيده، فاطمه اسدي كه پس از ۳۷ سال، اخيرا در 

كردستان تفحص شده اســت، پس از اقامه نمازجمعه دیروز چهره روز
تهران، در جمع نمازگزاران و با حضور سيد ابراهيم رئيسي، 
رئيس جمهوري و غلامحسين محسني اژه اي، رئيس قوه قضائيه تشييع شد.

پيش از این مراسم، وداع با شهيده فاطمه اسدي در شهرهاي مقدس مشهد 
و قم هم برگزار شده بود. قرار است امروز شنبه نيز در معراج شهداي تهران 
از ساعت ١٥ تا ١۷ توسط خواهران و از ساعت ١۷ تا ٢٠ توسط عموم مردم، 
به این شهيده اداي احترام شود و سپس پيكر او به سنندج منتقل و پس از 

تشييع به خاك سپرده شود.

اما »فاطمه اسدي« كيست؟
دوشــنبه ١۷ آبان، ســردار ســيدمحمدباقر باقرزاده، فرمانــده كميته 
جست وجوي مفقودین ستاد كل نيروهاي مسلح، خبر تفحص پيكر مطهر 
شهيده فاطمه اسدي را به دختر این شــهيده كه تنها بازمانده این خانواده 

بود، داد.
شهيده »فاطمه اسدي« نخستين بانوي شهيد مفقودالاثر كشور است كه 
دوران دفاع مقدس در ارتفاعات چهل چشمه دیواندره به  دست عوامل حزب 

دمكرات  كردستان، به شهادت رسيد.
همسر این بانو، چون براي پایگاه جدید سپاه در حسين آباد چاه حفر كرده 
بود، عوامل ضد انقلاب به او لقب »جاسوس« دادند. به  همين  دليل او را اسير 
و سپس به زندان دولتو منتقل كردند. بانو اسدي در آن زمان، پيگير آزادي 
همسرش شد. حزب دمكرات از او طلب ٢٠٠ هزار تومان كرد و بانو اسدي 
براي تأمين این پول، تمام زندگي اش را به حراج گذاشت و با پولي كه تهيه 

كرده بود به ضد انقلاب ها مراجعه كرد.
 ضد  انقلاب ها پول را از او گرفتند، اما در اوج خباثت نه تنها همسرش را آزاد 
نكردند، بلكه او را نيز اسير كردند. درحين آن، نزاعي بين آنها درگرفت و بانو 
اسدي به همراه چند نفر از سپاهيان،  تيرباران شد و در ارتفاعات چهل چشمه 
دفن شد. بعد از شهادت او، پسر كوچكش به دليل نبود سرپرست، درگهواره 

از دنيا رفت و همسرش نيز بعد از ۳ سال، از زندان دولتو آزاد شد.
پيكر مطهر این شهيده  اخيرا توســط گروه هاي تفحص شهدا كشف شد. 
ماموستا فایق رستمي در خطبه هاي نمازجمعه این هفته سنندج در این باره 
گفت: تفحص پيكر مطهر شهيده فاطمه اســدي بعد از ۳۷ سال، بار دیگر 
چهره كریه و شيطاني ضد انقلاب ها را براي مسلمانان جهان، به ویژه كردها 

نمایان كرد.

در حاشيه سياست

گزارش

  دست هايي در كار است
آیت الله كاظم صدیقي، امام جمعه موقت تهران با بيان اینكه درد 
مردم را احساس مي كند، گفت:  در موضوع عدم ثبات قيمت ها اگر 
دست هایي در كار است كه مشــكل گراني حل نشود كه قطعا در 
كار اســت، نيروهاي اطلاعاتي و امنيتي و مردم ببينند منشأ كار 
كجاست و به هر قيمتي شده مسئله را حل كنند. وي افزود: امروز 
پول ملي ما ارزش اش را از دست داده است. شما هر چقدر هم كه 
یارانه را بالا ببرید با افزایش قيمتي كه اتفاق مي افتد مشكل مردم 
حل نمي شود، بلكه آنچه مهم است این اســت كه پول ملي باید 
ارزشمند شود. مردم نياز دارند كه مشكلات برایشان تبيين شود و 

به آنها بگویيم در كجاي حل مشكل هستيم. / ایسنا

  شوك جديد وارد نكنيد
آیت الله سيدمحمدمهدي حسيني همداني، نماینده ولي فقيه در 
استان البرز گفت: گراني ها به  اندازه كافي جامعه را تحت فشار قرار 
داده است؛ بنابراین لطفا در این زمينه دقت لازم را داشته باشيد 
تا به مردم شــوك جدید وارد نشود. لازم اســت اقدامات مؤثري 
براي اصلاح بازار و رفع مشــكل گراني برداشته شود. وي در ادامه 
خطبه هاي نمازجمعه به مطالبي كه درباره حذف ارز ۴٢٠٠توماني 
منشتر شده هم اشاره و اعلام كرد: دولت و مجلس باید تمام ابعاد 
و جوانب این اقدام را بســنجند و ببينند كه این كار چه آثاري بر 

زندگي اقشار مختلف مردم دارد. / ایسنا

  تعهد در برابر تعهد
آیت الله حسيني بوشــهري، خطيب نمازجمعه قم با بيان اینكه 
ارزش پول ملي باید رشــد كند، قيمت ها باید پایين بياید و بين 
بخش هاي اقتصادي انسجام ایجاد شود همچنين رئيس جمهور 
از نخبگان خارج از دولت اســتفاده كند، تأكيد كرد: انتظار مردم 
نظارت اســت و بدون نظارت نمي توان كاري پيش برد و از مبدا 
تا مقصد باید نظارت وجود داشــته باشد؛ همچنين پرچم عدالت 
همواره باید برافراشته باشــد، زیرا مردم تشنه عدالت هستند و از 
تبعيض سخت نگران هستند. وي در رابطه با مذاكرات هسته اي 
بيان كرد: تعهد باید در مقابل تعهد باشد؛ ما براساس فتواي رهبري 
به سمت سلاح هسته اي نمي رویم، اما شما نيز باید همه تحریم ها 

را یك جا لغو كنيد./ ایسنا

  بدن ضعيف را جراحي نمي كنند
آیت الله ســيداحمد علم الهدي در خطبه هاي نمازجمعه مشهد 
خطاب به تيــم برنامه ریز دولت عنوان كرد: مشــكلات مملكت 
احتياج به اصلاحات اقتصادي دارد و باید اقتصاد ما جراحي شود، 
اما هيچ گاه یك بدن ضعيف از كار افتاده را جراحي نمي كنند، باید 
این را قوي كنيد و بعد جراحي كنيد، هنوز فساد واسطه گري را در 
كشور از بين نبرده اید و كساني را كه فقط به جيب خود هستند، 
حذف نكرده اید، دستگاه ها بيایند مفسد را براندازي كنند، جلوي 
ســودگيري ها و رذایل اقتصادي كشــور را بگيرند، مردم آرامش 
اقتصادي پيدا كنند و ریشــه رانت خوار كنده شود، بعد دست به 

جراحي اقتصادي بزنيد./ فارس

 دستور اژه اي
براي پيگيري ترك فعل مسئولان

رئيس قوه قضایيه در جلســه روز پنجشــنبه بررسي وضعيت و 
مشــكلات فرایند مبارزه با قاچاق كالا كه با حضــور نمایندگان 
دولت، دستگاه هاي نظارتي، ضابطين، ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز تشكيل شد، با طرح این سؤال كه هر یك از دستگاه ها چقدر با 
وظایف قانوني خود آشنا هستند و آیا به وظایف خود به طور كامل 
عمل كرده اند، گفت: اگر یك مسئول عوض شد چه كسي باید به 
او وظایفش را یادآوري كند كه بداند حسب قانون مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز مكلف به انجام وظایفي است و چه كسي باید بر این مسئله 
نظارت كند كه اگر مسئولي وظيفه خود را درست انجام نداد، به او 

هشدار و تذكر دهد.
غلامحسين محسني   اژه اي گفت: من وقتي در مسئوليت دستگاه 
قضا قرار گرفتم، این قانون را به تناسب مورد مطالعه قرار داده ام، 
اما كسي به من نگفت كه چه وظایفي دارم و آنها را به من یادآوري 
نكرد و اگر به طور موردي شــرایطي پيــش نمي آمد كه موضوع 
اموال تمليكي را دنبال كنم، شاید تا سال ها حركتي در این زمينه 

نمي شد.
رئيس قوه قضایيه در ادامه ضمن قانون خواني، به بررسي عملكرد 
و ترك فعل هاي دستگاه هاي مســئول در فرایند مبارزه با قاچاق 
كالا پرداخت و افزود: براســاس قانون رئيس قوه قضایيه موظف 
بوده كارگروهي براي اجراي ســریع و دقيق احــكام دادگاه هاي 
ویژه تشكيل دهد و بازرسي كل كشــور نيز باید پيگيري كند كه 
دستگاه ها به درستي وظایف خود را انجام دهند و درصورت اهمال 

و قصور باید به آنها تذكر و هشدار دهد.
رئيس دستگاه قضا با بيان اینكه كارهایي در زمينه مبارزه با قاچاق 
و ســاماندهي اموال تمليكي انجام شده و قوه قضایيه حتي شعب  
ویژه اي براي رسيدگي سریع به مســئله قاچاق تشكيل داده، اما 
در عين حال خاطرنشــان كرد كه این كارها حتما ناقص و كافي 

نبوده است.
او تصریــح كرد: دولــت و همچنين وزارتخانه هــاي مختلف نيز 
براساس قانون وظایف مشخصي دارند كه در گام اول باید بدانند 
وظيفه شان چيست و در گام دوم آنكه مردم اطمينان پيدا كنند 
هم دستگاه هاي اجرایي و هم دستگاه هاي نظارتي به وظایف خود 

درست عمل مي كنند.
رئيس قوه قضایيه، رئيس سازمان بازرسي كل كشور را نيز مأمور 
كرد تا با بررسي دقيق وظایف قانوني همه دستگاه ها، دستگاه هایي 
را كه مرتكب ترك فعل شــده و به وظایف خود به درســتي عمل 
نكرده اند، شناسایي كند و از او خواســت این كار را از قوه قضایيه 

آغاز كند.
محسني اژه اي گفت: اگر دستگاهي در انجام وظایف خود كوتاهي یا 
قصور داشته باید به او اعلام و تذكر داده شده و توضيح خواسته شود 
و درصورت لزوم دســتگاه خاطي را به دولت و قوه قضایيه معرفي 

كنيد و رونوشتي از آن را به من بدهيد تا پيگيري نمایم.
علي القاصي مهر، دادستان تهران نيز در این جلسه با اشاره به نقش 
سامانه ها در بهبود عملكرد دستگاه ها، خاطرنشان كرد: پرونده اي 
براي ترك فعل ها و كوتاهي دستگاه ها در انجام وظایف خود براي 
راه اندازي سامانه ها در دادسراي كاركنان دولت تشكيل شده كه 
پس از تفهيم اتهام قرار لازم صادر شده و در دست رسيدگي است.

3/5ميليارد دلار طلب ايران از كدام كشور وصول شد؟
حجم بالاي بدهي  هاي نفتي كره جنوبي به ایران، روابط تهران- سئول را با چالش هاي زیادي مواجه كرده است

طلســم مطالبــات ده ها 
سياست 
ميليــارد دلاري ایــران از خارجی

پول  هاي بلوكه شده نفتي با 
خبر یكي از مدیران رســانه اي دولت  در 
حال شكسته شدن است. طي ۳سال اخير 
بازگشت تحریم هاي ثانویه آمریكا موج 
جدیدي از بدهي كشورهاي خریدار نفت 
بــه ایــران را رقــم زد. دونالــد ترامپ 
رئيس جمهور سابق ایالات متحده با اعلام 
خروج آمریكا از توافق هســته اي، نقش 
محوري در دوره جدید تحميل فشارهاي 
مالي عليه ایران ایفا كرد. روز جمعه علي 
نادري، مدیرعامل خبرگزاري جمهوري 
اسلامي در تویيتي نوشت: »كمتر از ١٠٠ 
روز پس از آغاز دولت ســيزدهم، اخيرا 
بيش از ۳.٥ميليارد دلار از منابع مسدود 
ایران در یكي از كشورها در دسترس قرار 
گرفته و بخش قابل توجهي از این منابع 
در حال ورود به چرخه تجاري كشــور 
است.« این گزارش كوتاه رسانه اي در پي 
دغدغه هاي چنــد روز اخيــر مبني بر 
التهابــات ارزي و تأثير آن بــر افزایش 
فشارهاي معيشتي منتشر شد. با وجود 
پيگيري  هاي همشــهري از نمایندگان 
مجلس و برخي اتاق هاي بازرگاني منشأ 
آزادســازي این پول ها مشخص نشد و 

نسبت به آن اعلام بي اطلاعي كردند.
كره جنوبي، ژاپن، چيــن، عراق و عمان 
در زمره بدهكاران نفتي به ایران هستند. 
آخریــن اخبار مربــوط بــه مذاكرات 
آزادسازي پول هاي بلوكه شده ایران در 
ارتباط با كره جنوبي منتشــر شده بود. 
با تشــدید گلایه هاي ایران از این كشور 

براي بازگرداندن پول هاي بلوكه شــده، 
وزارت امور خارجه كره جنوبي دوشنبه 
هفته پيش اعلام كرد كــه معاون وزیر 
امور خارجــه این كشــور گفت وگویي 
درباره ایران با نماینــده ویژه آمریكا در 
امور ایران داشــته است. براساس برخي 
گزارش ها، بدهي كره جنوبي به ایران در 
ازاي خرید ميعانات گازي در ٢بانك این 
كشور، مجموعاً به ارزش ۷ميليارد دلار 
است كه از شــهریورماه١۳۹۷ به بهانه 
تحریم هاي آمریكا پرداخت نشــده. از 
آن زمان تاكنون سفرهایي بين مقامات 
٢ كشور انجام شد و رایزني هایي صورت 
گرفت كه عملًا تاكنــون تحولي در این 
زمينه رخ نداده است. علي باقري، معاون 
سياسي وزیر امور خارجه ٢١مهرماه در 
تویيتي با اشاره به گفت وگوي تلفني خود 
با همتاي كره اي نوشت: در تماس تلفني 
آقاي چوي جونگ كان، قائم مقام وزارت 
خارجه كره جنوبي به وي خاطرنشــان 
كردم تنها اقدام مؤثر و سریع آن كشور، 
در رفــع محدودیــت منابع ایــران در 
كره جنوبي و جبران خسارات وارده است 
كه مي تواند نقش مؤثري در ترميم وجهه 
آسيب دیده این كشــور نزد مردم ایران 

داشته باشد.
قبل از آن حســين تنهایي، رئيس اتاق 
مشترك ایران و كره جنوبي هم با اشاره 
به ۷ميليارد دلار پول بلوكه شــده ایران 
در كره جنوبــي در شــهریورماه گفته 
بود: »كره جنوبــي اقداماتــي را انجام 
داده و مشــغول رایزني با مقامات كشور 
آمریكاســت تا با لغو برخي از تحریم ها 

به طور استثنا زمينه آزادشدن پول هاي 
بلوكه شــده ایران در كره جنوبي فراهم 

شود و این پول ها به ایران بازگردد.«
انتقادها نســبت به پيروي كره جنوبي از 
فشارهاي تحریمي آمریكا عليه ایران با 
اقدام حاشــيه برانگيز اخير سفير كره در 
تهران تشدید هم شد. سفير این كشور با 
حضور در یكي از بيمارستان هاي تهران 
٢هزار ماسك اهدایي همراه خود برده بود 
كه واكنش هاي منفــي زیادي به همراه 
داشت. ســعيد خطيب زاده، سخنگوي 
وزارت خارجــه این اقدام ســفير را در 
حد یك طنز خوانــد و گفت هيچ ملتي 
برنمي تابد كه دســت ملــت دیگري در 

جيبش باشد.

رقم بدهی ها چقدر است؟
درباره اعداد و ارقام طلب هاي نفتي ایران 
گزارش هاي متعــددي از زبان مقامات 
مرتبط وجود داشته است. در یك فایل 
صوتي كه اردیبهشت ماه از محمدجواد 
ظریف، وزیر ســابق امور خارجه منتشر 
شد، او گفته بود: »ما نزدیك ١٠ميليارد 
در كره جنوبي داریم و ۶ الي ۷ميليارد در 
عراق داریم و اینها پول جاري ماست كه 
قفل شــده در خارج و از روزي كه بایدن 
)رئيس جمهور جدید آمریكا( آمده هيچ 

تحولي ندیده ایم.«
برخــي منابع ازجمله بانــك مركزي به 
حجم مطالبات ایران از كشورهاي دیگر 
همچون عراق نيز اشــاره داشتند. منابع 
ارزي بلوكه شده ایران در عراق ٥ميليارد 
دلار اعلام شده بود. برخي منابع خبري 

هم اعلام كردند با تحریم هــاي اوليه و 
ثانویه اي كه آمریكا عليــه ایران اعمال 
كرده، حدود ۴٠ميليارد دلار منابع ارزي 
ایران در كشــورهاي دیگر مسدود شده 
اســت. چين با ٢٠ميليارد دلار، هند با 
۷ميليــارد دلار، كره جنوبي با ۷ميليارد 
دلار، عراق بــا ٥ميليــارد دلار و ژاپن با 
١.٥ميليارد دلار، كشورهاي بدهكار به 
ایران به حســاب مي آیند. همچنين در 
برخي گزارش هاي دیگر به حجم بدهي 
٥ميليارد دلاري عمان به ایران نيز اشاره 

شده بود.
پس از اعمــال تحریم هــاي ضدایراني 
آمریكا در ســال هاي اخيــر، ميلياردها 
دلار دارایي ایران در بانك ها و مؤسسات 
مالي این كشــورها مســدود شده است 
و دولت سيزدهم با شــروع به كار خود از 
شهریورماه ســعي كرده است از طریق 
رایزني با كشورهایي مانند كره جنوبي، 
ژاپن، عراق و عمان قفل این پول ها را باز 
كند. براساس گزارشــي كه خبرگزاري 
جمهوري اسلامي روز جمعه منتشر كرد 
منابع مسدودي ایران در هند ۷ميليارد 
دلار عنوان شد. در همين گزارش اشاره 
شــده بود با اینكه برخــي ادعاها بدهي 
عراق به ایــران را ٢ميليــارد دلار اعلام 
مي كننــد، اما بانك مركــزي ایران كل 
بدهي عراق به ایــران را حدود ٥ميليارد 
دلار عنوان كرده اســت. ایرنا گزارش ها 
و اطلاعيه هــاي متفاوتــي درخصوص 
حجم دقيق بدهــي كره جنوبي به ایران 
از ۶ تا بيش از ۹ميليــارد دلار نيز روایت 

كرده است.

روايت اينستاگرامي 
اميرعبداللهيان از مذاكره

حســين اميرعبداللهيان، وزير امور 
خارجه در صفحه اينستاگرامش نوشت: 
با نهايي شدن زمان برگزاري گفت وگوها 
در وين، ضروري بود كه يك بار ديگر 
مواضع و نظرات جمهوري اســامي 
ايــران را به ديگر طرف هــاي برجام 
اباغ كنم. به هميــن دليل، طي هفته 
گذشته در گفت وگوهاي تلفني مفصل 
و جداگانه با وزراي خارجه ۵ كشــور 
عضو برجام )چين، روسيه، انگليس، 
آلمان و فرانســه( بر چند نكته تأكيد 
كردم، ازجمله اينكه دولت جمهوري 
اسامي ايران با رويكردي عملگرايانه 
و نتيجه محور وارد گفت وگوها مي شود 
و مصمم به دســتيابي به يك »توافق 
خوب« است، اما اين امر مستلزم لغو 
مؤثر و قابل راستي آزمايي تحريم ها و 
بازگشت طرف هاي مقابل به تعهدات 
كامل اســت. ضمنا يادآوري كردم كه 
اقدامات و قانون شكني هاي آمريكا از 
جمله تحريم هاي تازه اين كشور ارائه 
تضمين هاي عيني از سوي آمريكا را 
به يك ضرورت غيرقابل چشم پوشي 
تبديل كرده است. در اين راستا، معاونم 
دكتر باقري نيز در پايتخت هاي اروپايي 
ديدارهايي صريح، شــفاف و مفيد را 
انجام داده اســت. جمهوري اسامي 
ايــران قصد ندارد در بن بســت هاي 
باقيمانده از گفت وگوهاي پيشــين، 
بماند. ضمن اينكه آن  را در دســترس 
خود دارد. معتقدم اگر طرف هاي مقابل 
با رويكردي جــدي و مثبت وارد وين 
شوند، دســتيابي به يك توافق خوب 

آن هم در كوتاه مدت امكان پذير است.
همانطور كه بارها تأكيد كرده ام، دولت 
جمهوري اســامي ايران سياست 
توســعه روابط متوازن با كشــورها 
براســاس احترام متقابــل و منافع 
مشترك را با جديت تداوم مي بخشد 
و مصمم است گسترش همكاري هاي 
اقتصادي دو و چندجانبه به موضوع 

برجام گره زده نشود.

ث
مك

 مذاكره كننده ارشد ایران كه در تور 
اروپایي به ســر مي برد در سومين ديپلماسی

مرحله ســفر خود به لندن رفت تا 
درباره موضوعات مهم ازجمله برجام تبادل نظر 
كند. بنابر آنچه باقري در حاشــيه این برنامه ها 
گفته ایران كماكان بر گرفتن تضمين از آمریكا 
اصرار دارد. علي باقري كني در لندن با »جيمز 
كلورولي« در ساختمان وزارت خارجه انگليس 
در لندن دیدار كــرد و در این دیــدار دو طرف 
پيرامون مسائل دوجانبه و دیگر موضوعات رایزني 
و گفت وگو كردند. علی باقری معاون سياسی وزیر 
خارجه كشورمان در ســفر به مادرید با »انریكه 
مورا«معاون دبيركل ســرویس اقــدام خارجی 

اتحادیه اروپا دیدار و رایزنی می كند. 
 او پيش از این به فرانســه و آلمان نيز سفر كرده 
بود. طرفين تا كنون نسبت به مذاكرات انجام شده 
ابراز خشنودي كرده اند، اما معاون سياسي وزیر 

امور خارجه كشــورمان در گفت وگو با گاردین 
مختصاتي از گره هاي موجود در وین را تشریح 
كرد: ایران تعهدي مي خواهد كه آمریكا دوباره 
از توافق هســته اي امضا شده توسط قدرت هاي 
جهاني خارج نمي شود. باقري افزود: در مذاكرات 
وین ميان ایران و دیگــر امضا كنندگان، طرفين 
توافق، نتوانستند بر ســر وسيله اي براي راستي 
آزمایــي اینكه تحریم هاي آمریكا لغو شــده اند 
و تأثيــري عمل گرایانــه روي تجــارت با ایران 
داشته اند، به توافق برسند. معاون سياسي وزیر 
امور خارجه ایران در این باره گفت: ما به راستي 
آزمایي احتياج داریم و ایــن موضوع هنوز حل 
نشده اســت. یكي از موضوعاتي است كه هنوز 
نهایي نشده، كافي نيست كه فقط در توافق ذكر 
شود. او این موضوع را كه هيأتي مستقل، مسئول 

این راستي آزمایي باشد، غيرمحتمل ندانست.
ایــن دیپلمات ارشــد كشــورمان با دفــاع از 

خواسته اش مبني بر اینكه آمریكا تضمين بدهد 
به توافق پایبند خواهد بــود، بيان كرد: موضوع 
یك توافق در ميان اســت، نه یك سياست. اگر 
توافق و صلحي ميان دو كشــور باشد، تأثير یك 
معاهده را دارد. موضوع، قوانين بين المللي است. 
قرار نيســت قوانين داخلي آمریكا بر یك توافق 
بين المللي غالب شــود. چنيــن چيزي خلاف 

قوانين بين المللي است.
او از قدرت هــاي اروپایي خواســته اســت آنها 
هم از طرف خودشــان تضمين بدهند، فارغ از 
اینكه موضع آمریكا چه باشــد، با ایران تجارت 
خواهند كــرد؛ احتمالا از طریق بــه كارگيري 
قانونــي بازدارنده كه تأثيــر تحریم هاي آمریكا 
روي شركت هاي اروپایي تجارت كننده با ایران 
را خنثي كند. معاون سياسي وزیر امور خارجه 
این ادعا را كه ایران با تلاش در راســتاي توسعه 
برنامه هسته اي اش در از سرگيري مذاكرات وین، 

وقت كشي مي كرده اســت، رد كرد و گفت: این 
براي یك دولت جدید امري عادي بوده است كه 
موضع مذاكراتي خود را آماده كند و با دیگر شركا 
مذاكراتي دوجانبه داشته باشد. این مذاكره كننده 
ارشد تيم ایران در مذاكرات وین درخواست لغو 
تحریم هاي مرتبط با توافق هسته اي را تكرار كرد.

باقري علاوه بر این، هرگونه مذاكره درباره برنامه 
موشــكي و امنيتي ایران و گنجانده شدن آنها 
در توافق هســته اي را رد كرد و گفــت: برجام 
چارچوب شفافي دارد و موضوعات دیگر مرتبط 
نيســتند. ما قصد نداریم درباره توان دفاعي یا 
امنيت مان مذاكره كنيم. او افــزود: روابط ایران 
با دیگر كشــورها نياز به مراقب نــدارد. معاون 
سياسي وزیر امور خارجه كشورمان این موضوع 
را كه گفته مي شــود موضع مذاكراتي او آن قدر 
سرسخت است كه رســيدن به توافقي در وین 
غيرممكن اســت، رد كرد و توضيح داد: ما فقط 
مي گویيم طبق برجام، تحریم ها باید لغو شوند. 
ما یك توافق انجام داده بودیم و دیدگاهمان این 
است كه باید اجرایي شود. او در پاسخ به اینكه آیا 
از نظر او لازم است مذاكرات وین از نقطه شروع 
از ســرگرفته شــود، گفت: اینكه از كجا شروع 
كردیم مهم نيست، بلكه آنچه اهميت دارد این 
است به توافقي برسيم كه نتایجي عمل گرایانه 
براي طرفين داشته باشــد. هدف اصلي ما رفع 
تحریم هاي غيرقانوني است كه آنها با تخطي از 
قطعنامه هاي سازمان ملل بر ملت ایران اعمال 
كردند. هرگونه تحریم مغایر با برجام كه در دوره 
ریاســت جمهوري اوباما و ترامپ از ســوي آنها 
اعمال شده بود، باید لغو شود. این توافقي است 
كه برجام را شكل داد. پایگاه اینترنتي وزارت امور 
خارجه انگليس با انتشــار بيانيه اي درباره سفر 
علي باقري، معاون سياســي وزیر امور خارجه 
ایران به این كشور نوشت: نمایندگان وزارت امور 
خارجه تأكيد كردند ایران باید از فرصت به نتيجه 
رساندن موضوع توافق هسته اي كه اكنون روي 

ميز مذاكرات است، استفاده كند.
بلومبرگ هم گزارش داد معاون سياسي وزیر امور 
خارجه كشورمان گفت وگوهایي جدي با مقامات 
دولت انگليس درباره پرداخت بدهي این كشور به 
ایران داشته است و ابراز اميدواري كرد این بدهي 

»به زودي« پرداخت شود.
او افزود: بدهي ۴٠٠ ميليون پوندي)٥۳٥ ميليون 
دلاري( دولت انگليس به ایران بابت یك قرارداد 
قدیمي نظامي »به زودي« پرداخت خواهد شد 
و ٢ كشور در تلاشند ببينند پرداخت این مبلغ 

چطور مي تواند انجام گيرد.
جرمي هانت، وزیر امورخارجه پيشين انگليس 
در گفت وگو با شبكه اسكاي نيوز تأكيد كرد كه 
این كشور باید بدهي ۴٠٠ميليون پوندي خود به 

ایران را بپردازد.

    اميدواري مردم به آينــده به ۷۲درصد 
رسيده است 

عضو شــوراي مركزي حــزب موتلفه اســلامي با بيان 
اینكه همگرایي خوبي بين قواي ســه گانه و سایر نهادها 
شكل گرفته اســت، گفت: سفرهاي اســتاني و حضور 
رئيس جمهوري و اعضاي هيأت دولت در بين مردم سرمایه 
اجتماعي نظام و دولت را افزایش خواهد داد و مردم را براي 
غلبه بر مشكلات با دولت همراه مي كند. به گزارش ایرنا، 
حميدرضا ترقي ادامه داد: رئيس جمهوري در سفرهاي 

استاني خود مشكلات را مشاهده كرده و مورد بررسي قرار 
مي دهد و به كمك كارشناسان این مشكلات را بررسي و 
در صورت امكان حل مي كند؛ از همين روست كه شاهدیم 
براساس نظرسنجي ها اميدواري مردم به آینده به ۷٢درصد 
رسيده اســت. ترقي افزود: تلاش هاي رئيس جمهوري، 
سرمایه اجتماعي نظام و دولت را افزایش خواهد داد و مردم 

را براي غلبه بر مشكلات با دولت همراه مي كند.

   روس ها بناي يادبود سردار سليماني را در 
سوريه احداث مي كنند

بناي یادبود قهرمانان مبارزه با تروریسم در سوریه ساخته 

مي شــود كه در آن نقوش برجسته ســردار شهيد قاسم 
سليماني و محسن حججي زینت بخش آنهاست. به گزارش 
ایرنا، یك گروه روسي به ریاست یوگني گونچاروف از افسران 
روس شــركت كننده در عمليات ویژه ضدتروریستي در 
سوریه، ایده ساخت بناي یادبود قهرمانان ضدتروریستي 
سوریه را تحقق مي بخشد. گونچاروف یادآور شد كه این 
بناي یادبود در ســال ٢٠٢٢ در شهر اسقيليبيه در استان 
حما سوریه ساخته خواهد شد. بر بالاي این دیوار، عقاب 
بزرگي به نشانه سربلندي قهرمانان جنگ ضدتروریستي 
درحالي كه بال هایش را گشوده نصب مي شود. در جلوي 

این دیوار نيز ٢سرباز به صورت تمام قد نصب خواهد شد.

روي خط خبر

رمزگشايی ازمطالبات ايران در وين
مذاكره كننده ارشد ایران در مادرید با معاون دبير كل سياست خارجی اتحادیه اروپا دیدار كرد
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شهردار تهران در سومين گام از سلسله بازديد هاي 
هفتگي خود از مناطق پايتخت با عنوان پويش »قرار 
خدمت« به منطقه ۱۶ رفت تــا از نزديك در جريان 
آخرين وضعيت طرح ها و پروژه هاي فني و عمراني، 
ورزشي، فرهنگي و اجتماعي منطقه قرار بگيرد. به 
گزارش همشــهري، عليرضازاكاني در اين بازديد با 
تأكيد بر مشــكلات حوزه اجتماعی و بافت فرسوده 

منطقه گفت كه بيشترين سرانه ورزشي شهرداري در 
منطقه ۱۶ قرار دارد اما نبود مديريت درست، موجب 

بروز مشكلات موجود شده است.
 شهردار تهران در ساعات اوليه صبح  ديروز در بوستان 
يادواره شهداي خزانه حاضر شــد و  به مقام شامخ 
شهدا با ذكر فاتحه و صلوات اداي احترام كرد. معاونان 
شهردار و روساي ادارات نيز در اين بازديد به بررسي 

سومين بازديد هفتگي شهردار تهران در منطقه ۱۶ برگزار شد

 قرار خدمت،  باردیگر 
در جنوب  پایتخت

عليرضا زاكاني: اين منطقه نياز به تحول بزرگ دارد و اين اقدام 
ناظر به مسائل اجتماعي است

تأميناعتباربرايپروژههاينيمهكاره
جلال بهرامي، معاون خدمات شهري شهرداري تهران

برخي از پروژه هاي منطقه۱۶ با پيشرفت فيزيكي بيش 
از ۸۰ درصد به بهره برداري رسيده اند و بقيه كار به طور 
كامل اجرايي نشده است، بنابراين بايد تدابيري اتخاذ 
شــود كه چنين پروژه هايي در بازه زماني مشخصي به 
اتمام برســد. درصورتي كه چنين پروژه هايي نيازمند 
تامين اعتبار مصوب براي اتمام هستند اعلام كنند تا 
رديف بودجه پيش بيني شــود. در همين راستا تامين 
اعتبــار جهت تملك امــلاك براي احداث ايســتگاه 
آتش نشاني در ناحيه ۲ داخل محوطه شركت دخانيات 
و همينطور ساخت ميدان ميوه و تره بار و بوستان جديد 

در ۲۰ متري جواديه انجام شود.

ارتقايكيفيتامورمميزي
ابوالفضل فلاح، معاون مالي و اقتصاد شهري

از آنجايي كه دقت و كيفيت كار در كنار ســرعت انجام 
آن برايمان حائز اهميت است، بايستي مكانيسم نظارت 
دقيق تــري طراحي و اجرا شــود. منطقــه ۱۶ مي تواند 
به عنوان پايلوت، اجراي كار مميزي را به همكاران منطقه 
بسپرد و پس از كســب نتيجه مثبت اين اقدام، به ساير 
مناطق نيز تسري يابد. جنس كار امور مالي و رويدادهاي 
مالي به گونه اي اســت كه حضور فعــال و پيگيري هاي 

مستمر را مي طلبد.

هوشمنديدرمبارزهبافساد
داوود گودرزي، سرپرست سازمان بازرسي شهرداري 

تهران
در  ماه گذشته در ســامانه ۱37 حدود 3هزار پيام ثبت 
شده كه موضوع نظافت بيشترين موارد ثبتي را به خود 
اختصاص داده است. همچنين در ۸ ماه امسال 33۶پيام 
در سامانه ۱۸۸۸به ثبت رسيده كه موضوعات خدمات 
شــهري، شهرســازي، حمل ونقل و ترافيــك و فني و 
عمراني به ترتيب بيشــترين موارد دريافتي بوده است. 
در سامانه۱۸۸۸ بسترهاي مناسب براي افشاگران فساد 
وجود دارد و اگر اطلاع رساني هاي درستي صورت گيرد 
اين سامانه هم مي تواند درگاهي براي بازگويي فساد باشد.

تصميماتمحلهمحور
عباس شعباني، معاون فني و عمراني شهرداري تهران

جلســاتي درباره گره ترافيكي موجود در تقاطع شهيد 
نواب_تندگويان با پيمانكار مربوطه برگزار شــده و بعد 
از تعيين تكليف وضعيت معارضات ملكي و تاسيساتي 
و رفع مســائل بازدارنده موجود، اجراي پروژه ســرعت 
بيشــتري خواهد گرفت. در بســياري موارد اختيارات 
محدود شهرداران مناطق اجازه پيشبرد طرح ها و پروژه ها 
را نمي دهد كه اميدواريم بتوانيم از طريق اين جلسات 

برنامه هاي مورد نياز شهر را به مرحله اجرا برسانيم.

مشكلات منطقه پرداختند.
او در نخســتين بخش از بازديد خود به سراغ پروژه 
نيمه كاره مجتمع تجاري، اداري و خدماتي باغ آذري 
رفت. كاوه حاجي علي اكبري، مديرعامل ســازمان 
نوســازي شــهرداري تهران در اين بخش، گزارشي 
از آخرين وضعيت اين طــرح داد كه كار گودبرداري 
بخشي از زمين انجام شده اما پاره اي مشكلات موجب 
شده است گودبرداري كامل و احداث طرح نيمه تمام 

رها شود.
زاكاني پس از آن به گود باغ آذري رفت كه با توجه به 

فرسودگي، طرح كوچه رنگي در آن اجرا شده است.
شهردار تهران در ادامه به آكادمي فرهنگي ورزشي 
ميثاق رفت كه از ســوي خيرين ساخته شده و اداره 
مي شود. آكادمي ميثاق داراي تيم فوتبال در رده هاي 

سني مختلف است.
در ادامه شــهردار تهران در مســير خود از سامانه ۴ 
اتوبوسراني، املاك جواديه، ترانس هاي برق دستواره 

و يكي از باربري هاي منطقه بازديد داشت.
زاكاني همچنين ســري هم بــه مجموعه حافظان 
كودكان كار ياسر زد و از قســمت هاي مختلف اين 
مجموعه مانند كارگاه كيف ســازي  و سالن ورزشي 

آن بازديد كرد.
شــهردار گفت: برخلاف افتخارات و بزرگي هايي كه 
دســتاورد مردم منطقه ۱۶ اســت اما اين منطقه از 
حيث دسترســي به خدمات دچار يك عقب ماندگي 

تاريخي است.
زاكاني در محله باغ آذري در جمع خبرنگاران تأكيد 
كرد: منطقه ۱۶ منطقه اي پر افتخار در تهران است. 
اين افتخار از جنبه هاي فــداكاري، ايثار و در صحنه 
بودن و حتي جنبه ورزشــي و افتخارآفريني در اين 
حوزه است. از ســوي ديگر فعاليت هاي اجتماعي و 
كار و تلاشي كه مردم در اين منطقه انجام داده اند هم 
از افتخارات شهر تهران محسوب مي شود. او با اشاره 
به اينكه يك عقب افتادگي تاريخي براي رسيدگي به 
اين محله وجود دارد افزود: در بين معتادان متجاهر و 
كودكان كار حاضر شديم و ماحصل تمام اين بازديدها 
حاكي از آن است كه خدمات رساني به منطقه ۱۶ نياز 

به يك بازبيني اساسي دارد.
عليرضــا زاكاني گفــت: موضوعاتــي در حوزه هاي 
نوسازي شــهري و حمل ونقل در دســتور كار قرار 

گرفت. منطقه ۱۶ به ويژه محلــه جواديه و بعضي از 
نقاط ديگر از لحاظ سرانه فضاي سبز و ديگر سرانه ها 

دچار فقر است.

ديدارنخبگانباشهردار
منطقه ۱۶ كه شهداي زيادي تقديم انقلاب اسلامي 
كرده خاستگاه نخبگان و ورزشكاران بسيار زيادي هم 
بوده است. شهردار تهران در برنامه »قرار خدمت« در 
نشستي دوستانه با نخبگان اين منطقه به گفت وگو 
نشست. او با اشــاره به اينكه بچه جنوب شهر است، 
گفت: آنچه در مجموعه منطقه ۱۶ مشاهده مي شود 
جوانمردي ، بزرگي و عظمت است. گرچه بيشترين 
سرانه ورزشي شــهرداري در منطقه ۱۶ قرار دارد اما 
نبود مديريت درســت موجب بروز مشكلات موجود 

شده است.
زاكاني بيان كرد:  وقتي حرف از مردم مي شود نخبگان 
جامعه، محور اين تحــول خواهند بــود و از همين 
رو منطقه ۱۶ نيز مستثني نيســت و بايد به سمتي 
حركت كنيم كه وضعيت زندگي در منطقه ۱۶ بسيار 

مطلوب شود.
شهردار ادامه داد: در بوستان ميثاق در بين مردماني 
بودم كه به دستگيري نياز داشتند و اين وظيفه ماست 
كه شرايط را براي آنها به گونه اي تغيير دهيم تا افقي 
روشــن ايجاد و از اين راه نيازهاي محيطي براي آنها 

فراهم شود.
او گفت: به اعتقاد من منطقه ۱۶ نياز به تحولي بزرگ 
دارد و اين اقدام ناظر به مســائل اجتماعي است زيرا 

برخي از مسائل مانند استخوان لاي زخم است.
شهردار تهران ادامه داد: نقش ورزش در ايجاد نشاط، 

فرح و تندرستي بالاست و خدا را شكر منطقه ۱۶ مهد 
ورزش و قهرماني است. عرض من اين است كه وظيفه 
ماست كه شهرداري از نگاه صرفاً خدماتي به نهادي 
براي حضور و ميدان داري مردم بدل شود تا با زندگي ، 
اقتصاد و فرهنگ مردم كار داشته باشد و شرايط براي 
اين اقدام فراهم اســت.  اوادامه داد: انتقال دكل هاي 
برق منطقه ۱۶ به زير زمين يكي ديگر از برنامه هاي 
مديريت شهري اســت كه در حال پيگيري از سوي 
مديريت شهري است و غرض از اين جلسات شنيدن 

مشكلات است.
زاكاني افــزود: در تلاش هســتيم نخبــگان محور 
تصميم گيري براي محله و شهر شوند و ذيل اين اقدام 

۵۲ اقدام و برنامه تعريف شود.

حضوردرجمعنمازگزارانمحلهباغآذري
شهردار كه در بخشي از برنامه هاي اين روز به ديدار 
خانواده شــهيدان خالقي پور رفته بــود، در جمع 
نمازگزاران مسجد اميرالمومنين)ع( محله باغ آذري 
گفت: خوشحالم كه در محضر شما دوستان هستم. 
افتخار مي كنم كه يكي از شما هستم و نوكري شما 
را به عهده گرفته ام. مسائل عمومي منطقه ۱۶ را با 
همراهي معاونان بررســي كرديم و بايد تأكيد كنم 
نسبت به اين منطقه و مشكلات آن نا آشنا نيستم 

زيرا كودكي من در اين مناطق گذشته است.
زاكاني افزود: آنچه براي ما اهميت دارد خدمت به شما 
در حوزه اجتماعي، بافت فرســوده و سرانه هفتگانه 
خدماتي است كه به دليل شــرايط موجود و كمبود 
وقت نمي خواهم توضيحات بيشتري دهم اما از صبح 
در جلسات و بازديدهاي متعدد پيگير مشكلات مردم 

منطقه ۱۶ هستيم. 
سيدمجتبي شــفيعي، معاون حمل ونقل و ترافيك 
شــهرداري تهران ضمن بازديد از فضاهــا و اماكن 
مختلف مرتبط با حوزه حمل ونقل و ترافيك منطقه، 
۱۱ برنامه و دستورالعمل براي بهبود اوضاع ترافيكي 
در اين منطقــه صادر كرد. مهــدي پيرهادي، عضو 
شوراي شهر تهران نيز در اين بازديد همراه شهردار 

تهران بود.
شــهردار در نخســتين گام از پويش قــرار خدمت 
بازديــدي از منطقه ۲۰ داشــت و در دومين گام به 

منطقه ۱۴ رفته بود.

کل معتادان
400 هزار

سال 1400
21 هزار

سطح اعتیاد در میان معتادان تهران افزايش تعداد معتادان متجاهر تهران در 3سال اعزام تیم هاي درماني شهر سالم براي رسیدگي به معتادان متجاهر
معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران که در بازديد از منطقه 16 حضور داشت، گفت: آن دسته از معتاداني که بیمار 
هستند يا مشكلات حاد جسمي دارند و آن دسته از متجاهريني که داراي زخم هاي عمیق هستند نیز براي درمان و پیشگیري از 
شیوع بیماري در منطقه ساماندهي و به مراکز بهداري منتقل مي شوند. محمدامین توکلي زاده افزود: در گذشته قرار بوده يك 
سوله  به منظور ساماندهي و اسكان اين افراد در منطقه 16ساخته و راه اندازي شود که متأسفانه اين طرح به اجرا در نیامد.  
براساس داده هاي پیمايش رصد کیفیت زندگي در شهر تهران، در سال هاي گذشته ساکنان مناطق 1۸، 1۵ و 16 بیشترين 

سال 1397میزان افراد معتاد در محله را گزارش کرده اند.
10هزار

معتادان متجاهر
20 هزار



شنبه 22 آبان 41400
اقتصاد شماره  8360 

چهره روز

دولت می خواهد مسیر پرداخت یارانه های پنهان و آشكار  گزارش
را به گفته خودش به نفع مردم تغییر دهد، در نخستین 
گام لایحه ای دوفوریتی به امضای رئیس جمهور و وزیر 
اقتصاد چهارشنبه هفته پیش تقدیم مجلس شد كه براساس آن سقف 
بودجــه ارزی یارانه  كالاهــای اساســی و دارو از 8میلیــارد دلار به 
12.6میلیارد دلار افزایش خواهد یافت. هرچند بســیاری از رسانه ها 
گمان كرده اند این لایحه، طرح نهایــی دولت برای تعیین تكلیف ارز 
ترجیحی، موسوم به دلار جهانگیری است اما یافته های همشهری نشان 
می دهد، قرار است پس از تفاهم دولت و مجلس برای هدفمند سازی 
یارانه ها لایحه دیگری به این منظور ارائه شود. هرچند هنوز جزئیات این 
لایحه نهایی نشده ولی احتمال دارد از این لایحه ظرف 2هفته آینده 

رونمایی شود.
به گزارش همشــهری، هدف از لایحه ای كه فعلا دولت در قالب یك 
لایحه دوفوریتی به مجلس ارائه داده، تامین كســری ارز برای خرید 
كالاهای اساســی اســت، زیرا آنطور كه برخی مقام های مسئول در 
دولت به همشهری اعلام كرده اند به دلیل افزایش قیمت های جهانی و 
تغییرات اقلیمی كه به كاهش تولید محصولاتی نظیر گندم در داخل 
منجر شده، 8میلیارد دلار درنظر گرفته شــده در بودجه برای فراهم 
كردن امكان تامین كالاهای اساسی، نهاده های دامی، دارو و تجهیزات 
پزشكی كافی نیست. برآوردها نشان می دهد میزان كسری ارزی دولت 
برای این منظور 10میلیارد دلار اســت. با این حال دولت، با توجه به 
محدودیت های ارزی فقط برای اســتفاده از 4.6میلیــارد دلار ارز در 
خواست كسب مجوز داده است. برآوردها نشان می دهد در پی افزایش 
قیمت جهانی نفت، رقم یارانه های پنهان كه دولت امسال باید پرداخت 

كند از 60میلیارد دلار به 85میلیارد دلار افزایش یافته است.

تغییر مسیر یارانه؟
به موازات موضوع فوق، اگر مجلس به لایحه پیشــنهادی رأی مثبت 
بدهد، دولت اجازه خواهد داشــت درصورت تغییر نرخ ارز نهاده های 
دامی و كالاهای اساســی، از محل درآمدهای حاصــل از تغییر نرخ 
كالاهایی كه با ارز ترجیحی تامین می شود، تا سقف 270هزار میلیارد 
ریال به حساب سازمان هدفمندی یارانه ها واریز كند كه این مبلغ تا آخر 
سال صرف پرداخت یارانه به افراد مشمول قانون الزام دولت به پرداخت 
یارانه كالاهای اساسی مصوب سال99 خواهد شد. البته دولت در این 
لایحه از مجلس اجازه خواسته درصورتی كه منابع یادشده كافی نباشد، 
مابه التفاوت آن تا سقف 270هزار میلیارد ریال را از محل جابه جایی در 
ردیف های جدول تبصره14 قانون بودجه امسال تامین و پرداخت كند.

هرچند در لایحه پیشنهادی دولت جزئیاتی از نحوه هزینه كردن این 
میزان اعتبار اعلام نشده اما به نظر می رسد بخشی از این مبلغ صرف 
واردات كالاهای اساسی و نهاده های دامی و دارو خواهد شد و بخشی 
هم به صورت مستقیم در قالب كارت خرید اعتباری بین اقشار نیازمند 

به صورت مستقیم توزیع خواهد شد. 

طرح احتمالی دولت چیست؟
محاسبات مراكز سیاســتگذار دولتی نشان می دهد با وجود پرداخت 
یارانه های پنهان و آشكار در طول 16سال گذشته، شكاف طبقاتی و 
درآمدی در ایران بیشتر شده و ضریب جینی از 34صدم به 40صدم 
رسیده و دولت به این نتیجه رســیده كه ادامه حركت بر مدار مسیر 
گذشته پرهزینه و كم اثر خواهد بود. بررسی های كارشناسی سازمان 
برنامه و بودجه، حجم یارانه كالاهای اساســی و نهاده های كشاورزی 
را، در سال جاری، 300هزار میلیارد تومان نشان می دهد. حالا به نظر 
می رسد دولت به این نتیجه رسیده كه ارز ترجیحی را حذف نكند و به 
همین دلیل دست كم در سال آینده همچنان واردات كالاهایی چون 
نهاده های دامی، گندم و دارو بــا ارز دولتی صورت می گیرد اما درباره 
برخی اقلام ازجمله روغن ممكن است كه یارانه ارزی آن حذف شده 
و مابه التفاوت آن به صورت ریالی به افراد مشمول پرداخت شود. البته 
تصمیم دیگر دولت این است كه بخشی از منابع سازمان هدفمندی 
یارانه ها براساس آمایش سرزمین در استان های مختلف برای طرح های 

توسعه ای هزینه شود.
مطالعات نشــان داده اثربخشــی یارانه های پنهان، ازجمله یارانه ارز 
4200بر سفره مردم، به شدت كاهش یافته و فشار آن بر بودجه دولت 
بالا رفته اســت، به همین دلیل یكی از گزینه هــای روی میز دولت و 
مجلس این است كه از یك ســو نرخ ارز ترجیحی را افزایش دهند و از 
سوی دیگر به صورت تدریجی و گام به گام در مقطع زمانی متفاوت و نه 
یكباره، نظام پرداخت یارانه ها را به سمت حمایت مستقیم و نقدی تغییر 
كند. دولت به این جمع بندی رسیده كه اثربخشی یارانه های پنهان و 
آشكار ازجمله ارز ترجیحی بر سفره خانوارها به شدت كاهش و فشار 
آن بر بودجه كشور سنگین تر شده و به همین دلیل یكی از فرضیه های  
جدی این است كه پرداخت یارانه ها به صورت تدریجی به شكل مستقیم 
و نقدی انجام پذیرد، دولت هم تصمیم دارد لایحه دیگری برای همین 
منظور تقدیم مجلس كند. به باور كارشناسان دولت به این ترتیب با 
افزایش نرخ ارز ترجیحی و كاهش میزان آن، عرضه ارز در سامانه نیما 
تقویت شده و دست بانك مركزی برای مدیریت بازار ارز بازتر می شود تا 

به این ترتیب به دوران ارز چندنرخی پایان داده شود.

واكنش ها به تصمیم دولت
هفته پیش، جمعــی از اقتصاددانان به دفتــر رئیس جمهور رفتند تا 
درباره آثار و پیامدهای احتمالی حــذف دلار 4200تومانی به دولت 
مشــورت دهند، احمد توكلی از اقتصاددانان حاضر در این نشست، 
خبری را منتشر كرد و گفت؛ قرار اســت ماهی 110هزار تومان به هر 
یك از اقشار آسیب پذیر بعد از حذف ارز 4200تومانی یارانه پرداخت 
شود، درحالی كه ممكن است به خاطر تورم ایجادشده این رقم هم به 

درد آنها نخورد.
هادی قوامی، معاون پارلمانی وزیر اقتصاد اما می گوید: ارز 4200حذف 
نمی شود اما شكل پرداخت آن قرار است تغییر كند زیرا اگر مابه التفاوت 
نرخ4200 را با نرخ نیمایی حساب كنیم، 300هزار میلیارد تومان خواهد 
شد كه دولت نمی خواهد این مبلغ را وارد ردیف های بودجه كند بلكه 
می خواهد با هدف حمایت از دهك های آسیب پذیر كارت خریدی بدهد 
كه فقط برای خرید كالاهای اساسی مانند مرغ، تخم مرغ، گوشت قرمز و 

روغن قابل استفاده باشد.
البته برخی خبرها حكایت از آن دارد كه تعدادی از اقتصاددانان حاضر 
در نشست با رئیس جمهور ازجمله پرویز داوودی، احمد توكلی، محمد 
خوش چهره و حسین راغفر از تصمیم دولت انتقاد كرده اند و برخی هم 
هرچند بر حذف ارز4200 تأكید كرده اما گفته اند دولت باید نگرانی ها از 
آثار تورمی احتمالی را جدی بگیرد و به همین دلیل قرار شده تا جلسات 
جداگانه با اقتصاددانان در دفتر محســن رضایــی، معاون اقتصادی 

رئیس جمهوری برگزار شود.

تغییر مسیر یارانه ها به نفع مردم
مدل چینی ساخت مسكنهمشهری برنامه دولت برای اصلاح روند توزیع ارز ترجیحی را كالبدشكافی می كند

وزارت راه  و شهرسازی در حالی واردات فناوری مدرن را  مسكن
یكی از میانبرهای كاهش قیمت و افزایش سرعت در 
ساخت مسكن دولتی قلمداد می كند و پیگیر مذاكره با 
چینی هاست كه سازندگان و انبوه سازان می گویند فناوری های جدید 
چینی ها فقط به درد برج سازی می خورد و برای ساخت بخش عمده 
مسكن دولتی در كشور كه كمتر از 6طبقه است، استفاده از فناوری 

خاصی راهگشا نیست.
به گزارش همشهری، رستم قاســمی به مركز تحقیقات وزارت راه  و 
شهرسازی مأموریت داده اســت تا تحول در روش های ساخت وساز و 
سرعت دادن به اجرای نهضت ملی مســكن را با استفاده از توانمندی 
شركت های دانش بنیان داخلی در دستور كار قرار دهد. او همچنین از 
تداوم مذاكره با چینی ها برای انتقال فناوری خبر داده و گفته است كه 
قیمت پیشنهادی سازندگان خارجی پایین تر از پیشنهاد های داخلی 
است، اما سؤال اینجاست كه آیا این فناوری ها می تواند تحول عمومی در 
صنعت ساخت وساز مسكونی و نهضت ملی مسكن ایجاد كند یا فقط به 
پروژه های بلندمرتبه سازی در مسكن دولتی تهران محدود خواهد بود؟

اولتیماتوم به سنتی سازی
در كنار شهرت چینی ها در ساخت سریع بیمارستان های مرتبط با كرونا 
در چند روز، آخرین شعبده چینی ها در صنعت ساختمان، احداث یك 
هتل  15 طبقه در كمتر از یك هفته بود كه جزئیات ساخت آن نیز بنا به 
درخواست مهندسان دیگر كشورها منتشر شد. در صنعت ساختمان، 
آنچه به توسعه فناوری و شیوه های نوین ساخت كمك می كند، نیاز 
داخلی به تأمین ساختمان های جدید است و به همین واسطه اغلب 
كشورهای پیشرفته كه نیاز شاخصی در این حوزه ندارند، وقت و هزینه 
كمتری برای ابتكارهای جدید در صنعت ساختمان صرف می كنند، 
اما در كشــوری نظیر چین، وجود بازار برای عرضه فناوری های نوین 
باعث شده صنعت ساختمان نیز همپای سایر صنایع به روز و مترقی 
باشد. این مسئله در ایران نیز كه سال هاست با مشكلات جدی در بازار 
مسكن مواجه شده مصداق دارد و همین مسئله باعث شده در اجرای 
نهضت ملی مسكن، یك وجه از رویكرد وزارت راه  و شهرسازی بر خروج 
از سنتی سازی  مسكن به ســمت احداث صنعتی با فناوری های نوین 
متمركز شود. پیرو همین رویكرد، وزیر راه و شهرسازی در مأموریتی 
ویژه از مركز تحقیقات راه، مسكن و شهرسازی خواسته است تا نسبت 
به كیفی سازی، سرعت در ســاخت و همچنین مناسب سازی قیمت 
ساخت و ساز در كشور با همكاری شركت های دانش بنیان و استفاده 
از توانمندی ها و دانش آنها اقدام كند. رستم قاسمی با تأكید بر اینكه 
صنعت ساختمان یك دانش است و ضرورت دارد تا از نظر كیفیت، قیمت 
و سرعت ساخت به روز و متحول شود، می گوید: مذاكره با خارجی ها 
برای انتقال فناوری و حضور در نهضت ملی مســكن ایران ادامه دارد 
و شركت های خارجی پیشنهاد ساخت وســاز با قیمت های پایین تر 
از داخلی ها می دهند، اما اســتفاده از توان داخلی در اولویت قرار دارد. 
قاسمی انجام كار علمی و فناوری درخصوص ساخت وساز مسكن را یك 

مأموریت ویژه برای مركز تحقیقات راه، مسكن و شهرسازی می داند و 
معتقد است اینكه شركت های خارجی برای ساخت واحدهای مسكونی 
قیمتی كمتر از شركت های ایرانی ارائه داده اند، نشان دهنده دانش فنی 
آنهاست و باید تلاش كرد تا در همكاری با شركت های دانش بنیان، توان 
صنعت ساختمان ایران نیز به سطح شركت های خارجی برسد. به گفته 
وزیر راه  و شهرسازی، در حوزه مسكن، قیمت ها با روش ساخت سنتی 
مناسب نخواهد بود و مركز تحقیقات وزارت راه  و شهرسازی مأموریت 
دارد تا به سرعت از طریق شركت های دانش بنیان در حوزه ساخت وساز، 

تحول ایجاد كند.

چالش فناوری در پروژه های كوچك
بنا بر دســتور وزیر راه  و شهرســازی، مركز تحقیقات راه، مسكن و 
شهرسازی باید با انتشار فراخوان از شركت های دانش بنیان دعوت كند 
تا طرح های مناسب خود را در مورد ساختمان ارائه بدهند. از گفته های 
قاسمی چنین برمی آید كه از نظر او، ســرعت فناوری های جدید در 
ساخت پروژه یكی از محورها مهمی اســت كه باید مدنظر قرار گیرد 
زیرا كاهش دوره ساخت، عملا به كاهش هزینه تمام شده پروژه منجر 
می شود، اما در این زمینه فرشید پورحاجت در گفت وگو با همشهری 
دبیر كانون سراســری انجمن های صنفی انبوه سازان اظهار می كند: 
برای ساخت مسكن خرد فناوری خاصی استفاده نمی شود كه در ایران 
وجود نداشته باشد و فناوری های جدید فقط به درد بلندمرتبه سازی 
در تهران و احیانا چند كلانشهر دیگر می خورد كه البته آن  هم در عمل 
با هزینه انتقال فناوری و بومی سازی نهاده ها، گران تر از شیوه های رایج 
داخلی تمام می شود. پورحاجت با اشاره به اینكه استفاده از فناوری های 
مدرن در نهضت ملی مســكن، نیازمند تغییرات بنیادین در صنعت 
ساختمان و نظارت و نگهداری است، می افزاید: یكی از مسائلی كه باید 
برای نوآوری در صنعت ساختمان مدنظر قرار گیرد، سهولت در اجرا 
و فراهم بودن نهاده های مورد نیاز از جمله نیروی انسانی ماهر است 
كه فعلا با فناوری رایج در كشور، هیچ مشكلی برای آن وجود ندارد؛ 
ازاین رو ورود فناوری جدید نیز جز برای ابرپروژه هایی نظیر شهرهای 

جدید تهران، نیازمند زمینه سازی چندین ساله است.

پاشنه آشیل نوآوری های دانش بنیان در ایران
سیر تكوینی صنعت ســاختمان ایران در سال های اخیر، به خصوص 
بعد از ورود فناوری قالب تونلی توسط یك انبوه ساز تركیه ای، شتاب 
محسوسی داشته و حداقل در نحوه احداث سقف و آرماتور، نوآوری های 
محسوسی تجربه شده است، اما در این زمینه، شركت های دانش بنیان 
و مخترعان كه متولیان اصلی نوآوری صنعت ســاختمان محسوب 
می شوند، یك مشكل جدی برای معرفی و نهادینه سازی فناوری های 
خود دارند و این مشــكل بیش از هر چیز به مافیــای رخنه كرده در 
نهادهای ناظر و تصمیم گیر صنعت ســاختمان برمی گردد؛ به عنوان 
نمونه، در جریان ترقی ســقف های تیرچه و بلوك در ایران، به تدریج 
سقف های جدیدی با برخی مزایا و معایب ظهور كردند و فناوری های 
جدیدتر با حذف معایب سقف های قبلی عرصه را بر سقف های سنتی 
تیرچه و بلوك یا اسكلت های فولادی تنگ كردند، اما به واسطه نفوذ 
ذینفعان صنعــت تیرچه و خاموت در نهادهای تصمیم ســاز صنعت 
مسكن، نقشه ها و طراحی های ساختمانی راه سختی برای دریافت مجوز 
استفاده از فناوری های نوین دارند و اغلب سازندگان خرد برای رهایی از 
سختگیری در تأیید نقشه، طراحی و معماری ترجیح می دهند از همان 

فناوری های قبلی استفاده كنند. 

بانك ها قلك نیستند
سیداحسان خاندوزی با ســابقه نمایندگی مجلس و پس از 3 ماه تجربه حضور در دولت 
اكنون می گوید: باید جلوی انحراف احتمالــی بانك ها از بودجه مصوب را گرفت و مدیران 
عامل بانك ها باید بیشتر بر رعایت انضباط مالی نظارت داشته باشند. او در مقام وزیر اقتصاد 
ایران از بانكداران دولتی خواسته پیشنهادهای خود را درباره اجرایی شدن تكالیف مورد 
انتظار دولت و مجلس به معاونت بانك و بیمه این وزارتخانه ارسال كنند. ناگفته پیداست كه 
بانكداران دردوراهی سخت قرار دارند و ابتدا باید دولت و بانك مركزی تكلیف شان را روشن 
كنند كه آیا نگاه آنها به این بانك ها یك نگاه مبتنی بر قلك دولت است یا یك بنگاه اقتصادی 
و بانك به معنای واقعی؟ مهم تر اینكه وزیر اقتصاد شایسته است كه صریح بگوید زیان ناشی از 
اعمال سیاست های تكلیفی و تسهیلات تحمیلی به بانك های دولتی چگونه قرار است جبران 
شود؟ به صراحت باید گفت بانك هرگز نباید قلكی برای دولت ها و تحقق آرمان دولتمردان 
و نمایندگان مجلس باشد و هرگونه دستور غیركارشناسی و دستوری به بانك ها راه را برای 

انحراف منابع باز خواهد كرد و نظارت ها هرچه دقیق تر و 
ریزتر هم باشد، باز هم امكان انحراف وجود دارد. اكنون 
كه مدیران بانك های دولتی تغییر كرده و فهرســت 
انتظارات وزیر اقتصاد از آنها عیان شده، ضرورت دارد 
تا بانكداران هم براســاس تعهد حرفه ای شان صریح و 

بی پرده نظرات كارشناسی شان را اعلام كنند و 
به دولت و مجلس بگویند كه هزینه فهرست 

بلند دستورها و خواسته هایشان را جبران 
كنند تا نتیجه آن بهبــود كارایی و رفع 

ناترازی بانك ها باشد. 

عبور از تنگنای ارزی با سوخت پتروشیمی اشتغالتولید
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هم اكنون میزان ظرفیت اسمی نصب شده در 
صنعت پتروشیمی ایران رقم 90میلیون تن است.

به طور مستقیم و غیرمستقیم در صنعت 
پتروشیمی ایران مشغول به كار هستند.

80طرح پتروشیمی به ظرفیت 80میلیون تن در 
حال ساخت است كه با پایان مراحل ساخت این 

كارخانه ها، ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی ایران 
به 171میلیون تن خواهد رسید.
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صادرات محصولات پتروشیمی در نیمه 
نخست سال به 7میلیارد دلار رسید كه این 

میزان نسبت به نیمه نخست سال قبل 
94درصد رشد نشان می دهد.

برآورد می شود ارزش كل صادرات 
محصولات پتروشیمی ایران در سال جاری 
به 14.5میلیارد دلار برسد كه 4.5میلیارد 

دلار بیش از سال گذشته است.

اضافه شدن هر یك میلیون تن ظرفیت جدید 
به صنعت پتروشیمی منجر به تولید 170هزار 

شغل در بازار كار می شود. 

تكمیل طرح های پتروشیمی ایران تا سال 1406به 
55میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد.

در حوزه صنایع پایین دستی پتروشیمی 
مشغول فعالیت  هستند كه نقش مهمی در 

ایجاد اشتغال دارند.

راه سوم پیش روی دولت
احمد میدری، اقتصاددان و معاون وزیر كار در دولت پیشــین 
می گوید: هم اكنون می توان به جز سیاست حذف ارز ترجیحی 
و ادامه آن، راه حل ســومی را انتخاب كنیم و آن اجرای فاكتور 
الكترونیك است . او هزینه ســالانه واردات دارو را 3میلیارد دلار 
برآورد می كند و می افزاید: اگر دولت خواهان تغییر نرخ ارز برای 
بخش درمان است باید بیشــتر به اقشار آسیب پذیر توجه كند. 
میدری با تأیید شبه انحصار در واردات نهاده های دامی هشدار 
می دهد: در چند سال اخیر و براساس داده های رسمی مصرف 
گوشت و لبنیات در كشور كاهش یافته كه با این سیاست حتما 
افزایش قیمت و كاهش مصرف را خواهیم داشت. معاون سابق 
وزارت رفاه بابیان اینكه فاكتور الكترونیك امكان رصد بر میزان 
واردات دام و طیور را برای دولت ایجاد می كند، تأكید كرد: دولت 
هم اكنون امكان ایجاد فاكتور الكترونیك را ندارد به همین دلیل 
در پی اجرای راه حل های ســاده می رود. او با اشــاره به تعارض 
در دســتگاه های دولتی، گفت: برای اجرای فاكتور الكترونیك 
دستگاه های مختلف اداری ازجمله ســازمان مالیاتی، وزارت 
اطلاعات و ارتباطات و ثبت احوال هم راستا در یك مسیر حركت 
نمی كنند و هر نهادی بر این باور است كه هویت الكترونیك افراد 
به آنها تعلق دارد و اینگونه امر حیاتی ای كه می تواند عدالت در 

جامعه ایجاد كند روی زمین مانده است.
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حذف قیمت گذاری دستوری زمینه 
افزایش تیراژ تولید، رشــد عرضه 
و بهبود كیفیت خــودرو را فراهم 
می كند و بــا رقابتی شــدن بازار و 
حذف رانت، به نفع مصرف كنندگان 

خودرو عمل خواهد كرد

در پی دستور رئیس جمهوری مبنی 
بر لغو مصوبه افزایش قیمت رسمی 
محصولات ایران خودرو و سایپا، روز 
گذشته جلســه ویژه ای در وزارت 
صمت بــرای اجرای این دســتور 

برگزار شد

در حالی  كه به نظر می رســید با تغییر  و خودر
فرمول قیمت گذاری خودروهای داخلی، 
شــمارش معكــوس بــرای حــذف 
قیمت گذاری دستوری آغاز شده، رئیس جمهوری به 
وزارت صنعت دستور داد فرایند اجرای مصوبه افزایش 
قیمت رسمی محصولات ایران خودرو و سایپا را متوقف 
كند؛ موضوعی كه در وهله نخست به نگرانی بسیاری از 
فعالان بورس منجر شد؛ كارشناسان صنعت خودرو هم 
هرچند به فرمــول قیمت گذاری تعیین شــده برای 
خودروهای داخلی نقدهایی داشتند اما در عین حال 
معتقدند ادامه شیوه فعلی مدیریت بازار تولید و فروش 
خودرو كه میراث دولت گذشته است، به نفع هیچ كس 
اعم از مصرف كننده و تولیدكننده نیست. كارشناسان 
دست كم 5منفعت، ناشی از آزادسازی قیمت خودرو 
برای مصرف كننــدگان قائلند. به گفتــه آنان، حذف 
قیمت گذاری دستوری، زمینه افزایش تیراژ تولید، رشد 
عرضه و بهبــود كیفیت خودرو را فراهــم می كند و با 
رقابتی شدن بازار و حذف رانت، به نفع مصرف كنندگان 

خودرو عمل خواهد كرد.
 به گزارش همشهری، رئیس جمهوری روز پنجشنبه با 
استناد به اینكه ستاد تنظیم بازار درباره قیمت خودرو 

مصوبه ای نداشته، خطاب به وزارت صنعت دستور لغو 
اقدام خودروسازان برای افزایش قیمت ها را صادر كرد. 
این دستور رئیس جمهوری در حالی صادر شد كه پیش 
از آن سایپا مســتندات رسمی افزایش قیمت خودرو، 
شــامل مصوبه ســتاد تنظیم بازار را در سامانه كدال 
منتشر كرده بود. با این حال وزیر صمت به شركت های 
خودروسازی داخلی اعلام كرد باید به قیمت های قبلی، 
حداقل تا آذرماه بازگردند. دیروز نیز مسئولان وزارت 
صمت و خودروسازان در نشستی ویژه به رایزنی برای 

اجرای این دستور رئیس جمهوری پرداختند.

از حذف رانت عرضه خودرو تا كاهش زیان خودروسازان 
قیمت گذاری دســتوری خودرو، به ویژه در 3ســال 
گذشــته، بازی چندسر باخت بوده اســت. این اقدام 
یكی از متهمان اصلی زیان انباشــته 85هزار میلیارد 
تومانی 2خودروســاز بزرگ ایران بوده است. در این 
3سال مصرف كنندگانی هم كه ناگزیر هزینه اختلاف 
چندده میلیون تومانی )20 تــا 30درصدی( قیمت 
خرید خودرو از بازار نسبت به قیمت مصوب كارخانه را 
متحمل شده اند، زیان دیدند. از سوی دیگر سهامداران 
شركت های خودروساز و قطعه ســاز فعال در بورس، 
بر اثر تداوم توزیع رانت 120هــزار میلیارد تومانی، 
ناشی از شكاف قیمت كارخانه و بازار خودرو هم طی 
چندسال گذشته متضرر شده اند. علاوه بر آن ناتوانی 
خودروسازان در پرداخت مطالبات معوق قطعه سازان 
موجب رشــد هزینه تمام شــده تولید و افت كیفیت 
قطعات تولیدی شــده و در نهایت به انباشت بیش از 
150هزار دســتگاه خودروی ناقص در خطوط تولید 

2خودروساز بزرگ منجر شده است.
دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحركه و قطعه سازان 
خودرو گفت: در 3ســال اخیر ســود قیمت گذاری 
دستوری به جیب واسطه هایی رفته كه امكان ثبت نام 

وزیر صمت به خودروسازان اعلام كرد كه باید به قیمت قبلی حداقل تا آذرماه بازگردند
5 منفعت آزادسازی قیمت خودرو

درحالی كه با ورود مركبات و دیگر میوه های  تره  بار
پاییزی بازار میوه های تابستانی سرد شده، 
گلابی و انجیر هنوز با 25هزار تومان قیمت، 
گران ترین میوه هــای میادین میوه و تره بار شــهرداری 

هستند. 
به گزارش همشــهری، نرخنامه ســازمان میادین میوه 
و تره بار شــهرداری تهران نشــان می دهد، مركبات كه 
پرطرفدارترین میوه های پاییزی هستند در آخرین هفته 
آبان ماه زیــر 13هزار تومان قیمت دارنــد و به ویژه انواع 
پرتقال با 9.500تومان ارزان ترین مركبات میادین هستند. 
البته در میان مركبات، همانطور كه هفته گذشته در این 
ستون به آن اشاره شد، لیموشیرین قیمت بالایی دارد و 
هنوز هم با 15.900تومان از گران ترین مركبات میادین 

به شــمار می رود. این میوه در هفته گذشته 600تومان 
گران شد. انار هم كه از پرفروش ترین های فصل پاییز است 
همین حدود قیمت دارد و 14.500تومان قیمت خورده 
اســت. نرخنامه جدید میادین همچنین نشان می دهد 
سیب زرد 2هزار تومان از هفته های گذشته گران تر شده 
و به 13.500رسیده است. سیب قرمز هنوز در محدوده 
11هزار تومان است. در میان میوه های وارداتی هم موز 
با 27.800تومان ارزان تریــن و آناناس با 69هزار تومان، 
گران ترین است. مجموع میوه هایی كه با 100هزار تومان 
می توان از میادین خریداری كرد، به این شرح است: یك 
كیلوگرم از میوه های ســیب زرد، ســیب قرمز، نارنگی، 
پرتقال تامسون شــمال یا تامسون جنوب، گریپ فروت، 

یك خربزه 2كیلویی و یك هندوانه 6كیلویی.

تك خط خبر

بانك ملت اعلام كرد؛ هیچ گونه نرم افزاری در 
گوگل پلی با نام همراه  بانك  ملت و یا نام های 

مشابه منتشر نكرده و نرم افزار منتشر شده در این 
استوری، جعلی است.

قیمت هر دلار آمریكا هفته گذشته با 2.5 درصد 
رشد معادل 770 تومان افزایش یافت و در پایان 

 هفته به 28 هزارو 400 تومان رسید. قیمت
هر یورو هم با 1.7 درصد رشد به 32 هزارو 

600 تومان رسید.

هزینه واردات یك كانتینر پارچه به 2تا 3میلیارد 
تومان رسیده و صاحبان كالا ریسك نمی كنند كه 

كالای خود را به دست قاچاقچیان بسپارند، این 
موضوع قاچاق را كاهش داده است.

قیمت هر سكه طرح جدید هفته قبل با 880 هزار 
تومان افزایش معادل 7.5 درصد به 12 میلیون و 

680 هزار تومان در پایان هفته رسید. قیمت هر سكه 
طرح قدیم هم 8.2 درصد معادل 950 هزار تومان 

افزایش یافت و به 12 میلیون 450 هزار تومان رسید.

سازمان حمایت مصرف كنندگان و تولیدكنندگان 
اعلام كرد؛ قیمت های اعلامی اخیر توسط وزارت 

جهادكشاورزی، مربوط به شهر تهران است و هرگونه 
افزایش قیمت نان در كشور غیرقانونی خواهد بود.

اختلاف قیمت انواع میوه در میادین و میانگین سطح شهر

قیمت در میادیننام میوه
كیلوگرم / تومان

قیمت در سطح شهر
كیلوگرم / تومان

میزان اختلاف 
قیمت )درصد(

13.50022.50066سیب زرد

11.30018.50063سیب قرمز

9.50023.500147پرتقال

12.30020.50066نارنگی

15.90021.00032لیموشیرین

14.50025.00068انار

25.00050.000100گلابی

18.90030.00058هلو

15.50024.50058انگور 

4.2007.00066هندوانه

27.80031.50011موز

گلابی و انجیر، گران ترین میوه های ایرانی میادین
لیموشیرین گران تر شد

داشته اند زیرا مردم نمی توانند به راحتی ثبت نام و در 
قرعه كشی ها شركت كنند؛ چنان كه از هر 115مشتری 
ایران خودرو و هر 121مشتری سایپا، یك نفر شانس 

برنده شدن در قرعه كشی را دارد.
آرش محبی نژاد گروه دیگــر متضرران قیمت گذاری 
دستوری خودرو را سهامداران شركت های خودروساز و 
قطعه ساز دانست و افزود: زیان واردشده به سهامداران، 
حق الناس است. او در عین حال تأكید كرد: البته زمانی 
طرح اصلاح قیمت خودرو موفق می شــود و شــاهد 
آرامش در بازار خودرو خواهیم بود كه همزمان افزایش 
تولید خودرو نیز شــروع شــود. اكنون قطعه سازان 
آمادگی افزایش تولید را دارند اما باید خودروساز هم 
این آمادگی را پیدا كند، زیرا ظرفیت تولید ما از تیراژ 

تولید فعلی بیشتر است. 
محبی نژاد در مورد چگونگی رقابتی شدن بازار خودرو 
گفت: وقتی تولید خودرو زیاد شــود، در مدت زمان 
كوتاهی عرضه و تقاضا برابر و به تدریج قرعه كشــی 
حذف می شود. به اندازه كافی توان تولید خودرو داریم 
و ظرفیت تولید آن دوبرابر تیراژ فعلی است اما چون 
ارزش خودرو برای تولید كننده به شدت پایین و حتی 
منفی بود، شاهد كاهش تیراژ بودیم. او افزود: نتیجه 
قیمت گذاری دستوری در شورای رقابت، توزیع رانت 
120 هزار میلیــارد تومانی و زیان انباشــته 85هزار 

میلیارد تومانی 2خودروساز بزرگ كشور بوده است.

آزادسازی قیمت خودرو؛ شرط لازم اما نه كافی 
یك كارشــناس صنعت خودرو هــم در گفت وگو با 
همشــهری با بیان اینكه رقابتی شــدن بازار خودرو 
ارتباط چندانی با افزایش رسمی قیمت خودرو ندارد، 
گفت: شرایط اقتصادی كشور به گونه ای است كه اگر 
تا پایان امسال حتی نرخ مصوب خودرو تثبیت شود 
نیز به دلیل انتظارات تورمی بازهم قیمت حاشیه بازار 
افزایش خواهد یافت و نمی توان در شــرایط تورمی 
انتظار كاهش قیمت خودرو یا سایر كالاهای صنعتی 

را داشت. 
فربــد زاوه در مــورد تأثیر رشــد تولیــد و عرضه بر 
رقابتی شــدن بازار خودرو افــزود: افزایش عرضه نیز 
شاید در كوتاه مدت بتواند به تثبیت قیمت ها در بازار 

خودرو منجر شود اما ریشه مشكلات كنونی تولید و 
قیمت خودرو، وضع اقتصاد كلان است. ایران خودرو و 
سایپا حتی با قیمت های مصوب جدید نیز محصولات 
خود را به نرخ كمتر از هزینه تمام شــده واقعی تولید 
می فروشند، زیرا رشد تولید نیازمند تامین نقدینگی 
با دریافت تسهیلات بانكی است كه به افزایش حجم 
بدهی معوق و زیان انباشــته خودروســازان منجر 

می شود. 
زاوه تأكید كرد با وجود این اكنون رقابتی شــدن بازار 
از طریق رشد تولید و عرضه خودرو درگیر مشكلات 
ناشی از تحریم و رشد هزینه تامین مواد اولیه و قطعات 
به دلیل تنگناهای انجام مبادلات بانكی اســت. قبلا 
قطعه سازان و خودروسازان با گشایش ال. سی نسبت 
به تامین مواد اولیه مورد نیاز اقدام می كردند اما اكنون 
باید این ملزومات را به صــورت نقدی و با هزینه بالاتر 
تامین كنند كه این امر چشم انداز رشد تولید و عرضه 

را به چالش می كشد.

به فال نیك گرفتن خلع ید شورای رقابت 
این كارشناس صنعت خودرو گفت: با شرایط كنونی 
تولید حتی در صورتی كه قیمت حاشیه بازار نیز مبنای 
تعیین نرخ محصولات خودروسازان قرار گیرد، تنها تا 
حدی جلوی خیلی بدترشدن شرایط خودروسازان را 
خواهد گرفت، زیرا مشكلات اصلی اقتصاد ایران مانند 
نرخ بالای تورم، مسائل و مشــكلات بانكی، كسری 
بودجه دولت، نبود انضباط مالی و... مانع اصلی كاهش 

هزینه تمام شده تولید است. 
زاوه افزود: می توان گفت مشكل كنونی بازار خودرو، 
رشد عرضه نیســت؛ اگرچه در چنین شرایطی حتی 
رشــد واقعی عرضه خودرو نیز محقق نخواهد شد و 
در صورت تحقق چنین هدفــی نیز تأثیر چندانی در 
كاهش قیمت خودرو نخواهد داشــت. با وجود این 
باید گام نخســت دولت در آزادسازی قیمت خودرو 
با خلع ید از شــورای رقابت را به فــال نیك گرفت؛ 
چراكه قیمت گذاری دســتوری این شــورا یكی از 
دلایل رشد تورم در صنعت خودرو بوده است. اینكه 
باید قیمت گذاری دستوری حذف شود و نرخ خودرو 
شناور باشــد، جزو بدیهیات اســت اما حتی اینگونه 
اقدامات نیز تا زمانی كه مشكلات كلان اقتصادی رفع 
نشود، مشكل رقابتی شدن تولید و بازار خودرو را حل 

نخواهد كرد. 
او گفت: همچنین آزادسازی احتمالی واردات خودرو 
تأثیر چندانی بر بــازار خودروهــای داخلی و حتی 
خارجی نخواهد داشــت، زیرا یكی از دلایل افزایش 
قیمت خودروهای خارجی، پیامدهای شیوع كرونا و 
كاهش هزینه كرد مشتریان برای خرید خودرو حتی 
در كشورهای مرفه اســت. اقتصادی شدن استخراج 
رمزارزها موجب شده تا عرضه سی پی یو به سمت تولید 
ماینر برود و این قطعه را كمتر به خودروسازان بدهند.

نقل قول خبر

محمدرضا بختیاری
مدیرعامل آبفای استان تهران: در تهران 

برنامه ای برای قطعی آب نداریم اما مصرف 
را كنترل می كنیم، روزانه در تهران 3میلیون 
مترمكعب مصرف آب داریم كه اگر 10درصد 

كاهش یابد، مشكل حل می شود.

غلامرضا میری
نایب رئیس شورای ملی زعفران: قیمت هر 

كیلو زعفران بین 19 تا 30 میلیون تومان است 
و با توجه به كاهش تولید نمی توان انتظار 

افت قیمت را داشت، برآورد می شود قیمت 
افزایش یابد یا در همین سطح بماند.



شنبه 22 آبان 61400
ايرانشهر شماره  8360

حدود 3دهه از ساخت وساز و 
ســكونت در شــهر جديد گزارش

هشتگرد مي گذرد؛ شهري 
كه با هدف سرريز جمعيت تهران و كرج و 
سياســت هاي تمركززدايــي جمعيت از 
پايتخت، بنا و از ســال۸۷ با شروع ساخت 
مســكن مهــر وارد مرحله جديــدي از 

انبوه سازي شد.
تا 3ســال قبل به دليل كمبــود امكانات 
خدماتي، رفاهي، زيرســاخت و دسترسي 
راحت نداشــتن به كرج و تهــران رغبتي 
به ســكونت در اين منطقه نبود و بسياري 
از صاحبان مســكن در اين منطقه ترجيح 
مي دادند خانه خــود را خالي بگذارند و در 
مركز شهر اجاره نشين باشند، اما اين روزها 
گراني افسارگسيخته جمعيت زيادي را به 
سكونت در شهرجديد هشتگرد سوق داده 

است و افتتاح متروي شهرجديد هشتگرد 
در سال گذشته هم نقطه عطفي در تاريخ 
توســعه و رونق زندگي اين شهر به وجود 
آورد؛ طرحي كه موجب شــد بسياري از 
متقاضيان مســكن مهر رغبت پيدا كنند 
روانه اين شهر شوند. شهر جديد هشتگرد 
از استقبال خوبي بين شهروندان برخوردار 
است و با طرح اقدام ملي مسكن و مراحل 
نهايي تكميل طرح مسكن مهر چشم اندازي 
روشــن را به ويژه براي مسكن اولي ها نويد 
مي دهد؛ هرچند امكانات اين منطقه هنوز 
با اســتانداردهاي زندگي شــهري فاصله 

بسياري دارد.

افزايش جمعيت و كمبود امكانات
يكي از ســاكنان شــهر جديد هشتگرد با 
اشــاره به افزايش جمعيت اين منطقه در 
2سال اخير مي گويد: بيش از 6سال است 
ساكن شهرجديد هشــتگرد هستم. قبلا 
جمعيت كمي در اينجــا زندگي مي كرد و 

كساني كه خانه اي در شهرجديد هشتگرد 
داشتند، آن را اجاره داده يا خالي گذاشته 
بودند، اما با افزايش قيمت مسكن در كرج 
و تهران بســياري مجبور شــدند به اين 
منطقــه بيايند. افتتاح متروي هشــتگرد 
نيز بر افزايش جمعيت تأثيرگذار بود؛ زيرا 

رفت وآمد آسان شد.
مهرزاد عظيمي با اشاره به كمبود امكانات 
در شــهرجديد هشــتگرد ادامه مي دهد: 
با وجــود افزايش جمعيــت در منطقه اما 
امكانات هيچ افزايشــي نداشــته اســت. 
مســئولان علاوه بر جــذب جمعيت بايد 
به فكر ارائه خدمــات نيز باشــند. اهالي 
شهرجديد هشــتگرد از نبود بيمارستان، 
درمانگاه، كمبود بانك، كمبود تاكســي، 
اتوبــوس و مراكــز آموزشــي، تفريحي و 
فرهنگي رنج مي برند و حــالا كه با افتتاح 
مترو سرريز جمعيت به شهرجديد هشتگرد 
بيشتر خواهد شد، مســئولان بايد هرچه 

زودتر اين كمبودها را رفع كنند.

موج مهاجرت به شهرجديد هشتگرد
رئيس اتحاديه املاك ســاوجبلاغ با بيان 
اينكه بــا افزايش قيمت مســكن در كرج 
و تهران جمعيــت بســياري از تهراني ها 
و كرجي هــا متقاضي خريد مســكن مهر 
در شــهر جديد هشتگرد هســتند و موج 
مهاجرت به اين منطقه شكل گرفته است 

زهرا اشرف زاده
خبر نگار

گزارش2

 اعتراض كشاورزان
مسئولان را به اصفهان كشاند

   ويلاسازي در هشتگرد 
به غير از افزايش جمعيت و مهاجرت تهراني ها و كرجي ها به هشتگرد، اين منطقه در يكي 
دو سال گذشته شاهد پديده جديدي هم بوده است؛ ويلاسازي و افزايش قيمت زمين. زمين 
مناطق اطراف هشتگرد، كردان و بانوصحرا در نزديكي اين منطقه تا پيش از سال98 متري 
50هزار تومان بود، اما حالا اين قيمت با رشد عجيب و هجوم ويلاسازي به بيش از 5ميليون 
تومان رسيده است. در شرايطي پاي ويلاهاي لوكس و گران قيمت به هشتگرد و اطراف آن 
باز شده و شاهد رشد چندصددرصدي قيمت زمين در اين منطقه هستيم كه از سويي اغلب 
زمين هاي اطراف هشتگرد كاربرد كشــاورزي دارند و جزو منابع طبيعي هستند و از سوي 
ديگر، هشتگرد قرار بود محلي براي جبران كمبود مسكن قشر متوسط در تهران و البرز باشد.

كلاش، گيوه محلی دست ساز كردستان است كه از 2لايه اصلی زيرين 
 عكس
خبر

و لايه رويه با نخ های مخصوص و الياف طبيعی ساخته می شود و علاوه 
بر استفاده در داخل كشور، به كشورهای خارجی هم صادر می شود. 
قدمت بافت گيوه در بين مردم مريوان به  هزار سال پيش برمی گردد 
و زنان و مردان اين شهرســتان با ميل و رغبتی خاص آن را می بافند. مريوان در 
شهريورماه سال 9۶ به عنوان شــهر جهانی كلاش در شورای ثبت جهانی صنايع 

دستی معرفی شد.
منبع:فارس

بافت گيوه به قدمت هزار سال

با 200تا 500میلیون تومان 
می توان یك واحد مسكن 
مهر در هشتگرد خریداری 

كرد
در طرح مسكن ملی 21هزار 

واحد برای شهر جدید 
هشتگرد پیش بینی شده 

است
با افزایش جمعیت در یك 

سال گذشته حدود 80هزار 
نفر در هشتگرد سكونت 

دارند

اگرچــه هواشناســي 
مازندران نسبت به ورود پيگيري

ســامانه جديد بارشي 
هشــدار داده بود، اما مشكلات معابر و 
گنجايش نداشتن نهرها و رودها موجب 
شــد با شــروع بارندگي طي روزهاي 
گذشته، خيابان ها و كوچه هاي بسياري 
از شــهرهاي مازندران دچار آبگرفتگي 
شــود. همچنين آب آشاميدني برخي 
منازل به طور موقت قطع و خسارت هايي 
به خانه هاي روستاييان وارد شد. ميزان 
بارندگي ها در حدي بــود كه بلافاصله 
معابر و كوچه ها تبديل به رودخانه  و تردد 
ســاكنان با مشــكلاتي مواجه شد، اما 
حضور به موقع نيروهاي امداد و مديريت 
بحران موجب شــد كمتريــن ميزان 
خسارت به واحدهاي روســتايي وارد 

شود.

اقدامات پيشگيرانه 
مديركل مديريت بحران اســتانداري 
مازندران بــا بيــان اينكــه بارندگي 
چهارشــنبه شــب در مناطق مختلف 
استان آغاز شــد و تا عصر جمعه ادامه 
داشــت به همشــهري مي گويد: اين 

بارش ها علاوه بر مسدودكردن آزادراه 
تهران-شــمال، موجــب قطــع آب 
آشــاميدني، آبگرفتگي معابر و حياط 
خانه اهالــي مناطق غربي شــد. علي 
اصغر احمدي با اشــاره بــه آماده باش 
دستگاه هاي اجرايي استان با اخطار اداره 
هواشناســي مي افزايد: قبل از بارندگي 
و از روز چهارشنبه تمهيداتي براي رفع 
موانع در نقاطي كه احتمال آبگرفتگي 
وجود داشت، انجام شــد. لايروبي انهار 
و رودخانه ها، اســتقرار ادوات لايروبي 
مانند بيل ميكانيكي و لودر و هشدار به 
ساكنان آن محدوده از اين اقدامات بود. 
در مناطقي مجبور شديم ديوار حفاظتي 
روستا را بشكنيم تا آب وارد حياط منازل 
روستايي يا معابر نشود. اگر اين اتفاقات 
پيشگيرانه نبود با اين حجم بارندگي و 
زمان كوتاه قطعا ميزان خسارت بيشتر 

مي شد.

420ميلي متر بارندگي طي يك روز
ساعت 3بامداد پنجشــنبه)20آبان( 
بارندگي شــروع و به تدريج برشــدت 
بارندگي ها افزوده شد. مديركل مديريت 
بحران اســتانداري مازنــدران درباره 
حجم بي سابقه بارندگي ها هم توضيح 
مي دهد: تا صبح جمعه در رامسر بيش 
از 420ميلي متر بارندگي داشــتيم كه 

اين ميزان يعني در كمتر از 24ساعت 
بيش از 50درصد كل بارندگي مازندران 
بارش داشتيم. طبيعتا با اين حجم ميزان 
بارندگي جوي ها و انهار نمي توانند اين 
ميزان بارندگــي را در خود جاي دهند 
و همانطور كه پيش بينــي مي كرديم 
آب از نهرها و جوي هــا بيرون زد و وارد 
معابر شهري و روستايي شد. در رامسر 
بيش از 420ميلي متر بارندگي داشتيم 
و بارندگي در شهرستان تنكابن حدود 
316ميلي متر گزارش شــد. چالوس و 
نوشهر هم از شهرستان هايي بودند كه 
درگير بارش و مسدود شدن معابر شدند. 
آب باران وارد حياط واحدهاي مسكوني 
شــد و بيش از 50تا 60واحد مسكوني 
خسارت ديد كه البته ممكن است ظرف 
روزهاي آينده با تكميل بررسي ها اين 

آمار بيشتر شود.

قطع شدن راه هاي ارتباطي
بارش هاي شديد در هفته سوم آبان ماه 
موجــب قطع شــدن برخــي راه هاي 
ارتباطي و آب برخي منازل هم به صورت 
موقت قطع شــد. احمــدي دليل اين 
موضع را تامين سلامت شهروندان از آب 
آشــاميدني عنوان مي كند و مي افزايد: 
به دليل تامين آب آشاميدني از رودخانه 
يا چاه به طور طبيعــي وقتي بارندگي 

سيل در غرب مازندران
در 24ساعت بيش از 50درصد كل ظرفيت يك سال در استان مازندران باران باريد

شهره كيانوش راد
خبر نگار

شديد شود، حجم آب افزايش مي يابد و 
ميزان كدورت آب بالا مي رود. به همين 
دليل و براي حفظ سلامت مردم، آب را از 
مدار خارج مي كنيم تا زماني كه كدورت 
به پايين ترين ميزان برسد. اين اتفاق در 
برخي روستاهاي رامسر و نوشهر افتاد؛ 
آب قطع و آبرســاني به صــورت موقت 
با تانكر انجام شــد تا كدورت آن پايين 
بيايد. در شهرســتان نوشــهر، خيابان 
نيما به دليل قرار داشــتن در مجاورت 
رودخانه دچار آبگرفتگي شد و تردد را 
براي ساعاتي در اين مسير مسدود كرد، 
اما نيروهاي مديريت بحران و راهداري 
با كم شدن حجم بارندگي درحال تلاش 

براي بازكردن راه هستند.

هشدار به مسافران و گردشگران 
پيش بيني برف در ارتفاعات و هشدار به 
رانندگان از موضوعاتي است كه احمدي 
به آن تأكيد دارد؛ در شهرستان نوشهر 
در مناطق بالادســت و در ارتفاع بالاي 
1500متر بارش برف پيش بيني شده 
است. به همين دليل به همه شهروندان 
و گردشگران هشدار مي دهيم درصورت 
ممكن به مناطق كوهستاني نروند و اگر 
به هر دليل ضرورت دارد، حتما خودرو 
خود را به تجهيزات ايمن زمستاني مجهز 
كنند. به گفته او، هنوز آب رودخانه ها به 

اندازه كافي فروكش نكــرده و احتمال 
بارندگي نيز وجود دارد و بنابراين از مردم 
درخواست مي شود در حاشيه رودخانه ها 
اتراق نكننــد و حتي المقدور از تردد در 
شــب خودداري كنند. دســتگاه هاي 
اجرايي به دستور اســتاندار همچنان 
در حالــت آماده بــاش هســتند تا به 

حادثه ديدگان امدادرساني كنند.
         

بنابر اعلام مديــركل مديريت بحران 
اســتانداري مازندران، بــرآورد ميزان 
خسارت هنوز انجام نشــده و اولويت با 
امداد و نجات و رفــع آبگرفتگي معابر و 

منازل مسكوني است.

كشــاورزان اصفهاني طي روزهاي گذشــته، در اعتراض به باز نشدن 
زاينده رود براي كشــت پاييزه در زمين خشك اين رودخانه در مقابل 
اداره آب منطقه اي اصفهان و پل خواجو چادر زدند و مردم اصفهان هم 
به حمايت از آنها برخاستند. پس از آنكه در تيرماه،  زاينده رود به مدت 
10روز و فقط براي جلوگيري از خشــك شدن باغ هاي غرب اصفهان 

جاري شد، كشاورزان شرق اصفهان به انتظار كشت پاييزه نشستند.

سفر وزير نيرو به اصفهان 
بعد از اعتراض كشاورزان اصفهاني، علي اكبر محرابيان، وزير نيرو براي 
بررسي مشكلات تأمين آب در حوضه آبريز زاينده رود و نيز پيگيري 
پروژه هاي در دست اجراي تأمين برق و آبرساني روز گذشته به اصفهان 

و چهارمحال وبختياري سفر كرد.
وزير نيرو در جمع كشاورزان اصفهاني بر توزيع عادلانه آب تأكيد كرد 
و گفت: رئيس جمهوري براي حل مشكلات حوضه آبريز زاينده رود و 

مسائل آب و كشاورزان او را مأمور كرده است.
علي اكبر محرابيان با بيان اينكه دولت طرح هاي آبي تعطيل شده را در 
حوضه آبي زاينده رود فعال مي كند، افزود: وزارتخانه براي اجراي طرح ها 
ايستاده و مصمم است. وی با اشاره به اينكه يكي از راه هاي حل نشدن 
آب، اصلاح منابع آب در مصارف و توليد است، اظهاركرد: با مشاركت 

كشاورزان مي توان تصميمات خوبي اتخاذ كرد.
وزير نيرو همچنين قول پيگيري و حل مشكل حقابه كشاورزان را داد.

كشاورزان چه مي خواهند؟
عضو هيأت مديره نظام صنف كشاورزي اصفهان با اشاره به ديدار وزير 
نيرو با كشاورزان به همشهري گفت: خواسته كشاورزان از وزير بيشتر از 
حقشان نيست. ما مي خواهيم وزارت نيرو به مصوبه هاي شورايعالي آب 

و شوراي هماهنگي زاينده رود و قانون توزيع عادلانه آب پايبند باشد.
حسين محمدرضايي با بيان اينكه هم اكنون خواسته اصلي كشاورزان 
كشت پاييزه است، اظهار مي كند: كشاورزان كشت تابستان را از دست 
داده اند.  حتي اگر آب به كشت پاييزه امسال اختصاص يابد، كشاورزان 
محصول خود را طی ۸ماه ديگر برداشت مي كنند و عملا 2سال است 

كه درآمدي ندارند. 
عضو هيأت مديره نظام صنف كشــاورزي اصفهان، با بيان اينكه سد 
زاينده رود ذخيره خوبي نــدارد، اظهار مي كند: ميزان ذخيره ســد 
زاينده رود طبق اعلام آب منطقه اي اصفهان، 1۷5ميليون متر مكعب و 
آبي كه كشاورزان اصفهاني براي كشت پاييزه نياز دارند، حدود 60-۷0 
ميليون مترمكعب است. محمدرضايي فصل كشت غله را آبان ماه اعلام 
مي كند و مي گويد: كشت غله را به عنوان كشت پاييزه، بايد نيمه آبان 
انجام مي داديم كه نشد و اگر اواخر آبان يا اوايل آذر ماه هم آب را براي 
كشت غله باز كنند، مي توان به آن اميدوار بود. به گفته وي، درصورت 
بازگشايي آب براي كشت پاييزه، بايد يك مرحله ديگر هم آب زاينده رود 
در اسفندماه و براي آبياري زمين ها باز شود كه البته آن زمان به دليل 

بارندگي ها، احتمالا مشكل خاصي وجود نخواهد داشت.

 شهر جديد هشتگرد با توسعه زيرساخت ها طي 5تا 10سال آينده 
به آستانه جمعيتي 530هزار نفري خواهد رسيد

هشتگرد؛ خانه جديد مهاجران

به همشهري مي گويد: در يك سال گذشته 
مراجعه به مشــاوران امــلاك براي خريد 
مسكن به منظور اســكان و سرمايه گذاري 
بيشــتر شــده و راه اندازي مترو از دلايل 
ترغيب مردم براي خريد خانه در شهرجديد 
هشتگرد است. البته در اين مدت شهرجديد 
هشــتگرد هم از افزايش قيمت بي نصيب 
نمانده و قيمت مســكن چند برابر شــده، 
اما هنوز هم بــا 200تا 500ميليون تومان 
مي توان يك واحد مســكن مهر خريداري 

كرد.
ابوالفضل جوادي با بيان اينكه به دليل پايين 
بودن نرخ اجاره در شــهر جديد هشتگرد 
بسياري از مســتأجران از تهران و كرج به 
اين شــهر آمده اند، مي افزايــد: به همين 
دليل تابستان امسال فايل اجاره در دفاتر 

كم شده بود.
وي ادامه مي دهد: در يكي، دو سال گذشته 
امكانات نسبت به قبل بهتر شده و افزايش 
زيرساخت ها و روبناهاي موردنياز به افزايش 
جذابيت اسكان در سايت هاي مسكن مهر 
كمك كرده است و شاهد افزايش جمعيت 
ساكن در اين شهرها هستيم. قطعا افزايش 
جمعيت عاملي براي ترغيب سرمايه گذاران 

بخش خصوصي نيز خواهد بود.

تكميل مسكن مهر شهرجديد هشتگرد
سرپرســت معاونــت هماهنگــي امــور 
عمراني فرمانداري هشــتگرد هم با بيان 
اينكه بيــش از 95درصد مســكن مهر در 
شهرجديد هشــتگرد تكميل شده است 
به همشــهري مي گويد: يكي از مهم ترين 
معضلات شــهر جديد هشــتگرد كمبود 
بيمارســتان و درمانــگاه و مراكز درماني 
اســت. 2واحد درمانــي در منطقه وجود 
دارد كه پاســخگوي نياز مردم نيســت و 
اهالي بــراي خدمــات درمانــي مجبور 
هستند به كرج مراجعه كنند؛ البته حدود 
20سال قبل يك بيمارستان 96تختخوابي 

كلنگ زني و 22درصد آن ســاخته شد كه 
اگر به بهره برداري برسد تا حدودي مشكل 

درماني اين شهرستان رفع مي شود.
كامــران عظيم زاده با اشــاره به مشــكل 
حمل ونقل عمومي در ايــن منطقه اضافه 
مي كند: در سال هاي قبل تعدادي اتوبوس، 
ميني بوس و تاكسي به چرخه حمل ونقل 
اضافه شــد، اما با افزايش جمعيت دوباره 

دچار كمبود شديم.

هشتگرد در آستانه رشد و شكوفايي
مديرعامل شــركت عمران شــهر جديد 
هشــتگرد نيز با بيان اينكه حدود ۸0هزار 
نفر در شــهرجديد هشــتگرد ســكونت 
دارند، نويد رشد و شــكوفايي اين شهر را 
مي دهد و به همشــهري مي گويد: با رفع 
بسياري از كمبودها ازجمله شبكه معابر، 
زيرساخت هاي زيربنايي و روبنايي، تامين 
آب آشاميدني و حقابه اي كه از سد طالقان 
براي اين شهر تخصيص داده شده، شاهد 
رشد و توسعه شهرجديد هشتگرد خواهيم 
بود. با توجه به اينكه در طرح مسكن ملي 
نيز 21هزار واحد براي شهر جديد هشتگرد 
پيش بيني شده اســت، اميدواريم در يك 
فرايند 5تا 10ســاله به آســتانه جمعيتي 
530هزار نفري كه براي شهر درنظر گرفته 

شده، برسيم.
مسعود حق لطفي با اشاره به اقدامات انجام 
شده براي افزايش زيرساخت ها و امكانات 
خدماتي و رفاهي در شــهر ادامه مي دهد: 
ساخت 25مدرسه، آماده سازي 12زمين 
و فضاي ورزشي، مســجد، ساخت سالن 
ورزشي، آتش نشاني، كتابخانه و فرهنگسرا 
از مهم تريــن اقدامات انجام شــده در اين 

مدت است.
 به گفتــه وي، تكميــل بيمارســتان نيز 
با مشــكلاتي مواجه شــده و قرار است با 
همكاري دانشــگاه علوم پزشكي البرز اين 

طرح در 2سال آينده تكميل شود.
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تسليت به همكار
 بــا نهايت تأســف و تأثــر مطلــع شـــديم همكارعزيزمان

آقاي محمود قنبري  در غم از دســت دادن خواهر به سوگ 
نشسته است. براي درگذشته رحمت الهي و براي بازماندگان 

صبر از درگاه ايزد منان خواهانيم.
همكاران شما در موسسه همشهري

بــارش برف و بــاران طــي روزهاي گذشــته 
)پنجشــنبه و جمعه، 20 و 21آبــان( در نيمه 
شمالي كشور موجب بسته شدن راه هاي بسياري 
در تهران، البرز، گيلان، همدان، زنجان و.. شد؛ هر 
چند از اداره هاي راهداري خبر مي رسد كه اين 
راه ها كم كم باز شده است تا ترددهاي جاده اي با 

مشكل روبه رو نشوند.
به گزارش همشهري، در همدان بارش برف، راه 
9۷روستا را مســدود كرد، اما با تلاش راهداري 
اســتان اين راه ها به سرعت باز شــد. مديركل 
مديريت بحران استانداري همدان در اين باره به 
همشهري مي گويد: مسدود شدن اين راه ها فقط 
به دليل بارش برف بود. به همين دليل نيروهاي 
راهداري استان در مدت كوتاهي آنها را باز كردند.

عليمردان طالبي، ادامــه مي دهد: به دليل ادامه 
بارش ها در روزهاي آينده راهداري استان آماده  
است و درصورت مسدودشدن ديگر راه ها براي 

بازكردن آنها اقدام خواهد كرد.
از ســوي ديگر در زنجــان هم بــرف 2محور 

كوهستاني زنجان را مســدود كرد. مسيرهاي 
زنجان - دندي و زنجان ـ تهم ـ چورزق به علت 
لغزندگي و نبود ديد كافي تا اطلاع ثانوي مسدود 
هستند. از رانندگان تقاضا شده است درصورت 

ضرورت از محورهاي جايگزين تردد كنند.
در استان تهران هم ســيل و ريزش كوه موجب 
بسته شدن جاده كندوان شد. بنابر اعلام مركز 
مديريت راه ها، جاده كنــدوان در منطقه ازَارَك 
بسته و انتقال بار ترافيكي اين مسير به جاده هراز 
موجب ايجاد ترافيك در اين جاده كوهســتاني 

شده است.
براســاس اين گزارش وضعيــت راه جاده هاي 
سوادكوه، كياسر و ديگر جاده هاي شمالي عادي 
و روان است. گرچه در باقي راه ها هم ممكن است 
بارش خفيف برف وجود داشته باشد، اما راهداري 
با نمك پاشي تلاش مي كند از لغزنده و مسدود 

شدن راه پيشگيري كند.
كولاك، جاده جديد هشتگرد- طالقان را هم از 
صبح جمعه مسدود كرد. همچنين بارش برف 

در جاده قديم طالقان موجب لغزندگي و كندي 
تردد در مسير شد. با اين حال با كوشش مستمر 
نيروهاي راهداري تلاش مي شود اين مسيرها باز 

نگه داشته شوند.
همچنين به گفته احمد شــيراني، رئيس مركز 
اطلاعــات و كنترل ترافيك پليــس راهور ناجا 
آزادراه تهران-شمال و محور كرج-چالوس نيز 
به دليل بارش باران و ســيلاب تــا اطلاع بعدي 
مسدود و مســيرجايگزين آن محورهاي هراز و 

فيروزكوه است.
         

بارش ها ادامــه دارد و موج هاي جديدي هم در 
راه است، شــيراني به افرادي كه قصد تردد در 
جاده هاي بين شــهري را دارند توصيه مي كند 
آمادگي لازم براي رانندگي در شــرايط برفي را 
داشته باشند. داشتن زنجير چرخ و اطمينان از 
سالم بودن سيستم گرمايشي خودرو قبل از سفر 
هم از نكات مهمي است كه رانندگان بايد در فصل 

سرما از آن غفلت نكنند.

برف راه ها را بست
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چهره روز

تأميناعتباربرايمرمتقلعهپرتغاليها
براي مرمــت قلعه پرتغالي هــا اعتبارات 
لازم، اختصاص پيدا مي كند. اين خبر را 
بيژن نوباوه وطن، نائب  رئيس كميسيون 
فرهنگي مجلس داده و به چهره روز صفحه 

زيست بوم تبديل شده است.
قلعه پرتغالي ها در ضلع شــمالي جزيره 

هرمز و در ســاحل دريا، مهم ترين قلعه باقي مانده از روزگار تســلط 
پرتغالي ها بر سواحل و جزاير خليج فارس اســت. اين قلعه به فرمان 
آلفونســو آلبوكرك، دريانورد پرتغالي در ســال ۱۵۰۷ ميلادي، در 
محلي موسوم به مورنا احداث شــد. مرداد  ماه ۱۳۹۹ انتشار تصاوير 
مرمت قلعه پرتغالي ها در جزيره هرمز، نه  تنها باعث حيرت و نگراني 
فعالان ميراث فرهنگي شد، بلكه مردم عادي را هم از اين شيوه مرمت 
و بازســازي بهت زده كرد. بدين ترتيب ساكنان اســتان هرمزگان در 
نامه اي به علی اصغر مونسان، وزير سابق ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشگري، خواستار جلوگيري از تخريب قلعه پرتغالي ها شدند.
نوباوه ديروز درخصوص اعتبارات لازم بــراي نگهداري و مرمت قلعه  
پرتغالي ها اعلام كرد: جزيره هرمز  بيش از ۴۰۰ شهيد را تقديم انقلاب 
كرده كه واقعاً قابل تقدير است. وي با اشــاره به سفر برخي از اعضاي 
كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، عنوان كرد: براي بررسي 
مسائل و چالش هاي فرهنگي و گردشگري جزيره هرمز با حضور جمعي 
از اعضاي كميسيون در اين جزيره  حاضر شديم. نائب  رئيس كميسيون 
فرهنگي مجلس شوراي اسلامي با ذكر اين نكته كه نخستين شهيد 
دانش آموز كشور از جزيره هرمز برخواسته بود، ابراز داشت: تمام مردان 
جزيره در زمان دفاع مقدس به جبهه رفتند و باعث غرور آفريني براي 
ايران شدند. نوباوه وطن با اشــاره به برنامه هاي بازديد از جزيره هرمز، 
گفت: پس از حضور در گلزار شــهدا از يك اقامتگاه بوم گردي بازديد 
به عمل آمد. وي با اشاره به لزوم ايجاد مشوق هاي گردشگري مناسب 
براي جذب ســرمايه گذار، تصريح كرد: انتقال آب و برق به مكان هاي 
سرمايه گذاري حوزه گردشــگري كه عمدتاً در خارج از شهر هستند، 
ازجمله مشوق هايي است كه حاكميت بايد براي توسعه منطقه و جذب 
ســرمايه گذار، درنظر بگيرد. نائب  رئيس كميسيون فرهنگي مجلس 
شــوراي اســلامي با ذكر اين نكته كه بايد براي توسعه گردشگري از 
ظرفيت هاي تمام وزارتخانه ها استفاده كرد، افزود: موضوع گردشگري، 
يكي از موضوعات چند وجهي كشور اســت كه بايد با همكاري تمام 
نهادهاي حاكميتي، محقق شــود. يكي از مشــوق هايي كه از سوي 
سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري براي جذب سرمايه گذار درنظر 
گرفته مي شود، واگذاري زمين به سرمايه گذار است. نوباه وطن گفت: در 
بازديدي كه اعضاي كميسيون فرهنگي از قلعه پرتغالي ها داشتند، بر 
لزوم تزريق اعتبارات براي نگهداري و مرمت اين اثر باستاني تأكيد شد. 
وي ضمن مخالفت با بازسازي قلعه پرتغالي ها، گفت: بايد مانند تمام دنيا 
بتوان قدمت اين اثر را حفظ كرد و به نمايش گذاشت؛ نه اينكه اقدام به 
نوسازي و بازسازي اين اثر تاريخي شود. نائب رئيس كميسيون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي با ذكر اين نكته كه قلعه پرتغالي ها مي تواند در 
جذب گردشگر مؤثر باشد،  افزود: اين قلعه نماد اقتدار و ايستادگي مردم 

ايران به خصوص خطه جنوب كشور است.
 

طرح روز

رئیس مركز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات هوا: 
یكشنبه و دوشنبه با افزایش غلظت آلاینده های جوی مواجه 

خواهیم بود.

عدد خبر

روز گذشــته اعام شــد كه ۲۱ قــاده یوزپلنگ در 
زیســتگاه پارك ملی تــوران و منطقــه شــكارممنوع چاه 
شیرین اســتان ســمنان شناســایی شــده اند. همچنین 
نخستین مرحله ذخیره سازی ژن های یوزپلنگ نر وحشی 
در مركز تحقیقات یوزپلنگ آسیایی توران این استان به 
همت متخصصان داخلی با موفقیت انجام شده است.

21

ظرفیــت كل مخــازن ســد های كشــور حــدود ۵۱ 
میلیــارد مترمكعب اســت كــه هم اكنــون كمــی بیش از 
یك ســوم از ظرفیــت آنهــا یعنــی ۲0میلیــارد مترمكعب 
آن پر است. مصطفی نادری، مشاور رئیس فراكسیون 
محیط زیســت ایــن خبــر را داد وگفــت: میــزان ورودی 
سد های كشور و میزان خروجی نیز كاهش قابل توجهی 
داشته  و عاوه بر این جمع آب كل مخازن نیز نسبت به 

سال های گذشته نگران كننده است.

20ميليارد

طرح: رسول آذرگون

كارشناسان شيلات می گويند: در ايران هر كروكوديل بالغ تا 6۵۰ميليون تومان قيمت دارد
تجارت پرسود كروكوديل ها در ايران

محمدصادقخسرويعليا
خبر نگار

پرورشكروكوديليكتجارتپرسوددرجهاناســتواگرچهفعالانمحيطزيستدرجهان
تحريممحصولاتتوليدشدهازاينگونهخزندهراپيشميبرند،درايراننيزاينتجارتنوپابابايدو
نبايدهاييهمراهشدهاست.برخيپرورشكروكوديلدرايرانرابهتجارتخونبارتعبيركردهاندوبرخيديگر،تجارتپرسوداينگونهرامطرحودر
موافقتباافزايشمزارعپرورشكروكوديلدرايرانسخنميگويند.بههرحالآنچهسازمانشيلاتايرانرامجابكردتامجوزپرورشتمساحدر
ايرانراصادركند،بيشتراستفادهپزشكيازاينحيوانبود.هرچندصادراتگوشتوپوستتمساحوسوداقتصاديناشيازآنهمدراينتصميم

بيتأثيرنيست،اماپرسشاصليآناستكهپرورشاينخزندهدركشورباچهتوجيهيانجامميشود؟

خزنده سنگي
كروكوديلهااسمخودراازيونانيانگرفتهاند،دريانوردان
يونانیآنهارادررودخانهنيلمشــاهدهكردهاند.يونانيها
آنهاراكروكوديلوسناميدند،يككلمهتركيبيكروككه
بهمعنيسنگهايكنارهرودهاودريلوسكهبهمعني»كرم«
است.يونانيهااينحيواناترا»كرمهايسنگ«ناميدند،
چونكروكوديلهارويسنگهايكنارههايرودخانههادر

آفتابدرازميكشند.

پرورش كروكوديل در 50كشور
پرورشكروكوديلياهمانتمساحدردنيايكصنعتبسيار
نوپاست.دربيشاز۵۰كشورجهان،پرورشاينخزندهبراي
بهرهبرداريازپوست،گوشــتوخونآنرايجاست.اين
صنعتتازهنفسازســال1386توسطيكبانويكارآفرين
درايرانودرجزيرهقشماستارتخورد.درواقعنخستين
مزرعهپرورشيكشورتوسطيكبانويكارآفرينايرانيدر
استانهرمزگانباتنها3۵كروكوديلوارداتيراهاندازيشد.

گردش مالي 350ميليون دلاري تمساح در جهان
كروكوديلكاربردصنعتيوپزشكيبسياريدارد.ازدندان
تااستخوانوخوناينگونهبرايدرمانبيماريهايخاص
استفادهميشــود.ويژگيهايمنحصربهفردديگريمانند
پوستبادواموزيباباعثشدهتجارتاينحيواندرجهان
شكلبگيردكهگردشماليسالانهآنبالغبر3۵۰ميليون

دلاراست.

كروكوديل و صنعت گردشگري 
كروكوديلباتوجهبهشــرايطواقليمايراندرحوزهجذب
گردشگرنيزازتوجيهاقتصاديمطلوببرخورداراست.پرورش
اينحيوانباايجادفرصتهايشغليجديدتوانستهاستچرخ
اقتصادرادرجوامعمحليبچرخاندوبهاقتصادكشورنيزكمك
كند.يكيازاهدافاساسيپرورشاينخزندهدردنيا،عرضه
آنبهشكلزندهبرايبهنمايشگذاشتهشدندرباغوحشها

واستفادهدرآزمايشگاههايتحقيقاتياست.

15مزرعه در ايران
اينروزهاپرورشتمساحبهعلتتوجيه
اقتصاديدربيشتراستانهايكشور
رونقگرفتهاست.دراستانهاييزد،
همدان،كرمان،مازنــدران،گيلانو
مشــهدمزرعههايپرورشتمساح
احداثشدهاســت.براساسآخرين
آمار،تعدادمزارعپرورشاينحيوان
دوزيستدركشــوربالغبر1۵مزرعه

است.

ارزش اقتصادی كروكوديل ها
براساسارزيابيهايكارشناسانشيلات
درايرانهركروكوديلبالغدركشورتا
6۵۰ميليونتومانقيمتداردو12سال
طولميكشدتايككروكوديلبالغشود.

پوست 12هزار دلاري كروكوديل
پوستتمساح،ضخيم،بادواموبسيارنرماست
ودرمقايسهباچرمگاويمقاومتبيشتريدر
برابرآبدارد.دليلآننيزمرغوبيتوكيفيت
خوباينمحصولاستكهتجارتپوستاين
خزندهراگسترشدادهاست.ازپوستوچرم
اينجانداربرايتهيهلبــاس،كيفوكفشو
كمربنداستفادهميشــودوسالانه2ميليون
طاقهپوستكروكوديلدردنياتجارتميشود
كههرطاقهآنارزشيمعادل12هزاردلاردارد.

خون تمساح و درمان بيماري ايدز
مــادهكروكوديليــندرخــونتمســاح
همچنينتوانســتهاســت۵۰۰بارمؤثرتراز
آنتيبيوتيكهايحالحاضرباشد.اينسرم
خونيدردرماناغلــببيماريهايعفونيو
قارچيكاربرددارد.تاجاييكهبراساسبرخي
تحقيقاتتوانستهاستويروسمهلكايدزرا

نيزمتلاشيكند.
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  سر هيدرا
»سرهيدرا« در ميان آثار كارلوس فوئنتس يك 
استثناست. اثري بسيار متفاوت با آن حال و هوا 
و ويژگي هايي كه از نوشته هاي او مي توان انتظار 
داشت. سرهيدرا رماني اســت با حال و هواي 
جاسوسي و انتخاب اين ژانر از سوي نويسنده اي 

چون فوئنتس آنقدر عجيب است كه مي توان پيش بيني كرد كه او 
با اين ژانر يك بازي و شوخي تدارك ببيند. در واقع او به جاي يك 
رمان جدي جاسوسي كه مبتني بر قواعد ژانر باشد، پارودي يا نقيصه 
يك رمان جاسوسي را نوشته است و خود فوئنتس مترجم كتاب 
معتقد است: »سر هيدرا نخستين و احتمالا يگانه رمان جاسوسي 
در ادبيات مكزيك است.« نشر ماهي اين رمان 360صفحه اي را با 

ترجمه كاوه ميرعباسي به بهاي 36هزار تومان منتشر كرده است.

  مرگ وزيرمختار
مرگ وزير مختار نوشــته »يــوري نيكلايويچ 
تينيانــوف« را مهدي ســحابي به فارســي 
برگردانده اســت. اين رمــان تاريخي روايتي 
داستاني است از زندگي الكساندر گريبايدوف، 
ديپلمات، نمايشنامه نويس، شاعر و آهنگساز 

روس، از زمان ورودش به دنياي سياست تا زمان قتلش در تهران. 
او در زمان مرگ، وزيرمختار روسيه در ايران بود و يك سوم پاياني 
كتاب هم در تهران مي گذرد. تينيانوف، نويســنده كتاب، يكي از 
معروف ترين نويسندگان فرماليست  است و اين كتاب هم بي نصيب 
از فرماليسم نيست. نشر ماهي اين رمان 568صفحه اي را به بهاي 

70هزار تومان منتشر كرده است.

  همراز
رمان »همراز« نوشته »هلن گرميون« نويسنده 
فرانسوي را انوشه برزنوني به فارسي برگردانده 
اســت. كاميل، شــخصيت اصلي رمان كه به 
تازگي مادرش مرده، سه شنبه روزي، نامه اي 
طولاني، بــدون آدرس ارســال كننده و بدون 

سلام و امضا دريافت مي كند. در ابتدا گمان مي كند نامه تسليت 
است ولي سنگيني نامه برايش عجيب اســت. شروع به خواندن 
كه مي كند، نمي فهمد چرا آن نامه بايد به او نوشــته شــود. آخر 
هيچ چيز از محتواي آن نامه برايش آشنا نيست. سه شنبه ديگري 
از راه مي رسد، نامه ديگري در خانه منتظر اوست. او كه ويراستار و 
ناشر است، به همين خاطر به ذهنش مي رسد كه نكند نويسنده اي 
تازه كار كه مي داند كتابش روي ميز ناشر سال ها خاك مي خورد 
با اين روش او را واداشته داستانش را به شيوه اي سريالي بخواند. 
همراز از آن دست كتاب هاست كه ماجرايش از صفحه اول داستان 
آغاز مي شــود و تا صفحه آخر يك نفس ادامه مي يابد. داســتاني 
رازآلود با درونمايه خيانــت، دروغ و عشــق در زمينه پرالتهاب 
جنگ جهاني دوم. نشر ماهي اين رمان 224صفحه اي را به بهاي 

28هزار تومان منتشر كرده است.

دريچه

 يازدهمين نشست 
»سه سرزمين يك زبان«

امسال يازدهمين نشست »سه سرزمين 
يك زبان« با حضور نويسندگاني از آلمان، 
ســوئيس و اتريــش به صــورت مجازي 
برگزار مي شــود. به گزارش همشــهري، 
اين نشست با داســتان خواني و گفت وگو 
با دانيلا دانتس از آلمان، روت شوايكرت 
از سوئيس و بيرگيت بيرنباخر از اتريش، 
دوشــنبه 24 آبان ســاعت۱5 در مركز 
فرهنگي شــهر كتاب به صــورت مجازي 

برگزار مي شود.
دانيلا دانتس نويســنده، مورخ تاريخ هنر، 
شاعر معروف معاصر در زبان آلماني، متولد 
۱۹76 در آيزناخ اســت. او دانش آموخته 
ادبيات آلماني و تاريخ هنــر در توبينگن، 

پراگ، برلين، اليپزيگ و هاله است.
بيرگيت بيرنباخــر، متولد ۱۹85، به عنوان 
نويســنده اي مســتقل با خانــواده اش در 
ســالزبورگ اتريش زندگي مي كند. ســال 
20۱6 نخستين رمان او »ما بدون نهنگ« و 
در سال 2020 دومين رمان او »من در سوي 
خويش« منتشــر شــد. آثار ادبي او جوايز 
متعددي دريافت كرده و بــه چندين زبان 

ترجمه شده است.
روت شــوايكرت هم متولد ۱۹64 در لوراخ 
و در سوئيس بزرگ شــده است. هم اكنون 
با خانــواده اش در زوريــخ زندگي مي كند 
و به كار نويســندگي و نمايشنامه نويســي 

مشغول است.
علاقه منــدان مي توانند اين نشســت را از 
اينســتاگرام مركز فرهنگي شهركتاب به 
نشاني ketabofarhang به طور مستقيم 

پيگيري كنند.

تازه هاي نشر

مركز فرهنگي شــهر كتاب يا شــايد بهتر اســت 
بگويم وزارت فرهنگ شــهر كتاب كه رسالت خود 
را پاسداشــت ادبيات و فرهنگ ايــران مي داند، در 
راســتاي ارتقاي دانش ادبي و فلســفي ايرانيان و 
براي تحقق گفت وگوي ميــان فرهنگ ها در كنار 
بي شــمار برنامه هاي مربــوط به ادبيات فارســي، 
برنامه هاي بسيار مهم و ارزشمندي درباره شاعران 
و نويسندگان ديگر ســرزمين ها برگزار كرده است. 
در  دويستمين ســال تولد داستايفسكي هم هفته 
داستايفسكي از ۱5 تا 20 آبان ماه۱400 با همكاري 

بنياد روسكي مير دانشگاه تهران برگزار 
شــد. اما داستايفســكي، نمي دانم 
داستايفسكي را همه بايد بخوانند 
يا نه؟ در همه خوان بودن و همه گير 
بودن تالســتوي ترديدي نيست. 
او معلم اخلاق اســت. ستايشگر 

آدم هاي خــوب و با اخلاق كه 
از مســير مســتقيم خارج 
نمي شــوند و نهيب زننده 
دائمــي به خطــاكاران 
)و ازجملــه خــودش!( 
خواندنِ تالستوي، امن 
اســت! خطري شما را 

تهديد نمي كند. تهييج مي شويد. احساساتتان 
غليان مي كنــد، اما زود مي تــوان از زير بار 
انديشه تالستوي بيرون آمد. جز در چند اثر 
)از نظر من پدر ســرگي و مرگ ايوان ايليچ(، 
تالســتوي دغدغه طولاني مدت و دائمي و 
فلســفي برايتان ايجاد نمي كند. البته 
درس هايي هم به شــما مي دهد؛ 
درس هايي بيشــتر اخلاقي و 
كمتر فلسفي. داستايفسكي 
اما پيش از هر چيز آرامشتان 
را مي گيرد. گوشــه امنتان را 
به تلي خاك بدل مي كنــد. از پرپيچ و 
خم ترين مسير ها شما را به تاريك ترين 
و ناشــناخته ترين دالان هــاي روحتان 
مي كشاند و در آنجا شما را با قهرمانانش 
تنها مي گذارد. داستايفســكي يك ناظر 

آگاه و خويشتندار است كه آزادي انديشيدن را از شما 
و قهرمانانش سلب نكرده. او از هر زنداني بيزار است؛ 
چه زندان تن و چه زندان انديشــه. داستايفسكي، 
هنر ديگري شــدن را يادتان مي دهد. هنر شنيدن 
صداي ديگــران و گفت وگو با آنها. داستايفســكي 
را بيش از هر فيلســوف و اديب ديگري »باختين« 
شناخته است. او چندصدايي جهان داستايفسكي را 
شنيده و زهرخند او بر فضاي كارناوالي رمان هايش 
را ديده است. تأثير داستايفسكي بر جهان پس از او 
بســيار بزرگ تر از نام اوست. هر چند داستايفسكي 
را كسي معلم بزرگ بشريت نمي داند، اما بهره هاي 
تمام نشدني كه فيلسوفان و اديبان و روانشناسان از 
انديشه هاي داستايفسكي و شيوه نگرش او به جهان 
برده اند، از او معلمي ساخته براي تمام دوران .پس به 
ستايش رنجي برخيزيم كه راه كمال را هموار مي كند 

و داستايفسكي بخوانيم!

نخستين جشنواره  تصويرگري جلد كتاب هاي درسي، هنرمندان را به خلق آثار خلاقانه فراخوانده است

ويترين كتاب هاي درسي ميزبان ايده هاي نو 

كتاب هــاي درســي دوره 
ابتدايي بــا خاطرات دوران 
كودكي و نوجواني بسياري 
از ما گره خورده كه بخشــي 
از آن بــه عكس و طرح جلد 

اين كتاب ها برمي گردد؛ طرح ها و تصاوير اغلب 
ســاده، اما خيال انگيز كه مفاهيم متعددي را به 
ذهن مخاطبان متبادر مي كند. شايد براي شما 
هم اين سؤال پيش بيايد كه خالقان اين تصاوير 
خيال انگيز چه كساني هستند و براي يك كتاب 
درسي كه مطالب متعدد و متنوعي دارد، چگونه 
يك طرح جلد انتخاب مي شــود كه با كليت اثر 
همخواني لازم را داشــته باشد. براي رسيدن به 
پاسخ چنين ســؤال هايي كافي است سري به 
خانه هنرمندان بزنيد كه اين روزها ميزبان آثار 
نخستين جشنواره  تصويرگري جلد كتاب هاي 

درسي دوره ابتدايي است.

تعداد عناوين كتاب هاي درسي دوره ابتدايي چندان 
زياد نيســت، اما تعداد آثاري كه از ســوي هنرمندان 
طراح و گرافيست براي شركت در نخستين جشنواره  

تصويرگري جلد كتاب هاي درسي ارسال شده، قابل 
توجه اســت. ارســال 5۹3 اثر و حضور 3۹8هنرمند 
طراح و گرافيســت در اين دوره  از جشنواره، اهميت 
ويژه اي به اين رويداد خاص در بخش كتاب هاي درسي 
داده است. مجيد ذاكري، دبير اين جشــنواره با ابراز 
رضايت از استقبال هنرمندان مي گويد: »پيش از اين در 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي، 3جشنواره را با 
رويكرد متن كتاب برگزار كرده بوديم، اما اين نخستين 
جشنواره اي است كه با نگاه به تصويرسازي و طراحي 
جلد كتاب، اجــرا كرديم و مي توان گفت اســتقبال 

هنرمندان از اين رويداد بسيار خوب بود.« 

ارتقاي كيفيت جلد كتاب هاي درسي
اهداف متعددي در برگزاري نخســتين جشــنواره  
تصويرگري جلد كتاب هاي درســي دنبال مي شود 
كه دبير جشــنواره به مهم ترين آنها اشاره مي كند: 
»ارتقاي جايــگاه تصويرگري آموزشــي، تربيتي و 
نقش مؤثر آن در نظام تعليم و تربيت، تحول و ارتقاي 
فرهنگي، هنري و محتوايي جلد كتاب هاي درسي از 
اهداف مهم اين جشنواره است و در كنار آن مي توان 
به شناســايي تصويرگران خلاق، توانمند و متعهد 
و مشــاركت حداكثري آنان در حوزه كتاب درسي، 
جلب نظر هنرمندان و تصويرگران به مسائل آموزشي 
و تربيتي در كتب درسي و به روزرســاني تصاوير با 

رويكرد خلاقانه بخش هاي جشنواره اشاره كرد.« 

رأي گيري از مخاطبان و عموم مردم
44 اثر در بخش هاي آثار برگزيده، آثار تقدير شده و 
انتخاب مردمي، به مرحله نهايي راه پيدا كرده است. 
ذاكري با يادآوري ايــن موضوع، درباره  روند انتخاب 
آثار مردمي مي گويد: ما براي نخستين بار همه آثاري 

را كه به مرحله  دوم داوري راه پيــدا كرده بود، براي 
رأي گيري مخاطبان و عموم مردم در ســايت قرار 
داديم كه مورد استقبال گسترده قرار گرفت. درواقع 
بخش منتخب مردمي، شامل آثاري است كه توسط 
خود مخاطبــان انتخاب شــده و در معرض نمايش 

عموم هم قرار گرفته 
است.« 

داستايفسكي، ناظر آگاه و خويشتندار
زهرا محمدي

عضو هيأت علمي دانشگاه تهران

علي الله سليمي
روزنامه نگار

 متن كامل گزارش را در   
همشهري آنلاين بخوانيد
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در 3سال گذشــته، جمعيت معتادان 
متجاهر پايتخت، 110درصد افزايش گزارش

پيدا كرده است. روند افزايشي معتادان 
متجاهر راوي اين حقيقت است كه برنامه هايي كه 
براي كنترل اعتياد در دست قرار داشته يا به درستي 
اجرا نشده يا در حوزه سياستگذاري داراي خلأهاي 
جدي بوده. تهران هم اكنون ميزبان ۲1هزار معتادي 
است كه به تصوير سطح شهر گره خورده اند. در همين 
راستا سيد ابراهيم رئيسي، رئيس جمهوری از مراكز 
نگهداري اين معتادان در شهرستان ري، ديدن كرد 
و خواستار رفع مشكل اين افراد شد. همچنين عليرضا 
زاكاني، شــهردار تهران هم در روز پنجشــنبه پاي 
صحبت معتادان در پاتوق شــان نشســت و دستور 
رسيدگي به وضعيت بهداشتي و سلامت آنها را صادر 
كرد. حسين ايماني جاجرمي، كارشناس شهري در 
اين باره مي گويد: مسئله اعتياد از نظر جامعه شناسي 
با همبســتگي اجتماعي مرتبط اســت. هرچقدر 
همبستگي در جامعه بالاتر باشد، افراد احساس تعلق 
خاطر بيشــتري به جامعه كنند و خانواده و اقتصاد 
كاركرد خود را داشته باشد، پديده اعتياد هم كمتر 

خواهد بود.

سريال دستورها براي رسيدگي 
مسئله معتادان در شــهر، به نظر مي رسد در دستور 
كار جدي دولت قرار گرفته اســت. در همين راستا 
رئيس جمهوری در بازديد از مركز نگهداري معتادان 
متجاهر در شهرســتان ري با اشاره به اينكه زيبنده 
تهران و ري نيســت كه افراد شب ها در آنجا سرپناه 
نداشته باشند، از استاندار تهران و مسئولان شهرري 

خواست نسبت به رفع اين مشكل اقدام كنند.
سيدابراهيم رئيســي، صبح ديروز ضمن بازديد از 
مركز نگهداري، درمان و كاهش آسيب هاي اجتماعي 
سروش در حاشيه شهرســتان ري با مددجويان و 
مديران اين مركز به گفت وگو نشســت و از نزديك 
در جريان مشكلات آنان قرار گرفت. او در جمع اين 
افراد، گفت: من قلبا ناراحت مي شوم كه شما جوانان را 
اينجا مي بينم. همت همه مديران و مربيان اينجا هم 
بازگشت شما به جمع خانواده است، شما هم تصميم 
بگيريد كه ديگر كاري انجام ندهيد كه مجددا به اين 

مراكز بياييد.

رئيس جمهوری افزود: هدف همه اين است كه شما 
اعتياد را ترك كنيد و شما هم اراده كنيد ديگر سراغ 
مواد مخدر نرويد. او با اشــاره به نگراني خانواده ها و 
مسئولان از بازگشــت دوباره افراد به دامن اعتياد، 
گفت: تامين شغل براي مددجويان پس از بازگشت به 
جامعه ضروري است و اگر مددجويان همت كنند كه 
سراغ اعتياد نروند، جامعه آنها را به گرمي مي پذيرد. 
رئيسي با اشاره به اينكه اين عزيزان جزئي از خانواده و 
عائله كشور هستند، تأكيد كرد: بايد دلايل فرهنگي، 
اجتماعي و خانوادگي گرايش به اعتياد بررسي شود. 
رئيس جمهوری ضمن بازديد از فاز جديد اين مركز 
بازپروري، گفت: ان شاءالله با همت شما و برنامه  ريزي 

متوليان، چهره تهران از معتادان متجاهر پاك شود.

از ســوي ديگر، شــهردار تهران در ادامه سلســله 
بازديد هاي هفتگي خود از مناطق پايتخت در پويش 
قرار خدمت به منطقه16 شــهر تهران رفت و حين 
بازديد از مجموعه ورزشــي ميثاق، سري به پاتوق 
معتادان متجاهر در اين بوستان زد و از نزديك شنواي 
مشكلات آنها بود. روز پنجشنبه، شهردار تهران اعلام 
كرد: برخي  معتادان متجاهر از زخــم باز خود رنج 
برده و به همين دليل از شــهردار تهران درخواست 
رسيدگي و ارائه خدمات بهداشتي و درماني دارند. 
در اين بازديد كه زاكاني پاي درد دل معتادان متجاهر 
در پاتوقشان )بوستان ميثاق( بود، برخي معتادان از 
زخم باز خود و مشكلاتشان سخن گفتند و خواستار 
رسيدگي به وضعيت درماني خود شدند كه شهردار 
تهران پس از بررسي موضوع، دستور اعزام تيم هاي 
بهداشت و درمان شركت شهر سالم براي رسيدگي 

به وضعيت درماني آنها را صادر كرد.

هيچ  نهادي به تنهايي نمي تواند مشكل را حل كند 
اخبار منتشر شده از وضعيت نابســامان اعتياد در 
شــهرها، به خصوص در پايتخت، ديگر لوث شــده 
و اين مي تواند آغاز بلند شــدن صــداي زنگ خطر 
باشــد. ايماني جاجرمي در اين باره به همشــهري 
مي گويد: امروز ديگر همــه مي دانيم كه مواد  مخدر 

جانشيني براي روابط از دست رفته است، معتاد يك 
فرد طرد شده و منزوي اســت كه در واقع به دنبال 
آن است كه خلأهاي عاطفي خود را با مصرف مواد 
پركند. اينكه شــما مي گوييد در 3ســال گذشته 
110درصد افزايش داشــته ايم، به اين معناست كه 
بايد علت را در مسائل اجتماعي به شكل جدي تري 
جست وجو كنيم. البته بخشي از اين افزايش به كرونا 
و تبعات منفي آن براي جامعه برمي گردد، بخشــي 
هم ريشه در تورم هاي مســتمر 40وچنددرصدي 
دارد. به گفته اين كارشناس ارشد شهري، هرچقدر 
تامين معيشت افراد سخت تر شود، احتمال درگيري 
آن جامعــه با مواد بيشــتر خواهد شــد. جاجرمي 
همچنين در ادامه، سهولت دسترسي به مواد مخدر 
و به كارگيري سياست هاي شكست خورده را از ديگر 
دلايل گسترش اعتياد در شهر دانست و گفت: بايد 
بپذيريم حل اين بحران نياز به يك وحدت و همكاري 
همه جانبه دارد. شهرداري به تنهايي نبايد سراغ حل 
چنين مسئله اي برود؛ چرا كه نه ساختار اين نهاد، نه 
رويكرد آن و نه روحيه ســازمانش براي اين مسئله 
مناسب نيســت. نياز به برنامه اقدام مشتركي حس 
مي شــود كه در آن از كارشناسان سلامت، سازمان 
بهزيستي، هنرمندان، جامعه شناس ها، روانشناس ها، 
انسان شناس ها و كارشناس هاي شهري استفاده شود. 

به گفته او،  شــهرداري و نيروي انتظامي به تنهايي 
نمي توانند مشــكل را حل كنند؛ اين پــروژه بارها 
شكســت خورده و ما هم ديگر نبايد به راه حل هاي 

تكراري اصرار داشته باشيم.

در آيينه آمار 
۲ميليون و800هزار معتاد در كشــور وجود دارد 
كه از ايــن تعداد بيش از 64هــزار معتاد، متجاهر 
هســتند. براســاس اعلام معاون ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر، وضعيت شيوع موادمخدر در جمعيت 
عمومي كشور 5.4درصد، در جمعيت دانش آموزي 
۲.1درصد، در جمعيت دانشجويي 4.7درصد و در 
محيط هاي كارگري ۲۲.3درصد برآورد مي شود. 
بررســي آمارهاي يك دهه گذشته نشان مي دهد 
كه تعداد معتادان روزبه روز افزايش پيدا كرده و در 
بعضي سال ها صرفا شيب اين افزايش ملايم تر بوده 
است. بررسي اعداد ســال هاي گذشته به ما نشان 
مي دهد كه سياســت هاي گذشته شكست خورده 
و بايد به فكر اصلاح سازوكار بود. اگر قرار بود آنچه 
در سال هاي گذشته به كار بسته  شده، چهره شهر را 
زيباتر و جان معتادان بيشتري را حفظ كند، حتما 
نقش اين اقدام ها در آمارهاي اعلام شده منعكس 

مي شد.

حل مشكل معتادان متجاهر نياز به 
تعيين يك كارگروه مشترك با حضور 
شهرداري، نيروي انتظامي، سازمان 
بهزيستي، هنرمندان، جامعه شناسان 

و روانشناس ها دارد 

آوين آزادی
خبر نگار

عدد خبر

وقــوع 4805  حادثــه پرتلفــات  ترافیکــی؛ این خبری 
است كه مجتبی خالدی، سخنگوی اورژانس كشــور داده و 
می گوید منظورش از تصادفات ویژه، سانحه رانندگی است 
كه در آن تعداد كشته شدگان و مصدومان بالا باشد. آماری 

هم كه داده مربوط به 7ماهه نخست امسال است.

4805

مجتبی خالدی این را هــم اضافه كرده كــه در این 
تصادفات 1622نفر كشته شده اند و در مجموع تصادف 
پرتلفــات ویــژه نســبت به مــدت مشــابه در ســال قبــل، 
29درصد افزایش پیدا كرده است و این نشان می دهد که 

منع تردد جاده ای در این زمینه کم اثر بوده است. 

1622

طبــق اعــام پلیــس راهــور ناجــا، ســال گذشــته 
16هزار نفــر در حــوادث رانندگی جــان خود را از دســت 
داده اند و 280هــزار نفر نیز مجروح شــدند که البته این 
آمار نسبت به ســال 1385 کاهش چشــمگیری داشته 

است.   

16000

ســخنگوی اورژانــس كل كشــور بــرای همشــهری 
توضیح داده كــه: » تصادفــات ویــژه 21هــزار و 258نفر را 
راهی مراكــز درمانــی شــامل بیمارســتان و درمانگاه های 
تخصصی كرده است که درصد بالایی از آن ها دچار یک یا 

دو معلولیت شده اند.«  

21258

در همین راســتا، پلیس راهور ناجا هفته گذشته 
اعام كرد كه روزانه 45ایرانی در تصادفات رانندگی جان 
خود را از دست می دهند و حدود 15تا 20برابر این آمار هم 
به طور روزانه مصدوم می شــوند كــه از این تعــداد درصد 

قابل توجهی نیز دچار معلولیت شدید شده  اند.

45

چهره تهران از معتادا ن متجاهر پا ک می شود 
رئيس جمهوري و شهردار تهران با معتادان متجاهر ديدار كردند و پاي صحبت  هايشان نشستند 
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 با وجود پيشرفت فناوري در كشور و حتي مرسوم شدن احراز هويت آنلاين، هنوز مردم
در بيشتر ادارات درگير كپي گرفتن مدارك ازجمله كارت ملي هوشمند هستند

يك کمدي تكراري؛ کپی کارت هوشمند به سوی آينده

 ماه براي 8 ميليارد نفر 
به مدت 100هزار سال اكسيژن دارد

در كنار پيشرفت هايي كه در حوزه اكتشاف هاي فضايي به دست 
آمده است، اخيرا شــاهد ســرمايه گذاري زماني و مالي فراواني 
براي فناوري هايي بوده ايم كه مي توانند امكان اســتفاده مؤثر از 
منابع فضايي را فراهم كنند و در خــط مقدم اين تلاش ها تمركز 
ليزري بر يافتن بهترين راه براي توليد اكسيژن در  ماه بوده است. 
به گزارش وب سايت اسپيس، در  ماه اكتبر، آژانس فضايي استراليا 
و ناسا قراردادي را براي ارسال يك ماه نورد ساخت استراليا به ماه 
تحت برنامه آرتميس به امضا رســاندند كه هدف آن جمع آوري 
سنگ هاي مختلف از روي ماه است كه در نهايت مي توانند اكسيژن 
قابل تنفس را در اين كره فراهم آورند. اگرچه  ماه براي خود داراي 

جو است، اما اين جو بسيار نازك بوده و بيشتر از هيدروژن، نئون 
و آرگون تشكيل شده است و صد البته كه اين نوع مخلوط، گازي 
نيست كه بتواند پستانداران وابسته به اكســيژن مانند انسان را 
حفظ كند. با اين حال گفته شده است كه اكسيژن فراواني در  ماه 
وجود دارد، اما اين اكسيژن به شكل گاز نيست بلكه در لايه اي از 
سنگ و غبار ريز كه سطح  ماه را مي پوشاند، به دام افتاده است. اگر 
بتوانيم اكسيژن را از سنگ ها استخراج كنيم، آن وقت اين پرسش 
مطرح مي شود كه آيا اين اكسيژن براي حمايت از زندگي انسان 
در ماه كافي است؟ اكسيژن را مي توان در بسياري از مواد معدني 
موجود در زمين اطراف نيز يافت و ماه عمدتاً از همان سنگ هايي 
ساخته شده اســت كه در زمين خواهيد يافت. مواد معدني مانند 
سيليس، آلومينيوم و اكسيدهاي آهن و منيزيم بر چشم انداز ماه 
غالب هستند. همه اين مواد معدني حاوي اكسيژن هستند، ولي 
نه به شــكلي كه ريه هاي ما به آن دسترسي داشته باشند. در ماه، 
اين كاني ها به اشــكال مختلف ازجمله سنگ سخت، غبار، شن و 
سنگ هايي كه سطح را مي پوشانند، وجود دارند. اين ماده از برخورد 
شهاب سنگ ها به سطح ماه در طول هزاره هاي بي شماري درست 

شده است. در مجموع بايد گفت كه تخمين زده شده است 
كه ميزان اكسيژن در كره ماه، مي تواند براي 8ميليارد 

انسان به مدت 100هزار سال كافي باشد.

شــايد در طول 
درگيري 2ســاله 

همه گيــري  بــا 
كوويد-19 در كمال تعجب با 

افرادي مواجه شده ايد كه با وجود 
قرار گرفتن در معرض ويــروس و بيمار 

شدن اطرافيان، همچنان از ابتلا به اين بيماري 
در امان بوده اند. اين اتفــاق تبديل به موضوع 
مطالعه يك تيم تحقيقاتي شده است. به اعتقاد 
محققان درك اين مطلب كه چرا برخي از افراد 

به طور طبيعــي در برابر 
ابتلا به كوويد-19مقاوم 
مي توانــد  هســتند، 
دانشــمندان را به سمت 
ساخت واكسن هاي بهتر 
براي اين بيماري هدايت 

كند.

عملكــرد پيچيــده 
Tسلول هاي

به گزارش بي بي سي، تيم 
تحقيقاتي كالــج لندن 
مي گويد برخــي از افراد 
پيش از شروع همه گيري، 
سطحي از ايمني در برابر 
كوويد-19را در بدن خود 
داشتند. اين ممكن است 
ناشي از تمرين سيستم 
ايمني بدن براي مقابله با 
ساير ويروس هاي كروناي 

مرتبط با ويروس مولد كوويد باشد. 
به گفته اين محققان به روز كردن 
واكســن ها براي تكثيــر اين 
نوع از محافظــت، مي تواند به 
مؤثرتر شدن تنها سلاح مقابله 

با بيماري، منجر شود.
دانشمندان در طول موج اول 
ابتلا به كوويد-19 از نزديك 
كادر درمان را زير نظر داشتند 

و به طور منظــم از آنها آزمايش 
خــون مي گرفتنــد. بــا وجود 

اينكه آنهــا در يك محيط 

پرخطر بودنــد، اما 
برخي از افراد حاضر 
در مطالعــه دچــار 
كوويد-19 نشــدند. 
نتيجــه ايــن مطالعه 
كه در مجلــه علمي نيچر 
منتشر شده نشــان داده كه 
برخي از افراد توانســتند از ابتلا به ويروس 

جلوگيري كنند.
اما تقريبا يك در 10نفــر از آنها كه به وضوح در 
معرض بيماري قرار گرفتنــد، هرگز نه علائم 
داشتند، نه تست آنها مثبت شد و نه آنتي بادي 
عليه كوويد در خون آنها 
به وجود آمد. بخشــي از 
سيستم ايمني آنها قادر 
بود پيش از آنكه ويروس 
كنتــرل ســلول ها را در 
دست بگيرد،  بر ويروس 
غلبه كند كه به اين مسئله 
عفونــت ناقــص گفته 

مي شود.
همه واكســن هاي فعلي 
كوويــد-19، پروتئيــن 
سنبله كه ســطح بيروني 
ويروس كوويد را پوشانده 
است، هدف قرار مي دهند. 
 Tبا اين حال سلول هاي
توانســته بودند به داخل 
ويــروس هــم ســرك 
بكشــند و پروتئيني كه 
براي تكثير ويروس لازم 
است را پيدا كنند. دكتر 
ســوادلينگ گفت: افراد 
شاغل در سيستم هاي بهداشتي كه 
توانسته بودند از قبل روي ويروس 
كنترل داشته باشــند،  به احتمال 
زياد داراي سلول هايT بودند كه 
مكانيزم داخلي ويروس را پيش از 
شروع پاندمي تشخيص داده اند. 
ايــن پروتئين هــاي داخلي در 
همه گونه هاي مرتبط با ويروس 
كرونا، ازجمله آنهايي كه گسترده 
هستند و علائم ســرماخوردگي 
را ايجاد مي كنند، بسيار شبيه 

هستند.

   تلاش براي بهبود واکسن ها
تيم تحقيقاتي كالج لندن معتقد اســت 
كه واكســن هاي فعلي تأييد شده در برابر 
جلوگيري از ابتلاي مردم به بيماري سخت 
كار خودشان را خوب انجام داده اند اما در 
جلوگيري از ابتلا به بيماري نتوانســته اند 
خوب عمل كنند. پروفســور مالا مايني 
مي گويد: دربــاره ســلول هايT آنچه 
اميدواركننده است، اين است كه آنها قادرند 
در برابر ابتلا به بيماري نيز مصونيت ايجاد 
كنند. ما اميدواريم آنها بتوانند در تشخيص 
گونه هاي جديد ويروس، بهتر عمل كنند. 
دكتر الكساندر ادواردز از دانشگاه ريدينگ 
مي گويد: بخش هايي از اين مطالعه مي تواند 
در طراحي واكســن هايي با پلتفرم هاي 
مختلف، بسيار كارآمد باشد. خوشبختانه 
اين مطالعه به پيشرفت هاي بعدي در ساخت 
واكسن منجر مي شــود چون هرچه پيش 
مي رويم، به واكســن هايي با پتلفرم هاي 

جديد بيشتر احتياج پيدا مي كنيم.

 مردم همچنان درگير تحويل مدارك 
و اسناد فيزيكي به بانك ها، سازمان ها، فناوري

ادارات و دســتگاه هاي ديگر هستند. 
باوجــود ماده هاي قانونــي ازجملــه 6، 10، 12و 
32قانون تجارت الكترونيكي مصوب 1379بسياري 
از دستگاه ها همچنان توجهي به اين مسئله ندارند و 
كپي گرفتن مثل ۵0سال قبل را پياده مي كنند. در 
مواقعي هم كه مدارك فيزيكي مفقود مي شود، در 
عمل مسئوليت آن به عهده ارباب رجوع است، چراكه 
ارباب رجوع بايد براي تهيه دوباره مدارك اقدام كند. 
اين در حالي اســت كه شــوراي اجرايــي فناوري 
اطلاعات و مراجع مرتبط، زيرساخت هاي مربوط به 
احراز هويت و مدارك الكترونيكي را فراهم كرده اند و 
برخي از سازمان ها هم از اين امكان استفاده مي كنند. 
برخــي از حقوقدانان متخصص در حــوزه فناوري 

معتقدند كه نبود ضمانت اجرا در 
اين نوع قانون نويسي ها مي تواند 
دريافــت مــدارك به صورت 
فيزيكي را همچنــان تداوم 
بخشد. اين در حالي است كه 
طي ســال هاي اخير هزينه 
بســيار هنگفتــي بــراي 
هوشمند ســازي  كارت هاي 

مختلف ازجمله كارت ملي و پايان 
خدمت صورت گرفته است.

۵ دليل ادامه كاغذبازي 
محمدجعفر نعناكار، حقوقدان 

فعــال در حــوزه 

فناوري و نوآوري در گفت وگو با همشهري، مسئله 
همه گير نشــدن مدارك ديجيتال در سازمان ها، 
بانك هــا، ادارات و بقيه دســتگاه هاي دولتي را به 
۵علت مرتبط مي داند. به گفته نعناكار »نكته اول 
به فرهنگ ســازماني و آگاهي 
عمومي بر مي گــردد. يعني نه 
مردم از حقوق خود به درستي 
مطلع هســتند كه حــق دارند 
مــدرك را به صــورت فيزيكي 
ارائه ندهند و نــه ادارات دولتي 
خود را مكلف به دريافت مدارك 

به صورت الكترونيكي مي دانند.«
اين حقوقدان نكته دوم را مسئله اي 
به نام ســامانه ها مي داند. نعناكار با 
اشــاره به ســامانه مركز ملي تبادل 
اطلاعــات)NIX( مي گويد: 
»اين ســامانه براســاس 
به  مصو

شــوراي عالي اجرايــي فناوري اطلاعــات، خدمات 
اســتعلام و احراز هويت افراد را براي سيســتم هاي 
دولتي نه تنها مهيا   بلكه به خاطر رفع تعارض منافع، 
آن را رايگان هم كرده است.«  نعناكار با اشاره به اينكه 
نكته دوم، درواقع موضوع دسترسي NIX است، ادامه 
مي دهد: »اگرچه اين سامانه راه اندازي شده، اما مسئله 
اين است كه به نظر مي رســد، ادارات چندان خود را 
ملزم به اســتفاده از آن نمي دانند. حتي شايد بعضي 
موارد مانند وصل نبودن كابل،  دسترسي نداشتن يا  
 تعريف نشدن سطح دسترسي در يك سازمان خاص 

باعث استفاده نكردن از NIX مي شود.«

نبود نظارت
حقوقــدان حوزه فنــاوري به نبود نظــارت به عنوان 
نكته سوم اشاره مي كند كه باعث درخواست مدارك 
فيزيكي از مراجعه كنندگان مي شود. نعناكار مي گويد: 
»اگر فردي به يك بانك براي باز كردن حساب مراجعه 
كند و آن بانك انواع مدارك را به صورتي كپي فيزيكي 
درخواست كند، مراجعه كننده باوجود آگاهي از قانون، 
ترجيح مي دهد به جاي پيگيري غيرقانوني بودن اين 
درخواســت، مدارك را به صورت فيزيكي تهيه كند و 
تحويل دهد. درواقع، فرايند شكايت يا فرايند احقاق 
حق، هم به طور كامل مشــخص نيست و هم ممكن 
است بسيار پيچيده باشد.« به گفته او »نكته چهارم، 
موضوع ذخيره اطلاعات است«. نعناكار معتقد است 
كه »ما هنوز در كشــور به اين نتيجه نرسيده ايم كه 
حفظ و نگهداري اطلاعات به صورت الكترونيكي، در 
مقايسه با نگهداري مدارك فيزيكي، بسيار امن تر و 
مطمئن تر است«. نعناكار نبود ضمانت اجرا را به عنوان 
پنجمين نكته مطرح مي كند. او با اشاره به اينكه اگر 
يك قانون ضمانت اجرا نداشته باشد، منجر به   اجرا 
نشدن آن مي شود، تأكيد مي كند كه »درواقع، بايد 
عنوان شود كه اگر ســازمان يا فردي به اين تكليف 
عمل نكرد، چگونه بــا آن برخورد مي شــود«. اين 
حقوقدان اين مسئله را در كشور »بنيادي« مي داند، 
»چراكه كساني كه در اين زمينه اقدام به قانون نويسي 
مي كنند، متأســفانه حقوقدان يا دانش آموخته علوم 
انساني نيستند و بيشتر در رشته هاي فني و مهندسي 
تحصيل كرده اند. به همين خاطر به موضوع به صورت 
ابزاري و فرايندي نگاه مي كنند و اصولا ضمانت 
اجراهــا در اين قانون نويســي ها ديده 

نمي شود«. 

   نگاه تشريفاتی
نعناكار با اشــاره به برنامه ششــم توسعه كه به 
صراحت عنوان كرده همه اســناد و احراز هويت 
بايد به صورت الكترونيكي دريافت و انجام شود، 
مي گويد: »متأســفانه هنوز هيچ كس اين موضوع 
را نمي پذيرد. ظاهرا هنوز كساني كه در مسند كار 
قرار دارند، با وسايل الكترونيكي به صورت حسي 
و عاطفي ارتباط برقرار نكرده اند و آن را موضوعي 
تشريفاتي مي دانند و نمي دانند كه اين موضوع جزو 

ذات زندگي امروز است.«
اين حقوقدان معتقد است »اگر دولت همين امروز 
اعلام كند كه با دريافت كنندگان مدارك به صورت 
فيزيكي برخورد مي شود يا به سازمان ها رسما اعلام 
شود كه حق دريافت مدارك به صورت فيزيكي را 

ندارند، مسئله تا حدود زيادي حل مي شود«.
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طرح هوشــمند رفع محدودیت هــای كرونایــی با هدف 
بازگشایی گام به گام اصناف و بازگشت به روند زندگی عادی، 
قرار بود به صورت پایلوت در 3 اســتان قزوین، كردستان و 
آذربایجان غربی اجرا شود، اما شــنیده ها حاكی از آن است 
كه اجرای طرح به صورت جدی تنها در 2 اســتان اجرا شده 
و كردستانی  ها از قافله عقب مانده اند. فرزین رضاعی، رئیس 
دانشگاه علوم پزشكی كردســتان چندی پیش اجرا نشدن 
»هوشمندسازی قرنطینه« این استان  را به دلیل مشكلات 
اتصال سامانه های مربوط به وزارت بهداشت با وزارت كشور 
عنوان كرده بود و حالا به نظر می رسد مشكلاتی ازجمله نبود 
دسترسی به نرم افزارهای مرتبط با استعلام واكسیناسیون 
و بیماریابی همچنــان مانع جدی در اجــرای طرح كاهش 
محدودیت های كرونایی در این اســتان غربی كشور است. 
همچنین با وجود دربرگیری حذف محدودیت ها برای تمام 
گروه های شغلی، اما براساس اعلام ستاد ملی كرونا، اجرای 
طرح محدودیت های هوشمند كرونایی از ابتدای آذر تنها در 
حوزه ترددها و حمل ونقل اجرایی خواهد شد و حذف سایر 
محدودیت ها برای دیگر اصناف كشور به تدریج رخ می دهد.
هرچند كه اجرای سراسری آن هم با اما و اگرهایی همراه است؛ 
چراكه پایه تحلیل داده ها در سامانه محدودیت های هوشمند 
براساس واكسیناسیون است و بسیاری از شهرستان های كشور 
هنوز نتوانسته اند پوشش مناسبی در تزریق واكسن ثبت كنند. 
از سوی دیگر علاوه بر واكسیناسیون، اعلام 5شرط اجرایی 
برای كاهش محدودیت ها هم می تواند چالشــی دیگر برای 
این مناطق به شمار  آید. البته با گذشت بیش از چند هفته از 
اجرای طرح در قزوین و آذربایجان غربی هنوز گزارش دقیقی 
از نتیجه بخشی سامانه قرنطینه هوشمند هم ارائه نشده است، 
اما كمال حیدری، معاون بهداشت وزارت بهداشت در پاسخ 
به این سؤال كه آیا می توان به اثربخشی مدیریت هوشمند 
كرونا امیدوار بود، می گوید: »سامانه قرنطینه هوشمند یك 
طرف موضوع است و در سوی دیگر همكاری مردم قرار دارد. 
اگر مردم مسئولیت اجتماعی نداشــته باشند، كار به جایی 
نمی رسد. ما دستورالعمل می گذاریم و راه را مشخص می كنیم، 
اما اجرای موفق آن تنها با حضور تمامی مردم پای كار میسر 
خواهد بود. هدف از اجرای این طرح، رفع محدودیت هاست و 
می خواهیم تمام تعطیلی ها لغو شود، اگر مردم پای كار نباشند 
نتیجه بخش نخواهد بود. این سامانه به صورتی طراحی شده 
كه افراد بتوانند در مراكز تجمعی حضور داشته باشند، اما به 
شرطی كه هم محیط ایمن و سالم باشد و هم افرادی كه قصد 

ورود به آن محیط را دارند.« 
پیش از این، مصطفی قانعی، عضو كمیته علمی كشــوری 

كرونا از اجرای طرح محدودیت های هوشــمند كرونایی در 
حوزه ســفرها و تردد گفته بود: »فرایند كار در ســامانه این 
طرح به نام امید در حال انجام است و براساس تحلیل و پایش 
اطلاعات جمعی از تمامی دستگاه های كشور است؛ یعنی تمام 
اطلاعات موجود است و براســاس رصد هوشمند در همان 
جایی كه باید برای اعمال محدودیت ورود كنند، كار را پیش 
می برند. هم اكنون پایه تحلیل داده ها در این سامانه براساس 
واكسیناسیون اســت،  به طوری كه برای افرادی كه واكسن 
تزریق نكرده اند،  محدودیت هایی اعمال می شود،  مثلا اگر این 
افراد بخواهند با هواپیما سفر كنند، باید حتما واكسن تزریق 
كرده باشند.« براســاس اعلام او، به تدریج این محدودیت ها 
علاوه بر حوزه تردد و سفر، سایر حوزه ها و اقدامات را هم اعم 
از حوزه های حمل ونقل، فرهنگی و... در بر می گیرد. اعمال 
محدودیت ها در قالب این ســامانه به تدریج علاوه بر تردد و 
سفرها، اتوبوس و تاكسی و... را هم شــامل می شود. اكنون 
سامانه محدودیت های هوشمند برای اجرا از ابتدای آذرماه 

آماده است .

رنگ بندی شهرها ملاك نیست
درحالی كه قرار بود طرح هوشــمند رفع محدودیت های 
كرونایــی به صــورت پایلوت در 3اســتان كردســتان، 
آذربایجان غربی و قزوین اجرایی شود، اما تنها در 2استان 
این طرح در حال اجراست. علی مصطفوی، معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استاندار آذربایجان غربی با اشاره به اجرای 
این طرح در 48نقطه شهری استان به همشهری می گوید: 
»3هفته از اجرای این طرح در استان می گذرد و رنگ بندی 
شهرها ملاك اجرا نیست. بر این اساس، تمامی اصناف استان 
باید در سامانه امید ثبت نام كنند تا تدابیر لازم برای فعالیت 
این صنوف در سطح جامعه صورت گیرد.« او ادامه می دهد: 
»درصورت ابتلای هر یك از فعالان و واحدهای صنفی به 
كرونا، تمام اطلاعات در سامانه ثبت خواهد شد و تدابیر لازم 
برای قرنطینه این واحدها و افراد با هدف قطع زنجیره انتقال 
و كاهش شیوع صورت خواهد گرفت.« مصطفوی درباره 
نتیجه بخش بودن اجرای این طرح در بازگشــت تدریجی 
مشاغل به شــرایط عادی بدون افزایش و شــیوع دوباره 
بیماری می گوید: »یكی از مهم ترین دستاوردهای اجرای 
این طرح هوشمند این است كه مردم می توانند با دسترسی 
به اطلاعات درباره نبود بیماری و آلودگی در مكانی كه به آن 
مراجعه می كنند، اطمینان داشته باشند. همچنین از تردد 
افراد بیمار در اماكن عمومی و پرتردد هم جلوگیری خواهد 
شد.« این مســئول همچنین به رفع تدریجی مشكلات و 
زیرساخت ها در اجرای این طرح اشاره می كند و می گوید: 
»در ابتدا ما به ســامانه وزارت بهداشت متصل نبودیم كه 
هم اكنون این مشكل برطرف شده است. همچنین نتایج 

اجرای طرح به زودی به ستاد ملی كرونا ارسال خواهد شد و 
در نهایت آنها با توجه به دستاوردهای اخیر، تصمیم گیرنده 
نسبت به اجرای این طرح در سایر نقاط كشور خواهند بود.«  
همچنین حامد فتوحی، رئیس كمیته ارتباطات قرارگاه 
مقابله با كرونای استان قزوین به استخراج اشكالات فنی و 
نرم افزاری این طرح و اعلام آن به مسئولان كشوری اشاره 
می كند: »در قالب این طرح اطلاعات لازم و موردنیاز شامل 
واكسیناســیون افراد و نتایج تســت كرونای آنها از سوی 
دستگاه های مربوطه ازجمله وزارت بهداشت، پلیس راهور و 
اصناف در سامانه ای با عنوان سكوی مدیریت جامع هوشمند 
كرونا تجمیع و بارگذاری می شود و شهروندان استفاده كننده 
از خدمات اصناف و حمل ونقل عمومی امكان دریافت این 

اطلاعات را در لحظه دریافت خدمات خواهند داشت.«   

محدوديت ها با نسخه واحد برداشته نمي شود
فرشید رضایي، سرپرســت دفتر آموزش و ارتقاي سلامت 
وزارت بهداشــت اما توضیحات بیشــتري به همشــهري 
مي دهد و مي گوید: »این طرح متفاوت از قرنطینه ها و اعمال 
محدودیت هایي بوده كه تاكنون در كشــور اجرا مي شده. 
عنوان درست آن هم طرح بازگشایي گام به گام هوشمند و 
رفع محدودیت هاي كرونایي است.« به گفته رضایي، باید با 
احتیاط به رفع محدودیت ها فكر كرد، چرا كه كرونا همچنان 
وجود دارد و نمي توان به سرعت به بازگشایي مطلق رسید. 
او با بیان اینكه با مشخص شدن نتایج طرح پایلوت در برخي 
استان هاي كشــور و زمان اجراي سراسري، شهرستان ها 
با 6شرط )روند كاهشي بیماري، انجام غربالگري، پوشش 
مناســب واكسیناســیون، رعایت پروتكل هاي بهداشتي، 
آموزش همگاني و مشاركت فعال مردم( مشمول آن خواهند 
شــد، ادامه مي دهد:» یكي از مهم ترین فاكتورهاي اجراي 
این طرح پوشش واكسیناســیون به ویژه براي سالمندان 
بالاي 60سال اســت كه به عنوان گروه هاي پرخطر مطرح 
هستند. شهرهایي كه نتوانند پوشش مناسب واكسیناسیون 
داشته باشند، شــامل اجراي این طرح نمي شوند. به علاوه 
اینكه در این مناطق نباید واریانت جدید ثبت شــده باشد 
و منحني ابتلاي نزولي هم داشــته باشند. به این دلیل كه 
این بازگشایي ها باید به گونه اي رقم بخورد كه ایجاد خطر 
نكند.« او با بیان اینكه اجراي این طرح در بازگشایي ها و رفع 
محدودیت ها نمي تواند به عنوان یك نسخه واحد براي تمام 
مناطق كشور اجرا شود، مي گوید:»نمي توان انتظار داشت كه 
رفع محدودیت ها براي هر دو منطقه یكسان باشد. درجه هاي 
بازگشایي ها به صورت هوشــمند درنظر گرفته مي شود و 
شرایط یك شهرستان براساس شروط تعیین شده بررسي و 
تصمیم گیري  مي شود تا تعادل بین ایجاد و رفع محدودیت 

وجود داشته باشد.«
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2  تجاری، بازرگانی، خدماتی، رفاهی و تفریحی
  شــرط فعالیــت: داشــتن کارت واکســن بــا باركــد از ســامانه هوشــمند

 )QR CODE( یا ارائه تست پی سی آر منفی با اعتبار 72 ساعته
ضمانــت اجــرای طــرح: مرحلــه اول: اخطــار کتبــی بــه 
واحدهای صنفی / مرحله دوم: بستن پوز بانکی به مدت 
دو هفته / مرحله سوم: در صورت رعایت نكردن الزامات، 
پلمــب بــه مــدت 30 روز / مرحلــه چهــارم: تعلیــق مجــوز 
فعالیت در صورت نبود نظارت بر مراجعه كنندگان و پلمب 

واحد مربوطه به مدت 2 هفته

3  مراکز آموزشی
شــرط فعالیت: بــرای خدمات دهنــدگان )مدرســان، اســاتید و کادر اداری(: 
داشتن کارت واکسن با QR کد از سامانه هوشمند و یا ارائه تست پی سی آر 
منفــی بــا اعتبــار 72 ســاعته  / بــرای خدمــات گیرنــدگان: )دانش آمــوزان و 

دانشجویان(: داشتن کارت واکسن با QR کد از سامانه هوشمند
ضمانت اجرای طرح: برای مدیــران بخش دولتی: 
مرحلــه اول: تذکــر کتبــی / مرحلــه دوم: انفصــال 
از خدمــت حداکثــر به مــدت 2 مــاه / بــرای مدیران 
بخش خصوصی: اخطار کتبی برای دریافت کارت 
واکســن  درمدت یک هفته و پس از آن بســتن پوز 
بانکــی به مــدت 2 هفته، پلمــب به مــدت 30 روز و 

تعلیق مجوز فعالیت

4  مراکز فرهنگی و اجتماعی
شرط فعالیت: رعایت فاصله گذاری اجتماعی (تأمین فضا برای هر نفر 4 متر 
مربع) و استفاده از ماسک و وسایل شخصی در محیط های سربسته، رعایت 

پروتکل های بهداشتی، داشــتن کارت واکسن با QR کد 
از سامانه هوشمند برای متولیان و خدمات دهندگان

ضمانت اجــرای طــرح: مرحلــه اول: تذکر کتبی به ســتاد 
برگزاری نمازجمعه، هیات امنای مساجد وهیاتها /  مرحله 
دوم: معرفی متولیان و خدمات دهندگان به مراجع ذیربط 

سطح ملی به عنوان ناقضین پروتکل

5  ترددها و حمل و نقل
 شــرط فعالیــت: داشــتن کارت واکســن با QR کــد از ســامانه هوشــمند برای 
خودروهای شــخصی پــاک غیربومــی، اتوبــوس، تاکســی های بین شــهری، 
درون شــهری و اینترنتی، قطار و وســایط نقلیه دریایی، تــردد هوایی داخلی 
 و خارجی )بــرای ســفرهای هوایــی خارجــی ارائه تســت PCR منفــی حداکثر

 96 ســاعته الزامی اســت( / دارا بودن کارت واکســن برای خدمات گیرندگان 
هم الزامی است

ضمانت اجرای طرح: اعمال جریمه خودروهای شخصی بدون کارت واکسن یا نداشتن 
PCR مثبت مبلغ یک میلیون تومــان در هر 
24 ساعت /  جلوگیری هوشمند از فعالیت 
تاکســی های درون و بــرون شــهری / توقیف 
وسیله نقلیه ناقض الزامات از سوی پلیس 

به مدت دو هفته 

اصناف چگونه می توانند فعالیت كنند؟

1 كاهش روند بیماری

2 انجام غربالگری فعال

4 رعایت پروتکل های بهداشتی

5 آموزش همگانی

6 مشارکت فعال مردم و دستگاه های اداری در نظارت  و حسن اجرای پروتکل ها

مدیران طرح چه كسانی هستند؟
وزرای كشور و بهداشت 6

استاندار و رئیس دانشگاه علوم پزشکی هر استان 6

فرماندار، معاون بهداشت و رئیس مرکز شبکه بهداشت در شهرستان ها 6

3 پوشش مناسب واکسیناسیون

 6 شرطی كه 
 شهرستان ها باید
 داشته باشند

گزارشی از محدودیت ها و شرایط اجراي 
ویروس  در محاصرهطرح قرنطینه هوشمند در كشور

ی
ام

 ام
دی

مه
ی: 

راف
وگ

نف
ای

مدیریت هوشمند كرونا، چطور اجرا می شود؟

1  اداری و کارکنان
 شــرط فعالیــت: داشــتن کارت واکســن بــا باركــد از ســامانه هوشــمند 

)QR CODE( یــا ارائه تســت پی ســی آر منفــی هر دو 
هفته یک بار

ضمانت اجرای طرح: مرحله اول: ثبت غیبت روزهای 
حاضر نبودن و کســر از حقوق / مرحله دوم: انفصال 

از خدمت به مدت یک ماه



13 شنبه 22 آبان 1400
جامعه شماره  8360 

مائده اميني
روزنامهنگار

از درد خماري سگ هاي شهرزبانشهر
گزارشهمشهريازحيواناتيكهدرپاتوقهايمعتادان،بهموادمخدروابستهميشوند

مرضيه موسوي
خبرنگار

»حتي پرنده هاي اينجا هم نشئه اند!« پارك  هاي 
اطراف ميدان شــوش را مي گويد. يادش نمي آيد 
چند سال است آسمان پارك، سقف خانه اش شده. 
دست روي سر سگي مي كشد كه »مشكي« صدايش 
مي كنند. مشــكي، زير آفتاب كم جان پاييز روي 
چمن كچل پارك ولو شده و چرت مرغوبي مي زند. 
آخرين دودها را با پوزه خيسش بلعيده و همانجا 
دراز به دراز افتاده. سال هاســت دمخور معتادان 
پارك حقاني، ميثاق و بهاران دروازه غار اســت. 
كسي يادش نمي آيد اولين بار چه كسي دود ترياك 
را توي صورت اين زبان بسته دميده. كش مي آيد 
و زير آفتاب جابه جا مي شــود؛ مثل ديگر سگ ها 
و گربه ها و حتي پرنده هايي كه در اين پارك هاي 
هميشه شلوغ، به قول معتادان »همبازي« دود و 
دم آنها شده اند. »دودي«كردن سگ ها و گربه ها 
در پارك هاي دروازه غار از حكايت هاي غريب اين 

روزهاست كه همشهري به سراغش رفته.

اولشســگولگرديبودمثلديگرسگهاييكه
درگوشــهوكنارشــهرميپلكندتاچيزكيپيدا
كنندوبهدندانبكشــند.دســتقضاوقدربوده
شــايدكهاورابهبوســتانميثاقمحلهدروازهغار
رسانده؛يكياز4بوســتاناينحواليكهگوشهو
كنارشكارتنخوابهاومعتادانزندگيميكنند.
حالاصدايفنــدكوبويدودكهبلندميشــود،
هرجاكهباشــدخودشراميرســاندتادمبگيرد.
دردخماريمشــكيوديگرســگهاياينپارك
بيشترازصاحبانشاننباشد،كمترنيست.»فرامرز«
نزديكيكيازهمينسگهانشستهوزرورقهاي
بريدهشدهرامرتبميكند.3سالاستروزوشبش
رادرپاركهايحواليميدانشــوشميگذراند.
حالادرحلقهدوستانمصرفكنندهاشدرهمين
پارك،ســگيهمداردكههميشهنزديكشانروي
زمينميخوابد.اوميگويد:»مصرفكنندههاروي
صورتگربههاوسگهاياينجافوتميكنندواين
حيواناتهممعتادميشوند.«دستيرويسرسگي
كهكنارشنقشزمينشــدهميكشدوميگويد:
»اينهاهممثلآدمهاييكهموادميزنند،خماري
ونشــئگيدارند.«ســگ،نايتكانخوردنندارد.
آببينياش،تمامپوزهراپوشــاندهوبرايتشكراز

ايننوازشها،بهپلكزدنيبســندهميكند.فرامرز
ميگويد:»بوخوريكردنســگهاوگربههاوقتي
هنوزتولههستندراحتتراست.تهبطرينوشابهرا
ميبرندوبچهگربهياسگراباسربهداخلبطريهل
ميدهند.بعددودراازدرِبطريبهداخلميدمند.
حيوانهممجبوربهنفسكشيدناستويكيدو

باريكهايندمرابگيردمعتادشده.«
ذائقهسگهادســتشآمدهوميگويد:»سگهااز
شيشهخوششاننميآيد.اگرتويصورتشانشيشه
بدمي،فرارميكنندودورميشــوند.امابادودهاي

ديگراينطورنيستند.دمميگيرند.«

هركه سگ دارد، مواد دارد
»بامعتادشدنســگهاوگربهها،چهچيزيگير
معتادهاميآيد؟«صداييكــيازميانجمعبلند
ميشــودكهميگويــد:»گربهكــهمحضرضاي
خدامــوشنميگيرد!«صــدايخنــدهازجمع

هشتنفرهشــانبلندميشــودوبــرايلحظهاي
همكهشــدهصدايتقتقفندكهارادرخودگم
ميكند.»سهيلا«كهبارهاهمهاموالش،مشتملبر
فندكوسيگاروكلاهلبهدار،توسطديگرمعتادان
پاركبــهيغمارفته،ميگويد:»اينجاكافياســت
سرترابچرخانيتاهمبازيهايخودت،دوستو
رفيقهايت،جيبترابزنند.كسيهمازكسيدلخور
نميشود.انگاررسماستوهمهبهآنعادتكردهاند.
اماآنهاييكهســگوگربهدارند،موقعچرتزدن
اگركسيبخواهددستبهوسايلشانبزند،باتكان
همينسگوگربههاباخبرميشوندومچطرفرا
ميگيرند.«ميگويدفنــدك،مهمترينداراييهر
معتاددراينپاركاســتوبايدمثلچشمتازآن
مراقبتكنيتامجبورنباشيزيرمنتديگرانبروي.
ديگرانحرفشراتأييدميكنند.حالاكههمهسر
اهميتفنــدكدرپاركتوافقدارنــد،يكيديگر
ازاعضــايجمعميگويد:»ســگهاكارمهمتري

همميكنند.هروقتاينجاســروكلهمأمورپيدا
ميشودومجبوربهفرارميشــويم،ازجيبولاي
لباسهايمانبســتههايكوچكموادرويزمين
ميافتد.ســگهاييكهمعتادشــدهاندزمينرابو
ميكشندواينبستههاراپيداميكنند.اينجاكسي
كهسگجلددارد،هميشهموادهمدارد؛بهخصوص

موادمجاني.«

توله هاي معتاد
دربوســتانهاييكــهپاتــوقمعتــادانو
كارتنخوابهاستحتيپرندههاهمرفتارعجيبي
دارند.گنجشكهاحالسروصداكردنندارندوبيشتر
رويشاخهدرختانيمينشينندكهپايشانعدهاي
مشغولمصرفموادند؛اينراميتوانازتجمعفضله
پرندگانپايايندرختهاديد.كفترها،خســتهتر
ازكفترهــايخيابانهايتهــران،آرامراهميروند
وحتيبانزديكشدنانســانهاهمخيالپريدن

ندارند.»پريســا«يكياززنانكارتنخوابپارك
ميثاقميگويد:»دوديشدن،حيواناتوپرندگان
رادچاراســهالميكند.چندوقتپيشتولهسگي
راديديمكهازشدتاسهالوخونريزيمرد.«براي
گفتنتكتكاينكلمههاچندباريمكثميكندو
مدامپلكميزند.دندانــيدردهانشباقينمانده.
برايهمينغذاييكهمعلومنيستازكجاپيداكرده
رابراييكيازگربههايپاركآوردهاســت.پريسا
ميگويد:»اينگربــهراوقتيبچهتربودپيداكردم.
يكباربچههــاياينجاآنقدربهصورتششيشــه
دميدهبودندكهگربهبيچارهرويپايخودشبند
نبود.مثلفرفرهدورخودشميچرخيدوبيتاببود.

فكرنميكردمدوامبياوردوزندهبماند.«
گربهكشوقوسميآيد.شكمبزرگشدهاشخبر
ميدهدكهبهزوديبهجمــعبچهگربههايپارك
اضافهخواهدشــد.پريســابيبروبرگردميگويد:
»بچههاياينگربههموقتيبهدنياميآيندمعتادند
وهمينحالتهايخماريونشــئگيمادرشانرا
دارند.«قصهوقتيتلخترميشــودكهدرطرحهاي
ضربتي،معتادانبرايمدتيازاينپاركبهجاهاي
ديگرراندهميشوندياســرازكمپدرميآورندو
ســگهاوگربههابهحالخودرهاميشوند.پريسا
ميگويد:»بعضيهايشــانممكناســتبميرند.
نهتوانپيداكــردنغذادارندونــهميتوانندبراي
خودشــانمواددودكنند.«وبرايهمهسگهاو
گربههاوپرندههايدوديپاركغصهميخوردكه

بهپايدردساكناناينپارك،ميسوزند.

افزايشتكسرپرستخطر
در8سالگذشته،تعدادزنانسرپرستخانوار

حدود۲۶/8درصدافزايشداشتهاست
نرخ بيكاري زنان، در مسير افزايش قرار گرفته 
و مشــاركت اقتصادي آنها به واسطه شرايط 

اقتصاد تحريمي و كرونازده كمتر شــده است. ســعيدرضا عاملي، 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي  سه شــنبه 18 آبان گفته است بيش 

از 8۷درصد خانواده هاي تك سرپرست توسط مادر و 1۳درصد توسط پدر 
اداره مي شود. به عقيده او، اين آمار و ارقام زنگ خطري براي جامعه ايران است. 

به خصوص كه طبق اعلام مركز آمار ايران، ۷درصد خانوارها تك سرپرست هستند 
و اين روند به نظر مي رسد همچنان ادامه دارد.

 تازه ترين آمارهاي رسمي، نشان مي دهد؛ در 
سال90 به ازاي هر 100سرپرست مرد خانوار

 15زن سرپرست خانوار وجود داشته، در پايان 
سال98 اين نسبت به 16نفر رسيده است

بيكاري زنان خودسرپرست تبيين وضعيت زنان سرپرست خانوار تبيين وضعيت زنان سرپرست خانوار 

۶۸درصد 
از علت سرپرستي 
زنان فوت همسر و 

۱۲درصد 
به علت طلاق است

۱4درصد 
 از زنان داراي همسر هم 
سرپرست خانوار هستند

۱4درصد 
از زنان داراي درآمد، بيكار 
هستند كه به نظر مي رسد 

درآمد آنها از طريق 
املاك، فرزندان يا برخي 

سازمان هاي حمايت كننده 
مانند بهزيستي و كميته 

امداد تأمين مي شود

44درصد 
از خانوارهاي زن سرپرست 

تك نفره هستند

70درصد 
 از زنان سرپرست خانوار 

 در مناطق شهري و  

۳0درصد 
در مناطق روستايي زندگي مي كنند

54درصد 
 از زنان سرپرست خانوار 

بي سواد و 

4۶درصد 
داراي سوادند

۶0درصد 
 از زنان سرپرست خانوار، 

تحصيلات پايين تر از ديپلم دارند

۱4درصد 
 از زنان سرپرست خانوار 

شاغل و 

۶۳درصد 
خانه دار هستند

۲۶.۸درصد 
 تعداد زنان سرپرست خانوار 
در سال 98 نسبت به سال 90، 

 حدود 8/ ۲6درصد 
افزايش داشته است 

۲0.۶درصد 
تعداد مردان سرپرست 

خانوار  در سال 98 نسبت به 
 سال 90،  حدود ۲0/6درصد 

افزايش داشته است 

در بازه زماني سال 90 تا 98، زنان سرپرست خانوار افزايش 
بيشتري نسبت به مردان سرپرست خانوار داشته اند

7درصد 
نسبت زنان سرپرست 
خانوار به كل سرپرست 
خانوار، از 1۳.درصد در 

سال9۷ به1۳.۷درصد در 
سال98 رسيده كه رشد 
۷درصدي را تأييد مي كند

7درصد 
نسبت زنان خودسرپرست 
به زنان سرپرست خانوار از 

۳۷.۳درصد در سال90 به رقم 
41.5درصد در پايان سال98 
رسيده، به اين معنا كه رشد 
تعداد زنان خودسرپرست 
در بازه زماني هشت ساله، 

يعني از سال90تا 98، معادل 
41.4درصد برآورد مي شود

دل
اعا

من
ها:

س
عك

رو به ديوارهاي شهر
ديوارهايشــهرگاهيصداهايترسخورده،رنجيده،عاشــقو
شنيدهنشدهماهستند.صدايتنهاييما،تلاش،زندگيوآينده
گنگيكهگاهيانتظارشرانداريم.ديوارنوشــتههازبانمخفي
شهرند.مابايكديگرحرفميزنيم،حتياگرحوصلهحرفزدن
باهمرانداشتهباشيم.باهمدرددلميكنيمودنبالراهيبرايبا
همبودنهستيم.امارويديوارهايشهرازچهبههمميگوييم؟

از 8۳ميليون و ۷5هزار 
جمعيت ايران

50.6درصد مردان و 
49.4درصد را زنان 

تشكيل مي دهد

نرخ بيكاري زنان خودسرپرست خانوار 
در سال 98معادل 5.1درصد و در بين زنان 
خودسرپرست 6.5درصد برآورد مي شود 

جمعيت شاغل زنان سرپرست خانوار از 
۳۳9هزار و ۲84نفر به 41۷هزار و 566نفر 

رسيده است 

نرخ بيكاري در تابستان 1400 به 9، 6درصد رسيده كه نسبت به تابستان 
1۳99 حدود 0.1واحد درصد بيشتر است

افزايش 1.۲واحد 
درصدي نسبت به 

سال گذشته

۱7.7درصد 
نرخ بيكاري زنان در تابستان 1400

۸.۱درصد 
نرخ بيكاري مردان در تابستان 1400

9.۶
درصد 

 در تابستان 1400 نرخ بيكاري زنان 
به مراتب بالاتر از مردان و داراي اختلاف 

حدود 9.6واحد درصدي است

يك ميليون و ۲54هزار تومان۱0.000.00 خانوار
 برآورد مي شود حدود 10ميليون خانوار زير خط فقر

 زندگي مي كنند
با توجه به اينكه خط فقر در سال 99 با افزايش ۳8درصدي به يك 
ميليون و ۲54هزار تومان رسيده )به ازاي هر نفر( ، بسياري از زنان 

سرپرست خانوار زير خط فقر هستند 

منابع: آخرين گزارش هاي رسمي وزارت رفاه، كار و تامين اجتماعي، مركز آمار ايران، سازمان ثبت احوال، مجله پايش 

می
سلا

ی
هد

ك:م
رافي

وگ
ينف

ا

۲0.۱درصد 
سيستان و بلوچستان و گيلان با 1/ ۲0درصد بيشتر 
جمعيت زنان سرپرست خانوار را به خود اختصاص 

مي دهد 

۱7.۳درصد 
 همدان با 1۷/۳درصد زنان 

سرپرست خانوار را دارد 
كمترين درصد زنان سرپرست خانوار

9/9درصد
آذربايجانغربي

۱0.۱درصد
كردستان

۱0.۸درصد
هرمزگان

تنهايي هايمان، 
وقتي ويروس 

شهر را پر كرده 
و ما محكوم به 

نديدن يكديگر 
شده ايم.

با هم مدارا 
مي كنيم، حتي 
اگر همديگر را 

نخواهيم.

ساختارهاي ذهني 
هم را دگرگون و 
اصلاح مي كنيم: 

»حيدربابا دروغ در 
وجود ماست، دنيا كه 
هميشه همان گونه 
سر جايش بوده.«

با حال بدمان 
شوخي مي كنيم 

تا فقط با هم 
حرف بزنيم، 

حتي در 
افسردگي.

اعتراض نسبت 
به خشونت و 
تبعيض، وقتي 
خشم پدري 

نسبت به 
دخترش، همه 
ما را ترسانده.

دردها و گرفتاري هايمان 
را با هم در ميان 

می گذاريم وقتي 
رودررو صحبت كردن 
درباره اش سخت است. 
انگار حتي اگر نشناسم 

كيستي، مهم است با من 
همدردي كني.

ديدارها گاهی 
جای عشق هاي 

مستتر در 
پستوهاي ذهن 

هستند كه 
گاهي خود را از 
لابه لاي كلمات 
نشان مي دهند.

با هم روي 
ديوارهاي شهر 
حرف مي زنيم.

جاي خالي 
چيزها، را 
براي هم 
با اميد پر 
مي كنيم.
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مرضیهثمرهحسینی
خبرنگار

رئیس اداره امور موزه های میراث فرهنگی 
فارس: میراث فرهنگی هیچ زمانی نسبت به 
تخریب دیوارهای ارگ کریمخانی بی تفاوت 
نبوده و همواره اقدام به مرمت آن کرده اما 
مشكل بزرگ آنجاست که پس از مرمت باز 
افراد تخریبگر دیگری مجددا با نوشتن نام 
و حتی نام خانوادگی و شماره تلفن و... این 

کار را تكرار می کنند

کارشناســان معتقدنــد آلودگــی هــوا در مازندران 
می تواند حتی به مراتــب خطرناك تر از آلودگی هوا در 
کلانشهرهایی مانند تهران و اصفهان و تبریز باشد. دلیل 
این موضوع نیز رطوبتی بودن هوای این استان و پایین تر 

بودن سقف پدیده وارونگی هوا در مازندران است

محیط زیست

تاراجشبانهجنگلدرآذربایجانغربی
بریدن شبانه درختان در جنگل های زاگرس 

 آذربایجان غربی نگرانی دوستداران محیط زیست 
و جنگل ها را در پی داشته است

از نیمه دوم سال97 پدیده قاچاق 
چوب در استان به شكل جدی 
مطرح شد. در آن مقطع بنا بر اعلام یوسفعلی ابراهیم پور، فرمانده یگان 
حفاظت منابع طبیعی و آبخیــزداری آذربایجان غربی، میزان چوب 
قاچاق در استان، نسبت به ۱۰سال قبل از آن یعنی مابین سال های 
87تا 97حدود ۱۵برابرشد و به ۱۵۰تن رسید. این موضوع زنگ خطری 
برای مسئولان محلی و کشوری بود و در همان مقطع مسئولان قول 
دادند تا با پدیده قاچاق چوب در استان مقابله کنند اما این فرایند نه تنها 
در استان متوقف نشد بلكه کشــف انبار بزرگی از چوب های جنگلی 
بریده شــده در مهاباد، طی روزهای اخیر نشان داد که پدیده قاچاق 
چوب به شدت در حال انجام است. درحالی که در سال97 کل چوب 
قاچاق شده ۱۵۰تن اعلام شده بود اما نگاهی به روند قاچاق چوب و 
کشفیات انجام شده نشان می دهد که دامنه قاچاق بیشتر هم شده و 
تنها در یكی از انبارهای چوبی که اخیرا کشف شده بیش از 2۰۰تن 

چوب جنگلی تازه بریده شده دپو شده بود.

افزایشدرختكاریصنعتیدرباغها
مصطفی حجتی، از باغداران مهابادی اســت که در ۵سال گذشته با 
تغییر درختكاری در باغ ۱۰هكتاری خود به درختكاری صنعتی روی 
آورده است و این کار را سودآور می داند. وی با بیان اینكه هر درخت 
صنعتی در مدت 7تا ۱۰سال به رشد کامل می رسد، می گوید: دلالان 
چوب ها را اغلب کامیونــی می خرند و قیمت یك بار نیســان چوب 
معمولی بدون ترك حدود 2۰میلیون تومان است که برای باغداران 
قیمت مناسبی است. حجتی عنوان می کند: با افزایش قاچاق چوب 
ما هم در فروش چوب مشــكلاتی پیدا کرده ایم و گاه با برخوردهای 
نامناسب دوستداران محیط زیســت مواجه می شویم ولی باید توجه 
کنند که کاشت و برش چوب صنعتی یك روش معمول باغداری است.

زمینههایافزایشقاچاقچوب
فرهاد علیمردانی، کارشــناس جنگلداری با بیان اینكه اعلام تنفس 
پنج ســاله به جنگل های شمال موجب تغییر مســیر تقاضای چوب 
به مناطق دیگر کشور ازجمله جنگل های آذربایجان شد، می گوید: 
کارخانه های چوب متقاضی چوب هستند و برایشان فرقی ندارد که 
این چوب ها از کجا تامین می شود. بنابراین در سال های اخیر تقاضا 

برای چوب به ویژه چوب جنگل های بلوط زاگرس بیشتر شده است.
وی خاطرنشان می کند: کشاورزان و باغدارانی که چوب های اضافی 
را به علت نبود مشتری و قیمت پایین می ســوزاندند با مشتری های 
جدیدی روبه رو شــدند که چوب هــا را به قیمت خوبــی خریداری 
می کردند و در این میان نه تنها چوب هــای جنگلی بلكه چوب های 
باغ ها هم بریده و فروخته شد. وی عنوان می کند: هرچند که کشاورزان 
به جای آتــش زدن چوب های بلااســتفاده خود که ســبب آلودگی 
محیط زیست می شــد، اقدام به فروش چوب به کارخانه ها کردند اما 
چوب های اضافی به سرعت تمام شده و سودجویان با توجه به ضعف 

نظارتی در منطقه اقدام به قطع درختان کرده اند.

علیمردانی تأکید می کند: یكی از مهم ترین جنگل های استان در مهاباد 
و جنوب اســتان قرار دارد که جزو جنگل های زاگرس شمالی است. این 
جنگل ها در طول بیش از ۵۰هزار سال گذشته تشكیل شده و به لحاظ 
محافظت از منابع آب و خــاك، تولید محصولات فرعی، ذخایر ژنتیك، 
مصارف درمانی، توانایی های اکوتوریستی و ارزش های زندگی، اهمیت 
زیادی دارد. این کارشناس جنگلداری تصریح می کند: هرچند جنگل کاری 
در این مناطق آغاز شده اما هیچ گاه نمی توان روند ۵۰هزارساله را تكرار کرد 

و باید مردم و مسئولان همراهی لازم را داشته باشند.

نظارتبیشتربرجنگلهایجنوباستان
رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مهاباد که یكی از بیشــترین 
قاچاق چوب در ایــن منطقه صورت می گیــرد، می گوید: نیروهای 
یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری به صورت مستمر در حال 
رصد منطقه هســتند و با همــكاری نیروی انتظامــی مهاباد و اخذ 
دستور قضایی، انبارها و کارگاه های پالت سازی  اطراف شهر مهاباد را 
بازرسی می کنیم. مجید پاتو ادامه می دهد: در کنار مراقبت و اشراف 
اطلاعاتی، کنترل گلوگاه های قاچاق و رصد شبانه روزی مأموران یگان 
حفاظت منابع طبیعی و همكاری نیروی انتظامی همراهی شهروندان 
نیز ضروری اســت. رئیس اداره منابع طبیعــی و آبخیزداری مهاباد 
خاطرنشان می کند: حفاظت از منابع طبیعی و تلاش برای مبارزه با 
قاچاق چوب جنگلی وظیفه ای همگانی بوده و انتظار می رود در این 
زمینه مردم همكاری و مشارکت لازم را داشته باشند. وی از مردم و 
دوستداران طبیعت خواست در صورت مشاهده تخریب منابع طبیعی 
و قاچاق هرگونه فراورده های جنگلی و مرتعی توسط افراد سودجو و 
فرصت طلب، مراتب را به شماره تلفن رایگان ۱۵۰۴ مرکز فرماندهی 

یگان حفاظت منابع طبیعی استان اطلاع دهند.

گرانشدنچوبوخلأهایقانونی
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی می گوید: امروزه 
با گران تر شدن چوب، عده ای ســودجو با استفاده از خلأهای قانونی 
اقدام به قاچاق می کنند که این اقدامات خلاف قانون بوده و باید با این 

موضوع به صورت گسترده و فراسازمانی برخورد شود.
هادی قاســمی تصریح می کند: اگر چوب درختــان جنگلی را طی 
ســال های گذشــته افرادی خاص قاچاق می کردند امــا امروزه با 
گران شدن چوب و سود زیاد حاصل از خرید و فروش آن، افراد زیادی به 
طرق مختلف، چوب قاچاق می کنند. وی با اشاره به روش های برخورد 
قانون با متخلفین در این زمینه اظهار می کند: بر اساس قوانین منابع 
طبیعی، حمل چوب، هیزم و زغال حاصل از درختان جنگلی در تمام 
نقاط کشور ممنوع است و چنانچه شخص یا کسانی مجوز فعالیت و 

حمل نداشته باشند به شدت با آنان برخورد قضایی خواهد شد.

چندی پیش انتشــار عكس هایی از 
دیوارهای ارگ کریمخان شیراز که با گزارش

اجســام نوك تیــز خراشــیده و 
آسیب دیده بودند، تأســف و تاثر کاربران فضای 
مجــازی را برانگیخــت. برای پیگیــری موضوع 
دیوارنویسی های ارگ کریمخان با رئیس اداره امور 
موزه های میراث فرهنگی فارس صحبت کرده ایم.

اعتباراتكافینیست
محمدمهدی نجفی در واکنش به انتشار عكس های 
دیوارهای ارگ کریمخان به همشهری می گوید که 
مسئله نوشتن یادگاری و خطوط دیگر بر دیوارهای 
بناهای تاریخی امری مسبوق به سابقه و پرتكرار 
اســت؛ وی می افزاید: در مدت 29ســالی که در 
ارتباط با ارگ کریمخان مشــغول فعالیت هستم 
دیوار های این بنا بارها مورد تعرض و تخریبگری 
افرادی قرار گرفته که بر آن یادگاری نوشــته یا با 
اجسام نوك تیز آن را خراشــیده اند. رئیس اداره 
امور موزه های میــراث فرهنگی فــارس با بیان 
اینكه میراث فرهنگی هیچ زمانی نســبت به این 
تخریب ها بی تفاوت نبوده و همواره اقدام به مرمت 
این دیوارهــا و پاك کردن خطوط کــرده، ادامه 
می دهد: مشكل بزرگ آنجاست که پس از مرمت 
نیز باز افراد تخریبگر دیگری مجددا با نوشتن نام 
و حتی نام خانوادگی و شماره تلفن و... این کار را 
تكرار می کنند. ارگ کریمخانی ۱3هزار مترمربع 
وسعت دارد؛ نجفی با تأکید بر وسعت و ترکیب بنا 
می گوید کنترل همه بازدیدکنندگان و رهگذران 
از کنار این بنا سخت و مشكل اســت مگر اینكه 
از تكنولوژی روز مانند سنســورهای الكترونیكی 

هشداردهنده و همچنین دوربین های مداربسته 
استفاده شــود یا اینكه لایه های محافظتی لحاظ 
شــود مثلا کل دیوارهای ارگ به وســیله شیشه 

سكوریت پوشانده شوند.
بنابرایــن، در دو مقوله حفاظــت الكترونیكی و 
همچنین حفاظت فیزیكی که استفاده از نیروی 
انسانی است می شود محوطه را کنترل کرد. البته 
در مورد حفاظت به وسیله شیشه سكوریت علاوه 
بر اینكه این کار منظر تاریخــی محوطه ارگ را 
تحت الشعاع قرار می دهد هزینه بسیار سنگینی 
را هم متوجــه میراث فرهنگــی می کند. رئیس 
اداره امــور موزه های میراث فرهنگــی فارس با 
بیان اینكه طبق برآوردهای اولیه، بابت استفاده 
از تكنولوژی روز و سیستم هشداردهنده و کنترل 
مانیتورینگ برای ارگ کریمخان حداقل بین ۴تا 
۵میلیارد تومــان هزینه نیاز اســت، می گوید: با 
توجه به وضعیت کنونی میــراث فرهنگی تامین 
این هزینه هــا به تنهایی برای این اداره مشــكل 

است.

وندالها،افرادیضداجتماعیهستند
بی توجهی به آثار تاریخی از جانب مردم و مسئولان 
مصادیق مختلفی دارد، نوشــتن یــا به اصطلاح 
خط خطی کردن دیوارهای بناهای مختلف ازجمله 
این مصادیق است؛ پدیده ای که از آن تحت عنوان 
»وندالیســم« یا تخریب گرایی نیز نــام می برند. 
وندالیسم در واقع نوعی آسیب اجتماعی و به معنای 
تخریب اموال عمومی، تأسیسات اجتماعی، اشیا، 
آثار هنری یا آثــار فرهنگی و تاریخی اســت که 
به صورت فردی یا گروهــی و همچنین هدف دار 
و بدون هــدف انجام می شــود. کارشناســان و 
روانشناســان اجتماعی بر این باورند که وندال ها 
افــرادی ضد اجتماعی اند که بــا در پیش گرفتن 
رفتاری غیرمسئولانه و خودخواهانه به دارایی ها 
و ارزش هایی که متعلق به همه مردم است آسیب 
می زنند. روانشناســان تربیتی بر ایــن باورند که 
وندال ها ویژگی های مشترکی دارند؛ یعنی کسانی 
که روی دیوارهای آثار تاریخی می نویسند و آنها را 
تخریب می کنند اغلب فاقد تحصیلات آکادمیك، 
متعلق به طبقــات پایین جامعه، از حیث ســنی 
جوان و نوجوان و از بعد رفتاری خشن و پرخاشگر 

و مسئولیت گریز هستند.

حفظمیراثفرهنگیمستلزمآموزشاست
یكــی از مهم ترین دلایل تخریب آثــار فرهنگی 
ازجمله دیوارنویســی در ارگ کریمخان شیراز، 
فقــدان درك روشــنی از هویت ملــی در ذهن 
تخریبگران اســت. تخریبگــران روی دیوارهای 
ارگ کریمخــان یــادگاری می نویســند زیــرا 

کوچك ترین فهمی از ارزش این میراث تاریخی 
و بشــری ندارند و از اهمیت این بنــا و ضرورت 
محافظت از آن به عنوان یك ســرمایه ملی آگاه 
نیستند. تخریبگران و متأسفانه حتی بسیاری از 
مردم درك روشنی از میراث فرهنگی ندارند زیرا 
ارزش های جهان مدرن از یك سو و ضعف شدید 
مدیریت فرهنگی از سوی دیگر مانع درونی شدن 
ارزش های میراث کهن در اذهان عمومی شــده 
اســت. وجود درکی از هویت ملی و ارزشمندی 

مصادیق آن مســتلزم وجود آموزش مناســبی 
در سطوح مختلف به افراد اســت. نهادهایی که 
مسئولیت جامعه پذیر کردن افراد را برعهده دارند 
از خانواده گرفته تا مدرســه و نهادهای فرهنگی 
باید آموزش مردم در راستای ارزشمندی میراث 
تاریخی- فرهنگی را در اولویت روند جامعه پذیری 
افراد قرار دهند. اما در شــرایطی کــه نهادهای 
متولی و رسانه های مختلف، به مسئله ارزشمندی 
میراث فرهنگی به عنوان بخش مهم هویت ســاز 
یك ملت توجهی ندارنــد و در بخش غیردولتی 
نیز ســمن ها و ان جی اوهای قدرتمندی در حوزه 
حفظ میراث تاریخــی و آثار فرهنگــی فعالیت 
نمی کنند، مردم آگاهــی کمی درخصوص نقش 
و کارکردهای میراث تاریخی و فرهنگی کشور و 

ضرورت محافظت از آن دارند.

فقدانسازوكارهایقویمحافظتی
ازمیراثفرهنگی

مشاهده آنچه در سال های اخیر بر میراث فرهنگی 
در شهرها و اســتان های مختلف رفته، از تخریب 
آثار باســتانی و ساخت وســاز در حریم بناهای 
تاریخی تا حفاری در حریم حفاظت آثار تاریخی 

و سرقت کاشــی های بناهای باســتانی و... نشان 
می دهد که سازوکارهای حفاظتی مناسبی برای 

مراقبت از بناهای تاریخی وجود ندارد.
از یك طرف متولیان میــراث فرهنگی می گویند 
که اعتبار مناســبی برای حفاظت از آثار تاریخی 
در اختیارشــان قرار نمی گیــرد و از طرف دیگر 
بدیهی اســت که اقداماتی مانند پاك کردن خط 
و خطوط از روی آثار تاریخی و فرهنگی از ســوی 
شهرداری و میراث فرهنگی، اثری کوتاه مدت دارد 
و یادگاری نویســی بر این آثار در فقدان اقدامات 
آموزشــی و فرهنگــی بازدارنده مجــددا تكرار 
شده و می شــود. بر این اســاس، نصب بیلبوردها 
و پوســترهای آموزشــی، برگزاری کارگاه های 
آموزشــی در محل، تهیه برنامه های مناسب در 
صدا و سیمای ملی و استانی با موضوع ارزشمندی 
آثار تاریخی و ضرورت نگهداری و محافظت از آنها 
اقدامات ساده ای است که نه تنها میراث فرهنگی، 
بلكه همه نهادهای مســئول در اســتان فارس و 
شیراز می توانند در راستای آموزش افراد تخریبگر 
و اساســا ایجاد درکی از هویت ملــی و در همین 
ارتباط، حفــظ میراث تاریخــی و فرهنگی انجام 

دهند.

آسیب میلیاردی وندال ها به ارگ كریمخان

آلودگیهوادراستانساحلی
آلودگی هوای مازندران که طی سال های اخیر به صورت خزنده پیشروی کرده است، امسال 

با اضافه شدن واحدهای آلاینده در زمستان بیشتر می شود

رئیس اداره امور موزه های میراث فرهنگی فارس می گوید طبق برآوردهای اولیه حداقل بین ۴تا ۵میلیارد تومان بابت حفاظت دیوارهای ارگ کریمخانی از گزند تخریبگران نیاز است

نهایــت ســقف وارونگی هــوا در مازندران اســت 
درحالی که سقف وارونگی هوا در تهران حدود 2500متر 

است.

800متر

تراكم مونواكسیدكربن موجود در جو مازندران آذر 
پارسال نسبت به آذر 1398حدود دوبرابر افزایش یافت. 
در چند سال اخیر مازندران با شاخص های آلایندگی بالا 

در جمع 5منطقه آلوده كشور قرار گرفته است.

افزایش2 برابری

هوای مازندران به پاکیزگی مشــهور است و یكی از 
جاذبه های اصلی برای مسافران محسوب می شود، اما گزارش

کمتر کسی است که بداند و حتی بپذیرد مازندران 
یكی از استان های با میزان بالای آلودگی هوا به ویژه در ماه های سرد 
سال است. استانی که به گفته مسئولان گاهی میزان آلودگی هوا 
در آن به وضعیت هشدار می رســد، اما این آلودگی به دلیل نبود 
دستگاه ها و ایستگاه های ســنجش آلودگی هوا هیچ وقت اعلام 

نمی شود.
 افزایش واحدهــای مســكونی و خودروها، حضــور پرتعداد و 
همیشگی مسافران در استان و بالا بودن مصرف سوخت و مهم تر 
از همه بی توجهی برخی واحدهــای صنعتی به مفاد قانون هوای 
پاك و الزامات محیط زیســتی موجب شده است هوای مازندران 
به ویژه در مناطق مرکزی و شرقی این استان حال و روز خوشی 

نداشته باشد.
مهم ترین منبع آلودگی نیز هم اکنون و طی سال های اخیر، نیروگاه 
نكا است که در ماه های سرد ســال با هدف کاهش مصرف گاز و 
قطع نشــدن گاز مشترکان خانگی با ســوخت مازوت که یكی از 
آلاینده ترین ســوخت های جهان محسوب می شود، کار می کند. 
مصرف مازوت در این نیروگاه پارســال به 6میلیــون لیتر در روز 
رسیده بود.  این وضعیت امســال نیز گریبانگیر مازندران است. 
همین حالا می توان رد آلودگی هوا را روزها در افق شمالی و عصرها 
در چشــم انداز مناطق جنوبی و دامنه ها مشــاهده کرد، اما نكته 
نگران کننده افزایش تعداد واحدهای صنعتی مازوت سوز مازندران 

در زمستان امسال است.

افزایشآلایندههایمازوتسوز
 به گفته رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران، امسال 
برای جلوگیری از تعطیلی واحدهای صنعتی در زمســتان بر اثر 
افت فشار گاز، شورای پدافند غیرعامل مازندران تصویب کرد که 
واحدهای صنعتی بزرگ ســوزاندن مازوت را برای جلوگیری از 

خاموشی در دستور کار قرار دهند.
حسینقلی قوانلو با بیان اینكه بیش از 6۰واحد صنعتی در مازندران 
برای دوگانه سوز شدن و استفاده از مازوت در فصل سرد سال اقدام 
کرده اند، می گویــد: در تعدادی از واحدهای دیگــر نیز اقداماتی 
برای دوگانه سوز شــدن در حال انجام است. در این بین دست کم 
2کارخانه سیمان استان و ۴۰واحد آجرپزی قطعا در روزهای افت 
فشار گاز از سوخت جایگزین استفاده خواهند کرد. این اقدام هر 
چند برای پیشگیری از زیان دیدن صنایع مازندران در ماه های سرد 
سال انجام می شود، اما خروجی آن افزایش شدید آلودگی هوا در 

این استان است.
طبق آمارهای رسمی و داده های ماهواره ای طی چند سال اخیر 
شاخص های آلودگی هوای مازندران در ماه های سرد آن قدر بالا بود 
که این استان را در جمع ۵منطقه آلوده کشور قرار داده است. تراکم 
مونواکسید کربن موجود در جو مازندران در آذر پارسال نسبت به 
آذر ۱398حدود دوبرابر افزایش یافت و این استان را از نظر آلودگی 

مونواکسیدی در کنار مناطقی مانند تهران و اصفهان قرار داد.
با وجود این، سرسبزی مازندران و بارندگی های بیشتر آن و البته 
نبود دستگاه سنجش آلودگی هوا در مازندران موجب شده است 
همچنان تصویری پــاك از هوای مازنــدران در ذهن همه وجود 
داشته باشد. در چنین شرایطی اضافه شدن ده ها واحد سوزاننده 
مازوت به واحدهای آلاینده استان، شرایط را در مازندران بغرنج تر 

از گذشته خواهد کرد.

تأثیربرحاصلخیزیخاك
مدیرکل هواشناسی مازندران در این باره به همشهری می گوید: مازوت 
که در دنیا نفت کثیف هم نام دارد، سوختی است که ناقص می سوزد و 
معمولا مشتقاتی مانند گازوییل از آن استخراج می شود. اگر هم قرار به 
سوزاندنش باشد برای کشتی ها و در دریا مورد استفاده قرار می گیرد که 
آلایندگی آن در مناطق مسكونی مشكل ایجاد نكند. سید محمدرضا 
رضوی اظهار می کند: آلودگی  هوای مازندران را می توان با چشــم 
غیرمسلح هم دید. معمولا صبح ها توده ای در افق دیده می شود که 
همان آلودگی است. این آلودگی ها هم اکنون در مناطق اطراف نیروگاه 
نكا بیشتر است و حتی روی حاصلخیزی خاك منطقه نیز تأثیر منفی 
گذاشته است. در چنین وضعیتی افزایش مصرف مازوت در مازندران 
با هدف جبران کمبود گاز واحدهای صنعتی حتی جریان های آب و 
هوایی را نیز می تواند در استان تغییر دهد. ضمن اینكه روی سلامت 

مردم منطقه نیز به شدت اثرگذار خواهد بود.

سقفپایینوارونگیهوادرمازندران
کارشناسان معتقدند آلودگی هوا در مازندران می تواند حتی به مراتب 
خطرناك تر از آلودگی هوا در کلانشهرهایی مانند تهران و اصفهان و تبریز 
باشد. دلیل این موضوع نیز رطوبتی بودن هوای این استان و پایین تر بودن 
سقف پدیده وارونگی هوا در مازندران است. به گفته برخی کارشناسان، 
رطوبت بالای هوای مازندران موجب می شود ذرات آلاینده در ارتفاع 
پایین تری نسبت به ســایر استان ها جمع شــوند به طوری که سقف 
وارونگی هوا در تهران حدود 2۵۰۰متر مطرح شــده و این ارتفاع برای 
مازندران نهایتا 8۰۰متر برآورد می شود. به همین دلیل کارشناسان و 
مسئولان حوزه محیط زیست نگران ماه های پیش رو هستند و تأکید 
می کنند درصورت ســوزاندن مــازوت بدون درنظــر گرفتن الزامات 
محیط زیستی هوای مازندران امسال آلوده تر از سال های قبل خواهد شد.

افزایشآلودگیهوا
مدیرکل حفاظت محیط زیســت مازندران ضمــن ابراز نگرانی 
از تصمیم اتخاذ شــده برای ســوزاندن مازوت در واحد صنعتی 
مازندران به همشــهری می  گوید: به محض با خبر شدن از این 
تصمیم مكاتباتی را با سازمان صمت استان و وزارت صمت آغاز 
کرده ایم و پیگیر جزئیات این تصمیم شده ایم. درست است که 
اشتغال و صنعت باید حمایت شــوند، اما سلامت جامعه و حفظ 

محیط زیست در اولویت همه این مسائل قرار دارد.
حســینعلی ابراهیمی کارنامی می افزاید: اگر واحدهای صنعتی 
در استفاده از مازوت به فیلتراسیون توجه نكنند و مانند نیروگاه 
نكا به سوزاندن مازوت بدون رعایت مقررات محیط زیستی روی 
بیاورند قطعا امسال با آلودگی شدیدی در استان مواجه خواهیم 
شــد. ما نیز موظف به تشــكیل پرونده قضایی برای واحدهای 

آلاینده هستیم.
    

آلودگی هوا در مازندران به دلیل وجود نداشــتن دســتگاه های 
سنجش آلودگی پایش نمی شــود و همین موضوع موجب شده 
اســت نامی از مازندران در بین مناطق دارای آلودگی هوا نباشد. 
این در حالی است که ســال ۱397 در کارگروه کاهش آلودگی 
هوای مازندران تصویب شــد که 6ایستگاه سنجش آلاینده های 
هوا در مازندران ایجاد شود، اما تا کنون حتی یك ایستگاه نیز ایجاد 
نشده است و حالا قرار است در سایه نبود این ایستگاه ها بر تعداد 

واحدهای آلاینده  این استان نیز افزوده شود.
اشكانجهانآرای
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پیشبینیوضعیتجویدرجهانتبدیلبهمسئلهایراهبردیشدهامامحققاناینحوزهازچهفناوریهاییبرایدقتبیشتردراینعلماستفادهمیكنند؟

آبوهواهمیشــهودرهمهحالبرشــرایطزندگیماتأثیر
میگذارد؛ازبرنامهریزیبراییكسفرگرفتهتاموضوعهایی
همچونكشــاورزیو...بنابراینبهنظرمیرسدكهدانستن

وضعیتجویدرســاعتهاوروزهایآیندهازاهمیتبسیار
زیادیبرایمابرخوردارباشد.

درهركشــوری،ادارهوســازمانیبرایپیشبینیشرایط
جویوجودداردوسعیمیكندباپیشرفتهترینعلموابزار
هواشناسینســبتبهپیشبینیشرایطآبوهوااقدامكند.
هشــدارهایادارههایهواشناســیدردنیامیتواندكمك

بسیاربزرگیبرایمردمدرحفظجانواموالشانبهحساب
بیاید.بااینحالوباتمامپیشــرفتهایحاصلشده،هنوز
همراهيبســیارطولانیدرپیشبینیآبوهواوجوددارد
وبهنظرمیرســدكهدانشاندوزیدرایــنخصوصتمامی
نداشتهباشد.برایپیشبینیشــرایطآبوهوایینیازاست
دادههایبســیاریجمعآوریشــود.بهعنوانمثال،اداره

هواشناســیانگلیسروزانه500هزارمشــاهدهرادریافت
میكندكهشــاملاندازهگیریهایجــویاززمینودریا،
ماهوارهها،بالنهایهواشناســیوهواپیماهامیشود.بااین
حال،چنیناطلاعاتیبــرایپیشبینیوضعیتآبوهوایی
تمامینقاطكافینیســت.باوجودایــنتمامیاطلاعاتو
مشاهداتبهدستآمدهموردبررسیوتحلیلقرارمیگیردتا

بهترینپیشبینیارائهشود.ابررایانهIBMادارههواشناسی
انگلیسمیتواندبیشازیكتریلیونمحاســبهرادرثانیه
انجامدهدویكنمونهجویبامیلیونهاخطكدراترســیم
كند.هواشناسانمیتوانندبااستفادهازایناطلاعاتوفنون
مختلفاقدامبهپیشبینیشرایطجویدرساعتهاوروزهای

آیندهكنند.

رادیوسوند
اینابزاركوچكبهبالنهلیومیاهیدروژن
متصلمیشودوكاراندازهگیریفشار،دما
ورطوبترابرعهدهدارد.حداكثرارتفاعی
كهرادیوسوندمیتواندبرود،15هزارمتراز

سطحدریاست.

هواپیمای هواشناسی
دادههاازطریقهواپیماهایویژههواشناسییاهواپیماهایمعمولی
بهدســتمیآید.دراینبین،هواپیماهایمخصوصهواشناسی

میتوانندتاارتفاع10هزارمترازسطحدریاپروازكنند.

شكارچیان طوفان
اینهواپیمایساختشركتلاكهیدبانامپی3اوریونكهباابزار
مدرنهواشناسیتجهیزشدهدارایرادارمدرنداپلراست.این
هواپیمامیتواندتاارتفاع4270متریازسطحدریاپروازكند.

مراكز هواشناسی
تمامیاطلاعاتبــرایتحلیلوبررســیبهچنین
مراكزیارسالمیشود.درآنجاپسازبررسیدادهها،

پیشبینیبرایمناطقمختلفانجاممیشود.

كاوشگرهای صدای دریایی
كاوشگرهاكهبهوسیلههواپیمادردریاانداخته
میشــوندمیتوانندبانمونهبرداریوارســال
اطلاعاتبهپایگاهدركارهواشناسیمؤثرباشند.

ایستگاه رادار
راداردرهواشناســیبرایاندازهگیریشدت
باران،برف،بورانوتگرگمورداستفادهقرار

میگیرد.

آینده پیش بینی هوا
فناوریهایجدیدكهبرایمحاسبه
تغییراتدررطوبــت،دما،وزش
بادوفعالیتابرهامورداســتفاده
قرارمیگیرد،میتواندپیشبینی

وضعیتجویرادقیقتركند.

آئروسوند
اینهواپیمایبدونسرنشینتحقیقاتی
توانایینمونهبــرداریوضبطدادههای
مربوطبههوارادارد.ایــنهواپیماهاتا
ارتفاع365متریازســطحدریاپرواز

میكنند.

كاوشگر صدای قابل پرتاب
اینكاوشگركهبهوسیلههواپیمابهپایینپرتابمیشود،
میتواندسرعتباد،دما،رطوبتوفشاررااندازهبگیرد.

ماهواره ها
ماهوارههایزمینیوقطبی،دادههارا
ضبطكردهوتصاویــریرادرخصوص
پوششمه،ارتفاعابرهاوبارشدرهوا

برایهواشناسانارسالمیكند.

 G-IV جت
اینهواپیمامیتواندتاارتفاع13هزارمتراز
سطحدریاپروازكندوكاوشگرهایصداییرا

بهزمینپرتابكند.

شناورهای هواشناسی
متصلیاآزاد،شناورهایهواشناسیباابزارهاییكهدارندمیتوانند
برخیپارامترهارااندازهگیریكننــد.آنهادرجاهاییمیتوانند

باشندكهكشتیهاقادربهرفتنبهآنمكانهانیستند.

رادار داپلر

رادیوسوندها اطلاعات را به پایگاه می فرستند.

چتر نجات، مدت زمان فرونشست را طولانی تر می كند.

چراغ های ناوبری

بادسنج

فرستنده داده ها

پنل خورشیدی

اطلاعات روی زمین
ابزارهایرویزمین،دما،فشار
جوی،رطوبت،سرعتوجهت
باد،پوششابری،دیدوبارشرا

اندازهمیگیرند.

ایستگاه هواشناسی
ایســتگاههایكوچكهواشناسی
دادههایمحلیراباكمكدماسنجها،
رطوبتسنجهاوفشارسنجهادریافت

میكنند.

اطلاعات از دریا
كشتیهاوشــناورهادمایآب،شوری،
چگالیوبازتابنورخورشــیدرادركنار
سرعتبادواطلاعاتامواجاندازهمیگیرند.

زیردریایی های بدون سرنشین 
زیردریاییهایبدونسرنشینمیتوانندباكنترل
ازراهدوربهاعماقدریاهاواقیانوسهابروندودمای
آب،شوریوچگالیرااندازهبگیرند.آنهامیتوانند

تاعمق2كیلومتریزیرآبپایینبروند.

اندازه گیری با كشتی
كشتیهایمخصوص،وسایل
تحقیقاتیوداوطلباناطلاعات
رادردریاجمعآوریكردهوبه
مراكزدادههاارسالمیكنند.

جمع آوری اطلاعات
اطلاعــاتازدریافتكنندههادر
سرتاســرجهانبهســمتمراكز
مختلفیمانندانجمنهواشناسی

جهاندرسوئیسمیرود.

اطلاعات از هوا
بالنهای ماهوارهها،
كــه هواشناســی
رادیوسوندهاراحمل
میكنندوهواپیماها
همگــیپارامترهای
مختلــفماننددماو
تركیباتجوزمینرا
اندازهگیریمیكنند.

مركز

رادار

قایق

كاوشگر
صدایدریایی

هواپیما

رادیوسوند

كاوشگرصدای
قابلپرتاب

ماهواره

شناور

قویترینبادها

مدلكنونی

مدلتجربی

روشجدیدبرايخنككردنموبایل
گوشي هاي پيشرفته هم گاهي با اجراي برنامه هاي سنگين داغ مي شوند اما قرار است به زودي اين 

مشكل حل شود 

ارتقايشگفتانگیزتكنولوژيوايفاي
قرار است شبكه هاي بي سيم شاهد مهم ترين تحول خود در سال هاي اخير باشند

دفع گرمــاي توليدشــده از 
گوشي هاي هوشمند، به خاطر فناوري

وجود بازي ها و اپليكيشن هاي 
متعدد كه بــا پردازنده هــاي متمركز اجرا 
مي شــوند، به طور فزاينده اي اهميت پيدا 
كرده اســت. حتي كارآمدترين گوشي هاي 
هوشمند موجود در بازار مي توانند در بعضي 
شرايط، گرم و حتي داغ شوند. حالا يكي از 
توليدكنندگان مطرح گوشي هوشمند فكر 
مي كند كه راهكار حل اين مسئله را يافته و 
مي خواهد از خنك كننده مايع و دريچه هاي 

تسلا براي تحقق اين راهكار استفاده كند.
راه حــل جديــد ايــن توليدكننــده براي 
 Loop LiquidCool دفع گرمــا، فنــاوري
نام دارد كــه ادعــا مي كند در مقايســه با 
راه حل هاي معمول ديگــر »دوبرابر قابليت 
خنك كنندگي« دارد و »كارآمدترين راه حل 

خنك كننده گوشي هوشمند« است.
فناوري Loop LiquidCool خنك كننده 
مايع را به منبع گرما مي رســاند و ســپس 

گرما را به سمت قسمت خنك تري از گوشي 
هوشــمند مي راند. به لطف اســتفاده اين 
توليدكننده از ساختار شير تسلا در محفظه 
شــارژ مجدد، گرما قادر به حركت به عقب 
نيست. دريچه هاي تسلا به مايع خنك كننده 

 )evaporator(اجازه مي دهند از اواپراتور
عبور كند، درحالي كه مانع از حركت گازها 
در جهت ديگر مي شود. اواپراتور سيستمي 
است كه براي تبديل شكل مايع يك تركيب 
شيميايي به شكل گازي مورد استفاده قرار 

مي گيرد.
 VC اين يك مشــكل رايج در سيستم هاي
خنك كننده مايع اســت. ساير سيستم هاي 
VC از كانال هاي مجزا بــراي خنك كردن 
گازهاي مايــع و داغ اســتفاده نمي كنند، 
بنابراين تمايل به مخلوط شدن و كند كردن 
 VC فرايند خنك ســازي دارند. سيســتم
سيستمي است كه به توسعه دهندگان اجازه 
مي دهد، تغييرات در فايل هاي خود را ثبت و 

در موقع نياز به ورژن مورد نياز بازگردانند.
بخش خنك كننده مايع اين فناوري شــبيه 
 VC ساير سيســتم هاي خنك كننده مايع
در گوشي هاي هوشــمند است. هنگامي كه 
گوشي هوشــمند داغ مي شــود، يك عامل 
خنك كننده تبخير مي شود و به گاز تبديل 
مي شــود و گاز در كندانسور پخش مي شود 
تا دوباره به مايع تبديل شــود. معماري اين 
توليدكننده و طراحي خاص لوله گاز چيزي 
اســت كه باعث توجه به اين فناوري شــده 
است. اين شركت مي گويد طراحي لوله گاز 
آن، مقاومت عبور هوا را تا 30درصد كاهش 

مي دهد.
در يكــي از آزمايش ها دماي يك گوشــي 
هوشمند كه از اين فناوري استفاده كرده بود، 
در حد 47/7ســانتي گراد باقي ماند. منتظر 
باشــيد، ما فاصله زيادي با اســتفاده از اين 
فناوري در گوشي هاي هوشمند خود نداريم.

 تكنولوژي واي فاي قرار اســت به زودي وضعيت بسيار 
بهتري پيدا كند. امسال بســياري از گوشي هاي جديد، ارتباطات

لپ تاپ ها، تلويزيون ها، روترها و موارد ديگر با پشتيباني 
از Wi-Fi 6E عرضه مي شــوند. اين ارتقاي جديــد در Wi-Fi مانند 

گســترش اتصال بي ســيم از يك مســير دوخطه به يك مسير 
هشــت خطي اســت. همچنيــن اين پيشــرفت 

بزرگ تريــن ارتقاي Wi-Fi در 20ســال 
گذشــته اســت و به هميــن دليل 

كانكشن ها بايد سريع تر و بسيار 
قابل اعتمادتر باشند.

ســايت ورج در گزارشي نوشته 
اســت: اتحاديــهWi-Fi، گروه 

 Wi-Fi صنعتي كه بر تكنولــوژي
نظارت مي كنــد، اكنون شــروع به صدور 

گواهينامه نخستين محصولات با پشتيباني 
از Wi-Fi 6E كــرده اســت. طبــق گفته گروه 

تحقيقاتــي IDC، گوشــي ها، رايانه هاي شــخصي 
و لپ تاپ هــاي داراي پشــتيباني بايــد در ماه هاي اول 

سال 2021وارد بازار شــوند و انتظار مي رود تلويزيون ها و 
دستگاه هاي واقعيت مجازي با اين پشتيباني تا اواسط سال 

وارد بازار شوند.

برخي از نخستين دستگاه ها احتمالا در هفته جاري معرفي مي شوند. 
در طول نمايشــگاه CES كه در 11ژانويه آغاز مي شود، شركت هاي 
روتر پيش نمايشــي از آنچه براي ســال آينده ارائه مي كنند، نمايش 
خواهند داد. به عنوان مثال، سامسونگ در حال برنامه ريزي براي معرفي 
گوشي هاي پرچمدار آينده خود، مانند سري گلكسي اس 21است. 
برخي از اين محصولات، اگر نه همه، احتمالاً به لطف 
 Wi-Fi 6E پردازنده اســنپدراگون 888از
پشــتيباني خواهند كرد. از آنجاكه 
ايــن تراشــه از آن پشــتيباني 
مي كنــد، Wi-Fi 6E بايد در 
بسياري از گوشــي هاي برتر 
 اندرويدي امسال وجود داشته 

باشد.
Wi-Fi 6E ارتقاي بزرگي اســت زيرا بر 
گسترش عظيم امواج بي سيم در دسترس 
دستگاه هاي مصرف كننده متكي است. در آوريل 
2020، كميسيون ارتباطات فدرال بخش جديدي از 
اين تكنولوژي را در آمريكا عرضه كرد، اما براي استفاده 
از آن به سخت افزار جديدي نياز بود. حالا و نزديك به يك 
سال بعد، بالاخره مي توانيم دستگاه هايي با اين قابليت ها 

را مشاهده كنيم.

ساسانشادمانمنفرد
خبر نگار
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   گفت و گوي تيلدا سوينتن با وس اندرسون 

يك سبد داستان، به جاي يك داستان
فيلم هاي وس اندرســون همــواره كيفيتي مشــابه كيفيت 
عروسك هاي روسي داشته و اغلب به صورت اپيزوديك و همراه 
با داستان هاي تودرتو ساخته مي شوند. اما فيلم جديد »گزارش 

فرانسوي« اشتياق وس اندرسون در داستانسرايي را در سطحي بالاتر نشان مي دهد.
وس اندرسون در گفت وگويي كه با تيلدا ســوينتن در بالكن ساختماني در كن پس از 
نمايش فيلم گزارش فرانسوي انجام داده، در اين باره مي گويد: در اين فيلم 3كار متفاوت 
مي خواستم انجام دهم. اول، مي خواستم اين فيلم كلكسيوني باشد از داستان هاي كوتاه. 
دوم، مي خواستم فيلمي درباره يك مجله بسازم. سوم، مي خواستم فيلمي فرانسوي با 
لوكيشن هاي فرانســوي و با همكاري بازيگران فرانسوي كه به آنها بسيار علاقه دارم، 
بسازم. بنابراين من براي ساخت فيلم، تمام اين عناصر را كنار هم قرار دادم. نتيجه فيلم 
گزارش فرانسوي يك فيلم نشريه محور است كه داستان هايي را كه اعضاي تحريريه 
مجله هفتگي »ليبرتي كانزاس سان« كه دفترش در شهر تخيلي »انويي – سور - بلاس« 
واقع است، تعريف مي كنند روايت مي كند. البته لوكيشن اصلي اين مجله در شهر پاريس 
واقع شده است. اين فيلم در برگيرنده 3خط داستاني متفاوت است كه داستان هايي 
را به صورت تودرتو روايت مي كند. شــخصيت هاي گزارش فرانسوي از سردبيران و 
خبرنگاران نشريه مشهور »نيويوركر« الهام گرفته شــده اند. وس اندرسون در زمان 
نوجواني از خوانندگان پروپا قرص نشريه نيويوركر بود. هر كدام از داستان هاي اين فيلم 

از نگاه يكي از خبرنگاران متفاوت اين نشــريه روايت مي شود؛ تيلدا سوينتن در نقش 
نويسنده صفحه هنري، فرانســس مك دورمند كه در نقش لوسيندا كرمنتز خبرنگار 
اين روزنامه بازي مي كند كه گزارش هايي از اعتراض  های گسترده سال 1968را پوشش 
مي دهد. در هر بخش از اين فيلم يا هر داستان اين فيلم از تيمي از بازيگران استفاده شده 
است. در اين فيلم همچنين بازيگراني كه عمدتا در فيلم هاي وس اندرسون، نقش آفريني 
مي كنند نظير اوئن ويلسون و آدرين برودي حضور دارند. تعداد زيادي از بازيگران اين 
فيلم نيز براي نخستين بار با وس اندرسون همكاري كرده اند، ازجمله تيموتي شالامت، 
بنيسيو دل ترو و لئا سيدو. شــخصيت آرتور هاروويتز)با بازي بيل موراي(، سردبير 
توانمند اين نشريه از شــخصيت هارولد راس، سرپرست هوشــمند و تواناي نشريه 
نيويوركر گرفته شده است. اين گفت وگو توسط تيلدا ســوينتن از بازيگران قديمي 

فيلم هاي وس اندرسون، انجام شده است.
 وس اندرسون پس از ديدن فيلم »اورلاندو« كه در جشنواره ساندنس در سال 1993كران 
شده بود، به اســتعداد بازيگري تيلدا سوينتن پي برد. ســوينتن نيز با ديدن فيلم 
»دارجلينگ محدود« در سال 2007به سبك فيلمسازي وس اندرسون علاقه مند شد و 
به عنوان يكي از طرفداران سينمايي به وي نامه نوشت، متعاقب اين ديداري ميان اين دو 
انجام گرفت. سوينتن درباره اين ديدار مي گويد: در همان ملاقات اول متوجه شديم كه 

علائق سينمايي مشترك داريم. 

   فيلم گزارش فرانســوي درباره افراد عجيب و 
غريبي است كه در شغل خود بســيار توانا هستند، اينطور 
نيست؟ در اين فيلم تصويرجالبي از افرادي ارائه مي شود كه 
به شدت علاقه مند به كسب تجربه در زمينه كاري خود هستند. 
جي كي ال برنسن در زمينه هنر، لوسيندا كرمنتز در زمينه 

سياست و فرهنگ جوانان و روباك رايت در زمينه آشپزي.
بله اين فيلم درباره افرادي اســت كه در زمينه كاري خويش به 

بالاترين درجه تخصص مي رسند.
   اما اين تنها يك تمرين روشنفكرانه براي آنها 
محسوب نمي شود، آنها در واقع عاشق موضوعات كاري خود 
هســتند... من در واقع از آرتور هاروويتز، شخصيتي كه بيل 
موراي نقش او را بازي مي كند خوشم مي آيد. آهاروويتز به عنوان 
سردبير نشريه ليبرتي كانزاس سان اجازه مي دهد كه خبرنگاران 
زير دستش خلاقيت خود را بروز دهند و زمينه را براي ارائه هر 
چه بيشتر كارهاي آنها فراهم مي كند، يك لحظه بسيار زيبا در 
اين فيلم وجود دارد و آن زماني است كه لوسيندا كرمنتز كه قرار 
بود گزارشي 5هزار كلمه  اي ارسال كند، گزارش 14هزار كلمه اي 
به مجله فرستاد، اما هاروويتز نه تنها از حجم گزارش وي نكاست 
كه براي جا شدن اين گزارش طولاني دستور داد كه لوگوي مجله 

قدري جابه جا شود و از حجم آگهي ها نيز كاسته شود.
من هيچ ايده اي نداشتم كه صحنه هاي اين فيلم كاملا منطبق بر 
شيوه فعاليت در تحريريه يك مجله هستند. صحنه اي در فيلم وجود 
دارد كه همه اعضاي تحريريه جمع شده اند و در حال تصميم گيري 
درباره مطالب مجله هستند، مطمئنم كه چنين چيزي در عالم 
واقعي و در يك تحريريه واقعي رخ نمي دهد، شما در زماني كه در 
حال تصميم گيري درباره محتوای نشريه هستيد هيچ گاه مجله اي 
را در يك اتاق به ديوار نمي چسبانيد تا تمام موضوعات نوشته شده 

در اين نشريه را مورد بررسي قرار دهيد.
   اين در واقع تصوري است كه شما از يك سردبير 
داريد و مي خواهيد اينگونه و تا اين حد در تحريريه آزادمنشانه 
رفتار كند و همگان را در تصميمات خود دخيل كند، چهره اي 
كه از سردبير اين روزنامه خيالي به تصوير كشيده ايد تا حدي 

مشابه استيون رالز است.
از اين مشابهت سازي  خوشم آمد. استوين رالز تهيه كننده ماست و 
تهيه كننده اي است كه از ويژگي هاي جالبی برخوردار است. تصور 
مي كنم او بر اين باور است كه اگر درباره فيلم ها قدري ريسك پذيري و 
ماجراجويي كنيم، بد نباشد. او هميشه از ريسك هايي كه ساخت يك 
فيلم متفاوت مي تواند در پي داشته باشد، استقبال مي كند. استيون 
در برخي مواقع به من مي گويد كه مي خواهم مطمئن شوم فيلمي كه 
مي سازي يا صحنه اي كه فيلمبرداري مي كني از درون ذهنت تراوش 
كرده باشد و زماني كه به وي مي گويم اين موضوعي است كه به ذهن 
خودم خطور كرده بود، او با ساخت فيلمي درباره آن موافقت مي كند.

   زمانــي كه براي نخســتين بار پــس پايان 
فيلمبرداري، فيلم گزارش فرانسوي را ديدم، مي دانستم كه 
اين اثري غني  است و مي خواستم آن  را بارها و بارها ببينم. 
مي خواستم درباره فيلم هايي كه در آنها به چندين داستان 
به صورت تودرتو و از جهات مختلف پرداخته شده، صحبت 
كنم. زماني كه فيلم »رولزرويس زرد« را ديدم به اين نتيجه 
رسيدم كه در اين فيلم به درستي داستان روايت شده است. 
اين مسئله باعث شد تا به فيلم هايي كه به همه جوانب داستان 
در آنها پرداخته مي شــود و در واقع تركيبي هستند از چند 
داستان در قالب يك فيلم علاقه پيدا كنم. تصور من بر اين 
است كه فيلم هاي چمداني كه از چند داستان تركيب شده اند، 

فيلم هاي جذابي هستند، شما اينطور فكر نمي كنيد؟
بله من به طور ويژه به فيلم ماكس افولس)كارگردان مشهور آلماني( 
با عنوان »له پلزير« )1952(كه اقتباسي است از 3داستان »گي 
دومو پاسان« با بازيگري ژان گابن و دانيل دارو، علاقه داشتم، فيلم 
»طلاي ناپل« )1952( به كارگرداني ويتوريو دســيكا نيز بسيار 

مورد علاقه ام بود.
   چه چيزي باعث علاقه شما به ساخت فيلم هاي 
چمداني)فيلم هاي اپيزوديك ساخته شــده با تركيبي از 

داستان ها و فيلم هاي كوتاه تودرتو(، شد؟

اينگونه نيست كه تصور شــود كه يكي از داستان هاي فيلم را به 
ديگري ترجيح مي دهم، فيلم هاي ساخته شده براساس تركيبي 
از داســتان هاي تودرتو، فرصتي استثنايي را براي مخاطب ايجاد 
مي كند و او به خود مي گويد من در اين فيلم تنها يك داســتان را 

نمي بينم بلكه سبدي از داستان ها را تماشا خواهم كرد.
   يك سبد گل.

 بله يك سبد گل، در فيلم هايي كه در چند داستان در آنها پيگيري 
مي شود، شانس ديدن تعداد زيادي داستان به همراه حوادث مرتبط 
با آنها برايمان ايجاد مي شــود.در صورتي كه در فيلم ها چندين 
داستان كوتاه را كنار هم قرار دهيم و آنها را به صورت تودرتو روايت 
كنيم فرم و شكل فيلم كاملا متفاوت خواهد بود. ساخت فيلمي در 
قالب چندين داستان كار دشواري است چون شما بايد همواره به 
اين مسئله بينديشيد كه چندين داستان را بايد در قالب يك فيلم 
با مدت زماني مشــخص، روايت كنيد و هر كدام از اين داستان ها 
به طور جداگانه نيز بايد آغاز و پاياني داشته باشد. اينگونه فيلم ها 
مي توانند نظم داستاني متفاوتي نسبت به فيلم هايي كه در آنها تنها 
يك داستان روايت مي شود، نيز داشته باشند. در واقع لازم نيست 

شما يك خط داستاني ثابت را در روند فيلم حفظ كنيد.
   من در نوجواني قالي مي بافتم و نمي دانستم آيا 
رشته هاي قالي به درستي در هم تنيده خواهد شد. اما زماني 
كه شما فيلمنامه اي را مي نويســيد كه از داستان هاي كوتاه 
مختلفي تركيب شــده و مي دانيد كه روايت فيلم دست كم 
بايد براي مدت 90دقيقه پخش در سالن سينما تنظيم شده 
باشد. بايد داستان ها را در فشــرده ترين حالت ممكن بيان 
كنيد. بنابراين شما از رشته هايي كه داستان يا داستان هاي 
فيلم تان را تا پايان فيلم به هم پيوند مي دهند اطلاع داريد. شما 
همچنين نسبت به اين مسئله آگاهي داريد كه به رشته هاي 
بيشتري براي بافتن داستان تان نياز داريد چرا كه شما قرار 

است داستان هاي خود را در لايه هاي مختلف روايت كنيد.
زماني كه شما در حال نگارش داستاني براي يك فيلم بلند هستيد، 
مي دانيد كه بايد كشش روايت فيلم را با موضوعات متنوعي كه در 
داستان خود مي آوريد حفظ كنيد. چه چيزي باعث مي شود كه به 
تماشاگران درميانه داستان فيلم احساس كسالت دست ندهد؟ 
شــما نمي خواهيد در ميانه فيلم تان مرده باشيد. شما بايد از اين 
اتفاق پيشگيري كنيد. با فيلمي متشكل از داستان هاي مختلف 
شما خواهيد توانست پس از پايان يك داستان، داستاني ديگر را آغاز 
كنيد. من در زمان ساخت چنين فيلم هايي احساس آزادي بيشتر 
مي كنم. شما مي توانيد پيچش هاي تند به داستان بدهيد و روايت 
خود را آكنده از لحني شاعرانه كنيد. من در فيلم گزارش فرانسوي 
نمي خواستم چيزي را مورد چالش قرار دهم. من فقط مي خواستم 
تا جايي كه مي توانستم تمام تصوراتم را در فيلم به تصوير بكشم. 
تلاش داشتم كلكسيوني از ايده هاي مختلف را در داستان اين فيلم 
را براي بررسي اينكه فيلم تا چه حد مي تواند سرگرم كننده باشد، 
بگنجانم. در ابتدا براي نگارش فيلمنامه چند وجهي و چند روايتي، 
يك ساختار مشخص در ذهن مان شــكل مي گيرد، اما بعد از آن 
به تدريج در زمان ساخت فيلم، ديدگاه هاي متنوع تري در ذهن مان 

شكل مي گيرد.
   شــما در حال توصيف اين مسئله هستيد كه 
در واقع ديــدن فيلم هاي چند داســتاني و چند وجهي در 

تماشاگر اين احساس را ايجاد خواهد كرد كه با آرامش تجربه 
ديدن چنين فيلم هايي را پشت ســر بگذارد و اين اطمينان 
را داشته باشــد كه اگر از  اين داستان فيلم خوش اش نيامد 
داستان ديگري در راه است كه مي تواند جذاب تر باشد پس 
همچنان مي توانند با هيجان بــه ديدن فيلم ادامه دهند. در 
واقع تماشاگران به شما اعتماد مي كنند و سالن سينما را صرفا 

به دليل اينكه از يك داستان بدشان آمده ترك نمي كنند.
ســال ها قبل مراحل تدوين فيلم هاي خود را براي جمع زيادي از 
تماشاگران نمايش مي دادم، اما در نهايت اين كار را متوقف كردم چرا 
كه به نظرم رسيد به من و فيلم هايم كمك نمي كند. اما از اين دوران 
چيزهايي ياد گرفتم. زماني كه فيلمي كه تنها يك داستان در آن 
روايت مي شود، را همراه با تماشاگران مي بينيد، يكباره وحشت زده 
مي شــويد چرا كه بي صبرانه انتظار داريد به صحنه  جذاب فيلم 
برسيد كه تماشاگران را جذب ديدن ادامه فيلم كند. تا زماني كه به 
صحنه حساس فيلم نرسيده ايد احساس نگراني مي كنيد و هر لحظه 
مي خواهيد به تماشاگران يادآور شويد كه امكان دارد از اين بخش 
فيلم خوش تان نيايد اما منتظر باشيد روند داستان فيلم بهتر خواهد 
شد. اما فيلم هاي در برگيرنده داستان هاي كوتاه وضعيت متفاوتي 
دارند و زماني كه شما احساس مي كنيد تماشاگران تمايلي به ديدن 
ادامه فيلم ندارند، فيلم دوباره با داستان كوتاه ديگري رنگي نو به خود 
مي گيرد. احساس مي كنم تماشاگران هنگام ديدن اينگونه فيلم ها 
به خود مي گويند، خوب بگذار داستان بعدي را هم تماشا كنيم شايد 
از آن خوش مان بيايد. فيلم هاي چند داستاني و اپيزوديك بيشتر در 
سينماي ايتاليا مرسوم بوده است. در عصر طلايي سينماي ايتاليا 
به ويتوريو دسيكا، فدريكو فليني و ويسكونتي پيشنهادهاي زيادي 
مي شد كه فيلم هاي چند اپيزودي با مشــاركت يكديگر بسازند، 
نتيجه اين كار را مي توان در فيلم هــاي »بوكاجيو 70« )1962(، 
»رو گو پاك«)1963( و »جادوگــران«)1967( ديد. يكي ديگر از 
فيلم هاي چند داستاني و اپيزوديك موفق، نيز فيلمي غيرايتاليايي 

به نام »عشق در بيست سالگي« بود.
   ســاخت فيلم هاي اپيزوديك و چند داستاني 
سنت بسيار پر افتخاري است. به عنوان مثال مي توان فيلم هاي 
چند داستاني »دكامرون« )1971( ساخته پازوليني )برگرفته 
از كتاب دكامرون بوكاچيو( و فيلم »داستان هاي كانتربوري« 
را نيز در زمره اين فيلم ها به حساب آورد. از نظر ادبي چه كسي 

در زمينه ساخت فيلم گزارش فرانسوي الهام بخش شما بود؟
»ماويس گالانــت« نويســنده و روزنامه نگار مشــهور كانادايي 
الهام بخش شــخصيت لوســيندا كرمنتز )با بازي فرانسس مك 
دورمند( در فيلم گزارش فرانســوي بود. ماويــس گالانت تنها 
يك خبرنگار نبود، او در طول حيات خود تعداد زيادي داســتان 
كوتاه، داستان هاي زيبا و داســتان هاي عجيب و غريبي نوشت. 
او تنها 2رمان بلند نوشــت كه فكر كنم يكي از آنها را در ابتداي 
كار نويسندگي خود نوشت. گالانت همچنين مقالات مطبوعاتي 
زيادي به نگارش درآورد. تصور مي كنم، گالانت عاشق شيوه نگارش 
داستان هاي كوتاه بود. نگارش داســتان هاي كوتاه كاملا به وي 
مي آمد و منطبق بر شخصيت حرفه ايش بود. او همچنين مقالات 
و داستان هاي كوتاهي درباره قيام دانشجويي سال 1968نگاشته 
يكي از داستان هاي وي درباره عشــق غيرمترقبه و عجيب يك 
دانشجوي 14ساله به معلم سي ســاله اش بود. داستان هايي كه 

گالانت در دهه 1960درباره حوادث آن زمان مي نوشت تا حدي به 
موضوع فيلم ما نيز مرتبط بود. 

   فيلم هاي چند داستاني و اپيزوديك همچنان به 
كارگردانان اجازه ريسك پذيري بيشتر و پرداختن به حوادث 

پرماجراي بيشتري را مي دهد.
نمي خواستم اين مسئله به اذهان متبادر شود كه ما در حال ساخت 
يك فيلم تجربي گسترده هستيم. اين يك ژانر واقعي است. از نگاه 
يك تهيه كننده زماني كه يك كارگردان مي گويد ايده اين فيلم 
درباره مجله اي است كه انتشــارش از شهر كانزاس آمريكا شروع 
مي شــود و در پاريس خاتمه مي يابد و در اين مجله نويسندگان 
مختلفي حضور دارند كه داستان هاي متفاوتي مي نويسند كه يكي 
از آنها درباره تظاهرات دانشجويي سال 1968است و ديگري درباره 
آشپزي براي رئيس پليس است و مردي دوچرخه سوار در فيلم، 
برايمان از ويژگي هاي شهر خيالي محل انتشار اين مجله خيالي 
مي گويد، تهيه كننده معمولا ريسك نمي كند و نمي پذيرد كه طرح 
داستاني اين چنيني را مي توان به آساني در يك استوديو به فيلم 
تبديل كند. فيلمنامه هايي با مضمون داستاني تو در تو و اپيزوديك، 
قدري تهيه كنندگان را در ابتداي كار مردد مي كند و اغلب آنان 
خطر نمي كنند و به صورت ســخاوتمندانه اي به كارگردان پاسخ 
نمي دهند كه ســاخت چنين فيلم اپيزوديكي موفقيت عظيمي 
در پي خواهد آورد. مــن در زمان نگارش فيلمنامه به تفاوت هاي 
ميان داستان بلند و كوتاه و اينكه اين دو سبك داستان نويسي چه 
ويژگي هاي دارند كه آنها را از هم متمايز مي سازد، فكر مي كردم. در 
ابتدا نمي دانستم چطور مي توان به طور دقيق داستان هاي اين فيلم 
را در قالب يك فيلم بلند جاي داد. در ابتداي فيلم ما با شخصيت ها 
آشنا مي شويم و سپس داستان هايي را از زبان آنها روايت مي كنيم. 
در صحنه اي از فيلم، تظاهرات بزرگ خياباني را مي بينيم و در پي 
آن صحنه اي شاعرانه داريم. در بخشي از فيلم ما مقداري درام داريم 
و سپس صحنه هاي ساختگي و در صحنه اي ديگر، گذر زمان را 
براساس زماني واقعي احساس مي كنيم.در يكي از صحنه هاي فيلم 
نيز اتفاقي مبهم رخ مي دهد و سپس نقطه عطف و مهم ترين اتفاق 
داستان فيلم رخ مي دهد، شخصي فوت مي كند ما حتي لحظه فوت 
كردن وي را به تصوير نكشيده ايم. ما فقط به اين مرگ اشاره اي گذرا 
داشته  ايم. من به طور دقيق نمي دانستم كه آيا مي توانستيم تمام اين 
موارد را در فيلمي كوتاه بگنجانيم يا خير، اما اطمينان داشتم كه 
مي توانستيم داستان ها و روايت هاي كوتاه و اپيزوديكي را كه در 

فيلمنامه وجود دارد تبديل به فيلمي بلند كنيم.

منبع: 
Sight and Soun، October 2021

آرش نهاوندي
مترجم

فيلم ها

سينماي وس اندرسون
وس اندرســون ازجمله كارگردانان مطرح و شناخته شــده سينماي 
آمريكاســت كه به ســاخت فيلم هايي متفاوت از نظر بصري و روايي 
شهرت دارد. برخي از منتقدان او را به خاطر به كارگيري سبك متفاوت 
در فيلمسازي، نمونه اي امروزي از يك ســينماگر مولف دانسته اند. 
»خانواده اشرافي تننبام«، »قلمرو طلوع ماه« و »هتل بزرگ بوداپست« 
3ساخته برتر سينمايي وس اندرسون در فهرست فيلم هاي منتخب 
نظرســنجي بي بي ســي كالچر در ســال 2016قرار گرفته اند. وس 
اندرسون با فيلم »هتل بزرگ بوداپست« برنده 4جايزه اسكار ازجمله 
در رشــته هاي»بهترين موســيقي متن«، »بهترين طراحي توليد«، 
»بهترين چهره پردازي و آرايش مو« و »بهترين طراحي لباس« شد. وس 
اندرسون، همچنين با فيلم »هتل بزرگ بوداپست« در رشته  »بهترين 
فيلم كمدي يا موزيكال« برنده جايزه گلدن گلوب شد. او به خاطر ساخت 
كارتون هاي استاپ – موشــن »آقاي فاكس شگفت انگيز«)2009( و 
»جزيره سگ ها«)2019( نيز 2بار كانديداي دريافت جايزه اسكار در 
رشته بهترين فيلم كارتوني شده است. در اين مطلب نگاهي داريم به 

مهم ترين آثار اندرسون.

خانواده اشرافي تننبام)2021(

فيلمي كمدي درام به كارگرداني وس اندرســون است. نويسندگي 
فيلمنامه اين فيلم را نيز اندرســون و اوئن ويلســون به طور مشترك 
عهده دار بوده اند. دني گلوور، جين هكمن، آنجليكا هيوســتون، بيل 
موراي، گوئينت پالترو، بن استيلر و، لوك ويلسون و اوئن ويلسون در اين 
فيلم نقش آفريني كرده اند. اين فيلم داستان 3خواهر و برادري را روايت 
مي كند كه در جواني افراد موفقي بوده اند، اما در بزرگسالي تبديل به 
افرادي نااميد كننده و شكست خورده مي شــوند. پدر اين خانواده كه 
فرزندانش را در ابتداي دوران جواني ترك كرده در دوران بزرگســالي 
آنها با طرح اين ادعا كه به بيماري لاعلاجي مبتلاست، بازمي گردد. او 

تلاش دارد دوباره ارتباط خود را با فرزندان و زن سابقش ترميم كند. 

هتل بزرگ بوداپست)2014(

اين فيلم نيز مانند ساير فيلم هاي وس اندرسون از بازيگران مطرح بهره  
برده است. در اين فيلم بازيگراني همچون رالف فينس، تيلدا سوينتن، 
آدرين برودي، ادوارد نورتون و ويلم دفو بازي كرده اند. داســتان هتل 
بزرگ بوداپست در سال هاي پيش از جنگ جهاني دوم و در آستانه روي 
كار آمدن دولتي فاشيست در مجارستان مي گذرد. هتل بزرگ بوداپست 
به دليل تلاش فراوان مهماندار اين هتل و خدمه اش به يكي از برترين 
تفريحگاه هاي اروپا تبديل شده  است. در ادامه داستان اين فيلم كمدي 
موزيكال، يكي از مشتريان هميشگي هتل از دنيا مي رود و يك نقاشي 

ارزشمند به مهماندار مي رسد و با اين اتفاق، همه  چيز تغيير مي كند.

قلمروي طلوع ماه )2012(

»قلمروي طلوع ماه« فيلمي به كارگرداني وس اندرسون و به نويسندگي 
مشترك اندرسون و رومن كاپولاست. در اين فيلم تيمي از ستارگان 
سينما ازجمله بروس ويليس، ادوارد نورتن، بيل موراي، فرانسس مك 
دورمند و تيلدا سوينتن نقش آفريني كرده اند. اين فيلم داستان يك پسر 
نوجوان يتيم را روايت مي كند كه براي رسيدن به دوستش كه دختري 
خشن است، از اردوگاه پيشاهنگي فرار مي كند. اين دو با فرار از چنگ 
مراقبان و قيم ها و اعضاي خانواده خويش به ســاحلي دورافتاده پناه 
مي برند، اما پليس جزيره به همراه تيمي از پيشاهنگان و اعضاي خانواده 

اين دو كودك، جست و جو براي يافتن آنها را آغاز مي كند.
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محاكمه در وقت القاتل
90دقيقه اعصاب خردي و تحمل فوتبال چرك و پر از وقت كشي لبناني ها روي آن چمن فاجعه 

مي ارزيد به اينكه در وقت هاي تلف شده نيمه دوم 2 گل محشر بزنيم و غرق در لذت شويم
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صفر؛سهماينفدراسيونازموفقيتها
مفهوم اعتراض بازيكنان تيم ملي بعد از پيروزي بر لبنان

بازيكنان تيم ملي كشــورمان بعد از پيروزي دراماتيك و لحظه 
آخري خود برابر لبنان، با انتشــار استوري هاي هماهنگ نسبت 
به شــرايطي كه تيم دارد، اعتراض كردند. اعتــراض آنها به طور 
مســتقيم متوجه فدراســيون فوتبال مي شــود و مواردي مثل 
پرداخت نشــدن پاداش ها، عدم تامين لبــاس جديد و نقص در 
پشتيباني لجستيك از تيم اول كشــور را دربر مي گرفت. به نظر 
مي رسد بازيكنان تيم ملي اين متن را از قبل آماده كرده بودند و 
نهايتا پس از پيروزي شــيرين برابر لبنان، فرصت را براي انتشار 

آن مناسب ديدند.
مايه تأسف است كه با وجود شــرايط خوب تيم ملي، آنطور كه 
شايسته است از اين تيم حمايت نمي شــود. استوري مشترك 

ملي پوشــان اما يك پيام ديگر را هم در دل دارد؛ اينكه ســهم 
فدراسيون فعلي فوتبال از موفقيت هاي تيم ملي چندان چشمگير 
نيست. دراگان اســكوچيچ پيش از حضور تيم عزيزي خادم در 
خيابان سئول، انتخاب شده بود و تازه روساي فدراسيون بدشان 
نمي آمد پيش از آغــاز اين مرحله، او را عــوض كنند. همچنين 
فدراسيون در كسب ميزباني مرحله قبلي ناموفق بود، ميزباني به 
بحرين رسيد و شوي اعتراض ايران به دادگاه عالي ورزش هم در 
اثر مرور زمان از يادها رفت. الان هم كه ملي پوشــان از شرايط و 
امكانات تيم ناراضي هستند. با اين حال فردا كه صعود تيم ملي 
به جام جهاني قطعي شــود، همين آقايان ژست فاتحان مدبر و 

كاردرست را خواهند گرفت.

محاكمه در»وقت القاتل«
4پرده از آنچه در بازي ايران و لبنان گذشت

بهروز رسايلي| در يك عصر باورنكردني در صيدا، تيم ملي فوتبال 
ايران از جهنم به بهشت پل زد. 90دقيقه اعصاب خردي و تحمل 
فوتبال چرك و پر از وقت كشــي لبناني ها روي آن چمن فاجعه، 
مي ارزيد به اينكه در وقت هاي تلف شده نيمه دوم 2 گل محشر 
بزنيم و غرق در لذت شــويم. يادآوري اينكه آن همه وقت كشي 
و تمارض درنهايت به ضرر ميزبان شــد و آنها به قول خودشان 
در »وقت القاتل« يا دقايق پاياني بازي محاكمه شدند، بي اندازه 
لذتبخش است. حالا تيم ملي ايران با 13امتياز از 5 بازي، در پايان 
دور رفت مقتدرانه در صدر جدول گروه قرار گرفته و فقط يك نفس 

تا صعود به جام جهاني فاصله دارد.

   زنداني، وحيد اميري!
تمام ناظران گواهي مي كنند كه روند حركتي تيــم ملي ايران بعد از 
حضور ميلاد محمدي در زمين و يك خط جلو آمدن وحيد اميري بهبود 
يافت. اينكه چرا مدتي است مد شده وحيد را در قفس دفاع چپ حصر 
مي كنند را نمي فهميم. اين اتفاق، هم در پرسپوليس و هم در تيم ملي 
ايران رخ مي دهد. بعد هم كــه امورات خوب پيش نمي رود، دفاع چپ 
مي آورند و اميري را جلو مي كشند. احتمالا استدلال يحيي گل محمدي 
و دراگان اسكوچيچ اين است كه در بازي هاي ساده تر وحيد با حركات 
طولي متناوبش و با خستگي ناپذيري خاص خود، يك سهم به نيروهاي 
تهاجمي اضافه مي كند، اما در عمل ثابت شده اين ايده درست نيست. 
اميري بايد نزديك به دروازه حريف باشد تا بيشترين اثرگذاري را از او 
ببينيم. در برابر لبنان هم از وقتي وحيد جلو رفت قيامت شد. او روي هر 

دو گل تيم ملي كشورمان نقش مستقيم داشت.

   كجايي عليرضا؟
از مدت ها پيش در مورد كيفيت عليرضا بيرانوند نگراني هايي به وجود 
آمده بود. او در اروپا يا بازي نمي كند، يا وقتي به بازي گرفته مي شــود 
عملكرد فوق العاده اي ندارد. دريافت 9گل در 2 مســابقه پياپي درون 
دروازه بواويشــتا به وضوح نشــان داد بيرو دوران افتش را پشت سر 
مي گذارد. در چنين شــرايطي دراگان اســكوچيچ باز هم به بيرانوند 
به عنوان شماره يك اعتماد كرد و البته عليرضا هم نتوانست عملكرد 
خوبي داشته باشد. او گل بسيار بدي خورد كه اگرچه وزش باد هم در آن 
سهم داشت، اما به هر حال چنين غفلتي از يك دروازه بان جام جهاني 
ديده و باتجربه بســيار بعيد بود. بيرانوند حتي با يك اقدام به دريبل 
ناموفق، ناشــيانه و عجيب ديگر نزديك بود گل دوم را به لبنان تقديم 
كند و تير خلاص را به شقيقه تيم كشورمان بزند، اما خوش اقبال بوديم 
كه اين اتفاق رخ نداد. آيا حواس عليرضا هست كه پيام نيازمند و امير 
عابدزاده با سطح كيفي بالا پشت سر او مترصد گرفتن پيراهن شماره 
يك تيم ملي هستند؟ علي جلوي كره جنوبي هم گل خوبي نخورد. اين 
درست كه سون هيونگ مين با او تك به تك شد، اما خروج بد بيرانوند 

كار مهاجم سرشناس كره را بسيار آسان تر كرد.

   سامان، دور از انتظار
همانطور كه انتظار مي رفت غيبت مهــدي طارمي باعث تغيير 
سيستم تيم ملي شــد و ســامان قدوس به تركيب اصلي رسيد. 
خيلي ها خواهان اعتماد بيشتر به ستاره ايراني برنتفورد بودند و 
اين اتفاق سرانجام در پي يك سلسله حوادث عجيب در صيدا رخ 
داد. با اين حال نمايش قدوس واقعا خوب نبود. حتما خود سامان 

هم كه قبلا با استوري به بازي نكردنش در تيم ملي معترض شده 
بود، تأييد مي كند كه انتظارها از او بسيار بالاتر است. شايد يكي از 
بدشانسي هاي هافبك هجومي تيم كشورمان اين بود كه او روي 
زمين ناهموار و فاجعه بار لبنان فيكس شد. چه بسا اگر زمين چمن 
شرايط بهتري داشــت يا تيم حريف تا اين اندازه بسته و تدافعي 
بازي نمي كرد، قدوس هم مجال بهتري براي ارائه توانايي هايش 
پيدا مي كرد. حالا بايد ببينيم اسكوچيچ در بازي با سوريه هم از او 

در تركيب اصلي استفاده خواهد كرد يا نه.

   كليدواژه اي كه گم شد
قطعا اگر معجزه وقت هاي تلف شــده و كام بك طلايي تيم ملي 
ايران نبود، الان انتقادها بابت دعوت نشــدن مهدي طارمي اوج 
مي گرفت. متأسفانه فضاي فوتبال ايران بيش از حد نتيجه گرايانه 
اســت، درحالي كه حتي شكســت در اين بازي هم نبايد اجراي 
اصول انضباطي را زير ســؤال مي برد. هيچ كس در مورد كيفيت 
و توانايي هاي طارمي شك ندارد و خود دراگان اسكوچيچ هم در 
نشست خبري پيش از همين بازي اين مسئله را مورد تأكيد قرار 
داد، اما او به خاطر تجاوز از جايگاه خودش دعوت نشــده و چنين 
رويكردي در هر شــرايطي بايد تأييد شــود. به هر تقدير معجزه 
ملي پوشــان در وقت هاي تلف شــده بازي مانع از ترند شدن نام 
طارمي و اســتفاده از اين كليدواژه عليه تيم ملي كشورمان شد. 
اميدواريم پيروزي برابر سوريه باعث پايان ترديدها شود و به همه 
نشان بدهد اين بازيكن است كه بدون تيم ملي ضرر مي كند، نه 

برعكس.

تيم ملي كشورمان در حالي در آخرين دقايق بازي با لبنان موفق 
به شكست حريف شد كه چيزي نمانده بود بازي را در شهر صيدا 
با يك گل به اين تيم ببازيم. گاهي گلي كه شما مي خوريد اسمش 
»خلاف جريان بازي« است، اما براي گلي كه لبنان به ما زد حتي از 
اين عبارت هم نمي شود استفاده كرد. تيم حريف در خواب و  رؤيا 
هم نمي ديد زير آن فشار به اين شكل به گل برسد، اما ارسال بلند 
آسي از سمت راست كه  توپ در حالت عادي بايد با اختلاف خيلي 
زياد بيرون مي رفت، در اثر وزش شديد باد به زمين مسابقه برگشت 

و سوني سعد با يك ضربه زيبا آن را به گل تبديل كرد. اگرچه اين 
گل در شــرايط كاملا غيرطبيعي به ثمر رسيد و جزو اتفاقات نادر 
دنياي فوتبال، تقسيم بندي مي شود، اما عليرضا بيرانوند به عنوان 
يك دروازه بان باتجربه بايد با هوشياري كامل مانع از به ثمر نشستن 
آن مي شــد. يك دروازه بان بايد توپ را تا خــروج قطعي از زمين 
مسابقه تعقيب كند. چه بســيار ديده ايم كه بزرگ ترين گلرهاي 
جهان حتي وقي مطمئن هستند توپ بيرون خواهد رفت، تا آخر 
پي كار را مي گيرند و دروازه را در زاويه مورد نظر پوشش مي دهند. 
با اين حال بيرانوند سهل انگاري كرد و بعد از رسيدن توپ به مهاجم 

حريف هم واكنش خوبي نشان نداد.
اين گل بســياري از بيننده ها را يــاد گل اول ژاپن بــه ايران در 
نيمه نهايي جام ملت هاي آسيا2019 انداخت. حتما يادتان هست 
كه آن روز هم در ورزشــگاه هزاع بن زايد امــارات مدافعان ايراني 
رفتند براي اعتراض به داور و صحنه را براي مهاجمان ژاپن خالي 

گذاشتند. آن گل بسيار دردناك بود و پايه گذار يكي از سنگين ترين 
شكست هاي تاريخ فوتبال ايران شــد. آن زمان خيلي ها اين گل 
را به تفاوت هاي فرهنگي ايرانيان بــا ژاپني ها ربط دادند و گفتند 
فلسفه موفقيت سامورايي ها در زندگي اين است كه تا آخرين لحظه 
موقعيت را تعقيب مي كنند و نااميد نمي شوند. ايده قشنگي است و 
اصلا هم بيراه به نظر نمي رسد، اما آيا الان اين گلي هم كه از لبنان 
خورديم، به تفاوت هاي فرهنگي ما و لبناني ها مربوط مي شــود؟ 
طبيعتا اينطور نيســت و مشــكل را بايد جاي ديگري پيدا كنيم. 
متأســفانه از گذشــته درس نمي گيريم و با »كار« شوخي داريم. 
يك لحظه تصور كنيد لبنان با اين گل ما را برده بود. در اين صورت 
آنها 8امتيازي مي شدند و در فاصله 2امتيازي تيم ملي ايران قرار 
مي گرفتند. اينطوري حتي ممكن بود اصل صعود تيم ملي هم به 
خطر بيفتد. يك بار براي هميشه؛ كاش هرگز هيچ توپي را ول نكنيم 

و تا آخر پي كار را بگيريم.

چراتوپراولميكنيد؟
   از هزاع بن زايد تا صيدا؛ انگار قرار نيست

 از گذشته درس بگيريم

ن|
عيا

 زار
يد
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س|
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چهره روز

شاهكار بود، اما براي ويلموتس

اين داستان پرسپوليس و استقلال است

واقعا كه چه انتخاب دقيقي

قرارداد مارك ويلموتس از هر نظر بــراي فوتبال ايران فاجعه 
مطلق بود. اين قرارداد هم از نظر »فني« شكست خورد و هم از 
جنبه »مديريتي« با بدعهدي مديران سابق فدراسيون شكايت 
مربي بلژيكي را در پي آورد. آخرين قطعه اين پازل خوفناك هم 
اثبات اين واقعيت بود كه ما با ويلموتس خيلي بيشتر از قيمت 
واقعي اش قرارداد بســتيم. اين مربي در ايران دستمزد سالانه 
2 ميليون و 200 هزار يورويي مي گرفــت، درحالي كه حالا با 
دستمزد سالانه كمتر از 500هزار يورو سرمربي راجا كازابلانكا 
شده است. تازه توجه داشته باشــيد مربي ملي كلا يك ماه در 
سال كار دارد، اما مربي باشگاهي هر روز بايد تمرين بدهد و هر 
هفته تيمش را كوچ كند. خلاصه كه حق با مهدي تاج است؛ اين 

قرارداد »شاهكار« بود، اما براي ويلموتس! 

يحيي گل محمــدي از اينكه تيمش در ايــن فصل خيلي 
زود تحت فشار انتقادات قرار گرفته شــاكي است. او گفته: 
»بعضي ها ادعاي پرسپوليسي بودن دارند، اما منتظر لغزش ما 
هستند تا انتقاد كنند.« و البته ادامه داده: »طوري هجمه وارد 
مي كنند كه انگار هفته بيست وپنجم است، درحالي كه فقط 
4 هفته از مسابقات گذشته.« حرف هاي يحيي منطقي است، 
اما او بايد بهتر از هر كس ديگري بداند كه داستان پرسپوليس 
و استقلال با همه تيم ها توفير دارد. اينجا بايد كمتر لغزش 
داشته باشي تا از گزند انتقادات در امان بماني. خود برانكو هم 
اگر4 هفته تيمش بد بازي مي كرد نقد مي شد. محمود فكري 
سال گذشته با معدل مطلوب امتيازگيري هر هفته در آستانه 
بركناري از اســتقلال بود و آخرش هم نتوانست فصل را در 

اين تيم تمام كند.

حالا اصلا كاري به ريز اختلاف طارمي و اسكوچيچ نداريم. در 
اين مورد مفصل بحث شده و سوژه دارد كسل كننده مي شود. 
با اين حال جا دارد از درايت و دقت نظر برنامه فوتبال برتر در 
انتخاب كارشناس براي آسيب شناسي اين موضوع كمال تشكر 
را داشته باشيم. واقعا هيچ كس به اندازه خداداد عزيزي سزاوار 
نبود كه در اين مورد حرف بزند. عزيزي در زمره بي حاشيه ترين 
و آرام ترين بازيكنان تاريخ ايران اســت كه هيچ كس صداي 
»جيك« او را هم نشنيد. اين وسط فقط مختصر درگيري هايي 
بين او با ميروسلاو بلاژويچ، برانكو ايوانكويچ، جلال طالبي و 
هفت، هشت مربي ديگر به وجود آمد كه خب چيز زياد مهمي 
نبود. مواردي مثــل اعتراض تاريخي به تعويــض در بازي با 
آمريكا را هم كه بهتر است فراموش كنيم. باز هم ممنون آقاي 

محمدحسين ميثاقي! 

همسايگي سردار با جادوگر
مهاجم تيم ملي به ركورد گل هاي ملي علي كريمي 

رسيد و چهارمين گلزن تاريخ تيم ملي شد

ســردار آزمون در بازي با لبنان پايه گذار كام بك تاريخي تيم ملي 
ايران بود. او دقيقه91 گل اول ايران را زد كــه اين دومين ضربه او 
در چارچوب در مجموع 4ضربه اش در اين ديدار بود. اين گل تعداد 
گل هاي ملي آزمون را به علي كريمي رســاند تا در كنار اين ستاره 
محبوب ســابق تيم ملي با 38گل زده در رده چهارمين گلزن برتر 
تاريخ تيم ملي ايران قرار بگيرد. سردار در 26سالگي حتي اميد به 
شكستن ركورد گل هاي ملي علي دايي و كريستيانو رونالدو را دارد. 
دايي تا 37ســالگي بازي مي كرد و رونالدو نيز هم اكنون 10ســال 
بزرگ تر از آزمون است. سردار با زدن 3گل ديگر به تعداد گل هايي كه 
جواد نكونام براي ايران زده، مي رسد اما تا رسيدن به ركورد 50گل 
كريم باقري فعلا راه درازي در پيش دارد. دايي هم كه 109گله است. 
نرخ گل به بازي سردار 65درصد است. فقط علي دايي با ميانگين گل 
73درصد، آمار بهتري از او دارد. او اين 38گل را در 59بازي به ثمر 
رسانده. همچنين لبنان بيست ويكمين كشوري است كه سردار به 
آن گل زد. كره جنوبي)2(، عراق)3(، قطر)2(، تركمنستان، گوام)2(، 
هنــد)2(، عمان)2(، مقدونيــه)3(، قرقيزســتان، مونته نگرو)2(، 
ازبكستان)2(، سوريه)3(، روسيه، الجزاير، يمن، ويتنام)2(، چين، 
هنگ كنگ، كامبوج)3(، بحرين)2( و لبنان تيم هايي هستند كه از 

آزمون گل خورده اند.

 يك تنه مقابل همه
سردار تازگي ها نسبت به حريفانش بي رحم شده و پابه پاي هواداران 
براي آنها كري مي خواند يا از رقبا انتقاد مي كند. او در خوشــحالي 
پس از برد در زمين بحرين حســابي از خجالت بحريني ها درآمد. 
براي عراقي ها هم كه يك دوست صميمي بين بازيكنان شان داشت، 
كري خواند. اين بار نوبت بازيكنان لبنان بود كه سردار از آنها انتقاد 
كند، بهانه خوبي هم داشت؛ لبناني ها بارها بحرين بازي درآوردند و 
به بهانه هاي الكي و با كوچك ترين برخورد خودشان را روي زمين 
انداختند. سردار گفت: »تيم هاي امثال لبنان وقتي جلو مي افتند، 
ادا و اطوار از خودشان درمي آورند و 7-6نفره در دفاع هستند. اين 
يك تاكتيك است اما به جايي نمي رسند، حتي اگر ما را هم مي بردند 

قطعا صعود نمي كردند.« 
او دربــاره بازيكناني كه خودشــان را به مصدوميــت مي زدند هم 
اظهارنظري كرد كه شايد برايش دردسر شــود و برخی از او انتقاد 
كنند. ســردار گفت: »فوتباليســت بايد مرد باشــد، نه اينكه در 
كوچك تريــن برخورد بخواهد خــودش را روي زميــن بيندازد و 
آمبولانس بيايد! وقت كشي و افتادن به نظر من خوب نيست.« مهاجم 
تيم ملي و باشگاه زنيت سن پترزبورگ به سبك دفاعي تيم ملي در دو 
دوره قبلي هم اعتراف كرد: »ما بازي هاي جام جهاني قبلي را دفاعي 

بازي مي كرديم اما هيچ وقت وقت كشي نمي كرديم.«

برنامه  بازي
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جمعه 2۸ آبان 1400
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برزيل طبق معمول هر دوره، سهميه حضور در جام جهاني 
را گرفت. قهرمان 5دوره جام جهاني پــس از آلمان، قطر 
و دانمارك چهارمين تيمي اســت كه جواز حضور در جام 
جهاني قطر را به دســت آورده اســت. در مهم ترين بازي 
برگزار شده در مسابقات انتخابي آمريكاي جنوبي، برزيل 
در ورزشــگاه كورينتيانس آره نا به مصاف كلمبيا رفت و 
ميهمانش را با نتيجه يك بر صفر شكست داد. تنها گل اين 
بازي را »لوكاس پاكتا« دقيقه 72به ثمر رســاند. برزيل با 
اين برد 34امتيازي شد و درحالي كه هنوز 6ديدار ديگر در 
رقابت هاي انتخابي پيش رو دارد، صعودش به جام جهاني را 
قطعي كرد. اين تيم از 12ديداري كه تاكنون برگزار كرده، 
11برد و يك تساوي در كارنامه دارد. برزيل تنها كشوري 
است كه در همه ادوار جام جهاني به اين رقابت ها راه يافته 
است. در مراحل نهايي جام هاي جهاني 109بار بازي كرده 
و 73برد، 18مساوي و 18باخت حاصل كار اين تيم است. 
در رقابت هاي انتخابي هم در ادوار قديم كه قهرمان به طور 
خودكار سهميه دوره بعدي را به دست مي آورد، در 4 دوره 
در مســابقات انتخابي شــركت نكرده اما در بقيه دوره ها 
110بار در منطقه آمريكاي جنوبي به ميدان رفته و 68برد، 
30تســاوي و 12باخــت، 240گل زده و 70گل خورده 
حاصل كار اين تيم در اين رقابت هاست. غيراز 5قهرماني، 
 2 نايب قهرماني هم توسط اين تيم در جام جهاني به دست 
آمده است همراه با 2 عنوان سومي و 2 عنوان چهارمي. بازي 
بعدي برزيلي ها ساعت3بامداد چهارشنبه همين هفته در 
زمين آرژانتين برگزار مي شود. ديدار رفت آنها به دليل تخلف 
برخي بازيكنان آرژانتين از مقررات و دروغ شان درباره كرونا 

لغو شده بود.

تيم هميشه حاضر
برزيل باز هم صعود كرد

جهان

كوتاه تر از گزارش وضعيت صعود
ايران بهترين ميانگين امتياز در دور رفت انتخابي جام جهاني را ثبت كرد

تيم ملي فوتبال ايران در مسير ششمين صعود به جام جهاني قرار 
دارد؛ مســيري كه نتايج عالي دور رفت مرحله گروهي مسابقات 
انتخابي جام جهاني باعث شده حالا هواداران تيم ملي، اميدوار به 
ركوردشكني هم باشــند. تيم ملي درحالي كه در مرحله قبلي در 
يك قدمي حذف قرار گرفته بود، حالا با كسب 13امتياز از 15امتياز 
ممكن دور رفت، به صدر جدول تكيه زده و اگر با همين ميانگين 
امتيازگيري پيش برود، يك ركورد استثنايي را به نام خود مي زند و 
احتمالا ركورد زودهنگام ترين صعود تاريخ تيم ملي به جام جهاني 
را مي شكند. در همين راستا بد نيست به عملكرد ايران در دور رفت 

مقدماتي جام جهاني ادوار گذشته نگاهي داشته باشيم.
در دور رفت مقدماتي جام جهاني 1978 آرژانتين، ايران با 3برد و 
يك مساوي از 8امتياز ممكن، 7امتياز به دست آورد. در اين بازي ها 
به تيم برنده 2امتياز تعلق مي گرفت اما با معدل بر مبناي 3امتياز، 
ايران در هر بازي معدل 2/5امتياز را ثبت كرده است. براي دومين 
صعود به جام جهاني كه در سال1998 و در فرانسه برگزار مي شد، 
ايران با 2تساوي و يك پيروزي معدل 2/33امتياز را ثبت كرد. تيم 
ملي 8 سال بعد )ايران به جام جهاني2002 صعود نكرد( براي راه يابي 
به جام جهاني2006 آلمان، بازي هاي دور رفت را با يك تســاوي و 
2پيروزي و ثبت معدل 2/33امتياز به پايان رساند. در راه صعود به 
جام جهاني2014 برزيل، شاگردان كي روش در دور رفت مقدماتي 
جام جهاني يك تساوي، يك شكست و 2پيروزي داشتند تا ميانگين 
1/75 را ثبت كنند. در دوره قبلي هم )جام جهاني2018 روســيه( 
در دور رفت با كي روش 2/2امتياز در هر بازي را ثبت كرديم. حالا 

اما بهترين ركورد تيم ملي در دور رفت مقدماتي هاي جام جهاني در 
دستان اسكوچيچ و تيمش است. آنها از 12بازي آخر خود در همه 
رقابت ها، 11بازي را برده و يك بار مساوي كرده و درنهايت معدل 

2.6امتياز را به دست آورده اند.

A وضعيت گروه  
ايران با يك تســاوي و 4برد با 13امتياز مقتدرانه در صدر ايستاده 
است اما وضعيت كره جنوبي هم خوب اســت. كره اي ها 2تساوي 
به دســت آورده اند و بقيه بازي هــا را برده اند و 11امتيــاز دارند. 
نزديك ترين تعقيب كننده همين لبنان اســت كه جلوي ايران در 
زمين خودش در محوطه جريمه حبس شده بود. لبناني ها 5امتياز 
دارند و خوبي اين تيم اين است كه مي توانند باز هم از بقيه مدعيان 
و رقباي ايران امتياز بگيرند. عراق كه كاتانچ را پيش از اين مرحله از 
كار بركنار و ادووكات هلندي را جايگزين او كرد، هيچ بردي به دست 
نياورده، اما لطفي كه به ما كرده اين بوده كه توانسته از كره جنوبي 
امتياز بگيرد. عراق غير از باخت به ايران همه بازي هايش را مساوي 
كرده. وضعيت ادووكات به قدري وخيم است كه خودش در كنفرانس 

مطبوعاتي پس از تساوي با سوريه گفته آمادگي اخراج را دارد. 
امارات متحده عربي كه به نظر مي رسيد با ملي پوش كردن بازيكنان 
خارجي و استخدام يك مربي مشهور به نام فان ماوريك جزو مدعيان 
خواهد بود، در دور رفت حرفي براي گفتن نداشت و حتي در خانه 
خودش به ايران باخت. امارات يــك باخت هم به كره داد و 3بازي 
ديگرش را مساوي كرد. سوريه تنها 2تساوي به دست آورد. ايران در 

صورت پيروزي برابر سوريه در بازي سه شنبه اين هفته در اردن، 
امتيازات خود را به 16 خواهد رســاند. كره كه بعيد است پا پس 
بكشد اما لبنان و عراق و امارات و سوريه در رويارويي فرسايشي و 
باخت-باخت مقابل هم مي توانند كمك كنند تا صعود ايران خيلي 
زودتر از ادوار پيش و پايان يافتن مســابقات گروهي قطعي شود. 
باخت احتمالي عراق در بازي اين هفته مقابل كره مي تواند خيال ما 

را راحت و اين مدعي را از گردونه رقابت خارج كند.

B وضعيت گروه  
هروه رنار كه مي توانست سرمربي تيم ملي ايران باشد اما فدراسيون 
قبلي عجله كرد و با ويلموتس عهدنامه تركمانچاي بست، توانسته از 
تيم ملي عربستان مدعي شماره يك صعود از اين گروه بسازد. رنار و 
تيمش تنها در بازي آخر گروه در زمين استراليا امتياز از دست دادند 
و بدون گل مساوي كردند. بازي بعدي در زمين خودي مقابل ويتنام 
است. ديدار رفت در ويتنام 1-3 به سود سعودي ها شد. عربستان 
دقيقا هم اندازه ايران امتياز گرفته و ميانگين 2/6امتياز در هر بازي 
دارد. استراليا به عربستان امتياز داد و با شكست مقابل ژاپن باعث 
شد شانس صعود ژاپني ها زنده بماند. ژاپن در زمين خودش به عمان 
كه برانكو ايوانكوويچ را روي نيمكــت دارد يك بر صفر باخت و در 
عربستان هم همين نتيجه را تكرار كرد، اما 3بازي بعدي با برد اين 
تيم همراه بود. برانكو هم همان 4امتياز را به دست آورد و 2باخت 
به عربستان و اســتراليا داد. او توانســت با تيمش در زمين چين 
امتياز بگيرد و ژاپن را در بازي خارج از خانه ببرد. با اين  حال بعيد 
است عمان شــانس زيادي براي صعود و ادامه رقابت داشته باشد. 
ويتنام هر 5بازي خود را باخته و احتمالا بازي ششم را اين هفته در 
عربستان مي بازد. چين هم فقط يك تساوي و يك برد به دست آورده 

و كسي روي اين تيم براي صعود حساب نمي كند.

B مقدماتی جام جهانی )منطقه آسیا( - گروه
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه

83513-541عربستان1

531183510استرالیا2

24319-53ژاپن3
7-521266عمان4
44-5113610چین5

-7-5411--5ویتنام6

A مقدماتی جام جهانی )منطقه آسیا( - گروه
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه

82613-541ایران1

52311-532کره جنوبی2

15-512245لبنان3
34-4136-5عراق4
23-3235-5امارات5

32-2358-5سوریه6

فوتبال 90دقيقه نيست
ايران؛ سومين تيمي كه در وقت هاي تلف شده 

مقدماتي هاي جام جهاني كام بك مي زند

ديگر شعار »فوتبال 90 دقيقه اســت« كاربردي ندارد. با 
وقت هاي تلف شده اي كه در فوتبال گرفته مي شود، فوتبال 
10+90دقيقه هم مي شــود؛ به ويژه با تأخيرهايي كه در 
جريان بازي و با چك كردن صحنه ها توســط كمك داور 
ويدئويي صورت مي گيرد و البته افزايش تعداد تعويض ها هم 
در اين زمينه بي تأثير نبوده است. در تاريخ فوتبال مسابقات 
بزرگي در وقت هاي تلف شده سرنوشت شان مشخص شده 
كه يكي از معروف ترين و حســاس ترين آنها در سال هاي 
اخير، كام بك تاريخي بارسلونا مقابل پاري سن ژرمن بوده 
كه 5 سال قبل جلوي چشــمان بيش از 96هزار تماشاگر 
پرسروصدا در ورزشگاه نوكمپ رخ داد و به رمونتادا به معناي 
بازگشت شهرت يافت. بارسلونا در آن مسابقه و درحالي كه 
ديدار رفت را 4بر صفر در پاريس باخته بود،  در بازي برگشت 
تا دقيقه90با نتيجه 4بريك از حريــف پيش بود كه اين 
نتيجه براي صعود كافي به نظر نمي رسيد. حتي گل پنجم 
هم منجر به صعود بارسا به نيمه نهايي ليگ قهرمانان در آن 
فصل نمي شــد. نيمار در دقيقه1+90گل پنجم را از روي 
نقطه پنالتي به ثمر رساند اما اين سرخي روبرتو بود كه در 
واپسين ثانيه هاي وقت هاي تلف شده و در دقيقه5+90از 
روي پاس نيمار گل ششم را وارد دروازه تيم ميهمان كرد 
و آن رمونتاداي تاريخي را رقم زد. حتي در سال2019يك 
مسابقه فوتبال بين برتون آلبيون و بورنموث در رقابت هاي 
چمپيونشيپ انگليس برگزار شد كه اين ديدار 28دقيقه 
وقت تلف شده داشــت. كام بك تيم ملي ايران در بازي با 
لبنان هم با اينكه ديدار خيلي حساسي براي ما نبود و حكم 
مرگ و زندگي نداشت، يك اتفاق تاريخي بود. از اين لحاظ 
كه تنها 3 بار تيم ها در مسابقات انتخابي جام هاي جهاني 
موفق شده اند بازي باخته با يك گل اختلاف را در وقت هاي 
تلف شده به پيروزي 2بريك تبديل كنند كه ايران يكي از 
اين 3 تيم بوده است. براي سومين بار در تاريخ رقابت هاي 
مقدماتي جام جهاني در تمامي قاره ها و نخستين بار در آسيا 
يك تيم بازي باخته را با 2 گل در وقت هاي اضافه با پيروزي 
به پايان رســاند. جالب اينكه كام بك اين مدلي در تاريخ 
مسابقات انتخابي ادوار جام جهاني هرگز توسط يك تيم 
اروپايي يا تيم ملي بزرگ صاحب فوتبال و مدعي ثبت نشده 

است. اين كام بك ها به شرح زير است.
  ۱۸ نوامبــر ۲۰۰۳؛ ونزوئــلا 2- بوليــوي 
يك)مقدماتي جام جهاني در منطقه آمريكاي جنوبي(/ 
برد در وقت هاي اضافه با گل هاي ري در دقيقه 1+90و 

آرانخو در دقيقه 90+3.
  ۱۵ اكتبر ۲۰۱۳؛ پانامــا 2- آمريكا 3)مقدماتي 
جام جهاني در منطقه آمريكاي شمال و مركزي(/ برد 
در وقت هاي اضافه با گل هاي زوسي در دقيقه 2+90و 

جانسن در دقيقه 90+3.
  ۱۱ نوامبر ۲۰۲۱؛ لبنــان يك- ايران 2)مقدماتي 
جام جهاني در منطقه آسيا(، برد در وقت هاي اضافه با 
گل هاي سردار آزمون در دقيقه 1+90و احمد نوراللهي 
در دقيقه 5+90كه دقيقا در همان 2 دقيقه اي بود كه 
گل هاي بارسلونا مقابل پاري سن ژرمن در آن بازگشت 

تاريخي به ثمر رسيد.

ليگ در چنگ مربيان ليورپولي
جرارد چهارمين مربي ليورپولي ليگ برتر اين فصل است

ملاقات مثلًا اتفاقي
چرا گوارديولا با لواندوفسكي در اسپانيا ديدار كرد؟

روبرت لواندوفســكي و گوارديولا خصوصي با هم صحبت كردند. 
اين اتفاق مي تواند منبع شايعاتي درباره پيوستن مهاجم لهستاني 
به منچسترســيتي در فصل آينده باشد. بهترين گلزن سال2021 
پيش از ايــن در بايرن مونيــخ زيرنظر اين مربي اســپانيايي بازي 
مي كرد. او در دوران پپ در بايرن 67گل براي او زده بود تا گوارديولا 
درباره اش بگويد: »لواندوفســكي حرفه اي ترين بازيكني است كه 
تاكنون ديده ام«. جريان ملاقات بين اين دو هم به اين شكل بود كه 
لوا براي حضور در اردوي تيم ملي لهستان در خيرونا حضور داشت 
تا اين تيم را براي بازي با آندورا كه منطقه كوچكي در همســايگي 
اسپانياست، همراهي كند. از قضا، گوارديولا هم همزمان در اين شهر 
حضور داشت و ملاقات بين دو طرف بر همين اساس شكل گرفت تا 
شائبه مذاكره با بازيكني كه قرارداد دارد، پيش نيايد و باشگاه آلماني 
معترض اين ديدار نشود. گوارديولا گفته با پايان قراردادش در سيتي 

مي خواهد هدايت يك تيم ملي را در دست بگيرد و مدتي از فضاي 
كار در فوتبال باشگاهي دور باشد اما تا آن موقع زمان هست تا لوا را به 
منچستر بكشاند. مربي كاتالوني روزهاي آخر نقل وانتقالات تابستاني 
نزديك بود كريســتيانو رونالدو را از يوونتوس بخرد كه نشــد. او 
هفته هاي طولاني براي خريد هري كين تلاش كرد كه آن هم نشد. 
گوارديولا كه آگوئرو را در اين فصل از دست داده بود، هيچ بازيكني 
در خط حمله جذب نكرد. او حتي تنها بازيكني كه مي تواند در نوك 
حمله بازي كند، يعني گابريل ژسوس را در پست هاي غيرتخصصي 
و وينگر يا پشــت مهاجم بازي مي دهد و از دي بروين يا گوندوگان 
به عنوان مهاجم كاذب در تركيب استفاده مي كند. لواندوفسكي از 
اينكه باشگاه بايرن مونيخ شايعات مربوط به علاقه به جذب ارلينگ 
هالند از دورتموند را تكذيب نكرده، دلخور اســت. او معتقد است 
 به اندازه اي كه شايسته است، مورد تمجيد قرار نمي گيرد. اگر توپ 
طلاي امسال را هم كه كاملا شايسته آن است به كسي مثل مسي 
ببازد، نااميدي اش بيشتر مي شود و آنگاه به طور جدي به رفتن به 

منچسترسيتي فكر مي كند. 

مثل ليگ برتر خودمان كه بيشــتر تيم هاي ليگي از ســرمربي 
استقلالي اســتفاده مي كنند، در انگليس هم ليورپولي ها در حال 
اشغال ليگ برتر هستند. جدا از يورگن كلوپ، سرمربي ليورپول، 
3سرمربي ديگر در ليگ برتر مشغول به كار هستند. استيون جرارد، 
اسطوره ليورپولي ها به عنوان جانشــين دين اسميت هدايت تيم 
استون ويلا را در دســت گرفت و جالب اينكه حدود كمتر از يك 
 ماه ديگر او تيمش را براي رويارويي با تيم محبوب سابق خودش 
مي چيند. سرمربي ديگر ليورپولي اين فصل ليگ برتر برندن راجرز 
است كه در لســتر خيلي خوب كار كرده و اين تيم را در بالاهاي 
جدول نگه داشته است. راجرز مربي پرمشتري اين روزهاي فوتبال 
است. تازه ترين و جدي ترين مشــتري او كه پيش از كلوپ روي 
نيمكت ليورپول مي نشست، منچستريونايتد است. مي گويند در 
قرارداد راجرز بندي وجود دارد تا اگر باشگاه بزرگي او را خواست، 
بتواند قراردادش را يك طرفه فسخ كند. سرمربي سوم رافا بنيتس 
و كسي است كه اين تيم بندرنشين را يك بار به قهرماني و يك بار 
به نايب قهرماني ليگ قهرمانان اروپا رساند؛ دقيقا همان كاري كه 
كلوپ براي ليورپول انجام داده بود. بنيتس پيشنهاد تيم رقيب يعني 
اورتون را پذيرفته و به همين دليل منفور هر دو باشگاه شهر ليورپول 
شده است. او از سوي تيم سابقش به خيانت متهم شده اما از سوي 

تافي ها هم مورد پذيرش قرار نگرفته است.
استيون جرارد سرمربي 41 ساله ســابق رنجرز به عنوان سرمربي 
جديد تيم استون ويلا معرفي شد. ويلا كه پس از 5 باخت متوالي در 
جايگاه شانزدهم جدول قرار گرفته، جرارد را جانشين دين اسميت 
كرده اســت. جرارد در حالي روي نيمكت ويلا مي نشيند كه در 
دوران بازي خود در ليورپول، بيش از هر تيمي به ويلا گل زده بود؛ 
13گل. قرارداد جرارد با ويلا 2/5ساله است و اين تيم براي جذب 
او و گري مك آليستر )كمك مربي( غرامتي 3/ 4ميليون پوندي به 
رنجرز پرداخت كرد. مك آليســتر هم يكي از ستاره هاي قديمي 
منچستريونايتد است كه دشمن ليورپول محسوب مي شود. ويلا 
در نخستين بازي با هدايت جرارد در نخستين هفته بعد از فيفادي 
كه هفته آينده خواهد بود، ميزبان برايتون است. جرارد سال2018 
به رنجرز رفت و توانست سلطه سلتيك را كه توسط برندن راجرز 
رقم خورده بود، بشــكند و فصل قبل اين تيم را قهرمان ليگ برتر 
اســكاتلند كند. جرارد فصل گذشــته رنجرز را بدون شكست، با 

پيروزي در همــه بازي هاي خانگــي، دريافت 
تنها 13 گل و كســب 102 امتياز قهرمان ليگ 
برتر اســكاتلند كرد. او در 3سال حضورش در 
رنجرز گلاسكو 192بار اين تيم را هدايت كرد كه 

حاصل آن 124برد، 41مساوي، 27باخت، 407گل 
زده و 139گل خورده بود. عملكرد او در اين فصل 
در 38بازي، 32برد و 6تساوي، بدون باخت بود با 
102گل زده و ركورد صددرصد پيروزي. سلتيك تا 
پيش از ورود جرارد به ليگ اسكاتلند 9سال پياپي 
قهرمان ليگ شده بود. او تيم را با 4امتياز اختلاف 
نسبت به تيم دوم يعني سلتيك تحويل مقامات 
باشــگاه داد. از جنارو گتوزو، ســرمربي فصل 
قبل ناپولي به عنوان جانشــين احتمالي او ياد 
مي شود. رونالد كومان هم يكي از گزينه هاست 
اما اگر الان تيم بگيرد، ممكن اســت غرامت 

2ميليون يورويي از بارسلونا را از دست بدهد.
جرارد بعد از پذيرفتن اين پيشنهاد گفت: »استون ويلا 

باشگاهي با تاريخ و اصالت در فوتبال انگليس است و من 
بسيار مفتخرم كه ســرمربي جديد آن هستم.« او قبلا 
درباره سرمربيگري در ليورپول هم گفته بود كه اميدوار 
است يورگن كلوپ سال هاي طولاني در اين باشگاه بماند، 
اما اگر روزي مربي آلماني خواست برود، او حاضر است 

جايش را بگيرد.
پس از زيدان، گوارديولا، كونته، آنچلوتي، سيمئونه و 
برخي ديگر از ستاره هاي دهه90 كه در مربيگري به 
موفقيت هاي زيادي رسيدند، حالا نوبت ستاره هاي 
قرن بيست ويكم است كه در اين حرفه سري بين 

سرها بلند كنند. ســال هاي اخير افرادي مثل 
گتوزو، پيپو اينتزاگي، پيرلو و... نتوانســتند 
در مربيگري بــه درجه بالايي برســند اما 
هم دوره هاي آنها مثل لمپارد، جرارد، ژاوي، 
سيمونه اينتزاگي، پاتريك ويه را، ميكل آرتتا 
و سولسشائر در موقعيت هاي مناسبي براي 

موفقيت در اين عرصه دست يافته اند.

چك ها چكش ها را خريدند
درحالي كه باشــگاه هاي ليگ برتري ميلياردرهاي 
سعودي مالك نيوكاسل را مي خواهند تحريم كنند و 
در نقل وانتقالات زمستاني به او و باشگاهش بازيكن 
نفروشند، يك ميلياردر خارجي ديگر هم باشگاهي 
از اين ليگ را خريد. البته فعلا ۲7درصد سهام باشگاه 
وستهم به گروه سرمايه گذاري و هولدينگ ۱۸۹۰چك 
متعلق به دنيل كرتينســكي واگذار شده است. او و 
همكارش پاول هورســكي در هيأت مديره هم عضو 
شده اند. اكنون سلطه ۱۰ســاله ديويد گلد و ديويد 
ساليوان بر چكش ها به پايان رسيده. قرار است در وهله 
اول بدهي هاي بلندمدت وستهم توسط ميلياردر اهل 

چك پرداخت شود.

كاسبي به روش آقاي خاص
ژوزه مورينيو در ۳تيــم آخري كــه در ليگ برتر 
هدايت شان را در دســت داشــته، مبلغي حدود 
۱۰۰ ميليون پوند غرامت دريافت كرده است. او غيراز 
ستاره ها يا بازيكنان گران قيمتي كه براي تيم هايش 
مي خرد، در تاوان گرفتن روش خاص خودش را دارد. 
آقاي خاص در طول ۱۰سال اخير، نزديك به ۱۰۰ميليون 
پوند فقط از مربيگري در ۳تيم ليگ برتري كسب كرده 
و در هر ۳باشگاه نيز از سمت خود بركنار شده است. 
نزديك ترين رقيب ژوزه از اين حيث پوچتينو است كه 
بيش از ۵۰ميليون پوند درآمد كمتري نسبت به آقاي 
خاص داشته اســت. ژوزه در اين مدت ۳۶۶بار روي 
نيمكت تيم هاي چلسي، منچستريونايتد و تاتنهام 
نشسته و ۲۰۹پيروزي كسب كرده و ۵عنوان قهرماني 
را به ارمغان آورده است. درآمد در هر ساعت ۱.7۵۸ 
پوند، درآمد در هر روز۴۲.۱۹۲ پوند، درآمد در هر بازي 
۲۶۶.۸7۰ پوند، درآمد به ازاي هر برد ۴۶7.۳۴۲ پوند، 

مجموع درآمد ۹7.۶7۴.۴۸۰ پوند هم داشته است.

ارتش سايبري سوپرليگي ها
ال كانفيدنشال اسپانيا گزارش داده و مدعي شده كه 
پس از اعلام رسمي پروژه ســوپرليگ قرار بود ظرف 
7۲ســاعت توفان توييتري در حمايت از اين پروژه 
به راه بيفتد و ارتش ســايبري با كمــك روبات ها اين 
پروژه را آينده فوتبال معرفــي كنند و آن را محبوب 
جلوه دهند اما زور ســنتي ها بيشــتر بود و مخالفان 
سوپرليگ به ســركردگي رئيس يوفا توانستند ظرف 
۴۸ساعت همه باشگاه هاي حاضر در اين پروژه غيراز 
رئال و بارســا و يووه را از حضور در آن منصرف كنند و 
مردم را بترسانند كه چرا نشسته ايد كه دارند فوتبال 
و عشق تان را از شما مي گيرند. نزديك به 7 هزار روبات 
بدون هيچ دنبال كننده اي، پيش از اعلام ســوپرليگ 
 ساخته شده اند و نزديك به ۱۸هزار توييت با هشتگ
 EstamosContigoPresi به معناي ما كنار تو هستيم 
رئيس منتشر شده اند. ۳۶۰۰توييت هم با جمله يكسان 
»سوپرليگ ايده خوبي است و فوتبال را متحول خواهد 
كرد« منتشر شده اســت. در كل اما بيش از ۲ميليون 
توييت از ۲7۲هزار حســاب درباره سوپرليگ بحث و 

تبادل نظر كردند كه بيشتر آنها نظري منفي داشتند.
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دوراهی پيمان

پیمان اکبری که خود را شایسته سرمربیگری تیم ملی بزرگسالان 
می پنداشت، حالا گزینه سرمربیگری تیم جوانان ایران است و 
گویا فردا  پس فردا در نشست کمیته فنی در این باره تصمیم نهایي 
گرفته مي شود. اما به نظر مي رسد او مردد است که آیا پیشنهاد 
فدراســیون را بپذیرد یا نه. پیمان حق هم دارد تردید داشــته 
باشد. از تیم نوجوانانی که سوم دنیا شد، فقط دو  سه بازیکن مثل 
امیرمحمد گل زاده، پوریا خانزاده و یوسف کاظمی که در سطح بالا 
بازي مي کنند، به تیم جوانان آمده اند. ساختن سه چهار بازیکن 

هم تراز آنها زمان  مي خواهد و حوصله.

ماموريت اسپرا به يك ايراني

جان اسپرا، سرمربي تیم ملي والیبال آمریکا که به تازگي 
سرمربي دانشگاه یوسي اي ال آمریکا شده است، مرتضي 
شیاري، بازیکن پیشین تیم ملي والیبال ایران را به عنوان 
دستیار خود برگزیده و به او ماموریت داده است که از بین 
بازیکنان نوجوان و زیر 19سال ایران، افراد مستعدي را که 
با تیمي قرارداد حرفه اي ندارند، چند نفري را براي جذب 
به این دانشگاه انتخاب و راضي کند؛ هم بازیکنان در این 
دانشگاه به تحصیل شان ادامه بدهند و هم از مزایاي والیبال 
بهره ببرند. پست هاي مورد نظر او قدرتي دریافت کننده و 
قطر پاسور هستند. بازي براي این دانشگاه بهتر از بازي در 

لیگ هاي عجیب و غریب مقدونیه، پرتغال و... است.

قحطی پاسور

والیبال ایران به شــدت با کمبود پاسور مواجه شده و لیگ 
جولانگاه پاسورهایی اســت که موهای شان یکدست سفید 
شده. امیر حســینی، پرویز پزشــکی و علیرضا بهبودی در 
مجموع بیش از 120ســال ســن دارند ولی بــاز یکه تاز و 
بی همتا هستند. جواد کریمی که با فشــار رسانه ها در تیم 
ملي کنار ســعید معروف قرار گرفت، باز هم ترجیح داد در 
یک لیگ متوسط اروپایی در بلژیک  پاس بدهد.  امیر محمد 
فلاحت خواه، پاسوری که با تیم نوجوانان ایران قهرمان جهان 
شده بود، در اثر آسیب های مداوم در سایه فراموشی فرو رفته 
است. زبان مان لال اگر کریمی آسیب ببیند، تکلیف چیست؟ 
فدراسیون والیبال باید مربیان تیم هاي نوجوانان را مجاب 
کند که از تمرین دهندگان تخصصی پاســور استفاده کنند 
و دست از گرایش های شخصی خویش و پسرخاله بازی در 

گزینش مربیان بردارند.

وزارتورزشموردغضبگوششكستهها
علیرضا دبیر در تازه ترین صحبت هایش از دولت و مجلس خواسته تا به مشکلات کشتي ورود کنند

پشت خط زن

لیگ برتر والیبال همچنان با ســرعت و پرشتاب طی طریق 
می کند. در کمتر از 17، 18 روز 43 مسابقه برگزار شده است 
و روزهای یکشنبه و چهارشــنبه هر هفته تیم ها به میدان 
مي روند. انجام این بازي هاي پي  درپي پیامدهایي براي تیم ها 
داشته است که اصلي ترین آن خیل مصدومانی است که روي 
دست تیم ها مانده. با این شتاب و با انجام دو  سه پرواز در هفته 
براي رسیدن به شــهرهاي میزبان، بعید به نظر مي رسد تا 
پایان نیم فصل براي بازیکنان اعم از باتجربه و جوان نایي براي 
والیبال بازي کردن بماند. اینجا بورکینافاســو نیست؛ ایران 
است که تا چند سال پیش یکی از 4لیگ برتر دنیا را داشت. 
اگر خودتان چیزي بلد نیســتید، لااقل توصیه هاي ولاسکو، 
سرمربي سابق تیم ملي را براي برگزاري لیگ به یاد بیاورید.

ليگ پرشتاب

حدود 2 ماه از ریاست حمید ســجادي در وزارت ورزش و جوانان مي گذرد ولي در همین مدت کوتاه، صداي اهالي کشتي درآمده است. 
علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتي که بارها در جلسات خصوصي از بي تفاوتي وزارت ورزش نسبت به مسائل کشتي گلایه کرده بود، 
این بار در نشست خبري به صراحت گفت که با آمدن سجادي وضعیت کشتي هیچ تغییري نکرده و امیدوار است مجلس و دولت مشکل 

ورزش اول ایران را ریشه اي حل کنند.

  توقع كشتي از وزارت
طبق آماري که در ورزش ایران موجود است، در بیشتر بازي هاي المپیک  کشتي  بیش از 70درصد مدال هاي کاروان را به دست آورده است. 
براي نمونه در همین بازي هاي توکیو از 7مدال کاروان ایران، 4مدال را کشتي گیران به دست آوردند. در المپیک ریو هم 5مدال از 8مدال 
ایران را دوبنده پوشان کسب کردند. شاید براي همین است که آنها از وزارت ورزش و مسئولان توقع نگاه ویژه دارند. فدراسیون کشتي که 
هم کشتي آزاد و هم کشتي فرنگي را در زیرمجموعه اش دارد و تیم هاي پرتعدادي را به المپیک ها اعزام مي کند، بیشتر از فدراسیون هاي 
دیگر مشکلات مالي دارد. مشکلات مالي این فدراسیون از زمان رشد قیمت ارز آغاز شده و تا همین امروز ادامه داشته است. بارها مسئولان 
فدراسیون اعلام کرده اند بودجه اي که وزارت و کمیته ملي المپیک به کشتي اختصاص مي دهد، با شرایط ارزي، کفاف هزینه  سفرهاي 

تیم ملي را نمي دهد. هر تیمي که  فدراسیون به مسابقات اعزام مي کند، بین 8 تا 10میلیارد هزینه دارد.

  دبير: عدالت در وزارت ورزش نيست
دبیر در نشســت با خبرنگاران از اختلافات کهنه اي که بین وزارت ورزش و فدراسیون کشتي هست، پرده برداشت و از بودجه اندك 
فدراســیون و بي توجهي وزارت ورزش گلایه کرد. او گفت: »مشکل  ما هنوز حل نشده  و در جلســه آخر با وزیر ورزش  و جوانان هم 
گلایه کردم. باید به همه رشته ها توجه شــود اما این عدالت نیســت که هر کس یک جور بودجه بگیرد. ما براي اعزام به صربستان و 

نروژ 10میلیارد خرج کردیم اما به ما سه، چهار میلیارد دادند. به دنبال رعایت عدالت هستیم و این عدالت در وزارت ورزش نیست.«
مشکل دیگر دبیر مالیاتي است که باید بابت پاداش کشتي گیران پرداخت شود: »نزدیک به 8میلیارد تومان جایزه قهرمانان کشتي را 
به حساب فدراسیون ریختند که حدود 2/5میلیارد تومان مالیات دارد. مسئولیت پرداخت این مالیات را نه وزارت ورزش قبول مي کند 
و نه کشتي گیر. این مالیات روي دوش فدراسیون مي افتد. سؤال این اســت که چرا این پاداش را خود وزارت به حساب ورزشکاران 
نمي ریزد که مالیاتش را هم بدهد؟ از زمان حضور سجادي در وزارت ورزش هیچ اتفاقي نیفتاده و اقدامات عملي ندیده ایم. نتوانستیم 
وزارتخانه را توجیه کنیم. امیدواریم مجلس شوراي اسلامي و دولت ورود کنند تا این مشکل ریشه اي حل شود.« کشتي در مسابقات 
جهاني نروژ توانست در رشته فرنگي و آزاد روي سکوي دوم و سوم دنیا قرار بگیرد که این افتخارآفریني با تبریک مسئولان عالي رتبه 
کشوري همراه بود. باید دید با اختلافي که بین فدراسیون کشــتي و وزارت ورزش رخ داده، با پادرمیاني چه کسي این مشکل حل 

مي شود.

جمشيد حميدي
کارشناس والیبال

مرحله گروهي لیگ برتر کشتي آزاد امروز به پایان مي رسد ولي هنوز 
تاریخ برگزاري مرحله نیمه نهایي مشخص نشده است. لیگ امسال 
متفاوت از سال هاي گذشته آغاز شد. تفاوت اصلي هم در تقسیم شدن 
کشتي گیران برتر ایران بین 3تیم صنایع مازندران، فولاد ذوب آمل 
و سهند ارس اســت که این اتفاق کشــتي ها را نزدیک کرده است. 
زمزمه غیبت تیم بازار بــزرگ، قهرمان فصل پیش هم از اواخر لیگ 
سال گذشته آغاز شد و با شــروع نقل و انتقالات کشتي گیران، این 

شایعه رنگ واقعیت گرفت. لیگ با این شرایط شروع شد و به مرحله  
نیمه نهایي رسید.

در مسابقات دور برگشت که از اواخر هفته گذشته آغاز شد، تکلیف 
3تیم صعودکننده مشــخص شده اســت. طبق پیش بیني ها تیم 
دانشگاه آزاد، ســهند ارس و صنایع مازندران صعود خود به مرحله 
بعد را قطعي کرده اند و با توجه به نتایــج دور رفت و نفراتي که تیم 
فولاد ذوب آمل در اختیار دارد، باید صعود این تیم  را هم که امروز 

مســابقه دارد، قطعي دانســت.تیم صنایع مازندران با هدایت رضا 
یزداني با توجه به شکستش مقابل تیم ستارگان ساري در دور رفت، 
روز گذشته رقابت جذابي را براي صعود داشت. صنایع با در اختیار 
گرفتن یک کشتي گیر خارجي و استفاده از 2ملي پوش خود و با تمام 
پتانسیل پا به این رقابت گذاشت. این مسابقه در سالن سیدرسول 
حسیني ســاري برگزار شد و تیم صنایع موفق شــد با نتیجه 7 بر 
3 شکســت 5 بر 5 دور رفت را جبران کند. تیم صنایع براي اینکه 
بتواند پیروزي تضمین شده اي داشته باشد، ماگومد رسول گادژي 
ماگمدوف را که در فینال مسابقات جهاني 2015 حسن یزداني را 
شکست داده بود، به خدمت گرفت، البته در وزن 70کیلوگرم از او 
استفاده کردند. ماگمدوف در مسابقات اروپایي 2020 به مدال نقره 
وزن 74کیلوگرم رسیده بود ولي با این حال به یک وزن پایین تر آمد 

و عرفان الهي را شکست داد. 
از دیگر نکات این رقابت حضور مجدد زاگیر شاخیف در ترکیب تیم 

ســتارگان بود که همانند دور رفت فرزاد عموزاد را برد. شاخیف در 
مسابقات جهاني نروژ با شکســت امیرمحمد یزداني به مدال طلاي 
65کیلوگرم رسید. شاخیف با فن فیتیله پیچ یزداني را برده بود و با 
همین فن عموزاد را با امتیاز عالي در کمتر از 3دقیقه شکست داد. از 
نکات دیگر این رقابت حساس پیروزي گئورگي ادیشویلي گرجستاني 
در فینال 125کیلوگرم برابر جابر صادق زاده کشتي گیر تیم صنایع 
مازندران بود که چند روز پیش بــراي هفتمین بار به عنوان پهلواني 
ایران رسید. این کشتي گیر گرجستاني با فن کول انداز، صادق زاده را 
به پل زد و صحنه زیبایي را در آخرین کشتي دیدار صنایع و ستارگان 
ساري خلق کرد. با راهیابي تیم صنایع به دیدار نیمه نهایي، باید منتظر 
دیدار جذابي بین تیم هاي فولاد ذوب آمل، سهند ارس و دانشگاه آزاد 
بود. سازمان لیگ کشتي هنوز زمان برگزاري دیدار هاي نیمه نهایي 
را اعلام نکرده است که این مســئله جزو نکات منفي لیگ کشتي 

محسوب مي شود.

  انتقام رضا يزداني از ستارگان ساري
 دانشگاه آزاد، سهند ارس و صنایع مازندران به مرحله نیمه نهایي لیگ کشتي

 صعود کرده اند و منتظر تیم چهارم هستند که امروز مشخص مي شود 
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حوادث شماره  8360 

  داروهاي كودكان سرطاني فقط در بازار آزاد موجود است
بســياري از داروهاي كودكان سرطاني كه حساســيت هاي دارويي 
بسيار دارند در داروخانه هاي دولتي نيست. داروخانه پس از چندبار 
پيگيري ممكن است 2 ورق قرص يا مثلا 2 عدد آمپول در اختيارمان 
بگذارد و بعد باقی همان دارو و همان برند را از بازار سياه دارو با چند 
ميليون تومان تهيه مي كنيم. چرا هيچ نظارتي بر اين موضوع نيست. 
خانواده اي كه 2 بچه دارد كه يكي از آنها سرطاني است، چگونه هزينه 
چند 10 ميليوني دارو را تامين كند و به زندگي عادي هم برســد. از 
مسئولان تقاضاي رسيدگي جدي و برخورد با متخلفان و ساماندهي 

وضعيت دارو را داريم.
زماني از زنجان 

  جلوي تجمع دلالان ارز در فلكه صادقيه را بگيرند
از مراجع قضايي و نيروي انتظامي تقاضا داريم جلوي تجمع دلالان ارز 
و  ساير دلالان در فلكه صادقيه را بگيرند. تجمع اين دلالان كه از عوامل 
گراني اجناس و چند برابر شدن قيمت ها هستند باعث ناراحتي اهالي 

و كساني شده كه هر روز از اين ميدان تردد مي كنند.
نيك پي از صادقيه 

  استفاده از تلفن همراه در جايگاه هاي سوخت مطلقا ممنوع شود
به رغــم اطلاع رســاني هايی كه صــورت مي گيرد و نصــب علائم 
هشداردهنده، برخي رانندگان در پمپ بنزين با تلفن همراه صحبت 
مي كنند كه هر از چند گاهي خبرهاي فاجعه بار در اين خصوص به 
گوش مي رسد. به نظر مي رسد بايد با نظارت از طريق دوربين ها و نصب 
تابلوهاي قابل رويت با خط درشت از تكرار اين حوادث تلخ جلوگيري 

كرد. همچنين براي هنجار شكنان جريمه درنظر بگيرند.
عسكري از تهران 

  علت ترافيك شرق تهران كمبود اتوبوس است 
يكي از مناطق تهران كه شايد بالاترين ميزان استفاده از خودروهاي 
شخصي را داشته باشد محدوده تهرانپارس و نارمك است.   گاه ديده ام 
گلايه هاي شــهروندان از وضعيت اتوبوســراني آن در همين ستون 
به چاپ رسيده اســت. اگر خطوط اتوبوس مناسب به سمت شمال 
تهران در اين مسير وجود داشته باشد، قطعا استفاده از خودروهاي 
شــخصي و ترافيك نيز كمتر خواهد شد. وضعيت فاجعه بار ترافيك 
صبح و عصر در تمام مسير تهرانپارس و نيز بزرگراه رسالت حد فاصل 
ميدان رسالت تا سر خيابان استاد حسن بنا فقط به دليل كافي نبودن 
اتوبوس ها، خرابــي اتوبوس هاي اين خط، ســرفاصله حركت هاي 
طولاني و كمبودهاي ديگر است كه عامل استفاده مردم از خودروهاي 

شخصي شده است.
عباسي از تهران 

  بيمه تكميلي بازنشستگان، پوشش دهنده نيازهاي درماني آنها نيست
براي بازنشستگان و مستمري بگيران بيمه تامين اجتماعي فقط يك 
بيمه تكميلي وجود دارد كه آن هم بيمه آتيه ســازان وابسته به اين 
سازمان است. درحالي كه بيمه هاي تكميلي بهتر و مناسب تري وجود 
دارد. اين نوع بيمه شامل بسياري از امكانات بقيه شركت هاي بيمه، 
ازجمله هزينه دارو و ويزيت پزشكان نمي شــود و از مبالغ پرداخت 
شده اي كه فاكتور آنها ارائه مي شود نيز مبلغ و درصد قابل توجهي به 

بيماران داراي بيمه تكميلي برگشت داده نمي شود.
 محمود بليغيان از اصفهان

  برق دزدي از تيرهاي برق در منطقه18و9 شهرداري تهران
تعداد قابل توجهي از وانتي ها در ۴۵متري زرند به سمت سه راه آذري از 
سر خيابان بگلو تا سر خيابان مرادخاني شمالي كه تحت پوشش عوامل 
نظارتي و رفع سد معبر منطقه ۹ و 1۸ شهرداري است از برق ايستگاه 
اتوبوس بگلو و تيرهاي چراغ برق به صورت آشكارا و تميز كابل كشي 
كرده و برق دزدي مي كنند. هيچ مسئولي هم با آنها برخورد نمي كند و 

چندبار هم اطلاع رساني كرده ايم ولي نتيجه اي نديده ايم.
مطلبي از آذري تهران 

   4سال زنداني بدون دلايل كافي 
كاسب آبرومند، جانباز و ايثارگري هستم كه ۴سال قبل بعد از حكم 
نادرست در مورد مشكلاتي با مستأجرم به زندان افتادم. قاضي پرونده 
به دليل صدور احكام نادرســت و شــكايات متعدد بركنار شد و من 
همچنان زنداني هستم. نه با من حرف مي زنند و نه مداركم را بررسي 
مي كنند. در دوره رياست قوه قضاييه قبل نامه نوشتم و اكنون هم براي 
رياست جديد نامه نوشته ام. يك فعال اقتصادي بودم كه اكنون ۴سال 
بي عدالتي را تحمل كرده ام. تقاضا دارم هر كسي صدايم را مي شنود 

به دادم برسد.
زنداني از زندان مركزي اصفهان

 
  توقف هاي غيرقانوني؛ عامل ترافيك ميرداماد 

توقف هاي دوبله و حتي بيشــتر در بلوار ميرداماد شــرق به غرب در 
محدوده مترو باعث ترافيك و تصادف است. اگر در اين محدوده پليس 
حضور داشته باشد و اجازه ندهد توقفي صورت بگيرد به طور قطع بلوار 

ميرداماد از حجم ترافيكش كاسته مي شود.
كاسبي از تهران 

  حقوق پرسنل سازمان جنگل ها از ابتداي سال3 بار كم شده است
ســازمان جنگل ها مراتع و آبخيزداري كشــور از ابتداي سال سه بار 
كاهش حقوق داشته است. به ترتيب هم ترازي هاي سال هاي گذشته، 
سختي كار و حق مديريت را حذف كردند كه رقم اين حذفيات از اول 
سال حدود يك ميليون تومان شده است. در پاسخ به اعتراض ما هم 
عنوان كردند كه برويد به ديوان محاسبات و مجلس شكايت كنيد. اول 
سال 20درصد افزايش حقوق داشتيم كه با اين روال تاكنون ۴0درصد 
از حقوقمان كاسته شده است. در اين شــرايط بغرنج تورمي اين كم 

كردن از حقوق ديگر چيست؟
كوچكي، كارمند 26ساله سازمان جنگل ها

   جلوي افزايش بي رويه قيمت دارو را بگيرند
دارو در 2سال اخيرا مكرر افزايش قيمت داشته و اكنون كار به جايي 
رسيده كه يك ورق قرص مسكن هم قيمت زيادي دارد. از طرف ديگر 
بيمه ها تعداد زيادي از داروها را از شمول بيمه  خارج كرده اند و اكثر 
داروها به صورت آزاد و بدون بيمه عرضه مي شود. در اين شرايط اگر 
قرار باشد هر روز هم بر قيمت داروها افزوده شود، واقعا معلوم نيست 

تكليف بيماران چه می شود.
راشدي از كرمان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

يادداشت

  درس هاي 
 پلاسكوي چالوس

آتش ســوزي برج 
بلندمرتبه راميلا در 

چالوس و ناتواني كنتــرل حريق و جلوگيري 
از سرايت آن به كل ســاختمان زنگ خطري 
است كه براي ساير آسمان خراش هاي بنا شده 
در نواحي ساحلي خطه شــمالي به خصوص 
محدوده پــر رونق غرب اســتان مازندران به 
صدا آمده است. آتش ســوزي رخ داده در اين 
ســاختمان بلافاصله ذهن مخاطبــان را به 
حادثه مشابه آتش سوزي ساختمان پلاسكو 
هدايت كرد. حادثه اي تلخ كه در آن شــماري 
از هموطنان ازجمله آتش نشانان فداكار جان 
خود را از دســت دادند و طي آن قديمي ترين 
ساختمان بلندمرتبه پايتخت در ميان بهت و 
ناباوري فروريخت و آن همه عظمت و قدمت 
در زمان كوتاه به تلي از آوار تبديل شد. گزارش 
مستند سازي  و علت يابي آن حادثه نيز آشكار 
ساخت كه غفلت هايي از جنس كم توجهي به 
مقوله ايمني و عدم شناسايي خطرات پيراموني 
و نبود برنامه مســتمر براي خطرات ناشي از 
حوادث و سوانح اعم از انسان ساز يا داراي منشا 
طبيعي كماكان ريشه هاي آسيب ديدگي بالا 

و تحمل تلفات در حوادث را شامل مي شود.
گرچه مشاهده تصاوير ســوختن ساختمان 
راميلا و گســترش تدريجي حريــق به تمام 
طبقات حاكي از كمبود تجهيــزات و نيروي 
عملياتي بود و چه بسا با برخورداري از امكانات 
كافي اين حادثه چنيــن ابعادي نمي يافت اما 
همه تقصير را نمي توان به پاي كمبودها در اين 
بخش يا مرحله پاسخگويي به حادثه انداخت. 
بلندمرتبه سازي  در پايتخت، كلانشهرها و در 
دهه هاي اخير در شــهرهاي شمالي پديده تا 
حدودي جديد به شــمار مي آيد و تداوم اين 
حركت تا حدودي اجتناب ناپذير و ناشــي از 
نيازهاي جديد حوزه ساخت وساز و شهرنشيني 
است اما ايراد و ريشــه مشكلات از آنجا ناشي 
مي شــود كه الزامات اتخاذ چنين ســبكي از 
شهر سازي  ازجمله پياده سازي  استانداردهاي 
لازم در تمامي بخش ها چنــدان مورد توجه 
قرار نمي گيرد. الــزام به آنكه توان و تجهيزات 
آتش نشاني يك شهر بايد متوازن با رشد شهر 
و متناسب با تغييرات شهر سازي  ازجمله بلند 
مرتبه سازي  گسترش يابد.امكانات و تجهيزات 
واحدهاي امداد و نجات و آتش نشاني در اكثر 
شهرهاي كشور به ويژه شــهرهاي به سرعت 
رشد يافته ناچيز و محدود است و پا به پاي رشد 
شهرها توسعه نيافته است. كمبود خودروهاي 
اطفاي حريق مجهز به نردبان هاي بلند و نبود 
اطفاي حريق هوايي حتي در پايتخت، مراكز 
اســتان ها و كلانشهرها مشــهود است و اين 
كمبودها هر بار در پي هر حادثه آشكار مي شود. 
بلند مرتبه ســازي  در نظام شهرسازي آداب و 
اسبابي دارد، متناســب با اتخاذ اين شيوه كه 
منافع اقتصــادي آن مديريت شــهري را نيز 
منتفع مي ســازد بايد تقويت زيرساخت هاي 
ايمني و افزايش توان عملياتي در مرحله پاسخ 
به حوادث و سوانح نيز لحاظ شود. تامين ايمني 
و اطفاي حريق شهرهايي كه تا چند دهه پيش 
به اين ميزان در آن مرتفع سازي  شكل نگرفته 
بود با امكانات سابق مقدور نيست.  واقعيت آن 
است كه طي دهه هاي اخير شهرهاي جديد 
ايجاد شده و شهرهاي قديمي با سرعت رشد 
كرده اند اما توســعه اي به معناي توازن با رشد 
ايجاد شده در كار نبوده است. پيامدهاي اين 
رشــد نامتوازن كه شهرهاي شــمالي كشور 
سرآمد آنها هستند غفلت از تامين بسياري از 
زيرساخت ها ازجمله ايمني در كنار مشكلاتي 
چون تامين آب شرب، دفع پسماندها، ترافيك، 
آلودگي هــوا، تخريب محيط زيســت، تغيير 
ناموزون بافت شهر و مشــكلاتي ديگر از اين 

دست است.
اين نارســايي ها و كمبودها پايــان نمي يابد 
مگر آنكه با شــيوه هاي علمي به بازنگري در 
شيوه هاي شهرســازي روي آورد و براي رفع 
هر كمبود برنامه اي جامع ازجمله طرح جامع 

مديريت بحران ترسيم نمود.

آتشي كه از عصر چهارشنبه گذشته طبقات فوقاني برج 
17طبقه راميلا را در چالوس دربرگرفته بود، هرچند پس از داخلي

چند ساعت تلاش مهار شد، اما بار ديگر شعله ور و باعث شد 
كه تمامي طبقات اين برج در شعله هاي آتش گرفتار شوند.

به گزارش همشهري، حدود ساعت ۴بعدازظهر چهارشنبه گذشته بود كه 
آتش نشاني چالوس در جريان حريق در برج راميلا در منطقه سردآبرود 
اين شهر قرار گرفت. طبقه آخر اين برج دچار حريق شده بود و بررسي ها 
نشان مي داد كه آتش  از طريق كانال رايزر و داكت هاي انتقال برق در حال 
سرايت به بقيه طبقات است. هر چند حريق پس از چند ساعت تلاش به 
ظاهر مهار شد اما همانند حادثه پلاسكو، به علت وزش باد شديد از ساعت 
حدود ۳ بامداد پنجشنبه دوباره زبانه هاي آتش از ضلع غربي برج راميلا 
شعله كشيدكه متأســفانه اين برج  را به طور كامل سوزاند و در نهايت با 
بارش باران و تلاش آتش نشانان، صبح پنجشنبه حريق مهار شد. فرماندار 
چالوس درباره جزئيات اين حادثه به تسنيم گفت: آتش سوزي برج راميلا 
متأسفانه حادثه ساختمان پلاسكو تهران را دوباره براي ما يادآوري كرد 
تا بدانيم كه علاج واقعه قبل از اتفاق اســت، برجي 17طبقه با ۸۴واحد 

مسكوني، دركمتر از 2۴ساعت در ميان شعله هاي آتش سوخت. 
سيد رسول حسيني ادامه داد:  بعد از وقوع حريق، ستاد بحران شهرستان 
با تجهيزات در محل حادثه حضور داشتند ولي متأسفانه حجم اين آتش 
بيشتر از توان شهرستان بود و به همين دليل از ســتاد بحران استان و 

شهرستان هاي همجوار درخواست كمك شد. وي افزود: متأسفانه شدت 
باد، باعث زبانه كشــيدن آتش و رخنه آن به  داخل واحدها شد. با توجه 
به شدت حرارت و دود و خالي شدن واحدها حفظ جان آتش نشانان نيز 

براي ما در اولويت بود .
حســيني  افزود: تنها 20واحد داير بود.در زمان وقوع حادثه در ۳واحد 
مسكوني نيز افراد ساكن بودند. از اين رو در همان ساعات اوليه آتش سوزي 
كليه ساكنان ساختمان تخليه شدند. فرماندار چالوس تأكيد كرد: حادثه 
برج راميلا براي ما هشدار و تلنگري بود تا بدانيم كه توانايي هاي ما در چه 
حدي است.   اين اتفاق قابل پيش بيني و پيشگيري نبود ولي بايد بدانيم 
كه علاج واقعه قبل از وقوع فاجعه لازم اســت. در همين حال علي اصغر 
احمدي، مديركل مديريت بحران استانداري مازندران در پاسخ به علت 
اصلي حادثه مبني بر آتش سوزي بر اثر اتصالات برقي ساختمان، گفت: 
علت اين حادثه و ميزان خسارت همچنان در حال بررسي است و متعاقبا 
اعلام مي شود. به گفته وي، نماي ساختمان كامپوزيت بود كه لايه زيرين 
مشتركي داشت. همين سرعت آتش را افزايش داد و شدت حريق موجب 
ذوب شدن نماي بيروني ساختمان شد.  اكنون نيز مقرر شده ساختمان 
از سوي نظام مهندسي مورد بررسي قرار گيرد و درصورت استحكام سازه 
و مقاومت آن ساختمان بازسازي شود.  درصورت وجود تنش در اسكلت 
ساختمان به تخريب آن اقدام می كنيم، اما از آنجايي كه سازه بتني است، 

احتمال بازسازي وجود دارد.

شهادت؛آخرينماءموريتسربازوظيفهشناس
راننده قاچاقچي براي فرار از دست مأموران، سرباز جوان را زير گرفت

زن جوان ۳سال بود كه با درد شديد 
شــكم زندگي مي كرد و اين درد پيگيري

امانش را بريده بــود تا اينكه چند 
روز قبل وقتي پزشكان او را جراحي كردند، معلوم 
شد كه در جريان عمل سزاريني كه ۳سال قبل 
روي اين زن انجام شــده بود يك گاز استريل در 
شكمش جا مانده و همين سهل انگاري، به مرگ 

دردناك زن جوان منجر شد.
به گزارش همشــهري، همه  چيز از روز 1۳مهر 
سال۹7 شــروع شــد؛ يعني حدود ۳سال قبل. 
فاطمه زني باردار بود كه چند سال پس از به دنيا 
آمدن نخستين فرزندش، قرار بود به بيمارستان 
برود تا دختر دومش را نيز به دنيا بياورد. آنطور كه 
پزشك معالجش گفته بود، فرزند او بايد از طريق 

جراحي سزارين به دنيا مي آمد و فاطمه روزي كه 
پزشكش تعيين كرده بود، به همراه همسرش به 
بيمارســتاني در تهران رفت و آماده شد تا براي 
تولد فرزندش به اتاق عمل بــرود. آن روز عمل 
سزارين انجام شد و فرزند دوم فاطمه به دنيا آمد. 
زن جوان يك روز بعد از جراحي از بيمارســتان 
مرخص شــد و به خانه اش بازگشــت. اما همان 
روز درد عجيبي را در شكمش احساس و گمان 
مي كرد كه ناشي از عمل جراحي است اما هرچه 

مي گذشت اين درد بيشتر مي شد.
گرچه زن جوان تلاش مي كرد با دردش مدارا كند 
اما يك هفته كه گذشت درد شديد امانش را بريد 
و به همراه همســرش راهي بيمارستان شد. در 
آن زمان سونوگرافي نيز انجام شد اما هيچ كس 
نتوانست منشا درد را كشف كند. فاطمه به خانه 
برگشت و ۳سال با اين درد شديد زندگي كرد تا 
اينكه چند روز قبل به شدت بد حال شد و وقتي به 

بيمارستان انتقال يافت، معلوم شد درد سه ساله 
وي، ناشــي از جا ماندن گاز استريل در شكمش 
پس از عمل سزارين بوده است. هر چند پزشكان 
در جريان يك عمل جراحي گاز استريل را خارج 
كردند اما ديگر دير شده بود و زن جوان چند روز 

بعد جانش را از دست داد.

گزارش مرگ 
فاطمه ســاعت 11:۴۵دوشنبه گذشته هفدهم 

   3سال جدال با درد
»مرگ همسرم و بي تابي دخترانم كه سراغ مادرشان را مي گيرند از يك سو و دردي كه 3سال همسرم تحمل 
كرد و حالا فهميده  ام به خاطر يك سهل انگاري بوده، از سوي ديگر زندگي را برايم تبديل به جهنم كرده است«
همسر فاطمه اينها را با بغض مي گويد و ادامه مي دهد: همسرم 3سال تمام درد كشيد و هيچ كس منشا اين 
دردها را متوجه نشد. شايد اگر زودتر متوجه مي شدند، او حالا زنده و دركنار ما بود. من از همه شاكيم. از آن 
پزشكي كه با بي احتياطي و سهل انگاري، گاز استريل را در شكم همسرم جا گذاشت تا آنهايي كه اين مسئله 

مهم و حياتي را تشخيص ندادند.
مرد جوان مي گويد: همسرم 3سال قبل وقتي 22ساله بود براي انجام عمل سزارين به بيمارستاني در تهران رفت. 
قرار بود دختر دومم به دنيا بيايد و همه ما خوشحال بوديم. دخترم به دنيا آمد اما تا چند روز اول همسرم درد داشت 
كه فكر مي كرديم طبيعي و به خاطر جراحي سزارين است اما به تدريج دردها بيشتر و بيشتر مي شد. يك هفته بعد 
از سزارين درحالي كه درد امانش را بريده بود به بيمارستان رفتيم. با نظر پزشك سونوگرافي انجام شد و بعد به ما 
گفتند كه دردها طبيعي و به خاطر عوارض سزارين است. برای همين ما به خانه برگشتيم و هيچ كس به درستي 

تشخيص نداد منشا اين دردها از كجاست.
از 3سال قبل كه گاز استريل در شكم فاطمه جا مانده بود، هرازگاهي دردهاي شديد به سراغش مي آمد و او به 
همراه شوهرش راهي بيمارستان مي شد. »دست كم هر 6 ماه يكبار، فاطمه از شدت دردهاي شديد در ناحيه شكم 
تا مرز بيهوشي مي رفت و ما به بيمارستان مي رفتيم. هرچند سونوگرافي و سي تي اسكن نيز انجام مي شد اما به 
ما مي گفتند به احتمال زياد يك كيست است و دردهاي شديد همسرم ناشي از وجود اين كيست است. تا اينكه 
چند وقت قبل كه باز هم دردهاي شديد تكرار شد و همسرم از هوش رفت، به مطب يك پزشك زنان كه يكي از 
آشنايانمان معرفي كرده بود رفتيم. فكر مي كنم حدود يك ماه قبل بود كه خانم دكتر براي فاطمه سي تي اسكن، 

سونوگرافي و  ام آرآي نوشت.« 
سرانجام با گذشت 3سال از رنجي كه فاطمه كشيده بود، راز دردهايي كه در همه اين سال متحمل شده بود معلوم 
شد. همسرش مي گويد: در ابتدا با انجام  ام آرآي به ما گفتند كه يك كيست است و فاطمه بايد به سرعت تحت عمل 
جراحي قرار بگيرد. آنها به ما نگفتند كه در همه اين سال ها گاز استريل در شكم او جا مانده بود. او عمل شد و بعد 
از 3روز كه وضعيت خوبي داشت مرخص شد. بعد از آن باز درد شديد شكم را داشت كه بارديگر او را به بيمارستان 
بردم. آنجا بود كه به ما گفتند گاز استريل در شكم همسرم جا مانده بوده و منشا اين دردها به خاطر جا ماندن اين گاز 
بوده است. پزشكان  ام آرآي را انجام دادند و بعد گفتند وضعيت همسرم به خاطر عفونت وخيم شده و بايد بارديگر 
تحت عمل جراحي قرار بگيرد. او باز زير تيغ رفت اما تاب نياورد و جانش را از دست داد. پزشك معالجش قبل از 
عمل گفت جا ماندن گاز استريل در اين 3سال باعث عفونت شده و روده را سوراخ كرده است. همين باعث شده تا 
عفونت به همه جاي شكمش پخش شود. همسرم زن مظلومي بود كه بعد از 3سال درد كشيدن در نهايت پركشيد 
و حالا من نمي دانم چطور بايد جواب 2دختر خردسالم را كه مدام سراغ مادرشان را مي گيرند بدهم. يكي از دخترانم 
5ساله وديگري 3ساله است. در جريان 2جراحي اخير ميليون ها تومان خرج كردم به اين اميد كه همسرم بهبود 
مي يابد و سالم به خانه برمي گردد اما زندگيم تا مرز نابودي پيش رفته و اصلا شرايط خوبي ندارم. اميدوارم مقصران 

مرگ همسرم هرچه زودتر مجازات شوند تا اينچنين با زندگي يك انسان و يك مادر بازي نكنند.

   پزشكان سهل انگار مجازات مي شوند
بي احتياطي و بي مبالاتي پزشك يا گروه پزشكي ممكن است تبعات خطرناك و 
جبران ناپذيري داشته باشد؛ مانند حادثه اي كه براي فاطمه اتفاق افتاد و مرگ او 
را رقم زد. علاوه بر اين، نگاهي به پرونده هاي ديگر نشان مي دهد كه سهل انگاري 
پزشكان گاهي باعث نقص عضو بيماران شده و خطرات جبران ناپذيري براي آنها 
به همراه داشته است. اما روند رسيدگي در اين پرونده ها چگونه است و قانون چه 

مجازاتي را براي مقصران در نظر گرفته است؟ عبدالصمد خرمشاهي، حقوقدان 
و وكيل دادگستري در گفت وگو با همشهري مي گويد: قصور پزشكي در 2مرحله 

رسيدگي مي شود؛ مرحله اول بحث تخلف پزشــكي است كه در نظام پزشكي مورد 
رسيدگي قرار مي گيرد. در نظام پزشكي قوانيني وجود دارد كه وقتي پزشك يا گروه پزشكي 

دچار اشتباه يا سهل انگاري در امر طبابت شده باشند براساس آنها بايد مجازات شوند. در آن نظام كميته اي وجود 
دارد كه به قصور پزشكان رسيدگي مي كند و بعد موضوع براســاس مقررات و مجازات هايي كه براي پزشك يا 
گروه پزشكي متخلف درنظرگرفته شده، رسيدگي و مجازات اعمال مي شود. وي درباره مجازات هاي تعيين شده 
مي گويد: وقتي قصور پزشكي ثابت شود، يعني براي اعضاي كميته نظام پزشكي محرز شود كه پزشكي مرتكب 
تخلف شده، مجازات هايي مانند لغو شــدن پروانه طبابت، توبيخ، جريمه يا مجازات هاي ديگري كه در سازمان 
نظام پزشكي از باب تخلفات وجود دارد براي پزشكان درنظرگرفته مي شــود. اما بحث ديگر يعني مرحله دوم 
در چنين پرونده هايي جنبه كيفري مطرح اســت؛ يعني اولياي دم خانواده فردي كه بر اثر بي احتياطي و اشتباه 
پزشكان فوت شده يا بيماراني كه به دليل سهل انگاري متحمل خسارات جبران ناپذير و نقص عضو شده، مي توانند 
به دادسرا شكايت كنند و مجازات ديگري علاوه بر مجازاتي كه در نظام پزشكي درنظر گرفته شده، در دادگاه كيفري 
براي پزشك يا گروه پزشكي اعمال مي شود. خرمشاهي توضيح مي دهد: وقتي چنين شكايتي پيش روي قاضي 
دادگستري قرار مي گيرد، روند رسيدگي به گونه اي است كه قاضي دستور تشكيل كميسيون در پزشكي قانوني را 
مي دهد. اغلب در مرحله اول كميسيون 3نفره تشكيل مي شود و بعد اعلام مي كند كه آيا پزشك يا گروه پزشكي 
در پرونده مقصر هستند يا نه. اگر مقصر هستند ميزان تقصيرشان چند درصد است كه براساس درصدبندي به 
پرداخت ديه محكوم مي شوند. در اين شرايط، چنانچه اولياي دم يا پزشكان به نظريه كميسيون اعتراض كنند، 
قاضي دستور تشكيل كميسيون بالاتر مي دهد؛ يعني كميسيون 5نفره كه به تدريج درصورت اعتراض به نتيجه و 
موجه شناخته شدن اعتراض از سوي قاضي تعداد اعضاي كميسيون حتي به 11تا 13و 15نفر هم ممكن است برسد.
اين وكيل پايه يك دادگستري مي گويد: در اين پرونده ها چنانچه بيمار فوت شده باشد، اتهام كيفري كه متوجه 
پزشك يا گروه پزشكي است، قتل شبه عمد است كه پس از صدور كيفرخواست ادامه روند رسيدگي به دادگاه 
كيفري سپرده و معمولا پزشكان محكوم مي شوند. درباره مجازات هايي كه وجود دارد نيز مي توان به پرداخت ديه 
يا زندان اشاره كرد. خرمشاهي با اشاره به ماده 616قانون مجازات اسلامي مي گويد: براساس اين ماده درصورتي 
كه قتل غيرعمد به واسطه بي احتياطي يا بي مبالاتي يا اقدام به امري كه مرتكب در آن مهارت نداشته است يا به 
سبب عدم رعايت نظامات واقع شود، مسبب به حبس از يك تا 3سال و نيز به پرداخت ديه درصورت مطالبه از ناحيه 

اولياي دم محكوم خواهد شد؛ مگر اينكه  عمل او خطاي محض باشد.

زن جوان كه 3سال به دليل جا ماندن ابزار پزشكي در شكمش درد مي كشيد، سرانجام جان باخت

مرگ دردناك مادري كه گاز استريل 
در شكمش جا مانده بود

 رامين رادنيا
روزنامه نگار

سرباز وظيفه شناس، تابلوي ايســت را بالا گرفت و با 
هشدار از راننده قاچاقچي خواست توقف كند، اما راننده 
بي رحم كه قصد تسليم شدن نداشت با سرعت به سوي 
او حركت كرد و لحظاتي بعــد حادثه اي هولناك رقم 
خورد؛ حادثه اي كه جان سرباز وظيفه شناس را گرفت 

و راننده قاچاقچي به اتهام قتل عمد بازداشت شد.
به گزارش همشــهري، ايــن حادثه حدود ســاعت 
۳:۳0بعدازظهر چهارشــنبه در شهرستان سرچهان 
در استان فارس رخ داد. آن روز مأموران گشت پليس 
در يكي از جاده هاي اين شــهر متوجه ۳خودروي پژو 
۴0۵شدند كه با سرعت زيادي در حركت بودند. آنها كه 
به ماجرا مشكوك شده بودند به تعقيب اين خودروها 
پرداختند و كمي بعد معلوم شد كه هر ۳خودرو حامل 
بار قاچاق هســتند و در اين شــرايط مأموران به آنها 

دستور ايست دادند.
قاچاقچيان با مشاهده خودروي پليس تلاش كردند كه 
با ورود به خيابان هاي شهر از دست مأموران فرار كنند. 
تيم گشت پليس همزمان با تعقيب خودروها، ماجرا را 

به مركز گزارش و درخواست كمك كرد.
هر چند در جريان عمليات تعقيــب و گريز، 2خودرو 
توانستند با ورود به خيابان هاي مختلف از دست پليس 
فرار كنند، اما مأموران همچنــان در تعقيب آخرين 
خودرو بودند و با بي سيم مسير فرار راننده را به نيروهاي 

كمكي گزارش كردند.

حادثه هولناك 
تيمي از مأموران كلانتري كه اســتوار وظيفه  ايمان 
حاتميــان نيز يكــي از آنها بــود، براي دســتگيري 

قاچاقچيان وارد شــدند. آنها به ســرعت راهي همان 
خياباني شدند كه مسير فرار خودروي حامل بار قاچاق 
بود. وقتي در آنجا مستقر شدند، استوار ايمان حاتميان 
درحالي كه تابلوي ايست در دست داشت، كنار خيابان 
قرار گرفت و به محض مشــاهده خودروي حامل بار 
قاچاق، تابلو را بالا آورد و از راننده خواست توقف كند. 
راننده قاچاقچي اما قصد توقف نداشت و زماني كه سرباز 
وظيفه را در برابر خود ديد، بدون اينكه از ســرعتش 

بكاهد به سمت او رفت.
آن روز همه  چيز در چشــم برهم زدني رخ داد و سرباز 
جوان وقتي متوجه ماجرا شد كه دير شده بود و پيش 
از اينكه بتواند خود را از مسير خودروي پژو ۴0۵كنار 
بكشد، خودرو به شدت با او برخورد كرد و راننده به فرار 
ادامه داد. فرار او اما زمان زيادي طول نكشيد و در نهايت 

با ورود ديگر نيروهاي پليس، خودروي حامل بار قاچاق 
متوقف و راننده دستگير شد.

شهادت در بيمارستان 
در پــي اين اتفــاق، پيكر ســرباز وظيفه شــناس به 
بيمارستان منتقل شد. شرايط او اما چنان وخيم بود 
كه به سرعت به بيمارستان شهيدرجايي شيراز انتقال 
يافت، اما تلاش پزشكان براي نجات جانش بي نتيجه 

ماند و او به شهادت رسيد.

با شهادت سرباز وظيفه شناس، راننده قاچاقچي به اتهام 
قتل عمد بازداشت شد و اين در حالي بود كه اگر به جاي 
فرار توقف مي كرد و دستگير مي شد در نهايت مجازاتي 

بسيار كمتر از مجازات قتل عمد در انتظار او بود.
پس از اين حادثه، پيكر استوار وظيفه ايمان حاتميان 
عصر ديروز در حرم مطهر شاهچراغ)ع( با حضور سردار 
رهام  بخش حبيبي، فرمانده انتظامي اســتان فارس و 
خانواده شهيد والامقام و مردم شهيدپرور تشييع و براي 

خاكسپاري به زادگاه وي يعني شهركرد منتقل شد.

آبان ماه، جانــش را از دســت داد و وقتي مرگ 
عجيب او به قاضي حبيب الله صادقي، بازپرس ويژه 
قتل تهران گزارش شد، تحقيقات براي مشخص 
شدن علت مرگ وي كليد خورد. خانواده فاطمه 
كه از اين حادثه شوكه شده بودند مي گفتند كه 
دليل مرگ وي، گاز استريلي بوده كه ۳سال پيش 
و به خاطر سهل انگاري تيم جراحي در شكم او جا 
مانده است. آنها گفتند كه پزشكان چند روز قبل 
و هنگام جراحي و خارج كردن گاز استريل از شكم 
اين زن، از عمل جراحي فيلمبــرداري كرد ه اند 
و همه شواهد نشــان مي  دهد كه مرگ فاطمه 

به دليل سهل انگاري جراح بوده است.
با شــكايت اين خانواده، بازپرس جنايي تهران 
دستور انتقال جسد به پزشكي قانوني را صادر كرد 
تا علت اصلي مرگ مشخص شود. وي همچنين 
دســتور داده فيلم جراحي و خــارج كردن گاز 
اســتريل و پرونده باليني بيمار كه ۳سال قبل 
عمل ســزارين انجام داده بود از بيمارســتان به 
دادسرا فرستاده تا ضميمه پرونده شود و با انجام 
تحقيقــات، مقصران اصلي ايــن حادثه مرگبار 
شناسايي شوند. به گفته بازپرس جنايي تهران، 
از آنجايي كه در اين پرونده قصور پزشكي صورت 
گرفته با توجه به ماده2۹1 قانون مجازات اسلامي 
پرونده براي ادامه روند رســيدگي به دادسراي 

جرايم پزشكي فرستاده خواهد شد.

 الهه فراهاني
خبرنگار
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  با ســابقه بيش از نيم قرن تيتر يك ماندن، هنوز و همچنان هر 
خبري درباره مســعود كيميايي جذاب و كنجكاوي برانگيز است و 
اين بار خبري آمده كه از 2 رخداد تقريبا همزمان درباره كارگردان 
تاريخ ساز سينماي ايران حكايت مي كند. نمايشگاه تصاوير فيلم هاي 
كيميايي و آثار نقاشي كارگرداني كه در ۸۰ سالگي همچنان مي تواند 

همه را غافلگير كند.
نمايشــگاه عكس »غزل غزل هاي كيميايي« كه مروري بر تصاوير 
فيلم هاي ساخته مسعود كيميايي است، از 2۸ آبان ماه تا ۴ آذر ماه در 

گالري گلستان برپا مي شود.
 اينطور كه در خبر آمده، عكاســان حاضر در اين نمايشگاه عبارتند 
از: امير نادري، جعفر اكبري، كيومــرث درم بخش، فرهاد فرهادي 
و اســفنديار منفردزاده. همچنين اين عكس ها از فيلم هاي »رضا 
موتوري«، »داش آكل«، »بلوچ«، »خاك«، »غزل« و »سفر سنگ« 

ساخته هاي مسعود كيميايي ثبت شده است.
عكس هاي اين نمايشگاه به انتخاب سينا خزينه و ماني رضايي و از 

مجموعه آنها ارائه مي شوند.
  اواخر دهه۴۰ وقتی كيميايي جوان در دفتر مولن روژها  در تدارك 

ســاخت نخســتين فيلمش بود، جواني آباداني كه سراغش آمد تا 
عكاس »بيگانه بيا« شود، امير نادري عكاس مجلات سينمايي آن 
سال ها كه تازه گرفتن پرتره از ستاره هاي روز را شروع كرده بود، حالا 
مي خواست عكاسي فيلم را به صورت جدي شروع كند. اين روايتي 
از سال هاي دور است. نادري گفت مي خواهم عكس  هاي بيگانه بيا را 
بگيرم ولي الان دوربين نــدارم. كارگردان جوان كه آن موقع حقوق 
ماهانه از تهيه كننده مي گرفت، مساعده اي از برادران اخوان صاحب 
مولن روژها گرفت، دوربيني خريداري شد و نادري شد عكاس بيگانه 
بيا كه فيلم مطرحي نشد ولي اميدهايي را برانگيخت. اتفاق با »قيصر« 
افتاد كه عكس هايش هم مثل خود فيلم، خون تازه اي داشت و متفاوت 
از عكس هاي متداول سينماي فارسي بود. خيلي ها معتقدند مقوله 
عكس فيلم با فيلم هاي كيميايي در سينماي ايران جدي گرفته شد؛ 

مثل موسيقي متن، تيتراژ و...
مطبوعات مشتاق چاپ عكس و خبر از فيلم هاي كيميايي معمولا 
با تصاويــري قابل توجه مواجه مي شــدند و مرور نشــريات اواخر 
دهه های۴۰ و 5۰ نشان مي دهد كه عكس هاي فيلم هاي كيميايي 
چگونه به صفحات جلوه داده است. حالا ديگر عكس فقط يك عنصر 
تبليغاتي براي نصب در ويترين سينما براي جلب نظر تماشاگران 
نبود. نادري عكس هاي »رضا موتوري« را هم براي كيميايي گرفت و 
رفت تا فيلم  هاي خودش را بسازد. بعد از او عكاس هاي ديگري آمدند؛ 
از آنها كه حرفه شان صرفا عكاســي بود )مثل جعفر اكبري عكاس 
داش آكل و بلوچ( تا كيومرث درم بخش مستندساز و كارگردان فيلم 
»بوف كور« كه عكس هاي خاك و گوزن ها را گرفت. و نكته جالب 
توجه اينكه جز عكس صحنه، عكس پشت صحنه هم اهميتي ويژه و 
خاص داشت. مثل عكسي از پشت صحنه رضا موتوري كه نصرت الله 
كني با دوربين كف خيابان دراز كشــيده و كيميايي بالاي سرش 
ايستاده. يا تصاويري از كيميايي و نعمت حقيقي در پشت صحنه 
گوزن ها كه نشانه اي آشكار از رفاقتي اند كه از پشت قاب به جلوي 
دوربين منتقل مي شد. حالا قرار است بخشي از اين تصاوير در گالري 
گلستان به نمايش درآيد؛ قرار گرفتن نام اسفنديار منفردزاده در ميان 
عكاسان مورد عجيبي است. تنها در 2 فيلم قبل از انقلاب كيميايي 
نام عكاس در تيتراژ نيامده اســت؛ غزل و سفرسنگ. عكاس غزل 
فرهاد فرهادي بوده كه عكس  هاي چند فيلم متفاوت ديگر دهه5۰ 
ازجمله غريبه و مه )بهرام بيضايي(، شازده احتجاب)بهمن فرمان آرا( 
و شــطرنج باد )محمد رضا اصلاني( را هم گرفته است. پس به نظر 
مي رسد عكس هاي سفرسنگ بايد كار منفردزاده باشد اما اينطور 
نيست! دوست قديمي و آهنگساز ثابت اغلب فيلم هاي قبل از انقلاب 
كيميايي در سفر سنگ مدير توليد بود. در فيلمي كه عكاس نداشت 
و عكس هاي موجود از روي نگاتيو هاي سفرسنگ تهيه شده است. 

در واقع كار لابراتواري تبديــل نگاتيو  هاي فيلم به عكس با نظارت 
منفردزاده انجام شده است.

كيميايي نقاش
  نخستين بار چند ماه پيش بود كه ليلي گلستان در گفت وگو با 
همشهري از برپايي نمايشــگاه عكس هاي مسعود كيميايي خبر 
داد. و حالا قرار اســت بعد از برپايي نمايشــگاه تصاوير فيلم هاي 
كيميايي، نمايشگاه نقاشي هاي اين فيلمساز برجسته هم برگزار 
شود . اگر عكس هاي فيلم هاي كيميايي را قبلا ديده ايم و تصويري 
آشنا از آنها در ذهنمان ثبت شده اســت، درباره كيميايي نقاش 
تقريبا هيچ نمي دانيم. فقــط اين را مي دانيم كــه او مثل خيلي 
چيزهاي ديگر ســليقه و نگاه خوبي هم در نقاشي دارد. تابلوهاي 

نقاشــي خانه كيميايي بخشــي از همين سليقه را 
بازتاب مي دهد. اما نقاشــي هايي كه كيميايي 

آفريده، چه ويژگي هايــي دارد؟ هنرمندي 
كه در ســخت ترين شــرايط هم دست از 
خلق برنمي دارد و اگر فيلم نســازد، رمان 

مي نويســد يــا شــعر مي گويــد، حالا 
نقاشــي هايش قرار اســت عرضه شود. 

ورود به حوزه اي كــه البته براي كيميايي 
تازه نيســت؛ فقط رسانه اي شدن ماجرا 

و برپايي نمايشــگاه است كه 
تازگي دارد. ليلي گلستان 

در گفت وگويــش بــا 
همشــهري از شلوغي 
خيـــــابان دروس 
در روزهـــــــاي 
برپايي نمايشــگاه 
نقاشي هاي مسعود 
كيميايي خبر داده 
بود؛ به آن روزها 

نزديك شده ايم.

گزارش

»قهرمان«  در آسياپاسيفيك
اقتباس سينمايي رمان هاروكي موراكامي

برنده جايزه بهترين فيلم و فيلمنامه شد

اصغر فرهادي با فيلم »قهرمان« در چهاردهمين دوره مراسم جوايز 
آسياپاسيفيك جايزه »دســتاورد كارگرداني« را به خود اختصاص 
داد. هيأت داوران آسياپاسيفيك در زمان اعطاي اين جايزه به اصغر 
فرهادي، فيلم »قهرمان« را »حماسه اي محبوب و صميمي و ذاتي« 
توصيف كرده اند. »قهرمان« در اين دوره از اين مراســم سينمايي 
همچنين در رشته هاي بهترين فيلم، بهترين فيلمنامه و بهترين 
بازيگر)امير جديدي( نيــز كانديداي دريافت جايزه شــده بود. از 
سينماي ايران، همچنين شهرام مكري و نسيم احمدپور براي فيلم 
»جنايت بي دقت« در رشته بهترين فيلم كانديداي دريافت جايزه 
شده بودند. ريوسوكه هاماگوچي، كارگردان ژاپني نيز جايزه بهترين 
فيلم آسيا پاسيفيك را براي ساخت فيلم »ماشين منو بران« از آن 
خود كرد. هاماگوچي و تاكاماسا اوئه همچنين به خاطر فيلم »ماشين 

منو بران« به طور مشترك برنده جايزه بهترين فيلمنامه شدند.

هاماگوچي و قدرداني از موراكامي
ريوسوكه هاماگوچي كه با فيلم »ماشين منو بران« برنده 2جايزه 
مهم آسيا پاسيفيك شــده، در اين مراسم در سخناني اعلام كرد: 
عميقا افتخار مي كنم كه فيلــم ما نه تنها برنــده جايزه بهترين 
فيلمنامه كه برنده جايزه بهترين فيلم جوايز آسياپاسيفيك شده 
است. او در ادامه از هاروكي موراكامي، نويسنده مشهور ژاپني كه 
فيلم »ماشين منو بران« با اقتباس از رماني متاخر از او به همين نام 
ساخته شده است، گفت: ما در فيلم تغييرات زيادي نسبت به اصل 
رمان داديم و آقاي موراكامي به ما اجازه داد فيلمنامه اي همراه با 
برداشتي آزاد از رمانش داشته باشيم. ما از موراكامي به دليل اينكه 
تصميم گرفت داســتان رمانش را با ما به اشتراك بگذارد، بسيار 
سپاســگزاريم. من همچنين مي خواســتم از آقاي تاكامسا اوئه، 
همكارم در نگارش فيلمنامه »ماشين منو بران« به خاطر توصيه ها 
و حمايتش در زمان نگارش فيلمنامه و ســاخت فيلم تشكر كنم. 

بدون مشاركت و حضور او فيلمنامه تكميل نمي شد.

برندگان جوايز آسياپاسيفيك

جايزه بزرگ اين دوره از جشــنواره، 2بار به 2فيلم »ريحانه« به 
كارگرداني عبدالله محمدسعد محصول مشترك بنگلادش، قطر و 
سنگاپور و فيلم »همسر دامدار و افسانه مولي« ساخته لي پوسل 
اهدا شد. »سابايا« به كارگرداني هوگير هيروري نيز برنده جايزه 
بهترين فيلم مستند اين دوره از جشنواره شد. جايزه بهترين بازيگر 
مرد اين دوره از جشنواره آسيا پاســيفيك، نيز به مراب نينيدزه، 
بازيگر اهل گرجســتان به خاطر نقش آفريني در فيلم »بازداشت 
خانگي« و جايزه بهترين بازيگر زن هــم به آذمري هاكه بادهون 

به خاطر نقش آفريني در فيلم »ريحانه« اختصاص يافت.
جايزه بهترين فيلم كودك و نوجوان به »دماغ يا توطئه اي از اين 
دست« ساخته آندري خرژنوفسكي از روسيه تعلق گرفت. در اين 
بخش هم »وقت جيغ انار« ساخته گراناز موسوي، نامزد دريافت 
جايزه بود. جايزه بهترين فيلمبرداري نيز به نگوين وين فوك براي 

فيلم »سليقه« از ويتنام اختصاص يافت.

آرش نهاوندي 
 مترجم

بانوي محبوب من در تئاترشهر
شمع هاي تولد 6۸سالگي  گلاب آدينه امروز روشن مي شود

گلاب آدينه اجراي نمايش »بانوي محبوب من« 
را با حضور فاطمه معتمدآريا آغاز كرد. بازيگر و 
كارگرداني كه امروز)22آبان( شمع هاي تولد 

6۸سالگي اش روشن مي شود.
گلاب مستعان از سال5۴ فعاليت هنري خود 
را آغاز كرد؛ هــر چند مــدرك تحصيلي اش 
اقتصاد سياسي بود. پدرش نويسنده و مترجم 
بود و خيلي هــا او را با ترجمه رمان مشــهور 
»بينوايان« مي شناختند. گفته مي شود بعدها 
سوسن تســليمي، نام خانوادگي »آدينه« را 
براي گلاب انتخاب كرد. آدينه سال هاي سال 
در نمايش هاي زيادي بــا كارگردانان مختلف 
همكاري داشــت و حضورش در سينما، تئاتر 
و تلويزيون با بازي هــاي خاطره انگيز فراموش 
نمي شود. دهه9۰ ســال پركاري براي آدينه 
در تئاتر بــود. علاوه بر بــازي در نمايش هاي 
»سيندرلا«، »بيوه هاي غمگين سالار جنگ«، 
»ســه گانه اورنگ«، ســال96 بود كه آدينه 
در نمايش »شــيرهاي خان بابا ســلطنه« به 
كارگرداني افشين هاشمي، روي صحنه رفت و 

حالا بعد از مدت ها تمرين با گروهي پرجمعيت 
نمايش »بانوي محبوب من« از نوشــته هاي 
آلن جي لرنر را در تالار اصلي تئاترشهر آغاز كرده 
است. اين نمايش موزيكال با بازي رضا عمراني، 
نورا هاشــمي، جليل فرجاد، امير غفارمنش، 
ميلاد رمضاني )ورجاوند(، شبير پرستار، مرتضي 
اميني تبار، گلشــيد بحرايي و تعدادي ديگر از 
بازيگران جوان تئاتر هر روز ساعت۱۸ با 3ساعت 

اجــرا و آنتراكتي كــه دارد در تــالار اصلي 
تئاترشــهر به روی صحنه مي رود. 

آدينه در نخستين شب اجرايش 
گفت: »نمايش ما در دوران 
عجيب كرونا با مشقت بسيار 

تمرين شد تا امروز پيش روي 
نگاه مخاطبان عزيــز تئاتر قرار 

گيرد. جالب اينكه كمتر كسي فكر 
مي كرد اين نمايش در اين شــرايط روي 

صحنه برود، اما اين گروه زحمتكش و تلاشگر 
با من همراهــي كردند و مي توانــم بگويم كه 
اينها قهرمانان من هســتند.« مهمان ويژه در 
نخســتين اجراي نمايش، فاطمه معتمدآريا 
بود. ايــن بازيگر درباره آدينــه كه هنرمندي 

برخاسته از تئاتر دانشــجويي بود، گفت: 

»گلاب آدينه در همان زمان هم يك هنرمند 
حرفه اي برخاسته از تئاتر دانشجويي بود كه 
براي ما جوان ترها كه از كانون به تئاتر آمده 
بوديم همواره راهنمايي هاي ارزنده اي داشت 
كه بسيار ارزشــمند بود. او همواره حضور 
پرمحبتي داشــت و اين مهر از همان سال 
تاكنون در همه جاي تئاتر اين ســرزمين 
پراكنده اســت. پس من از او بسيار تشكر 

مي كنم. من را قابل 
دانســت و براي 
آيين افتتاح اين 
نمايــش از من 

دعوت كرد.«

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

فقط عكسه كه مي مونه 
بعد از برپايي نمايشگاه عكس هاي فيلم هاي كيميايي

آثار نقاشي كارگردان سينماي ايران به نمايش در مي  آيد

در شروع فيلم »ردپاي گرگ« وقتي همه شخصيت هاي مهم 
فيلم در دربند حضور دارند، سر و كله عكاسي دوره گرد پيدا 
مي شود كه مي گويد: »عكس! عكس! فقط عكسه كه مي مونه« 
بعد رضا از عكاس مي خواهد كــه تصويري از آنها ثبت كند؛ 
عكسي كه در آن همه هســتند؛ رضا، طلعت، صادق خان.  .. 
و آقا تهراني كه به قول رضا »اگــه آقا تهراني بره تو عكس، 
عكس بره ســينه ديوار، اون ديوار ديگه نمي ريزه.« عكس 
دسته جمعي اي كه گرفته مي شود و بعد در يكي از زيباترين 
نماهاي سينماي ايران، جان مي گيرد و همه روابط شخصيت ها 
را در نهايت ايجاز بيان مي كند، مي شود مهم ترين نشانه يكي 
از بهترين فيلم هاي سازنده اش، مسعود كيميايي كه هميشه 
عكس در فيلم هايش اهميت داشته است. آنقدر كه جاي نما 
يا پلان مي گويد عكس و دكوپاژ هم در ادبيات كيميايي وار 
مي شود عكس نويســي. همانطور جاي فيلمنامه مي گويد 
فيلم نوشت. چون به قول كيميايي، ســينما، نامه ندارد كه 
فيلمنامه داشته باشد. مرد تاريخ ساز سينماي ايران اينگونه 

است؛ متمايز و صاحب امضا و تشخص در آثار و گفتار.

مسعود كيميايي در گفت وگو با همشهري: 
از ۱۸سالگي نقاشي مي كردم 

مسعود كيميايي كه قرار است در جشن حافظ مورد 
تجليل قرار گيرد، در سخت ترين روزها و در روزگاري 
صعب همچنان ايســتاده و تداوم حضورش در بطن 
جامعه ايران اميدبخش و تأثيرش بر فرهنگ و هنر اين 
سرزمين، مثال زدني و جالب توجه است. با كيميايي 
در شرايطي گپ مي زنيم كه به تازگي جراحي سختي 
را پشت سر گذاشته اســت. در صداي خسته اش اما 
همچنان عزمي مشهود است كه شايد مهم ترين دليل 
ماندن و ادامه دادنش باشد ؛ عزمي كه باعث مي شود 
مســعود كيميايي هنوز و همچنان چهره شــاخص 

فرهنگ و هنر ايران باشد.

فكر مي كنم خبر نمايشــگاه نقاشي شما 
همه علاقه مندانتان را غافلگير كرد. چه شد كه سراغ 

نقاشي رفتيد؟
من از ۱۸ سالگي نقاشي مي كردم.

پس نقاشي دغدغه تازه اي نبوده؟
نه ديگر. سابقه اش به سال هاي خيلي دور بازمي گردد. خانم 
ليلي گلســتان تعدادي از تابلوها را ديد و پيشنهاد برپايي 

نمايشگاه را داد.
گويا بخشــي از تابلوها را در اين يكي، 
دوسال و در اين روزگار كرونايي كشيده ايد. آنچه 
در نمايشگاه به نمايش درمي آيد، شامل چه دوره اي 

از آثارتان مي شود؟ 
هم نقاشــي هاي قديمي تر هســت و هم كارهاي اين 
اواخر. به هر جهت دغدغه اي بوده كه وجود داشــته  ؛ 

مثل فيلم هايي كه ساخته ام.
در مورد فيلم ها و حتي داستان ها و اشعار 
كيميايي اشــراف و ذهنيت دقيق و كاملي وجود 
دارد، ولي درباره تابلوهاي نقاشي كه امضاي مسعود 
كيميايي را بر خود دارد، خالي از هر نوع ذهنيتي 

هستيم.
خب به هر جهت نقاشــي ها به نمايش درخواهد آمد 
و ديده خواهد شد. آنها كه نقاشي ها را ديده اند، مثل 

خانم گلستان، مي گويند عين فيلم هايم است.
يعني شايد بشود گفت نقاشي به معناي 
مرسوم و متداولش نيســت . همانطور كه »زخم 
عقل« ربطي به مجموعه اشــعار روز نداشت يا 
»جسد هاي شيشه اي« و »ســرودهاي مخالف 
اركستر ندارند« با رمان هاي مرسوم ادبيات معاصر 
خيلي نسبتي نداشت؛ يك جور فرديت و امضاي خاص 

كه در هر كار كيميايي نمود مي يابد.
اينها را بايد كســاني كه آثار را مي بينند بگويند و قضاوت 
كنند. فقط يك چيزي را بگويم. كلا تن به انتشار كاري كه 
كمتر از فيلمسازي ام باشــد، نمي دهم. اگر احساس كنم 
كاري پايين تر از حد فيلمسازي ام است يا به شكلي به آن 
ممكن است لطمه بزند، قطعا منتشرش نمي كنم؛ حالا چه 

شعر باشد، چه رمان و چه نقاشي.
و در مورد نمايشــگاه تصاوير فيلم هايتان 
كه در گالري گلســتان و قبل از نمايشگاه نقاشي برپا 

مي شود.
دوستاني بوده اند كه اين كار را انجام داده اند و تصاوير را از 

فيلم هاي قديمي من انتخاب كرده اند.
عكس در فيلم هاي شما هميشه اهميتي 
ويژه داشته اســت؛ از همان اول كه امير نادري 
عكاس فيلم هايتان شد. ماجرايش را قبلًا يك بار 

روايت كرده بوديد.
نشسته بودم در مولن رژ كه بيگانه بيا را بسازم. پسر 
جواني آمد و گفت: هاكــس. گفتم: خب؟ گفت: 
فورد. گفتم: خب؟ گفت: باد باتيچر. گفتم: خب؟ 
گفت: عكاســم، ولي دوربين ندارم. گفتم: با اين 
سليقه سينمايي حتما عكاس 

خوبي هستي.
حقوقــم آن موقع 9۰۰ 
تومــان بــود. گرفتم 
دادم امير كه دوربين 
بخرد. خريد و شد 
عــكاس بيگانه 
بيا و بعد هم 
قيصر و رضا 
موتوري.

»غزل غزل هاي كيميايي« 
ميعادگاهي براي تماشاي 
عكس هاي رضا موتوري 

داش آكل، خاك و سفرسنگ 

سعيد مروتي 
روزنامه نگار

در تدارک نمايی از فيلم غزل   عكس: فرهاد فرهادی

نمايی از فيلم خاک   عكس: كيومرث درم بخش

پشت صحنه رضا موتوری   عكس: امير نادری
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كيوسك

حيثيت طالبان بار ديگر با حمله به يك 
مسجد ديگر در افغانســتان زير سؤال آسيا

رفته و وعده بنيادين ايــن گروه براي 
تامين امنيت دوباره خدشه دار شده است. به گزارش 
الجزيره، داعش خراسان، اين بار در ننگرهار در شرق 
اين كشور، نمازگزاران را هدف گرفته است. به گزارش 
مقامات محلي و شاهدان، دســت كم 3نفر در انفجار 
ديروز در منطقه اسپين غر كشته و بيش از 15نفر هم 
مجروح شــده اند. ديروز رسانه ها نوشــته بودند كه 
احتمالا تعــداد تلفات بيشــتر خواهد شــد. يكي از 
شــاهدان به الجزيره گفته كه دست كم 15مجروح از 
اين مسجد منتقل شده اند؛ ازجمله پيش نماز مسجد. 
او گفته كه بمب نزديك پيش نماز مسجد منفجر شده 
است. ولي محمد، يكي از فعالان و ريش سفيدان محلي 
هم در اين باره به آژانــس فرانس پرس گفته كه بمب، 
وقتي كه بلندگو براي پخش اذان روشن شده، منفجر 

شده است. 
اتل شينواري، يكي از ساكنان محلي به رويترز گفته 
كه انفجار ســاعت يك و30دقيقه به وقت محلي و در 
داخل مسجد روي داده اســت. تا بعدازظهر جمعه به 
وقت تهران، كسي مســئوليت اين انفجار را به عهده 
نگرفته بــود، اما اين انفجار هم شــبيه ديگر حملات 

تروريســتي داعش خراسان در افغانســتان در 3ماه 
گذشته بوده و ديروز كســي درباره گروهي كه پشت 
آن است ترديد نداشت. نمازجمعه در مساجد، هدف 
مورد علاقه داعش خراسان در ماه هاي اخير بوده است 
و پيش از اين در 2انفجار در نمازجمعه، 120نمازگزار 
كه از اقليت شيعه هزاره بوده اند، جان خود را از دست 

داده اند.

تقابل سنتي 
حملات اخير داعش خراسان، به همان اندازه كه براي 
غيرنظاميان هزينه داشــته، براي طالبان هم هزينه  
دربر داشته است. زنجيره حملات تروريستي داعش، 
بزرگ ترين ادعــاي طالبان كه برقــراري امنيت در 
افغانستان است را زير سؤال برده است. پيش از اينكه 
طالبان در نيمه تابستان كنترل افغانستان را به دست 
بگيرد، در حملات تروريســتي در اين كشور پيشتاز 
بود و بسياري گمان مي بردند همين كه اين گروه به 
قدرت برسد، حملات تروريستي مسلحانه كه بخشي 
از فعاليت هاي روزمره اين گروه اســت، حذف خواهد 
شد. با اين حال، داعش خراسان كه اختلاف عقيدتي 
با طالبان دارد، حالا نقش خــود طالبان در حكومت 
پيشــين افغانســتان را بازي مي كند. داعش شاخه 
خراســان كه از همين ولايت ننگرهار فعاليت خود را 
شــروع كرده، با داعش در خاورميانه بيعت كرده و از 
سوي رهبري داعش هم به رسميت شناخته شده است. 

آنها كه در بي رحمي و حملات خونبار زبانزد هستند، 
از نظر عقيدتي با طالبان اختلافاتي دارند كه مهم ترين 
آنها، ارتباط با غرب است. از نظر آنها، مذاكرات طالبان 
با كشورهاي غربي به هر بهانه اي خيانت به آرمان هاي 
جهادي اســت. طالبان بعد از به قدرت رســيدن در 
افغانستان، چند مرحله مذاكره با آمريكا و اتحاديه اروپا 
داشته است. يكي از ديگر اختلافات عقيدتي دوطرف، 

مسئله شيعيان و هزاره ها هستند. 
طالبان از وقتي كه حكومت را به دســت گرفته، گفته 
است كه حكومتش تمامي شهروندان افغان، ازجمله 
هزاره ها و به خصوص اقليت شــيعه هزاره را حمايت 
خواهد كــرد. با اين حال شــيعيان از ســوي داعش 
خراسان تكفير مي شــوند و به همين خاطر است كه 
هميشــه هدف حملات خونبار اين گروه هســتند. 
در2 ماه اخير، خونبارترين حملات داعش عليه شيعيان 
افغانستان روي داده است. پيش از به قدرت رسيدن 
طالبان هــم داعش با حملات وحشــيانه به مدارس 
شــيعيان هزاره، افغانســتان را داغدار و شوكه كرده 
بود. ســبعيت آنها البته ممكن است خوشايند برخي 
نيروهاي طالبان باشد كه از رهبري اين گروه رضايت 
ندارند و همين مســئله مي تواند زمينه ساز فرار اين 
نيروها و پيوستن آنها به داعش خراسان باشد. وسلي 
مورگان، روزنامه نگار آمريكايي كه مدتي طولاني درباره 
فعاليت هاي نظامي آمريكا در افغانستان فعاليت كرده، 
در اين باره به الجزيره گفته كه رهبري طالبان به شدت 

نگران پيوستن نيروهاي خودسر يا ناراضي اين گروه 
به داعش خراسان اســت. طالبان، در اين مسئله يك 
نمونه تاريخي و رعب آور دارد؛ يكي از نخستين رهبران 
داعش در هلمند، ملا عبدالرئوف خادم است كه پيش 
از پيوســتن به داعش، يكي از اعضاي شناخته شده 

طالبان بوده است. 
خادم هم در دولت طالبــان در دهه90 ميلادي عضو 
بوده و هم يكي از رهبران طالبان در نبردهاي طولاني با 
نيروهاي آمريكايي بوده، اما در نهايت به اردوگاه رقيب 
رفته است. اين نگراني ها و البته فراتر از آنها، حملات 
خونبار داعش خراسان كه اعتبار طالبان را زير سؤال 
برده، به طالبان دلايل زيــادي مي دهد تا براي از بين 
بردن داعش خراسان فعاليت كند، اما داعش خراسان، 
هفته به هفته با حمله به نمازجمعه ها در سراسر اين 
كشور، به طالبان و دنيا يادآوري مي كند كه هنوز زنده 

بوده و خطري براي افغانستان و فراتر از آن است.

انفجار دوباره در يك مسجد شيعيان در ننگرهار، نمازگزاران را به خاك و خون كشيد و بار ديگر اعتبار طالبان در تأمين امنيت را زير سوال برد

حمله دوباره داعش به نمازگزاران و اعتبارطالبان جهان نما

جنگ انتخاباتي پنهان در لبنان
مخالفان حزب الله در تلاش براي تسلط بر پارلمان لبنان، جنگ 

تبليغاتي و رسانه اي بزرگي عليه حاميان آن به راه انداخته اند

بحران هاي سياســي و دوقطبي هاي 
شديد رســانه اي به پديده اي روزمره 
در لبنان تبديل شده است؛ كشوري كه طي 3سال اخير با پيامدهاي 
فروپاشــي تدريجي اقتصاد درگير بوده و درصورت عدم اتخاذ تدابير 
لازم، ممكن است در آينده اي نه چندان دور شاهد ورشكستگي كامل 
دولت و نظام بانكي خود باشد. در چنين شرايطي، فضاي سياسي لبنان 
به جاي آنكه در مسير آرام سازي  جامعه براي اجراي اصلاحات سخت 
اقتصادي حركت كند، بيشتر به ميدان جنگ هاي بي پايان رسانه اي 
ميان احزاب و جريانات مختلف شــباهت دارد. اما تازه ترين درگيري 
رسانه هاي لبناني مربوط به سفر ورزشكاران ايراني به بيروت و البته 

حواشي آن بود.
هفته گذشته تيم فوتبال ايران براي اجراي مسابقات آسيايي به لبنان 
سفر كرد. در اين ميان انتشــار تصاويري از تعداد چمدان هاي همراه 
تيم ملي فوتبال ايران، برخي حواشي آميخته به طنز را در شبكه هاي 
اجتماعي لبنــان به همراه داشــت. كاربران لبناني كــه به گرمي از 
فوتباليست هاي ايراني اســتقبال كرده بودند، با اشاره به محدوديت 
زماني اين ســفر، نگاهي طنزآميز به چمدان هاي نسبتا بزرگ برخي 
بازيكنان ايراني داشتند. البته شبكه الجديد، فرداي انتشار اين تصاوير 
با حضور در حاشــيه تمرينات تيم ملي ايران نشان داد آن چمدان ها 
براي حمل برخي وسايل مرتبط با تمرين ملي پوشان ايراني، ازجمله 
موانع چوبي بوده است. با اين حال، رسانه هاي وابسته به محور مخالف 
ايران و حزب الله در لبنان كه هم اكنون به حمايت هاي مالي بي سابقه اي 
از سوي برخي كشورهاي عربي، مشخصا عربستان سعودي و امارات 
دست يافته اند، حتي از ورود به چنين ماجراي طنزآميزي براي ايجاد 

يك بحران رسانه اي دريغ نكردند.
شبكه ام تي وي )از مهم ترين رســانه هاي مورد حمايت مالي رياض( 
كه پيش تر مدعي شده بود ايران عامل شيوع ويروس كرونا در منطقه 
خاورميانه اســت، به فاصله كوتاهي پس از اين حواشي در گزارشي 
به نقل از كارشناسان امنيتي ناشــناس مدعي شد نشانه هايي مبني 
بر حمل دلار و برخي تجهيزات نظامي كوچك توســط ورزشكاران 
ايران در چمدان ها يشــان وجود دارد. در اين گزارش آمده كه ايران 
به دليل افزايش فشارهاي رژيم صهيونيستي در سوريه، ناچار است از 
راه هاي جديدي براي ارسال حمايت هاي مالي و نظامي به حزب الله 
استفاده كند و ممكن اســت چمدان فوتباليست هاي ايراني، يكي از 
اين گزينه هاي جديد باشد. اگرچه اين موج رسانه اي حتي با پوشش 
شبكه هاي مهمي همچون ام تي وي، آنقدرها از سوي مخاطبان جدي 
انگاشته نشد، اما ورود وزير كشور لبنان به پرونده، توجه افكار عمومي 
را به آن جلب كرد. بســام مولوي، وزير كشور لبنان در واكنش به اين 
حواشي با گذشت 3روز از ورود ورزشكاران ايراني به بيروت در نامه اي 
به مديريت حفاظت و امنيت فرودگاه رفيق حريري خواست موضوع 
را بررسي كرده و گزارشي دقيق از فرايند ورود هيأت ايراني به فرودگاه 

تنظيم كنند. 
 ورود تعجب آور بســام مولوي به اين پرونــده، برخلاف پيش بيني  
رســانه هاي مخالف حزب الله، نه تنها موج جدي عليه ورزشــكاران 
ايراني ايجاد نكرد، بلكه باعث تمســخر وزير كشــور لبنان شد. اين 
رويكرد تمسخرآميز محدود به منتقدان وزير نبوده و حتي بخشي از 
حاميان ائتلاف 14مارس )رقباي حزب الله( را هم دربر مي گرفت؛ براي 
مثال مصطفي علوش، از سياستمداران جريان مستقبل )به رياست 
ســعد حريري( در واكنش به اين تحولات گفت: به آقاي وزير كشور 
پيشــنهاد مي دهم به جاي پيگيري هاي كارآگاهــي درباره چمدان 
چند فوتباليست، نگاهي به ســيطره حزب الله و متحدانش بر دولت 

و مجلس بيندازد. 

شكست متحدان مسيحي حزب الله؛ رمز انتخابات سال آينده
اما فراتر از اين تحولات گذرا، چرا شــخصيتي نظير وزير كشور لبنان 
)حتي با وجود گرايش هاي سياسي شناخته شده( حاضر مي شود وارد 
چنين بازي رسانه اي شــده و خود را در معرض نقد يا حتي تمسخر 
هزاران لبناني قرار دهد؟ از سوي ديگر، چرا برخي رسانه هاي لبناني از 
هر موضوعي براي ايجاد دوقطبي و نوعي بحران در جامعه اين كشور 
اســتفاده مي كنند؛ حتي اگر موضوعي تا اين اندازه پيش پاافتاده و 
تمسخرآميز باشد؟ پاسخ اين سؤالات را بايد در معادله انتخابات سال 
آينده لبنان يافت؛ انتخاباتي كه مي تواند براي تغيير موازنه قدرت در 
اين كشور سرنوشت ساز باشد. روزنامه الاخبار در شهريور ماه سال جاري 
با انتشار گزارشي همراه با اسناد و نقل قول هاي معتبر از طرحي بزرگ 
براي پايان دادن به برتري سياسي ائتلاف 8مارس )به رهبري حزب الله( 
خبر داد. براساس گزارش الاخبار، اين طرح با حمايت آمريكا، عربستان 
ســعودي و امارات براي تضعيف پايگاه اجتماعي متحدان حزب الله و 
سيطره بر كرســي هاي آنان در پارلمان تنظيم شده است. مهم ترين 
ابزار اجراي اين طرح، جنگ رسانه اي مداوم با استفاده از صدها شبكه 
پرهزينه ماهواره اي، سايت خبري، روزنامه و راديوست كه بايد به طور 
شبانه روزي، افكار عمومي )مخصوصا در بدنه مسيحيان لبنان( را هدف 

قرار داده و وجهه حزب الله را تخريب كند.
با توجه به اتحاد قدرتمند 2حزب شــيعي لبنــان )امل و حزب الله(، 
مخالفان مقاومت عملا هيچ راهي براي ايجاد تقابل و بحران در داخل 
بدنه شيعي اين كشور ندارند. اما از سوي ديگر نبايد فراموش كرد يكي 
از مهم ترين متحدان مقاومت كه با تعداد بالاي كرسي هاي خود، برتري 
سياسي ويژه اي را در اختيار حزب الله قرار داده، حزب مسيحي »جريان 
آزاد ملي« اســت. رقيب اين جريان، حزب »قوات« به رهبري سمير 
جعجع است كه يكي از خطرناك ترين شبه نظاميان لبناني به شمار 
رفته و سابقه اي خونين در جريان جنگ داخلي اين كشور دارد. جريان 
آزاد ملي در آخرين انتخابات پارلماني لبنان موفق شــده با دستيابي 
به 29كرسي، شكست سنگيني را بر حزب قوات )صاحب 15كرسي( 
تحميل كند. اگر رســانه هاي لبناني با جنگ رسانه اي بي وقفه خود 
موفق شوند معادله كنوني قدرت ميان احزاب مسيحي را به سود سمير 
جعجع تغيير دهند، ممكن اســت جريان 14مارس پس از سال ها به 
اكثريت پارلماني و در نتيجه، سيطره بر دولت آينده لبنان نزديك شود.

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

هفته نامه اشپيگل ]آلمان[

توطئه ترامپي در برزيل

عمليات بازگشت ترامپ

نيويورك تايمز گزارش داده كه همزمان با كاهش 
محبوبيت ژائير بولسونارو، رئيس جمهور برزيل، 
او براي پيروزي در انتخابات سال آينده از دونالد 
ترامپ و تيمش درخواســت كمك كرده است. 
اعضاي تيم ترامپ نيز نسخه تبليغات انتخاباتي 
خود را به برزيل برده اند تا به چهره راست گراي 

آمريكاي جنوبي براي پيروزي كمك كنند.

مجله آلماني اشپيگل، جلد خود را به فعاليت هاي 
سيســتماتيك هواداران دونالد ترامپ براي 
برگردانــدن او به كاخ ســفيد اختصاص داده 
است. بر اين اســاس، طي عمليات حيله گرانه 
جمهوري خواهان هوادار ترامــپ، قوانين در 
ايالت هاي تحت كنترل آنها در حال تغيير است تا 

زمينه براي بازگشت ترامپ مهيا شود. 

بحران پناهجويان در مرز ميان 
بلاروس و لهستان كه مرزهاي اروپا

شــرقي اتحاديه اروپا به شمار 
مي رود، وارد مرحله اي تازه از رويارويي دوطرف 
شــده و گاز را به ابزاري براي فشار بلاروس بر 
اتحاديه اروپا تبديل كرده است.روز پنجشنبه، 
الكساندر لوكاشنكو، رئيس جمهوري بلاروس، 
بستن شيرهاي انتقال گاز روسيه به اتحاديه 
اروپا را در واكنــش به تحريم هــاي تازه اين 
ســازمان عليه بلاروس محتمل دانســت و از 
اروپايي ها خواست از مسير تحريم بازگردند. 
يك روز قبل از آن، اورسلا فن  درلاين، رئيس 
كميســيون اتحاديه اروپا، از تشديد تحريم ها 
عليه بلاروس خبر داد و گفت كه تحريم هاي 
جديدي از هفته آينده اعمال خواهد شد كه هم 
افراد و هم نهادهاي اين كشــور را هدف قرار 
خواهد داد. او گفت كه آنچه در مرز بلاروس و 
لهســتان مي گذرد، تلاشي از ســوي »رژيم 
اســتبدادي« مينســك براي بي ثبات كردن 
همسايگانش است.اشاره فن  درلاين به تلاش 
بلاروس بــراي انتقال پناهجويان به ســمت 

مرزهاي لهستان است. اروپايي ها مي گويند كه 
در تقابل ايجاد شــده ميان بلاروس و اتحاديه 
اروپا، دولت اين كشــور يك مسير مصنوعي 
انتقــال پناهجويان ايجاد كرده تا لهســتان و 
اتحاديه اروپا را دچار بحران كند. تحريم هاي 
مطرح شده از ســوي او، در ادامه تحريم هاي 
گذشــته اتحاديه اروپــا عليه بــلاروس قرار 
مي گيرد كه با هدف تغيير رژيم در اين كشور 
وضع شده است. تصميم به تحريم بلاروس از 
سوي اتحاديه اروپا، در زمان انتخابات جنجالي 
رياست جمهوري بلاروس و پس از آن سركوب 
شديد مخالفان سياســي و معترضان در اين 
كشور اتخاذ شد. نقشــه بلاروس براي تحت 
فشار قرار دادن اروپا را اما روسيه نقش بر آب 
كرده است. ديميتري پسكوف، سخنگوي كاخ 
كرملين ديروز اطمينــان داد كه تحويل گاز 
روسيه به اروپا به رغم تهديدهاي بلاروس مبني 
بر بستن شيرهاي خط لوله گاز كه از خاك اين 
كشور مي گذرد، ادامه خواهد داشت. او گفت 
كه روسيه به تمام تعهدات خود براي تحويل 
گاز به مصرف كنندگان اروپايي عمل مي كند. 

حملات عمده داعش از زمان به قدرت رسيدن طالبان 

15اكتبر 26آگوست  3اكتبر 

2نوامبر18سپتامبر  8اكتبر 

فرودگاه كابل     دست كم 182كشته 
يكي از خونبارترين حملات داعش در افغانستان، 

همزمان با تخليه نيروهاي نظامي آمريكا و ناتو، خارجي ها 
و شهروندان افغان در فرودگاه كابل روي داد. دست كم 

13سرباز آمريكايي هم در اين حمله كشته شدند.

قندهار     دست كم 50كشته 
يك هفته بعد از قندوز، نوبت به شيعيان در قندهار 
رسيد تا قرباني دشمني طالبان و داعش خراسان 
باشند. در انفجار انتحاري در نمازجمعه در قندوز، 

بيش از 100نفر هم مجروح شدند.

كابل      دست كم 8 كشته 
حمله به مراسم يادبود ترحيم مادر ذبيح الله 
مجاهد، سخنگوي ارشد طالبان در مسجد 
عيدگاه، ضربه سنگيني به اعتبار اين گروه 

در تامين امنيت كابل بود.

كابل و جلال آباد     دست كم 7كشته
4 انفجار در جلال آباد كه هدف آنها گشتي هاي 
طالبان بود و يك انفجار در دشت برچي در كابل، 

دست كم 7 كشته به جا گذاشت.

كابل     دست كم 25كشته 
حمله افراد مسلح و انفجار در بيمارستان نظامي داوودخان 
در كابل، نه تنها باعث مرگ غيرنظاميان شد كه كشته شدن 

يكي از فرماندهان ارشد طالبان را هم به همراه داشت.

قندوز     دست كم 50كشته 
انفجار در مسجد شيعيان در قندوز، 

افغانستان را شوكه كرد. اين حمله، دست كم 
100مجروح هم به جا گذاشت.

گاز، اهرم فشار بلاروس بر اروپا

وضعيت كرسی های پارلمان لبنان

تعداد كل كرسی ها  
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ائتلاف 8مارس 

)حامی حزب الله( 
64كرسی

ائتلاف 14مارس 
)مخالفان حزب الله( 

52كرسی

 مستقل ها
 12 كرسی

جواد نصرتي
روزنامه نگار

سياوش فلاح پور
روزنامه نگار

12نوامبر 

ننگرهار      دست كم 3نفر 
داعش بار ديگر نمازجمعه را مورد هدف قرار داد 
و اين بار ننگرهار در شرق افغانستان مورد هدف 

قرار گرفت. اين ولايت، محل شكل گيري داعش در 
افغانستان در سال 2015به شمار مي رود.
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مهدیاگلمحمدی

اجلاس گلاســگو، با حضور نمايندگاني از 
200كشور جهان قرار بود پاي سياستمدار ها 
را به بحث هاي تغييــرات اقليمي باز كند. 
)البته پاي جو بايدن، نماينده آمريكا زيادي 
باز شد( اما يكبار ديگر مشخص شد، بسياري 
از سياستمدار ها به بحث هاي محيط زيستي 
كه مي رسند، چشم هايشــان را مي بندند 
و خواب را ترجيــح مي دهند. اين اجلاس، 
حاشيه هاي مهم تر از متني داشت كه يكي 
از مهم ترين آنها مشاهده تغيير رفتار فعالان 
 اجتماعــي، به ويژه فعالان محيط زيســت 
بود؛ بــراي نمونه فعالان محيط زيســت 
اين بار منتظر نتايج اين اجلاس نشــدند 
و در مناطق اعيان نشــين اسكاتلند سراغ 
خودرو هاي شاسي بلند ثروتمنداني رفتند 
كه از خريد خودرو هاي برقي امتناع كرده  
بودند. فعالان ياد شــده ابتدا براي برخي از 
آنها برگه هاي جريمه صادر كردند. در اين 
برگه ها مي خوانيم كه علت اين جريمه شدن 
نمادين، اين اســت كه اگر تمام راننده هاي 
خودروهاي شاســي بلند جهان )به عنوان 
يكي از مهم ترين آلاينده هاي هوا( در يك 
كشور جمع شوند، اين كشور فرضي پس از 
آمريكا و چين، سومين كشور آلاينده جهان 
خواهد شــد. فعالان ياد  شده به اين مسئله 
بسنده نكردند و پس از چند روز لاستيك 
های بسياري از خودرو هاي ياد  شده را پنچر 
كردند. جداي از درست يا غلط بودن حركات 
اينچنيني، به طور عينــي مي توان پل زدن 
فعالان اجتماعي و زيست محيطي از عرصه 
سخن به عمل را مشاهده كرد. در ميان آنها 
هكر هايي وجود دارند كه اســناد مرتبط با 
تفاوت حرف و عمل سياستمدار ها را دزديده 
و بر ملا مي كنند و بسياري مثال هاي ديگر. 
نكته ديگر در مورد فعالان ياد شــده تغيير 
سني محسوس آنهاســت. به طوري كه اگر 

به نقطه تولد اعتراض هاي زيست محيطي 
نســبت بــه گرمايــش زمين در ســال 
1965ميلادي نگاهي بيندازيم تمام فعالان 
آن زمان را مردان و زناني تشكيل مي دهند 
كه سن آنها از 25سال كمتر نيست، اما طي 
كمتر از چند دهه اين سن به طور محسوسي 
كاهش يافته اســت. فعــالان اجتماعي و 
زيست محيطي مشهور اين روز هاي جهان 
دختران و پســراني 10تا 18ساله هستند. 
نوجوانان و جواناني كه فقط در اينستاگرام 
چند ميليون دنبال كننده  دارند كه منتظرند 
تا بــه فراخوان هاي آنها بــراي مبارزه هاي 
اجتماعي و زيســت محيطي پاسخ دهند و 
دست به كار شــوند )پنچر كردن لاستيك 
خودرو هاي شاسي بلند اســكاتلند، نمونه 
كوچكي از قدرت آنها بود(. گويا در رايج شدن 
سندرم  بنجامين باتن )شخصيتي سينمايي 
كه برخلاف همه انسان ها پير به دنيا آمد و 
مدام جوان تر  شد و حتي به دوران كودكي 
رسيد( ميان فعالان اجتماعي پيغامي نهفته 
است. در اين پيغام با نسلي روبه رو هستيم كه 
اتفاقا مي داند كه بايد پا در كفش بزرگتر ها 
كند. بزرگتر هايي كه بــا همين كفش ها، 
قدم در مســير اشتباهي گذاشــتند. براي 
پي بردن به واقعيت رواج اين ســندرم در 
ميان فعالان اجتماعي جهان، كافي اســت 
با برخي از آنها آشنا شــويم. گرتا تونبرگ، 
دختر نوجوان ســوئدي كه با فعاليت هاي 
خود به جاي دونالد ترامپ، به عنوان چهره 
سال مجله تايم، عكس اش روي جلد رفت. 
ملاله يوسف زي دختر نوجوان پاكستانی كه 
نماد حق تحصيل دختران جهان است. شانا 
گرانت، 17ساله كه طي چند سال گذشته 
بر ضــد  قوانين آزاد بودن حمل ســلاح در 
آمريكا فعاليت كرده است. اين نمونه ها فقط 
شمار اندكي از دســت كم 40نوجوان فعال 
اجتماعي و مشهور جهان است كه فرضيه 

جوان تر شدن آنها را تأييد مي كند.

 سندرم بنجامين  باتن 
ميان فعالان اجتماعي

درصد
وزیر نفت با تأكید بر اینكه 
هیچ برنامه ای برای افزایش 
قیمت گاز مطرح نیست، 
گفت: ۲۵درصد مشتركان 
پرمصرف و بدمصرف گاز كه 
نزدیك ۵۰درصد گاز خانگی 
را مصرف می كنند، مشمول 

جریمه خواهند شد.

25

درجه
جواد اوجی میزان دمای رفاه 
در محل كار و خانه را حداكثر 
۲۲درجه بیان كرد و با تأكید بر 
لزوم فرهنگسازی و برنامه ریزی 

در مصرف گاز، گفت: لازم 
است هموطنان با خاموش 
كردن وسایل گرمایشی به 
هنگام خروج از خانه و در 

ساعات حضور در محل كار 
و نیز استفاده از لباس گرم، 
نسبت به صرفه جویی در 

مصرف اقدام كنند.

22

درصد
حدود ۷۰تا۷۵درصد 

مشتركان گاز كه در محدوده 
سقف الگوی مصرف، گاز 
مصرف می كنند، مطابق 
سال گذشته هزینه گاز 
را پرداخت می كنند، اما 

مشتركانی كه الگوی مصرف 
را رعایت نمی كنند، قطعا 

جریمه خواهند شد.
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حافظ

وفا مجوي ز دشمن كه پرتوي ندهد

چو شمع صومعه افروزي از چراغ كنشت

شهرقصه

حتي شما دوست عزيز 

نویسندگانباشگاه

سعيد مروتي

سيداحمد بطحائي

شنبه

 جلوي سينما آزادي قيامت بود. جمعيت مشتاق 
از ساعت ها قبل آمده بودند »سارا«ي مهرجويي را 
ببينند. آدم هاي داخل صف مي گفتند خدا فردا را 
به خير كند كه »ردپاي گرگ« را نشان مي دهند و كيميايي بازان پاشنه در 
سينما را از جا درخواهند آورد. )اغراق نمي كردند فردايش مقابل سينما آفريقا 
ديدم كه چطور موقع بليت فروشي براي ردپاي گرگ، شيشه قدي سينما را 
پايين آوردند(. هيچ وقت موقع جشنواره فيلم ديدن در آزادي راحت نبود. 
به دوستم گفتم اين بار آخري است كه زمان جشنواره اينجا مي آيم. صبح 
زود آن جلوها بوديم ولي چون هر كس براي چند نفر از رفقايش جا گرفته 
بود. پنجاه شصت نفر ساعت 6صبح در حوالي عصر شده بود بالاي 500نفر. 
مي گفتند بالاي 60درصد بليت ها قبلًا پيش فروش شده و به نظر مي رسيد 
ايستادن در صف بيهوده است. بليت فروشي شروع شد و چند نفري مانده به 
ما گيشه را بستند و همه منتظر شدند براي سانس فوق العاده كه معني اش 
4ساعت معطلي بيشتر بود. خيلي علاف شده بوديم. از دوستم جدا شدم و 
از صف بيرون آمدم كه بروم لاله زار و ســينما كريستال. آن طرف خيابان، 
احمد اميني منتقد مجله فيلم را ديدم كه داشت عرض خالداسلامبولي را رد 
مي كرد كه برود شهر قصه . سينماي دنج و كوچك بغل آزادي كه منتقدان 
مثل بچه آدم در آنجا فيلم هاي جشنواره را مي ديدند. نمي دانم چه شد كه 
من هم مثل احمد اميني رفتم مقابل شهرقصه. او كارتش را نشان داد و رفت 
داخل و من ماندم به تماشاي آدم هاي خوشبختي كه منتقد فيلم بودند. راه 

كريستال، با حسرت شهر قصه سپري شد.

  اما سينماي دنج شهرقصه از كجا وارد زندگي ما شد؟ سينمايي كه اوايل، 
هر وقت بليت آزادي به ما نمي رسيد، سراغش مي رفتيم، سينمايي كه به مرور 
كشفش كرديم. اين درست كه سينماي بزرگ آزادي بيشترين جلوه را ميان 
تمام سينماهاي پايتخت داشت، ولي شهرقصه هم براي خودش جواهري 
بود. سينمايي كه حتي از آزادي هم باحال تر بود كه اگر آزادي عظمت داشت، 
شهرقصه دلپذير تر و صميمي تر بود. اين صفات را آنها كه در شهرقصه فيلم 
ديده اند به خوبي درك مي كنند.  سينمايي كه در 12ارديبهشت سال1350 
در چهارراه عباس آباد و در مجاورت سينما شهرفرنگ )آزادي( با ظرفيت 
147نفر تأسيس شد. جايي كه دهه50 محلي براي نمايش فيلم هاي شاخص 
خارجي بود و در دهه60 هم كلاســش را حفظ كرد و مدتي هم جلسات 

نمايش فيلم كانون فيلم و فيلمخانه ملي در آنجا برگزار مي شد.

  وقتي عبد، رضا، اسي، جواد، رامين و علي يزداني در كافه ماطاووس قرار 
ديدار در چند سال بعد را گذاشتند ما در شهرقصه پاي »ضيافت« كيميايي 
نشسته بوديم و نمي دانســتيم كه اين آخرين باري است كه در اين سينما 
فيلم مي بينيم. كمتر از يك سال بعد آتش به جان سينما آزادي افتاد و برادر 
كوچك تر هم با اينكه آسيب غيرقابل جبراني نديده بود، پاسوز برادر بزرگ تر 
شد. در روزهايي كه همه مرثيه خوان ســينما آزادي بودند كمتر كسي از 
شهرقصه ياد مي كرد. سينمايي دنج با معماري فوق العاده، با آن سالن انتظار 
دلپذير و صندلي هاي راحت و پرده درجه يكش كه فيلم ديدن در آن ضيافتي 
بود. سينمايي تكرارناپذير كه هيچ پرديس مدرني نتوانست جاي خالي اش را 
پر كند. سينمايي كه بهترين فيلم هاي زندگي ما را نمايش مي داد، سال هاست 

مثل خيلي چيزهاي ديگر شده؛ خاطره اي از يك روزگار سپري شده.

معروف اســت كه هركاري را آدمي با لذت انجام 
دهد، 5 دقيقه به عمر او اضافه مي شــود. انگاري 
خوردن يك برگر زغالي با 33 چوق كلســترول، 
نوشيدن يك قوطي كوكا با 51درصد كله قند و كشيدن يك پاكت مگنا 
قرمز با نيكوتين و قطران 10درصد، به ازاي هر گاز و جرعه و پك، جاي كم 
كردن، مقاديري به وقت اضافه زندگي اضافه مي كند. جدا از درست و غلط 
و راست و دروغش، اگر چنين نباشد كه لذت در كار، به زندگي مان اضافه 
كند، فكر مي كنم اگر درست و اصولي و علمي نباشد آن ور ديگرش رد خور 
ندارد. اينكه وقتي حرفي را با عصبيت بزنيم، جايي را به اكراه برويم، رابطه اي 
را با نفرت بنا كنيم، بي شك چيزي از ما كم مي كند. از غروري كه لاي چرخ 
دنده هاي خشك و خشن يك صاحب كار بي پدر و مادر خرد مي شود؛ شور و 
شوقي كه در يك رابطه زناشويي اشتباه به خشم و خشونت تبديل مي شود 
گرما و حرارتي كه در بي تفاوتي بي رحمانه آدم هاي اطراف مان، ســرد و 
ساكن مي شود. نه كه حواسمان نباشد، ولي انگاري بايد حساسيتِ ورودي 
زندگي را در تجاوزِ قازورات، تيز و شفاف تر كنيم. يك گارد يا نگهباني براي 
محوطه زندگي مان بگذاريم كه راه براي ورود خار و خنجر تنگ تر كند. هر 
آدم بي ربط و نشانه اي براي شادي هاي كوتاه مدت، زندگي بلندمدت مان 
را تباه نكند. داستان تا اينجاش، با وَر و وِرهاش، بالا و پايين هاش، سر و ته 
و زير و بمش، تا حدودي آشنا و مشخص است. مشكل اما از جايي شروع 
مي شود كه ما با خودمان روراست نيستيم. تعارف و رودربايستي داريم.  شأن 
و جايگاهي براي من و خودِ واقعي مان قائل نيستيم. مي فهميم و مي دانيم 
تهش تف سربالاست و چرك كف دست، ليك باز درش را بازتر مي كنيم كه 
آن نكبت و كثافت تند و سفت تر چنبره بزند رويمان و جاگير شود. سرمان 
را كه بلند مي كنيم، مي بينيم نصف اين زندگي را با بوي تعفن گذرانده ايم 

و افتاده ايم به سرازيري ش، تهش. رَحِمَ الله مَن قَرَاالفاتحه مع الصلوات.
اما ماهي را هر وقت از آب بگيري، اگر تازه نباشد لااقل احتمال گنديدگي 
و كپك زده گي ش كمتر است. مي شــود همانجا كه لزوما سرش نيست، 
وسطش هست حتي، زيپ تعارف و خجالت و رودربايستي را كشيد و سيخ 
و راست ايستاد جلوي اين زجر منتشر. چَكي را خشك و ترش خواباند توي 
گوشش كه بس است ديگر. از الان ديگر نه. از امروز نيستم. گاهي بيش از 
آنكه نياز باشد براي 5دقيقه عمرِ بيشتر، لذتي را بخوريم و بنوشيم و بكشيم، 
براي جلوگيري از تباه شدن كل عمر، تيغ و قيچي دست بگيريم. با هركس 

و هر چيزي كه اشتباهي آمده و شده. حتي شما دوست عزيز.

مهرباني در روز سرد و زرد...
در يك سايت نوشته شده بود روز جهاني مهرباني براي نخستين بار در سال1995 و در شهر دنور ايالت كلرادو برگزار شد اما از 
آن پس از سال2014 اين روز بهانه اي شد تا در سرتاسر جهان با مهرباني و تقديم هدايا به يكديگر، مردم اين روز را تبريك گفته و 
جشن بگيرند.حالا صبح سرد پاييزي 22آبان را بايد شروع كرد با همين پيش فرض كه امروز روز جهاني مهرباني است. قديمي ها 
مي گفتند براي مهرباني يك لبخند مفت و مجاني و يك دل بزرگ كافيست.مهربان بودن در اين روزگار شايد از نظر خيلي ها 
سبك سرانه باشد، در روزهايي كه خيلي ها فكر مي كنند مهرباني يعني ساده بودن و دنيا جاي خوبي نيست براي سادگي. دنياي 
امروز انگار مي خواهد اولويت را بدهد به گرگ ها، به آنها كه ختم روزگارند و خلاصه نامهربان و سنگدل. با اينهمه اما هنوز مهرباني 
احوالات و جذابيت هاي خودش را دارد. همين كه در همين روز سرد و زرد، روي يك صندلي روبه روي دوستي بنشيني و با مرهم 

لبخند، زخم هاي زندگي را مداوا كني...

خداحافظي با كيوسك هاي قرمز انگليس
با اجــراي برنامه هــاي جديد 
پشــتيباني پوشــش خطوط 
ارتباطــي تلفــن در انگليس، 
هزاران كيوســك تلفن قرمز  
رنگي كــه يكــي از نماد هاي 
اين كشــور بودند جمع آوري 
مي شــوند و فقط شمار اندكي 

از آنها باقي مي ماند. استفاده از گوشــي هاي تلفن همراه به حدي گسترش پيدا 
كرده كه ميزان مكالمات با تلفن هاي عمومي در اين كشور از 800ميليون دقيقه 
در ســال2002 ميلادي به 7ميليون دقيقه در ســال2020 كاهش يافته است. 
به گزارش يورونيوز، البته به پشــتوانه همين 7ميليون دقيقه، قرار است 5هزار 
كيوسك از 21هزار كيوسك در خيابان هاي انگليس باقي بماند؛ بيشتر در مناطقي 

كه با سيگنال هاي ضعيف تلفن همراه امكان استفاده باكيفيت از آن وجود ندارد.

نتيجه همه پرسي براي اتانازي
مرگ خودخواســته)اتانازي( در 
نيوزيلنــد قانوني شــد. بيش از 
يك سال پيش مردم اين كشور 
با شــركت در يك همه پرسي به 
آن رأي دادند. براي واجد شرايط 
بودن، فرد بايد بيماري لاعلاجي 
داشته باشد كه فقط 6 ماه به پايان 

زندگي اش باقي مانده باشد و انجام اين روند بايد به تأييد 2پزشك برسد. به گزارش 
ديلي ميل، دوســوم مردم نيوزيلند در همه پرســي ســال2020 ميلادي از مرگ 
خودخواسته)اتانازي( حمايت كردند. هنوز مشخص نيست كه چه تعداد از مردم در 
اين كشور درخواست چنين روشي را براي پايان دادن به زندگي خود داشته باشند. 
تغيير در قانون، نيوزيلند را در زمره گروه كوچكي از كشورها قرار داده كه اتانازي را 

قانوني كرده اند. پيش تر اتانازي در كانادا و هلند هم قانوني شده بود.

نخستين بيمار تغييرات آب و هوايي
يك زن كانادايي كه در پي موج 
گرماي بي سابقه به مشكل تنفسي 
دچار شده، نخستين كسي است 
كه پزشــك علت بيماري اش را 
»تغييرات آب وهوايي« اعلام كرد. 
دكتر كايل مريت، پزشك اورژانس 
بيمارستاني در بريتيش كلمبياي 

كانادا مي گويد با اعلام اين تشخيص، سعي داشــته به علت اصلي بسياري از موارد 
بيماري كه اخيرا شاهد بوده ، اشاره كند. وي با اشاره به شمار بالاي مراجعان اورژانس 
در ماه هاي اخير مي گويد: »اگر علت اصلي را نبينيم فقط در حال رفع عوارض  خواهيم 
بود و دائم از بازي عقب مي مانيم.« دماي هواي ژوئن امسال در كانادا تا نزديك 50 
درجه اوج گرفت و پزشكي قانوني ايالتي اعلام كرد 570 مورد از مرگ هاي ناگهاني 

ثبت شده در اين زمان »مربوط به گرما« بوده است.«

گرينويچ

شايد عينك كمك حال شان براي خواندن باشد
حميدرضامحمدي

هر زمان كه چراغ يك كتابفروشي خاموش مي شود، 
گويي يك اميد، يك روزنه، يك دريچه براي دانايي و 
روشنايي خاموش مي شود و اميدي به تاريكي مي گرايد.

2ســال پيش بود كه كتابفروشــي »بــلادي« در 
شيراز براي هميشــه تعطيل شد؛ يك كتابفروشي 
60 ساله، در خيابان تاريخي كريم خان زند اين شهر، 
كه سيدزين العابدين بلادي شــيرازي، در آغازين 
سال هاي دهه40 راه انداخت و تا پايان عمر كتابفروش 
ماند و كتابفروشــي كرد و كتابفروشي اش را سرپا و 
سرحال نگه داشت. كسي  كه راز ماندگاري اش را بايد 
در مردم داري و حُسنِ خُلقش در مواجهه با اهل كتاب 
دانســت و البته آنكه او به كتابخوان هايي كه وسع 
خريد نداشتند، با دريافت بيعانه  2ريالي يا بيشتر، 

كتاب مورد علاقه شان را به امانت مي داد.
بلادي كه پيش تر صحاف بود و از 17 ســالگي، براي 
نزديك بــه 2دهــه، كارگاه صحافــي اش در خيابان 
لطفعلي خان زند، سه راه نمازي رونق داشت، وقتي در 
آخرين روز تابستان1396، در 91سالگي درگذشت، 
دكانش تعطيل شــد، اما اهالي فكر و فرهنگ شيراز 
نگذاشــتند، اين به محاق رفتن خيلي طول بكشــد. 
يك ماه و 20 روز بعد، دوباره چراغش كتابفروشي اش 
روشن شد و كركره اش بالا رفت. اين بار هم چندان باز 
نماند؛ تنها حدود 2سال. لابد دخل و خرج نمي خواند، 

شايد هم اسبابي ديگر سبب شد.
دليلش البته صاف و ســاده بــود؛ بازماندگان بلادي 
بزرگ، شور و شوق و شــعف او را براي كتابفروشي و 

توسعه و اشاعه فرهنگ نداشتند كه او از نسل طلايي 
كتابفروشان شيراز بود. آنهايي كه دل شان براي فرهنگ 
سرزمين مادري شان و شهر و ديارشان مي تپيد و به اين 
راحتي ها حاضر نبودند ميدان را خالي كنند. دوست 
داشتند بمانند كه مگر آنها توفان به خود نديده بودند، 
كه حتما ديده بودند اما ايستادند و مقاومت كردند تا 

مقاوم شدند.
كتابفروشي بلادي كه درهايش تخته شد، 2سال بسته 
و خالي ماند، بر در و ديوارش غبار فراموشي نشست و 
خاك خورد، بر آن حجره اي كه ســال ها بوي كاغذ و 
كتاب، فضايش را آكنده كرده بود و 6دهه محل آيند 
و روند و بحث وفحص كتابخوانان و كتاب نويسان بود، 
همانجا كه بــلادي بزرگ با خــون دل، دوام مدامش 
بخشيده بود، تا دست آخر- يعني همين  ديروز - خبر 

رسيد كه جايش را به يك عينك فروشي داده است.
در اين غربت غريب فرهنگ، البته شايد فقط بتوانيم 
اميدوار باشيم و لابد خودمان را گول بزنيم، آنهايي كه 
به آنجا مي روند و عينك مي خرند، كمك حال شان باشد 

براي مطالعه كتاب.

فرهنگ و زندگي
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تهران ساكت  شده است
اگر بگوييم »تهران«، تصويري  كه از اين شهر در ذهن آنهايي فاطمهعباسي
كه در پايتخت زندگي كرده يا به اين شــهر سفر كرده اند شكل 
مي گيرد، به جز ساختمان ها و برج هاي بلند، خيابان هاي شلوغ 
است و ســر و صدايي كه گويا هيچ وقت خاموش نمي شود. اما 
آنطور كه كارشناس صوت شركت كنترل كيفيت هواي تهران 
مي گويد، كرونا كاري كرده كه تهران حداقل براي مدت 2سال 
كمي ساكت تر از گذشته شــود. با شيوع ويروس كرونا از همان 
اسفند98 و اجراي برنامه هاي قرنطينه سراسري و وضع قوانين 
ترافيكي و به دنبال آن كاهش تردد وسايل نقليه، آلودگي صوتي 
نيز تحت تأثير قرارگرفته و ايســتگاه هاي ثابت سنجش صوت، 
ميانگين تراز صوتي را نزولي اعلام كرده اند. طبق نتايج ثبت شده 
توسط اين ايستگاه ها، ميانگين تراز صوتي از 15تا29 اسفند98 
نسبت به سال هاي96و97 در دوره زماني روز، به طور ميانگين 
حدود يك تا 2دسي بل و در دوره زماني شب )22تا7صبح( حدود 
2تا3دسي بل كاهش پيدا كرده است. اين روند در فروردين ماه 
سال99 هم ادامه داشت و سطح تراز صوت نسبت به دوره مشابه 
در سال هاي97و98 در حدود يك دسي بل كاهش نشان داد. البته 
اين كم شدن صداها، فقط مختص شهر تهران نيست. در طول 
سال2020، مقالات تحقيقاتي زيادي وجود داشت كه ثابت كرد، 
شــرايط محيطي و اقليمي به دليل قرنطينه يا محدوديت هاي 
ترافيكي در مقياس بزرگ در حال بهبود است. به عنوان نمونه، 

شهر دوبلين در ايرلند داراي 12ايستگاه سنجش صوت است كه 
در دوره پيش از قرنطينه، 9ايســتگاه در60درصد زمان مورد 
بررســي، ميانگين ســاعتي تراز صداي بالاتر از حد استاندارد 
55دسي بل داشــتند و در زمان قرنطينه تنها 3ايستگاه در اين 
شرايط بوده اند. در تايوان هم تفاوت هايي در آلودگي صوتي قبل 
 )Kanpur(و هنگام شيوع كرونا مشاهده شد. در شهر كانپور
هند نيز با استفاده از داده هاي جمع آوري شده توسط حسگرهاي 
محيطي قابل حمل، ميانگين سطوح نويز قبل از قرنطينه در بازه 
44.85تا79.57دســي بل و حيــن قرنطينــه در محــدوده 
38.55تا57.79دســي بل ثبــت شــد. ضمن اينكــه ميزان 
آزاردهندگي صدا در مناطق مســكوني، صنعتي و آرام حدود 
40درصــد كاهش يافت. به هرحال آنچه مشــخص اســت و 
كارشناسان هم بر آن صحه مي گذارند، اين است كه صداي بالاتر 
از حد استاندارد مي تواند اثرات منفي بر سلامت و ايمني افراد 
بگذارد. اجراي برنامه هاي قرنطينه سراسري و محدوديت هاي 
سفر باعث كاهش ترافيك و استفاده از بوق شد كه توانست تهران 
را كمي ساكت تر كند، بنابراين بسياري از جنبه هاي دوره قرنطينه 
را مي توان براي ابداع سياست ها و دستورالعمل هاي جديد، جهت 
كاهش آلودگي صوتي درنظر گرفت. اگرچه با كم شدن كرونا، 
اعمال قرنطينه يا حذف ترافيك از شــهرها براي طولاني مدت 
امكان پذير نيست، اما استراتژي هاي مديريت سختگيرانه ترافيك 

مي تواند اثرات منفي آلودگي صوتي را كنترل كند.
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